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Αθήνα, σήµερα στις 25 Αυγούστου 2021, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 11.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Θα σας ενηµερώσω, πριν την ανάγνωση της ειδικής ηµερήσιας
διάταξης ότι σήµερα και την άλλη εβδοµάδα -την άλλη εβδοµάδα
επί τριήµερον- θα γίνονται µοριακά τεστ για τη διάγνωση του κο-
ρωνοϊού. Αντιλαµβάνεστε ότι ξεκινάµε τις εργασίες µας µε πεί-
σµονα αντιµετώπιση µιας πείσµονος πανδηµίας. Και πιστεύω πως
τελικά το δικό µας πείσµα και η δική µας πειθαρχία θα το νικήσει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ 

Η ειδική ηµερήσια διάταξη έχει θέµα: «Συζήτηση, κατόπιν αι-
τήµατος του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου Μητσοτάκη, σύµφωνα
µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού της Βουλής, µε αντικείµενο
την ενηµέρωση του Σώµατος για τη διαχείριση των καταστροφι-
κών πυρκαγιών και τα µέτρα αποκατάστασης». 

Συνεδριάζουµε σήµερα µετά από σχετικό αίτηµα του Πρωθυ-
πουργού που απεστάλη την Πέµπτη 12 Αυγούστου και γνωστο-
ποιήθηκε στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της
Αντιπολίτευσης όπως ορίζει το άρθρο 142Α του Κανονισµού. 

Όπως ξέρετε, αυτή η συζήτηση προβλέπεται να είναι σύντοµη.
Ωστόσο για λόγους καλύτερης οργάνωσης της συζήτησης, λόγω
της σηµασίας και της βαρύτητας που κάθε φορά έχουν προφα-
νώς τα θέµατα αυτών των συζητήσεων, όπως και τώρα, δεχόµα-
στε σύµφωνα µε µια πρακτική που ακολουθούµε οι χρόνοι
οµιλίας του Πρωθυπουργού και των Προέδρων των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων της Αντιπολίτευσης να διευρύνονται εις τρό-
πον, ώστε ο Πρωθυπουργός να οµιλεί στην πρωτολογία του για
σαράντα λεπτά, στη δευτερολογία του για είκοσι λεπτά και στην
τριτολογία του για είκοσι λεπτά. Οι Πρόεδροι των λοιπών Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων να λάβουν τον λόγο στην πρωτολογία τους
για είκοσι λεπτά και στη δευτερολογία τους για δώδεκα λεπτά.
Με τον τρόπο αυτό διευρύνουµε τη συζήτηση από µία σε τέσσε-
ρις ώρες. 

Παρακαλώ για την τήρησή τους, ιδιαίτερα γιατί σήµερα, που
θα έχουµε ένα περιθώριο για µια ελαφρά διεύρυνση -µε κεφα-
λαία γράµµατα η λέξη ελαφρά- και αυτής της αύξησης, ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει µία πολύ σοβαρή συνάντηση µε τον Επί-
τροπο Διαχείρισης Κρίσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις τέσ-
σερις η ώρα. Άρα, θα πρέπει νωρίτερα να έχουµε τελειώσει. 

Ερωτώ το Σώµα: Δέχεστε την κατά τα ειωθότα διεξαγωγή

αυτής της συζήτησης;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το Σώµα δέχεται. Η

πρόταση γίνεται δεκτή οµοφώνως. 
Καλώ στο Βήµα τον Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο Μητσοτάκη. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Το ζήτηµα δεν είναι µόνο ο χρόνος τον οποίον θα αξιοποι-

ήσουµε για να συζητήσουµε το ζήτηµα που κυριάρχησε στην επι-
καιρότητα τον τελευταίο µήνα. Αναφέροµαι προφανώς, στις
καταστροφικές πυρκαγιές που έπληξαν την πατρίδα µας. 

Εξίσου σηµαντική διάσταση πιστεύω θα είναι και η ποιότητα
της συζήτησης, αν καταφέρουµε σήµερα να απαντήσουµε µε ει-
λικρίνεια σε πραγµατικά ερωτήµατα τα οποία θέτουν οι πολίτες,
αλλά και η Αντιπολίτευση και αν έχουµε τη δυνατότητα για ένα
θέµα τόσο εθνικών διαστάσεων να καταλήξουµε τουλάχιστον σε
κάποιους άξονες συµφωνίας για το πώς θα αντιµετωπίσουµε το
πρόβληµα των δασικών πυρκαγιών από εδώ και στο εξής. Η µε-
γάλη πρόκληση που η κλιµατική κρίση µάς επιβάλλει είναι να
δροµολογήσουµε πολιτικές για την αντιµετώπισή της. 

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω λέγοντας ότι, καθώς στην πατρίδα
µας εξακολουθεί να ελλοχεύει ο κίνδυνος µεγάλων πυρκαγιών,
η σκέψη µας και πιστεύω η σκέψη όλων µας στρέφεται σε εκεί-
νους και σε εκείνες που ακόµα µάχονται ή µένουν σε επιφυλακή
στην πρώτη γραµµή, στην Πολιτική Προστασία και στην Πυρο-
σβεστική, στις Ένοπλες Δυνάµεις, στην Αστυνοµία, στην Αυτο-
διοίκηση, αλλά και στους εθελοντές µας παντού στη χώρα. Στις
χιλιάδες ανθρώπινες ζωές που προστατεύθηκαν µέσα στη λαί-
λαπα αποτυπώνεται η αφοσίωσή τους, στην καταπόνησή τους,
η αυτοθυσία τους και στα όσα χάσαµε, όλα όσα καλούµαστε να
αναστήσουµε και θα τα αναστήσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όπως σας είπα, προσδοκώ η σηµερινή συζήτηση να διαφέρει

από τις συνήθεις κοινοβουλευτικές αναµετρήσεις και το θέµα της
είναι πράγµατι ένα πρόβληµα όχι απλά εθνικών, αλλά παγκο-
σµίων διαστάσεων, µε µία σηµασία που υπερβαίνει τις κοµµατι-
κές θεωρήσεις και µε κοινό ζητούµενο τις απαντήσεις σε τέσσε-
ρα ερωτήµατα που απασχολούν τους πολίτες. 

Ερώτηµα πρώτο: Είχαµε προετοιµαστεί, όπως έπρεπε για τις
φετινές πυρκαγιές; 

Ερώτηµα δεύτερο: Τι πήγε καλά και τι πήγε λάθος στη µάχη
µε τις φλόγες; 

Ερώτηµα τρίτο: Πώς θα στηριχθούν από δω και στο εξής οι
τοπικές κοινωνίες και οι πληγέντες από τις πυρκαγιές; 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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Ερώτηµα τέταρτο και ίσως πιο ουσιαστικό: Με ποιους τρόπους
θα αντιµετωπίσουµε µεσοµακροπρόθεσµα τις συνέπειες της κλι-
µατικής κρίσης; 

Θα επιχειρήσω, λοιπόν, σήµερα να απαντήσω µε ειλικρίνεια
στα τέσσερα αυτά ερωτήµατα. 

Ερώτηµα, λοιπόν, πρώτο: Πόσο είχαµε προετοιµαστεί για
αυτήν την αντιπυρική περίοδο; Εδώ η εικόνα πιστεύω ότι είναι
αρκετά σαφής, µε τα θετικά της και µε τα αρνητικά της. Σε µία
πύρινη επίθεση, που η χώρα είχε να βιώσει πολλά χρόνια, κατορ-
θώσαµε να µην θρηνήσουµε θύµατα, αν και χάσαµε τον Βασίλη,
έναν ηρωικό εθελοντή. Προστατέψαµε χιλιάδες συµπολίτες µας.
Όµως καταστράφηκαν περιουσίες, ευτυχώς όχι τόσες όσες το
µέγεθος της φωτιάς θα µας έκανε να περιµένουµε, αλλά κατα-
στράφηκε ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι δασικού πλούτου, λίγο πα-
ραπάνω από ένα εκατοµµύριο στρέµµατα πρασίνου. 

Και αυτό είναι το πικρό κόστος της περιβαλλοντικής αλλαγής,
που φέτος συνδυάστηκε µε έναν επίπονο καύσωνα και άπλωσε
τις φωτιές του σε ολόκληρη τη Μεσόγειο. Θυµίζω ότι δεν βρέ-
θηκε µόνο η Ελλάδα αντιµέτωπη µε καταστροφικές πυρκαγιές.
Βρέθηκε η Τουρκία, βρέθηκε η Ιταλία, βρέθηκε η Αλγερία, όπως
σε προηγούµενα χρόνια είχε βρεθεί η Πορτογαλία και η Ισπανία.
Είναι βέβαιον, όµως, ότι το φετινό καλοκαίρι κατέστη πολύ πιο
δύσκολο στη διαχείρισή του, γιατί αυτός ο παρατεταµένος καύ-
σωνας, ένας καύσωνας που είχαµε να βιώσουµε στη χώρα µας
από το 1987, µετέτρεψε ουσιαστικά όλα µας τα δάση σε πυριτα-
ποθήκες. 

Ακριβώς γι’ αυτό και επειδή είχαµε προνοήσει να επενδύσουµε
στην Πολιτική Προστασία, καταφέραµε και την µετατρέψαµε,
µέσα σε ένα σχετικά σύντοµο χρονικό διάστηµα, από µία αδρανή
υπηρεσία σε ένα εγκαταλελειµµένο γραφείο, σε µία εκ θεµελίων
αξιόµαχη κρατική οντότητα, µε υποδοµές, προσωπικό, προϋπο-
λογισµό και σχέδιο. Και όσοι αµφιβάλλουν γι’ αυτό, ας προσπα-
θήσουν απλά να θυµηθούν το όνοµα και το έργο του προκατόχου
του Νίκου Χαρδαλιά. Εγώ, πάντως, δεν το θυµάµαι και δεν νοµίζω
ότι το θυµούνται ούτε η πλειοψηφία των Βουλευτών, η οποία
είναι σήµερα σε αυτήν την Αίθουσα. 

Έγιναν, λοιπόν, πολύ σηµαντικά πράγµατα στον τοµέα της Πο-
λιτικής Προστασίας. Ενεργοποιήθηκε το «112», κάτι το οποίο
αποτελούσε µια προσωπική µου προεκλογική δέσµευση -µετά
την τραυµατική εµπειρία την οποία η χώρα βίωσε το 2018- και το
«112» απέδειξε την αξία του. Η Πυροσβεστική πριν από αυτήν
την αντιπυρική περίοδο ενισχύθηκε µε νέα στελέχη, µε νέα οχή-
µατα και ενισχύθηκε, ναι, και µε εναέρια µέσα για τα οποία τόση
συζήτηση έγινε. Συγκεκριµένα, ενισχύθηκε µε εβδοµήντα τέσ-
σερα εναέρια µέσα, εξήντα εννέα εµπλεκόµενα, συν πέντε τα
οποία είναι ιδιοκτησία του Πυροσβεστικού Σώµατος. 

Αυτά είναι τα εναέρια µέσα τα οποία ήταν στη διάθεσή µας
φέτος το καλοκαίρι και είναι περισσότερα από κάθε άλλη φορά.
Το αν ήταν αρκετά ή όχι, είµαι διατεθειµένος να το συζητήσω,
αλλά δεν µπορεί να αµφισβητήσει κανείς ότι η χώρα είχε προ-
νοήσει να εξοπλιστεί µε περισσότερα εναέρια µέσα, κάποια εκ
των οποίων, µάλιστα, δοκιµάστηκαν και για πρώτη φορά, όπως
οι γνωστοί πια σε όλους τράκτορες, µικρά δηλαδή, ευέλικτα αε-
ροσκάφη τα οποία µπορούν να κουβαλούν σηµαντική ποσότητα
νερού για το βάρος τους και τα οποία απεδείχθησαν εξαιρετικά
χρήσιµα στην πρώτη προσβολή µιας δασικής πυρκαγιάς. Θα
επανέλθω σε αυτό το θέµα στη συνέχεια.

Ταυτόχρονα, είχαµε προνοήσει να καθαρίσουµε, να παρέµ-
βουµε, σε είκοσι µία, συγκεκριµένα, επικίνδυνες περιοχές, οι
οποίες είχαν χαρακτηριστικά τα οποία προσοµοίαζαν µε την πε-
ρίπτωση του Ματιού, περιπτώσεις, δηλαδή, οικισµών που ήταν
πολύ κοντά σε δάση, εκεί δηλαδή όπου υπάρχει αυτή η πολύ
προβληµατική ώσµωση µεταξύ του δασικού περιβάλλοντος και
του δοµηµένου περιβάλλοντος. Μάλιστα, εγώ ο ίδιος συµµετείχα
σε µία τηλεδιάσκεψη µε δεκαοκτώ δηµάρχους -αυτή έγινε στις
24 Μαΐου του 2021- όπου κατέστησα τότε απολύτως σαφές ότι
πρέπει όλοι µαζί να δουλέψουµε -κεντρικό κράτος, αυτοδιοίκηση
Α’ και Β’ βαθµού- προκειµένου να µπορέσουµε να εξασφαλί-
σουµε ότι µε παρεµβάσεις που θα γίνουν εντός αυτών των οικι-
σµών θα µπορέσουµε να µειώσουµε την ποσότητα της καύσιµης
ύλης, όσο αυτό ήταν εφικτό, αλλά να έχουµε και σχέδια διαφυ-

γής, έτσι ώστε στην απευκταία περίπτωση που χρειάζεται να εκ-
κενώσουµε έναν τέτοιο οικισµό, να µπορούµε να διεκπεραι-
ώσουµε αυτήν τη σύνθετη διαδικασία εντός σύντοµου χρονικού
διαστήµατος και µε την απαραίτητη τάξη. 

Και, πράγµατι, αυτές οι παρεµβάσεις έγιναν. Αναφέρω ενδει-
κτικά δύο περιπτώσεις οικισµών: Η µία είναι η Ιπποκράτειος Πο-
λιτεία, όπου η φωτιά έφτασε στα όρια της Ιπποκρατείου Πολι-
τείας. Δεν µπήκε, όµως, ουσιαστικά µέσα στον οικισµό, ακριβώς
επειδή είχαµε προνοήσει να γίνουν οι σχετικοί καθαρισµοί. Και
βέβαια για πρώτη φορά υπήρχε οδός διαφυγής στην Ιπποκρά-
τειο Πολιτεία, καινούργια οδός διαφυγής, έτσι ώστε οι δηµότες
να µπορέσουν να αποµακρυνθούν µε ασφάλεια και µε ταχύτητα. 

Η δεύτερη περιοχή, η οποία και αυτή απειλήθηκε από την πυρ-
καγιά, είναι µια περιοχή που σας είναι πολύ οικεία, κύριε Τσίπρα.
Και αναφέροµαι στο Σούνιο. Αναφέροµαι στο Σούνιο, συγκεκρι-
µένα, επειδή όπως έχετε διαπιστώσει, πια, εάν κινηθείτε κατά
µήκος του δρόµου που συνδέει το Σούνιο µε το Λαύριο υπάρ-
χουν δύο οδοί διαφυγής µε ταµπέλες προς τη θάλασσα, που
υποδεικνύουν στους πολίτες πώς θα µπορέσουν να φτάσουν στη
θάλασσα σε περίπτωση που χρειαστεί να αποµακρυνθούν, σε µια
περιοχή πολύ δύσκολη, καθώς περιβάλλεται από δάσος και η
µόνη διέξοδος µπορεί να είναι η θάλασσα. 

Αυτά, λοιπόν, όλα έγιναν και είχαν το αποτέλεσµα να περιορί-
σουν σχετικά την καταστροφή της περιουσίας σε σπίτια τα οποία
βρέθηκαν είτε εντός του δάσους είτε πέριξ των οικισµών. Πραγ-
µατικότητα είναι ότι παρά την ένταση και το µέγεθος των φωτιών
που κληθήκαµε να διαχειριστούµε, κανείς οικισµός δεν κάηκε
ολοσχερώς. Πετύχαµε, λοιπόν, στον στόχο µας να προστατεύ-
σουµε την ανθρώπινη ζωή, πετύχαµε στον στόχο µας να προστα-
τέψουµε τους οικισµούς, πετύχαµε στον στόχο µας να προ-
στατεύσουµε τις κρίσιµες υποδοµές. Πολύ λίγοι γνωρίζουν την
τεράστια προσπάθεια η οποία κατεβλήθη, ειδικά στη φωτιά της
Βαρυµπόµπης, ώστε να µπορέσουµε να διασφαλίσουµε την ηλε-
κτροδότηση του Λεκανοπεδίου. 

Θέλω επίσης να ευχαριστήσω θερµά τα στελέχη και του
ΑΔΜΗΕ και του ΔΕΔΔΗΕ, διότι κατέβαλαν υπεράνθρωπες προ-
σπάθειες έτσι ώστε να µην έχουµε απώλειες ως προς την ηλε-
κτροδότηση της Αθήνας, καθώς κάποια στιγµή η φωτιά έφτασε
πάρα πολύ κοντά σε εξαιρετικά κρίσιµες υποδοµές στο Κρυονέρι
και στον Άγιο Στέφανο.

Κληθήκαµε, όµως, φέτος το καλοκαίρι, τις πρώτες µέρες του
Αυγούστου, να διαχειριστούµε χίλιες διακόσιες εβδοµήντα εννέα
πυρκαγιές, σχεδόν εξήντα την ηµέρα, σε πολλά διαφορετικά ση-
µεία ταυτόχρονα. Πολλές, το ξέρουµε πια, ήταν προϊόν εµπρη-
σµού. 

Το σηµαντικότερο, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει
να κάνει µε το γεγονός ότι αυτές οι φωτιές φέτος είχαν κάποια
διαφορετικά χαρακτηριστικά από φωτιές που κληθήκαµε να αν-
τιµετωπίσουµε τα περασµένα έτη. Το εξηγεί και η Εθνική Μετε-
ωρολογική Υπηρεσία, αλλά και οι επιστήµονες. Δεν θέλω να
διαβάσω περίπλοκες τεχνικά αναρτήσεις. 

Το βέβαιο, όµως, είναι ότι αυτό το οποίο βλέπαµε όλοι από
τους τηλεοπτικούς δέκτες, το αντιµετώπιζαν και οι πυροσβέστες
στο πεδίο. Εσωτερικοί στρόβιλοι της φωτιάς την αναπαρήγαγαν,
µε αποτέλεσµα οι φλόγες να σβήνουν πολύ πιο δύσκολα ακόµα
και όταν δεχόντουσαν ριπές νερού από τα αεροσκάφη. Και το
καλύτερο παράδειγµα αυτής της πραγµατικότητας ήταν η τελευ-
ταία φωτιά, την οποία κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε στα Βίλια. 

Στα Βίλια ενεργοποιήθηκε ολόκληρος ο κρατικός µηχανισµός.
Έγιναν εκατοντάδες ρίψεις νερού από αεροσκάφη. Κινητοποι-
ήθηκαν πρακτικά όλες οι δυνάµεις της Πυροσβεστικής του Λε-
κανοπεδίου, συµπεριλαµβανοµένων των δυνάµεων που ήρθαν να
µας υποστηρίξουν από το εξωτερικό. Και παρά ταύτα, παρά την
πολύ µεγάλη αυτή προσπάθεια, χρειαστήκαµε τρεις µέρες για
να οριοθετήσουµε τη φωτιά. 

Έγινε κάποιο λάθος; Αν πιστεύετε ότι έγινε κάποιο λάθος, να
µας το υποδείξετε. Δεν έκαναν οι πυροσβέστες καλά τη δουλειά
τους; Δεν ήξεραν οι πιλότοι πού πετούσαν το νερό; Δεν υπήρχε
συντονισµός; Ελάτε να µας πείτε, λοιπόν, και να µας υποδείξετε
πού ακριβώς έγινε το λάθος στη συγκεκριµένη πυρκαγιά.

Η πραγµατικότητα, όµως, είναι ότι κληθήκαµε να αντιµετωπί-
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σουµε φωτιές µε πολύ διαφορετικά χαρακτηριστικά, εντός δα-
σών, στα οποία συχνά δεν υπήρχε καµµία απολύτως πρόσβαση
από κανέναν δασικό δρόµο, δάση τα οποία είχαν µείνει απεριποί-
ητα για δεκαετίες. Και η αλήθεια είναι ότι αυτές οι φωτιές όταν
ξεφεύγουν από τη δυνατότητα παρέµβασης της πρώτης προ-
σβολής, γίνονται εξαιρετικά δύσκολες στη διαχείρισή τους.

Θέλω επίσης να θυµίσω -επειδή έχω ακούσει πολλά υποτιµη-
τικά σχόλια για την Πυροσβεστική, σχόλια πολύ άδικα για τους
ανθρώπους οι οποίοι δίνουν τη µάχη στο πεδίο και την έδωσαν
πολλές φορές χωρίς να µπορέσουν καν να ξεκουραστούν, χωρίς
να κοιµηθούν, έµεναν µέρες άγρυπνοι-, ότι αυτή η Πυροσβεστική
κατάφερε και έλεγξε εν τη γενέσει τους τη συντριπτική πλειοψη-
φία των πυρκαγιών. Όλες οι πυρκαγιές, για τις οποίες δεν
ακούµε τίποτα, είναι πυρκαγιές οι οποίες σβήστηκαν στην αρχή.
Δυστυχώς όµως, και αυτή είναι η πραγµατικότητα, κάποιες ξέ-
φυγαν και βρεθήκαµε αντιµέτωποι µε µια πραγµατικότητα, να
πρέπει να διαχειριζόµαστε τέσσερις µεγάλες πυρκαγιές σε δια-
φορετικά σηµεία της χώρας, µια ένταση ενός φαινοµένου που
ξεπέρασε πολλά από τα οχυρά µας. Το φαινόµενο ξεπέρασε την
προετοιµασία την οποία είχαµε κάνει. 

Το είπα πολύ ανοιχτά, πολύ καθαρά. Είχαµε προετοιµαστεί κα-
λύτερα απ’ ό,τι άλλες χρονιές. Αυτή η προετοιµασία εµφανώς
δεν ήταν αρκετή για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε την έν-
ταση αυτού του φαινοµένου και το αποτέλεσµα είναι αυτό για το
οποίο σας µίλησα, δηλαδή ότι µπορεί µεν να είχαµε λιγότερες
κατεστραµµένες περιουσίες σε σχέση µε αυτό το οποίο µπορεί
κάποιοι να περίµεναν, βλέποντας την έκταση της φωτιάς, χάσαµε
όµως παραπάνω από ένα εκατοµµύριο στρέµµατα δάσους. Και
αυτό σίγουρα είναι κάτι το οποίο µας υποχρεώνει να δούµε σε
λεπτοµέρεια τι πήγε λάθος και κυρίως, τι µπορούµε να κάνουµε
καλύτερα από εδώ και στο εξής.

Όπως σας είπα η αυτοθυσία των πυροσβεστών µας και των
εθελοντών µας υπήρξε ανεπανάληπτη, αλλά δεν έλειψαν τα
λάθη. Αποδεικνύεται ότι µόνο η φύση δεν κάνει λάθη. Οι φετινές
πυρκαγιές, όπως σας είπα, αν µας δίδαξαν κάτι είναι ότι απόλυτη
προτεραιότητα ως προς τη διαχείριση της πυρκαγιάς, διαχείριση
του φαινοµένου -θα έρθω στη συνέχεια στα προληπτικά µέτρα
τα οποία πρέπει να λαµβάνονται εντός των δασών-, είναι ότι η
πρώτη επέµβαση είναι απολύτως κρίσιµη.

Όπως έχει δηλώσει ανοιχτά και ο Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη και ο Υφυπουργός Πολιτικής Προστασίας, αν ανατρέξει
κάποιος στην αλληλουχία των γεγονότων των δύσκολων ηµερών
αυτού του Αυγούστου, θα διαπιστώσει ότι το µεγάλο πρόβληµα
το οποίο κληθήκαµε να διαχειριστούµε, ξεκίνησε δυστυχώς, από
την αναζωπύρωση της πυρκαγιάς της Βαρυµπόµπης. 

Οι αρµόδιες υπηρεσίες είχαν τη βεβαιότητα ότι η φωτιά αυτή
είχε οριοθετηθεί, κατευθύνθηκαν εκείνη τη στιγµή εναέρια µέσα
προς την Εύβοια η οποία αντιµετώπιζε ένα πολύ µεγάλο πρό-
βληµα και προφανώς, όταν η φωτιά αυτή αναζωπυρώθηκε, για
λόγους οι οποίοι και σήµερα ακόµα ερευνώνται, αναγκαστήκαµε
να επιστρέψουµε εναέρια µέσα πίσω από την Εύβοια και να αναγ-
καστούµε να παλεύουµε µε δύο πολύ µεγάλες φωτιές ταυτό-
χρονα. 

Και βέβαια, όπως σας είπα, η εµπειρία απέδειξε ότι όσους κα-
θαρισµούς και αν κάνει κανείς, όσα εναέρια µέσα και αν έχει στη
διάθεσή του -και φέτος είχαµε περισσότερα από κάθε άλλη χρο-
νιά-, είναι πολύ δύσκολο να αποτραπεί η επέκταση µιας φωτιάς,
ειδικά σε συνθήκες όπως αυτές που βιώσαµε, εάν δεν καταφέρει
να τη σβήσει κανείς στην αρχή.

Και αν δείτε τη φωτιά στη Βαρυµπόµπη, αποδεικνύει ακριβώς
του λόγου το αληθές. Για πρώτη φορά φέτος, εντός των βασιλι-
κών κτηµάτων -κάποιοι ενοχλούνται από αυτήν την ορολογία,
αλλά έτσι τα αποκαλούν όλοι οι πολίτες- εν πάση περιπτώσει,
εντός του πυρήνα του δρυµού της Πάρνηθας, του νότιου κοµµα-
τιού τουλάχιστον, είχαν γίνει συστηµατικοί καθαρισµοί. Επί δύο
µήνες δούλευαν στο Τατόι υλοτόµοι από τη Χαλκιδική, προκει-
µένου να αποµακρύνουν κλαδιά και κορµούς, οι οποίοι είχαν
πέσει µετά τη «Μήδεια», η οποία δυστυχώς είχε κάνει µια µεγάλη
ζηµιά συνολικά στο οικοσύστηµα της Αττικής. 

Όπως ίσως γνωρίζετε, στην περιοχή υπάρχουν αντιπυρικές
ζώνες και µάλιστα µεγάλες αντιπυρικές ζώνες, οι οποίες δυστυ-

χώς δεν στάθηκαν αρκετές για να σταµατήσουν τη φωτιά. Εδώ
η φωτιά δεν µπόρεσε καλά-καλά να σταµατήσει στην εθνική οδό,
όπου την περίµεναν εκατό πυροσβεστικά, όπου η εθνική οδός
έχει πλάτος σχεδόν εκατό µέτρα.

Όµως και στον τοµέα της πρόληψης αναδείχθηκαν κενά. Και
είναι χαρακτηριστικό ότι αν και γι’ αυτήν φέτος διατέθηκαν 51
εκατοµµύρια ευρώ σε δήµους και σε δασαρχεία, τα αποτελέ-
σµατα δυστυχώς δεν ήταν τα αναµενόµενα. Γι’ αυτό και τώρα η
ευθύνη περνά στην Πολιτική Προστασία µε το πρόγραµµα
«ΔΡΥΑΔΕΣ». Σε βάθος χρόνου 300 εκατοµµύρια ευρώ θα δοθούν
πια για καθαρισµούς και για ζώνες πυροπροστασίας. Τα έργα
αυτά πρέπει να γίνονται τον χειµώνα και την άνοιξη, µε τη συνερ-
γασία δασολόγων και την υποστήριξη της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης.

Στον τοµέα της οργάνωσης διαπιστώνεται επίσης ότι αν και
δόθηκαν περισσότερα κονδύλια δασοπροστασίας, η απορρό-
φησή τους δεν ελέγχθηκε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, καθώς
µέχρι τις πρόσφατες αλλαγές που κάναµε, δασαρχεία και δασι-
κές υπηρεσίες υπάγονταν σε διαφορετικούς πολιτικούς προϊστα-
µένους. 

Με την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, την οποία σύντοµα
θα κυρώσουµε στο Εθνικό Κοινοβούλιο, κάνουµε µια σηµαντική
δοµική αλλαγή και υπάγουµε, επιτέλους θα έλεγα, τα δασαρχεία
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος υπό τον αρµόδιο Υφυπουργό και
τη Γενική Διεύθυνση Δασών, έτσι ώστε να υπάρχει ένα ενιαίο
εποπτικό κέντρο το οποίο θα καθορίζει τη δασική µας πολιτική,
θα εποπτεύει τα δασαρχεία, έτσι ώστε αυτά να µην υπάγονται
απλά και συχνά ανεξέλεγκτα στις αποκεντρωµένες διοικήσεις,
όπως συνέβαινε µέχρι σήµερα. 

Είναι µια σηµαντική διαρθρωτική µεταρρύθµιση, η οποία πι-
στεύω ότι θα ενισχύσει την αποτελεσµατικότητα της Δασικής
Υπηρεσίας συνολικά και θα µας επιτρέψει να συνεργαστεί καλύ-
τερα µε την Πολιτική Προστασία, έτσι ώστε οι δύο αυτοί πυλώ-
νες, Δασική Υπηρεσία από τη µία και Πολιτική Προστασία από
την άλλη, να µπορούν να συνεργάζονται αρµονικά και κατά τη
διάρκεια της κατάσβεσης της πυρκαγιάς, αλλά κυρίως κατά τη
διάρκεια που δεν έχουµε φωτιές, εκεί που χρειάζονται να γίνον-
ται σηµαντικές προληπτικές παρεµβάσεις µέσα στα δάση. 

Διαπιστώσαµε, λοιπόν, ότι ναι, χρειαζόµαστε και περισσότερα
εναέρια µέσα και συγκεκριµένα εναέρια µέσα, τα οποία προβλέ-
πονται από το πρόγραµµα της Πολιτικής Προστασίας το οποίο
έχει ήδη εγκριθεί από το Υπουργικό Συµβούλιο πριν από τις κα-
ταστροφικές πυρκαγιές. Θα επενδύσουµε σε καινούργια αερο-
σκάφη, θα κινηθούµε ταχύτατα για την γρήγορη απόκτηση και
την ενοικίαση βραχυπρόθεσµα αυτών των αεροσκαφών πρώτης
προσβολής. Αναφέρθηκα και πριν στους λεγόµενους τράκτορες
οι οποίοι φέτος δοκιµάστηκαν για πρώτη φορά και απέδειξαν την
αποτελεσµατικότητά τους. 

Βέβαια, θα προχωρήσουµε στη σύσταση µιας ειδικής µονά-
δος, η οποία θα µπορεί πια να επιχειρεί πιο αποτελεσµατικά µέσα
στα δάση. Πρόκειται για µία ανάγκη, η οποία αναδύθηκε µε έν-
τονο τρόπο τις τελευταίες µέρες και επιβεβαιώθηκε και µε τη συ-
νεργασία των Ελλήνων πυροσβεστών, µε τους ξένους εξειδικευ-
µένους συναδέλφους, οι οποίοι έσπευσαν να συνδράµουν τη
χώρα σε αυτήν τη δύσκολη συγκυρία.

Αυτή η νέα µονάδα, λοιπόν, η οποία θα απαρτίζεται από δασο-
λόγους και από δασοπυροσβέστες θα πρέπει να εκπαιδευτεί κα-
λύτερα να δρα µέσα στις ειδικές συνθήκες του δάσους. 

Η αλήθεια είναι ότι η µεταβίβαση της αρµοδιότητας της δασο-
προστασίας και της δασοπυρόσβεσης από τις Δασικές Υπηρε-
σίες στην Πυροσβεστική έγινε, κυρία Γεννηµατά, το 1998 επί
κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ. Χρειάστηκαν πολλά χρόνια ώστε η Πυρο-
σβεστική να εξοικειωθεί µε αυτήν τη νέα της αποστολή, καθώς η
Πυροσβεστική ήταν σχεδιασµένη από τη γέννησή της να αντιµε-
τωπίζει βασικά αστικές πυρκαγιές. Σήµερα, όµως, οι Έλληνες πυ-
ροσβέστες είναι πολύ πιο έµπειροι, πολύ πιο εκπαιδευµένοι,
πολύ πιο καταρτισµένοι να αντιµετωπίζουν δασικές πυρκαγιές.
Πρέπει να γίνουν, όµως, ακόµα καλύτεροι. 

Και είδαµε και εµείς ξένες δυνάµεις, οι οποίες ήρθαν να µας
συνδράµουν, που χρησιµοποίησαν καινούργιες τεχνικές, οι
οποίες ενίοτε αξιοποιούνται από την Πυροσβεστική και πρέπει

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 25 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2021 18095



να µάθουµε από αυτά τα πυροσβεστικά σώµατα, τα οποία έχουν
µεγαλύτερη δυνατότητα και µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα να
επιχειρούν µέσα στο δάσος σε σχέση µε τη δικιά µας Πυροσβε-
στική. 

Αν χρειαστεί και αν δεν προφτάσουµε να είµαστε απολύτως
έτοιµοι στελεχώνοντας το δικό µας Σώµα εν όψει της επόµενης
αντιπυρικής περιόδου, δεν έχω καµµία δυσκολία να έρθω σε συ-
νεργασία µε ξένες χώρες, έτσι ώστε µεταβατικά για τα επόµενα
ένα µε δύο χρόνια οι ελληνικές δυνάµεις να πλαισιωθούν µε
ξένες δυνάµεις, οι οποίες να µπορούν να µας υποστηρίξουν τους
κρίσιµους µήνες του Ιουλίου και του Αυγούστου όπου εκδηλώ-
νονται οι πιο πολλές δασικές πυρκαγιές στη χώρα µας. 

Τέλος, πιστεύω ότι καλούµαστε όλοι να βγάλουµε συµπερά-
σµατα και από τη συνύπαρξη του δασικού και του δοµηµένου πε-
ριβάλλοντος. Χωρίς γραφειοκρατία σε αυτές τις µεικτές περιο-
χές οι κάτοικοι θα µπορούν πλέον να καθαρίζουν γύρω τους τα
οικόπεδά τους, τους δρόµους τους χωρίς να απαιτείται όλη αυτή
η εξαιρετικά σύνθετη διαδικασία όπου χρειάζεται η άδεια του Δα-
σαρχείου για να κόψεις οποιοδήποτε κλαδί έξω από το δικό σου
οικόπεδο. Τα εύφλεκτα πεύκα δίπλα στα σπίτια, αυτά που έχουν
καεί τουλάχιστον, στις ζώνες πέριξ των οικισµών θα πρέπει να
αντικατασταθούν από άλλα δέντρα. 

Προφανώς δεν αναφέροµαι σε όλα τα πεύκα, καθώς ένα µε-
γάλο κοµµάτι της αναγέννησης θα είναι φυσική αναγέννηση και
προφανώς τα πευκοδάση µας, τα οποία κάηκαν θα ξαναγίνουν
πευκοδάση. Αναφέροµαι σε αυτήν τη ζώνη πέριξ των οικισµών
όπου θα πρέπει να προχωρήσουµε και αυτή είναι η κατεύθυνση
που έχω δώσει στο Υπουργείο Περιβάλλοντος µε εξειδικευµένα
σχέδια αναδάσωσης, έτσι ώστε να δηµιουργηθεί µια ζώνη µεταξύ
του πευκοδάσους και του οικισµού στην οποία θα έχουµε διαφο-
ρετικά είδη δέντρων πολύ πιο ανθεκτικά στις πυρκαγιές. Τα δάση
µας θα αναγεννηθούν σε πολύ µεγάλο βαθµό και τεχνητή ανα-
δάσωση θα γίνει εκεί που χρειάζεται και εκεί που οι ειδικοί θα
µας υποδείξουν.

Και τέλος οικισµοί, αλλά και σπίτια κοντά ή µέσα στις δασικές
εκτάσεις θα οφείλουν να διέπονται από ειδικές πυρίµαχες προ-
διαγραφές κατασκευής. Και έχω ήδη δώσει εντολή στον αρµόδιο
Υφυπουργό Περιβάλλοντος να εκδώσει τις σχετικές υπουργικές
αποφάσεις. Βέβαια θα πρέπει να µας απασχολήσει στο µέλλον
και η ασφάλισή τους, η ασφάλιση συνολικά της ακίνητης περι-
ουσίας έναντι των φυσικών καταστροφών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όλα τα παραπάνω είναι ασφαλώς µερικές µόνο αρχικές δια-

πιστώσεις. Γι’ αυτό και θα τονίσω ξανά πως η δηµόσια συγγνώµη
µου ήταν µία προσωπική, ηθική στάση, αλλά πριν απ’ όλα ήταν
µια πολιτική πράξη µε µήνυµα. Η συγγνώµη δεν είναι µόνο µια
αναγνώριση ευθύνης, είναι και ένα σύνθηµα για δράση, είναι ένα
κάλεσµα να διδαχθούµε από µία αρνητική εµπειρία έτσι ώστε να
µπορέσουµε να γίνουµε καλύτεροι. Με αυτήν την αφετηρία, λοι-
πόν, θα αλλάξουν πολλά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχοµαι τώρα στο τρίτο ερώ-

τηµα, το οποίο πρέπει να απαντήσουµε, τι κάνουµε αυτήν τη
στιγµή για να στηρίξουµε τους συµπολίτες µας οι οποίοι επλή-
γησαν από τις καταστροφικές πυρκαγιές. Λίγα εικοσιτετράωρα
µετά το πέρασµα της φωτιάς ξεκινάµε ήδη να επουλώνουµε τις
πληγές µας. Στην Αττική, στην Εύβοια, στη Φθιώτιδα, στη Φω-
κίδα, στην Πελοπόννησο, µε πρωτοβουλία του Υπουργείου Υπο-
δοµών, έχει ήδη ολοκληρωθεί η καταγραφή των ζηµιών. Έγιναν
δύο χιλιάδες τετρακόσιες δέκα τρεις αυτοψίες και επανέλεγχοι
σε σπίτια και επαγγελµατικούς χώρους. Στην πλατφόρµα
arogi.gov.gr κατατέθηκαν ως τώρα χίλιες επτακόσιες τριάντα
πέντε αιτήσεις που αντιστοιχούν σε 10,5 εκατοµµύρια ευρώ απο-
ζηµιώσεων. Ποτέ το ελληνικό κράτος δεν έχει κινηθεί ταχύτερα
στη χορήγηση σηµαντικών αποζηµιώσεων στους πληγέντες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλω να θυµίσω ότι για έναν συµπολίτη µας, ο οποίος είδε το

σπίτι του να καταστρέφεται, η πρώτη ενίσχυση φτάνει τις 20.000
ευρώ. Ταυτόχρονα θέλω να τονίσω ότι παντού έχουν ήδη ξεκινή-
σει αντιδιαβρωτικά και αντιπληµµυρικά έργα, κάτι στο οποίο απο-
δίδω ιδιαίτερη σηµασία. Ήδη στις περιοχές της Εύβοιας, οι

οποίες θα είναι και οι πιο επιρρεπείς σε πληµµύρες έχουν πάει
µικτά κλιµάκια του Υπουργείου Περιβάλλοντος, συνεργάζονται
τα δασαρχεία τα οποία έχουν την ευθύνη για τα αντιπληµµυρικά
και τα αντιδιαβρωτικά έργα εντός των δασών, οι περιφέρειες και
οι δήµοι, έτσι ώστε το συντοµότερο δυνατόν να υπάρξει η καλύ-
τερη δυνατή αντιπληµµυρική θωράκιση, να αποµακρυνθούν τα
πολλά καµένα δέντρα, να κατασκευαστούν τα κορµοδέµατα, τα
κορµοπλέγµατα µε τη συνδροµή όλων των δασικών συνεταιρι-
σµών, έτσι ώστε να µπορέσουµε να συγκρατήσουµε τα εδάφη,
να βοηθήσουµε τη φυσική αναγέννηση και ταυτόχρονα να περιο-
ρίσουµε στο µέτρο του εφικτού πιθανά πληµµυρικά φαινόµενα. 

Θέλω, επίσης, να τονίσω ότι δίνουµε ειδική πρόνοια στις απο-
ζηµιώσεις των αγροτικών εκµεταλλεύσεων και ως προς τα µέσα
παραγωγής και ως προς το φυτικό και το ζωικό κεφάλαιο. Θα
υπάρξουν στην Εύβοια ειδικές δράσεις για τους ρητινοπαραγω-
γούς -κύριε Κουτσούµπα, είδα ότι βρεθήκατε στο σχετικό συλ-
λαλητήριο στην Εύβοια- αλλά και για τους µελισσοπαραγωγούς. 

Ειδικά για τους ρητινοπαραγωγούς, µιλάµε για σχεδόν χίλιους
συµπολίτες µας οι οποίοι ζούσαν από το δάσος. Θα καταρτί-
σουµε άµεσα σε συνεργασία και µε το Υπουργείο Εργασίας ένα
πρόγραµµα πολυετούς κοινωφελούς εργασίας -πολυετούς
εννοώ έως και επτά χρόνια- έτσι ώστε να επιτρέψουµε σε αυτούς
τους ανθρώπους να µπορέσουν να δουλέψουν µέσα στο δάσος
σε πρώτη φάση στα έργα αποκατάστασης, σε δεύτερη φάση
στην προστασία του δάσους, καθώς αυτό θα αρχίσει να ξανα-
γεννάται και αντίστοιχες προβλέψεις θα υπάρχουν και για τους
µελισσοκόµους. 

Βέβαια, οφείλω να πω ότι ειδικά για την περιοχή της βόρειας
Εύβοιας, τα µέτρα τα οποία έχουµε εξαγγείλει αφορούν όλες τις
επιχειρήσεις όχι µόνο αυτές οι οποίες επλήγησαν από την πυρ-
καγιά. Εκεί καταρτίζεται, όπως γνωρίζετε, ένα συνολικό πρό-
γραµµα ανάταξης από την οικιστική και παραγωγική της ανα-
συγκρότηση µέχρι τις νέες ευκαιρίες απασχόλησης των κατοί-
κων, ώστε αυτοί να µπορέσουν να παραµείνουν στον τόπο τους.
Επίσης αντίστοιχο µοντέλο αναπτυξιακών προγραµµάτων σε µι-
κρότερη έκταση, γιατί η ζηµιά είναι µικρότερη, θα ακολουθήσει
και για την Ηλεία, η οποία επλήγη για δεύτερη φορά από κατα-
στροφικές πυρκαγιές σε διάστηµα δεκαπέντε ετών. 

Θέλω να τονίσω ότι αποδίδω πολύ µεγάλη σηµασία στις ιδιω-
τικές δωρεές, οι οποίες θα υποστηρίξουν αυτήν την προσπάθεια.
Για πρώτη φορά µέσα από µία διαφανή και εύκολη διαδικασία,
µέσω της ιστοσελίδας e-dorees.gov.gr., οι προσφορές ιδιωτών,
επιχειρήσεων, ιδρυµάτων θα συναντώνται µε τις ανάγκες του δη-
µοσίου και ο κάθε δωρητής θα µπορεί να παρακολουθεί πού κα-
τευθύνονται τα χρήµατά του.

Με το νέο θεσµό του «αναδόχου αναδάσωσης» ένας ενδιαφε-
ρόµενος ιδιώτης, ένα ίδρυµα, µία επιχείρηση θα µπορεί να ανα-
λαµβάνει όχι απλά τη µελέτη, αλλά και τα έργα αποκατάστασης
µιας έκτασης, πάντα υπό την εποπτεία του αρµόδιου δασαρ-
χείου, και να την αποδίδει µετά στην πολιτεία. 

Τέτοιες εργασίες έχουν ήδη ξεκινήσει και είναι σηµαντική η
αρωγή την οποία έχουµε λάβει από µεγάλα ιδρύµατα, από µεγά-
λες επιχειρήσεις που έχουν σπεύσει να ενισχύσουν αυτή την
προσπάθεια, που προσφέρουν όχι µόνο πόρους αλλά και ταχύ-
τητα -το τονίζω, ταχύτητα- στην υλοποίηση των σχετικών έργων,
κάτι το οποίο, προφανώς, στην παρούσα συγκυρία είναι απολύ-
τως απαραίτητο. 

Το απόγευµα θα έχω την ευκαιρία να συναντηθώ ο ίδιος µε τον
Επίτροπο, αρµόδιο για τη διαχείριση κρίσεων, τον κ. Λέναρτσικ,
έτσι ώστε να δούµε πώς µπορούµε να εξασφαλίσουµε πρόσθετη
ευρωπαϊκή συνδροµή. 

Ανοίγω µία παρένθεση και λέω ότι η συνδροµή την οποία κα-
τάφερε και εξασφάλισε η χώρα µας τις τελευταίες εβδοµάδες
ήταν πραγµατικά πρωτοφανής. Είκοσι τρεις χώρες -δώδεκα
µέσω του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Στήριξης, αλλά και έντεκα
χώρες σε διµερές επίπεδο- έσπευσαν να υποστηρίξουν την πα-
τρίδα µας µε εναέρια µέσα, µε πυροσβεστικά, µε προσωπικό. Ευ-
χαριστώ ξεχωριστά κάθε µία από τις χώρες αυτές, τις εθελόντ-
ριες, τους εθελοντές, τους πυροσβέστες που ήρθαν να µας στη-
ρίξουν σε αυτή την εξαιρετικά δύσκολη στιγµή για τη χώρα µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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Επικεφαλής αυτής της προσπάθειας ανασυγκρότησης θα είναι
ο κ. Χρήστος Τριαντόπουλος, ο οποίος έχει µεγάλη εµπειρία από
τη διαχείριση αντίστοιχων προγραµµάτων κρατικής αρωγής. 

Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής τον απολο-
γισµό, από τις κυβερνητικές δράσεις, στήριξης των πληγεισών
περιοχών µετά τη θεοµηνία του «Ιανού» και µετά τον καταστρο-
φικό σεισµό στη Σάµο. Και θέλω να πω σε όλους τους πληγέντες
συµπολίτες µας, οι οποίοι σήµερα µε οργή ή και µε καχυποψία
µπορεί να αντιµετωπίζουν αυτές τις εξαγγελίες, ότι όπως στηρί-
ξαµε τους συµπολίτες µας στην Καρδίτσα και στη Σάµο και δεν
τους αφήσαµε απροστάτευτους το ίδιο θα κάνουµε και τώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βέβαια, έχω αναθέσει τον σχεδιασµό της µεθεπόµενης µέρας
της βόρειας Εύβοιας σε έναν άνθρωπο ο οποίος µας είναι γνω-
στός, είναι γνωστός σε όλους µας, δεν προέρχεται από το δικό
µας πολιτικό χώρο. Αναφέροµαι στον Σταύρο Μπένο ο οποίος
έχει πολύ µεγάλη εµπειρία µετά τους καταστροφικούς σεισµούς
της Καλαµάτας. Είναι ο άνθρωπος ο οποίος σχεδίασε την ανα-
γέννηση αυτής της πόλης, είναι ένας ενεργός πολίτης ο οποίος
έχει µία, θα έλεγα, πολύ συγκεκριµένη άποψη για το τι σηµαίνουν
συγκεκριµένα ολοκληρωµένα Ειδικά Χωρικά Σχέδια, έτσι ώστε
να µπορούν οι προκλήσεις µιας περιοχής να αντιµετωπίζονται
ολιστικά και όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία να κατευθύνονται
σε άξονες πολιτικής οι οποίοι θα είναι ο ένας εναρµονισµένος µε
τον άλλον. Ο κ. Μπένος προφανώς και θα αναζητήσει τις απόψεις
της Αντιπολίτευσης. Και µπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι κάθε
καλή ιδέα θα είναι καλοδεχούµενη σε αυτήν την προσπάθεια. Ει-
δικά για την ανασυγκρότηση της βόρειας Εύβοιας η προσπάθεια
αυτή είναι εθνική. Γι’ αυτό και θα είναι, πραγµατικά, κατάκτηση
για τον τόπο µας αν σε αυτά τα φιλόδοξα προγράµµατα ανασυγ-
κρότησης, όπως σας είπα, συµµετείχαν όλες οι πολιτικές δυνά-
µεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για να συµβεί, όµως, αυτό απαιτείται πρώτα και πάνω απ’ όλα

συναντίληψη στις προτεραιότητες και αναγνώριση της αλήθειας,
απαντήσεις στις απορίες τις οποίες προσπαθώ µε ειλικρίνεια και
σήµερα αλλά και σε όλες τις δηµόσιες παρεµβάσεις µου να
δώσω, στις απορίες που γέννησε η εύλογη αγανάκτηση όσων πο-
λιορκήθηκαν από τη φωτιά, έγιναν, όµως, συχνά µύθοι µέσα στη
σύγχυση και στην ανεπαρκή εικόνα των συνθηκών, αλλά και δε-
δοµένα τα οποία, δυστυχώς, διαστρεβλώθηκαν συνειδητά µε
πρώτη την πολιτική των οργανωµένων εκκενώσεων των οικισµών.
Λέω ευθέως -το είχα πει και στη συνέντευξη που είχα δώσει στις
18 Μαΐου- ότι πρώτη µας προτεραιότητα ήταν και παραµένει η
προστασία της ανθρώπινης ζωής!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ειλικρινά δεν µπορώ να καταλάβω γιατί υπήρξε µια συνειδητή

προσπάθεια αµφισβήτησης αυτής της προσπάθειας, µια αµφι-
σβήτηση η οποία προσβάλλει ευθέως τη µνήµη θυµάτων από
προηγούµενες τραγωδίες. Ναι, τα σπίτια και τα δέντρα ξαναγί-
νονται. Θα πάρει χρόνο, θα πάρει κόπο, θα πάρει χρήµα. Οι άν-
θρωποι, όµως, δεν γυρίζουν πίσω και είναι η ζωή που δίνει ξανά
ζωή σε όλα! Και αυτή η κριτική δεν έχει καν επιχειρησιακή ισχύ,
διότι άλλες δυνάµεις ασχολούνται µε τις εκκενώσεις -πρωτίστως
η Αστυνοµία, ένα κοµµάτι της Πολιτικής Προστασίας και οι δήµοι-
και άλλες δυνάµεις -η Πυροσβεστική, οι εθελοντές- δίνουν την
ίδια ώρα τη µάχη µε τις φλόγες. Δεν πρόκειται, λοιπόν, για αντί-
παλες, αλλά για συµπληρωµατικές λειτουργίες. Η µία συνδράµει
την άλλη. Άλλωστε και γι’ αυτό, όπως σας είπα, τελικά όλοι σχε-
δόν οι οικισµοί οι οποίοι άδειασαν, σώθηκαν. 

Βεβαίως, ας µην ξεχνάµε ότι η οργανωµένη αποµάκρυνση των
κατοίκων δεν περιορίζεται κάθε φορά µόνο στην προειδοποίηση
του «112». Σηµαίνει ειδικά τοπικά σχέδια, κάτι το οποίο περιλαµ-
βάνει, όπως σας είπα, µελετηµένες οδούς διαφυγής, µέριµνα για
τα ζώα, αποκλεισµούς δρόµων ώστε να µην υπάρξουν εγκλωβι-
σµοί και ασφαλώς ανάλογη κινητοποίηση και της Αστυνοµίας,
αλλά και του Λιµενικού. 

Εύχοµαι, λοιπόν, και ελπίζω να µην ξανακούσουµε αυτή την
κριτική σήµερα, εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, γιατί είναι µικρόψυχη
απέναντι σε µια συλλογική κατάκτηση της χώρας, η οποία στον
τοµέα αυτόν, τουλάχιστον, µας έχει φέρει πιο µπροστά από πολύ
πιο πλούσια και οργανωµένα κράτη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το «112» δεν υπάρχει σήµερα -φαντάζοµαι θα το γνωρίζετε-

ούτε στη Γερµανία, ούτε στη Γαλλία, ούτε στο Ηνωµένο Βασί-
λειο. Και στη Γερµανία σήµερα αναζητούνται ευθύνες και γίνεται
έρευνα διότι δεν υπήρχε το εργαλείο να προειδοποιηθούν οι πο-
λίτες να εκκενώσουν τα σπίτια τους µετά τις καταστροφικές
πληµµύρες. Αυτή η Κυβέρνηση, όπως και όλες, κάποια στιγµή
θα φύγει και θα έρθει µια άλλη. Η κατάκτηση, όµως, του «112»
και η κουλτούρα των εκκενώσεων είναι παρακαταθήκη για τη
χώρα. Και θα παρακαλούσα ειλικρινά, τουλάχιστον, σε αυτό το
σηµείο να µην ασκείτε κριτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα µιλήσω αναλυτικά για το πρό-

γραµµα Πολιτικής Προστασίας, το οποίο έχει ήδη εγκριθεί από
το Υπουργικό Συµβούλιο, ύψους 1,76 δισεκατοµµυρίου ευρώ.
Είναι το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ». Καταθέτω στα Πρακτικά τη συνο-
πτική µόνο παρουσίασή του.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα πω µόνο ότι αποτελεί ένα συνεκτικό και ολοκληρωµένο
σχέδιο µε εξασφαλισµένους πόρους χρηµατοδότησης για να
αποκτήσει η χώρα, επιτέλους, την πολιτική προστασία που απαι-
τείται να έχει, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις προκλήσεις της κλιµατι-
κής κρίσης. 

Η πρόταση αυτή λαµβάνει υπ’ όψιν της επιστηµονικά δεδο-
µένα, αλλά και πορίσµατα τα οποία είχαν εκπονηθεί από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. Και αναφέροµαι, κύριε Τσίπρα, στο πόρισ-
µα Γκόλνταµερ το οποίο είχα την ευκαιρία να ξαναδιαβάσω πολύ
αναλυτικά. Πρέπει να σας πω ότι σε πολλά από τα συµπερά-
σµατά του συµφωνώ. Εξάλλου, θέλω να σας θυµίσω ότι από το
2008 όταν ήµουν Πρόεδρος της Επιτροπής Περιβάλλοντος, µετά
τις καταστροφικές φωτιές στην Ηλεία, είχαµε αναδείξει κάποια
από τα σηµαντικά προβλήµατα όσον αφορά την έλλειψη πρόλη-
ψης και τη µη δυνατότητα καλής συνεργασίας µεταξύ Πυροσβε-
στικής και Δασικών Υπηρεσιών. 

Θα σας παρακαλούσα όµως µόνο και παρακαλώ γενικά την Αν-
τιπολίτευση, όταν επικαλείται το πόρισµα αυτό να µην το επικα-
λείται επιλεκτικά, αλλά να το επικαλείται συνολικά. Παραδείγ-
µατος χάριν, το ίδιο το πόρισµα αναγνωρίζει ότι δεν πρέπει να
υπάρχει θεοποίηση των εναέριων µέσων. Φαντάζοµαι το έχετε
διαβάσει. Πλην όµως δεν έχω δει στέλεχός σας το οποίο να µην
έχει υποστηρίξει τη δικαιολογηµένη οργή των κατοίκων, οι οποίοι
σε κάθε φωτιά θέλουν ένα ελικόπτερο πάνω από το χωριό τους!
Έτσι δεν είναι; 

Εδώ πέρα, λοιπόν, πρέπει να είµαστε συνεκτικοί σε αυτά τα
οποία λέµε. Ναι, χρειαζόµαστε εναέρια µέσα, χρειαζόµαστε συγ-
κεκριµένα εναέρια µέσα, χρειαζόµαστε περισσότερα εναέρια
µέσα, ξέρουµε ποια εναέρια µέσα χρειαζόµαστε και θα µεριµνή-
σουµε από του χρόνου να έχουµε και ενοικιαζόµενα, αλλά και να
δροµολογήσουµε προγράµµατα αγορών εναέριων µέσων.

Όµως είναι λάθος να λέµε στους πολίτες ότι ένα ελικόπτερο ή
ένα αεροπλάνο µπορεί να είναι διαθέσιµο πάνω από κάθε σπίτι ή
ότι οι φωτιές σβήνουν µόνο από τον αέρα. Οι φωτιές δεν σβή-
νουν µόνο από τον αέρα, όπως οι φωτιές δεν µεταδίδονται µόνο
σε συνθήκες έντονων ανέµων. Διότι άκουσα και αυτή την κριτική,
ότι κάηκε ολόκληρη η Ελλάδα µε µηδέν µποφόρ. Μα, δεν ξέρετε
εσείς, που ασκείτε αυτή την κριτική, ότι αυτές οι µεγάλες πυρ-
καγιές δηµιουργούν το δικό τους µικροκλίµα και δεν διαβάζετε
στην ίδια την έκθεση του κ. Γκόλνταµερ ότι το 60% των µεγάλων
πυρκαγιών αναπτύσσονται σε συνθήκες µετρίων ανέµων; 

Να συµφωνήσουµε, λοιπόν, σε κάποια βασικά δεδοµένα, να
αποµονώσουµε την καλόπιστη και τεκµηριωµένη κριτική από εύ-
κολους αφορισµούς οι οποίοι απευθύνονται συχνά στο θυµικό
οργισµένων, στεναχωρηµένων πολιτών οι οποίοι είναι λογικό
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εκείνη τη στιγµή της έντασης να είναι αγανακτισµένοι, στεναχω-
ρηµένοι, θυµωµένοι.

Και επειδή θα σπεύσετε πάλι φαντάζοµαι και εσείς και η κ. Γεν-
νηµατά να κάνετε κριτική στο επιτελικό κράτος, σας προλαµ-
βάνω. Είναι το επιτελικό κράτος αυτής της Κυβέρνησης το οποίο
µέχρι σήµερα απάντησε επιτυχηµένα σε µια σειρά από παράλ-
ληλες κρίσεις στον Έβρο, στον εµβολιασµό, εξασφάλισε τους
πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης, συντόνισε το κυβερνητικό
έργο, προχώρησε στην ενίσχυση της εθνικής άµυνας! Πιστώνε-
ται το επιτελικό κράτος και τις επιτυχίες και τις αποτυχίες αυτής
της Κυβέρνησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προσέξτε όµως, κύριε Τσίπρα, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,

το επιτελικό κράτος υπήρξε ανέκαθεν. Και άλλοτε υπήρξε επιτε-
λικό κράτος, δεν το ανακαλύψαµε εµείς. Είχε όµως άλλες επιδό-
σεις και ναι, κύριε Τσίπρα, είχε και άλλους εκπροσώπους. Για
παράδειγµα, σήµερα το επιτελικό κράτος το εκπροσωπεί ο κ. Γε-
ραπετρίτης, το εκπροσωπεί ο κ. Σκέρτσος, το εκπροσωπεί ο κ.
Πιερρακάκης, ο οποίος σας θυµίζω ότι είναι Υπουργός Επικρα-
τείας µε αρµοδιότητα για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό ακριβώς
για να καταδείξει τον οριζόντιο χαρακτήρα αυτής της παρέµβα-
σης. Παλαιότερα το επιτελικό κράτος το αντιπροσώπευαν ο κ.
Φλαµπουράρης, ο κ. Παππάς, ο κ. Βερναρδάκης και εδώ νοµίζω
κάπου κλείνει αυτή η συζήτηση! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-
καλώ! Μια χαρά τα πηγαίνουµε µέχρι τώρα. Ησυχία! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µία γενική παρατήρηση
που αφορά τη µεγάλη πρόκληση αντιµετώπισης της κλιµατικής
κρίσης. Αποτέλεσε από την πρώτη στιγµή προτεραιότητα αυτής
της Κυβέρνησης µε µια σειρά από τολµηρές παρεµβάσεις, όπως
η απολιγνιτοποίηση στη δυτική Μακεδονία. Βρεθήκαµε στην
πρώτη γραµµή της ευρωπαϊκής µάχης για τη µείωση των εκποµ-
πών αερίων του θερµοκηπίου. Αναγνωρίσαµε απόλυτα ότι η αν-
τιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης µας επιβάλλει να τα αλλάξουµε
όλα: τον τρόπο µε τον οποίον παράγουµε τα αγροτικά µας προ-
ϊόντα, τον τρόπο µε τον οποίο µετακινούµαστε, τον τρόπο µε τον
οποίο παράγουµε ενέργεια, τον τρόπο µε τον οποίο χτίζουµε τα
σπίτια µας. Όλα πρέπει να αλλάξουν σε αυτή τη µεγάλη προσπά-
θεια που πρέπει να κάνουµε να περιορίσουµε την επίπτωση της
κλιµατικής κρίσης στο µέγεθος και τη δυνατότητα του εφικτού.

Και γι’ αυτό και σπεύσαµε και εξασφαλίσαµε 18,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ από το σχέδιο «Ελλάδα 2.0» και από τους πόρους
του ΕΣΠΑ, έτσι ώστε ένας από τους τέσσερις βασικούς πυλώνες
του πρώτου τουλάχιστον, του σχεδίου ανάκαµψης, να αφορά την
πράσινη οικονοµία. Και πριν συµµετέχουµε στην COP26 της Γλα-
σκώβης, θα έχουµε την ευκαιρία να ψηφίσουµε στο Εθνικό Κοι-
νοβούλιο -ελπίζω µε διακοµµατική συναίνεση- τον πρώτο νόµο
για το κλίµα στην ιστορία του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Και µε την ευκαιρία αυτή, θέλω να κλείσω διαλύοντας επιτέ-
λους κάποιους µύθους οι οποίοι δηλητηριάζουν και σήµερα το
δηµόσιο διάλογο. Δεν µπορούν ορισµένοι να θολώνουν την αλή-
θεια για τις καµένες περιοχές όταν το Σύνταγµα και εν προκει-
µένω, ειδική πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου αυτής της Κυβέρ-
νησης κηρύσσει ρητά όλες τις καµένες εκτάσεις αναδασωτέες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ούτε γίνεται σήµερα να συνωµοσιολογούν για τις ανεµογεν-

νήτριες πολλοί, συχνά και δικά σας στελέχη, όταν γνωρίζετε
πολύ καλά ότι οι ανεµογεννήτριες µπορούν να συνυπάρχουν µε
τα δάση, βάσει της ισχύουσας νοµοθεσίας, αλλά βάσει και της
νοµολογίας του Συµβουλίου της Επικρατείας. Δεν είναι και δεν
µπορούµε να θεωρούµε τις πιο ήπιες, τις πιο καθαρές µορφές
ενέργειας εχθρούς του δάσους. Ούτε µπορούµε να σιγοντά-
ρουµε θεωρίες ότι δήθεν καίγονται τα δάση µας για να µπαίνουν
ανεµογεννήτριες, όταν αυτές µπορούν να µπουν κάλλιστα σε δα-
σικές εκτάσεις υπό πολύ συγκεκριµένες προϋποθέσεις, µε ση-
µαντικότερη αυτή της χωροθέτησης ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας σε συγκεκριµένα σηµεία της χώρας. 

Κατά συνέπεια, είναι πολύ σηµαντικό αυτές οι απόψεις, οι

οποίες συχνά ενώνονται µε άλλα υπόγεια ρεύµατα τα οποία ανα-
πτύσσονται στη χώρα µας, όπως το ρεύµα του αντιεµβολιασµού,
να βρίσκουν καθολικές απαντήσεις τουλάχιστον σε επίπεδο Εθνι-
κού Κοινοβουλίου. Είµαστε εδώ για να υπερασπιστούµε τον ορθό
λόγο, την κοινή λογική, τη δύναµη της επιστηµονικής ανάλυσης,
να καταλήξουµε σε τεκµηριωµένα συµπεράσµατα βάσει δεδοµέ-
νων, να διορθώσουµε τις αδυναµίες µας όπου αυτές υπήρξαν για
να µπορέσουµε να γίνουµε καλύτεροι. 

Η λεωφόρος της επιστήµης είναι αυτή που πρέπει να κυριαρ-
χήσει, όχι ο παράδροµος του ψέµατος και της φήµης. Και ειδικά
σε µία εποχή όπου το περιβάλλον αλλάζει µε τέτοια µεγάλη τα-
χύτητα, όπου µόλις πριν από λίγες εβδοµάδες ο Οργανισµός
Ηνωµένων Εθνών προειδοποίησε ότι η υπερθέρµανση του πλα-
νήτη είναι αναπόδραστη για τα επόµενα τριάντα χρόνια, αυτό
που κάποιοι άλλοι το βλέπουν ως ένα στατιστικό στοιχείο σε µια
γραπτή ανάλυση εµείς δυστυχώς, το βιώνουµε και θα εξακολου-
θούµε να το βιώνουµε στο µέλλον. 

Έχουµε, λοιπόν, το χρέος να προτάξουµε τις απαντήσεις σε
επίπεδο οργανωµένης πολιτείας, απαντήσεις στο πώς θα έχουµε
καλύτερη πολιτική προστασία, απαντήσεις στο πώς θα συµµετέ-
χουµε στη µεγάλη ευρωπαϊκή προσπάθεια να είµαστε η πρώτη
ήπειρος µηδενικών εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου µέχρι το
2050 και πώς θα πετύχουµε τους στόχους µας για µείωση των
εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου κατά 55% µέχρι το 2030.
Όλα αυτά αποτυπώνονται σε ένα σύνολο κυβερνητικών επιλογών
οι οποίες όπως σας είπα -και θέλω να πιστεύω- ξεπερνούν τα
όρια της κυβερνητικής πλειοψηφίας, καθώς αποτελούν επιλογές
µε εθνικό, σχεδόν υπαρξιακό χαρακτήρα. 

Νοµίζω –και κλείνω µε αυτό- ότι ειδικά η συζήτηση για τον κλι-
µατικό νόµο, σε λίγες εβδοµάδες από τώρα, θα δώσει ευκαιρία
για ενσωµάτωση πολλών θετικών ιδεών, στις οποίες αυτή η Κυ-
βέρνηση είναι ανοιχτή, γιατί έφθασε η ώρα τώρα να διαψεύ-
σουµε τον Βίκτωρα Ουγκώ, ο οποίος προειδοποιούσε ότι η φύση
µιλά, αλλά ο άνθρωπος δεν την ακούει. Έ, λοιπόν, η Ελλάδα την
ακούει, αλλάζοντας τη στάση απέναντί της, µε οργανωµένο σχέ-
διο και µε τολµηρά µέτρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ήθελα να σας γνωστοποιήσω, όσο ετοιµάζεται το
Βήµα για την οµιλία του κ. Τσίπρα, του Αρχηγού της Αξιωµατικής
Αντιπολιτεύσεως, µιας και αναφέρθηκε ο Πρωθυπουργός τώρα
σε µέτρα αποκαταστάσεως, ότι προφανώς η Βουλή των Ελλή-
νων, όπως κάνει διαχρονικά, όπως έκανε στο Μάτι, όπως έκανε
µε την προσφυγική-µεταναστευτική κρίση, όπως έκανε µε την
πανδηµία, έτσι και τώρα η Βουλή δεν θα µείνει αµέτοχη στη συµ-
παράσταση στις ενέργειες αποκατάστασης των ζηµιών από τις
καταστροφικές πυρκαγιές. Στη Διάσκεψη των Προέδρων θα συ-
ζητήσουµε και θα αποφασίσουµε τον τρόπο µε τον οποίο η
Βουλή θα συµπαρασταθεί σ’ αυτήν την τεράστια ζηµιά που έγινε,
µε προτίµηση η συµπαράσταση να αφορά µία συνολική δράση
και όχι µέρος ενός σχεδίου. Και αυτό θα αφορά και την ανακού-
φιση πληγέντων, όπως της οικογενείας του εθελοντή που έχασε
τη ζωή του, αλλά και την αποκατάσταση ζηµιών. 

Αυτά θα ανακοινωθούν σύντοµα στο Σώµα, αφού τα οριστικο-
ποιήσουµε στη Διάσκεψη των Προέδρων.

Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Αλέξης Τσίπρας, Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς – Προ-
οδευτική Συµµαχία, για την οµιλία του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βαριές οι
ώρες αυτές για τη χώρα, είναι δύσκολες ώρες για χιλιάδες συµ-
πολίτες µας, είναι ώρες θλίψης, ανησυχίας, προβληµατισµού,
ώρες ανασφάλειας για όλους και ώρες ευθύνης για όλους εµάς
εδώ στο Κοινοβούλιο, στην Κυβέρνηση, αλλά και στην Αντιπολί-
τευση.

Με τις φωτιές ακόµα να µην έχουν σβήσει, µε το θρήνο του
καµένου δάσους στα αυτιά µας, µε την κοινωνία να συγκλονίζεται

18098 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



από τις φωνές απόγνωσης, οργής, αγανάκτησης εκείνων που
είδαν τα σπίτια, το βιός και το µέλλον τους να καίγεται καταλα-
βαίνω, πρώτος απ’ όλους, ότι δεν είναι ώρα για ανούσιες αντιπα-
ραθέσεις. Είναι όµως κρίµα και ήταν προκλητικό επί πενήντα
πέντε λεπτά σ’ αυτό εδώ το Βήµα ο κ. Μητσοτάκης, µε τη στάση
του, µε την τοποθέτησή του, µε το ύφος του, να δείχνει ότι δεν
έχει καταλάβει τίποτα. 

Είναι κρίµα, προκαλεί θλίψη για µια τέτοια τραγωδία που µας
έχει συνταράξει όλους να επιλέγει για άλλη µια φορά την πεπα-
τηµένη της επικοινωνίας, της συγκάλυψης, της υποκρισίας, της
απόσεισης και της µετάθεσης των βαρύτατων ευθυνών του. Σε
κάποιο απόσπασµα της οµιλίας του, που σχεδόν εξ ολοκλήρου
προσπαθούσε να µας πείσει ότι όλα έγιναν εξαιρετικά φέτος και
ήταν µια µικρή παρανυχίδα ,το ό,τι κάηκαν πάνω από ένα εκα-
τοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες στρέµµατα, µας είπε: «Έγινε κά-
ποιο λάθος; Ελάτε να µας υποδείξετε πού έγινε το λάθος». 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και έτσι, µε αυτόν τον τρόπο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

κ. Μητσοτάκης, που έχει τη βασική ευθύνη, πήρε πίσω την ψεύ-
τικη συγγνώµη που είπε στον ελληνικό λαό τις ώρες της κατα-
στροφής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Διότι, εάν ο Πρωθυπουργός της χώρας µετά από δεκαπέντε

ηµέρες έρχεται στο Βήµα της Βουλής και αναρωτιέται εάν έγινε
κάποιο λάθος και µας ζητά να του το υποδείξουµε, τότε γιατί ζή-
τησε συγγνώµη, για ποιόν, για τί; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πριν µπω όµως, στην ουσία για τα τί, τα πώς, τα γιατί και τις

προτάσεις µας για το αύριο, επιτρέψτε µου να εκφράσω το βα-
θύτατο σεβασµό µου στους ανθρώπους της πρώτης γραµµής,
σε εκείνους που έδωσαν και δίνουν τη µάχη µε τις φλόγες: πυ-
ροσβέστες, εθελοντές, κατοίκους, ανθρώπους του µόχθου και
της αγάπης για τον τόπο τους, που δεν δίστασαν και δεν διστά-
ζουν να σταθούν απέναντι στις φλόγες, απέναντι στο θηρίο της
πυρκαγιάς και κυρίως στους εκατοντάδες νέες και νέους, που
µε τα ίδια τους τα χέρια, µε τρακτέρ και λάστιχα του ποτίσµατος,
άοπλοι, αλλά αποφασισµένοι πάλεψαν και έσωσαν τον τόπο
τους. Έµειναν εκεί και έσωσαν τον τόπο τους από την ολοκλη-
ρωτική καταστροφή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μιλώ για τους δεκαοκτάρηδες και τους εικοσάρηδες στην Εύ-

βοια, στην Αττική και στην Πελοπόννησο, που για µήνες η κυβερ-
νητική προπαγάνδα αυτούς τους νέους, µαζί µε όλους τους
άλλους της χώρας, τους βάφτιζαν ανεύθυνους, στιγµατίζοντάς
τους µάλιστα ως υπαίτιους για τη διάδοση της πανδηµίας. 

Η δύναµη, η γενναιότητα, η ανιδιοτέλειά τους είναι, για όλους
εµάς, πηγή αισιοδοξίας και δύναµης, αλλά και φορτίο ευθύνης.
Γιατί είναι ανάγκη το πένθος, η απελπισία, ο θυµός να γίνουν δύ-
ναµη ελπίδας, αναγέννησης, ανοικοδόµησης και επανεκκίνησης.
Και αυτό το δύσκολο έργο, που φαντάζει τιτάνιο, είναι αδύνατον
να υπάρξει χωρίς τη δική τους συµµετοχή και δύναµη, χωρίς τη
συµµετοχή και τη δύναµη όλων. 

Πάντοτε στα δύσκολα έτσι συµβαίνει. Η δύναµη του λαού κινεί
τη χώρα και την Ιστορία προς τα µπρος και θα κάνουµε ό,τι µπο-
ρούµε αυτό να γίνει και τώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τι έγινε το ζήσαµε και το εί-
δαµε όλοι και όλες, το ζούµε και το βλέπουµε ακόµα. Το αδια-
νόητο έγινε πραγµατικότητα. Πάνω από ένα εκατοµµύριο
τριακόσιες χιλιάδες στρέµµατα δάσους έγιναν στάχτη. Δέντρα,
ζωές, ζώα, σπίτια, περιουσίες έγιναν κάρβουνο. Μια τραγωδία
ανείπωτη, πρωτοφανής στις διαστάσεις της, που ενδεχοµένως
να µην έχουµε συνειδητοποιήσει ακόµα τις συνέπειές της. Είναι
µια βαθιά πληγή για το περιβάλλον και τη χώρα. Και το ερώτηµα
στα χείλη όλων, που δεν απάντησε σήµερα ο κ. Μητσοτάκης,
είναι γιατί, πώς, τι, ποιος φταίει; Αυτό οφείλουµε συλλογικά να
απαντήσουµε µε ειλικρίνεια και θάρρος, χωρίς να προσχωρή-
σουµε στο κυνήγι µαγισσών που τόσο εύκολα χρησιµοποιήσατε
παλαιότερα από τα έδρανα της Αντιπολίτευσης, όχι για να αξιο-
ποιήσουµε κοµµατικά µια εθνική τραγωδία, αλλά για να δούµε
τις αιτίες, τις ευθύνες και τους υπεύθυνους, τις αιτίες και τους
αίτιους. Γιατί, χωρίς αυτό, το πολιτικό µας σύστηµα απλώς θα

προετοιµάζει την επόµενη µεγάλη τραγωδία. 
Οι πυρκαγιές δεν είναι σηµερινό φαινόµενο. Η κλιµατική κρίση

είναι πράγµατι ένας παράγοντας που οξύνει το πρόβληµα. Δεν
µπορεί όµως να είναι και ο µηχανισµός δραπέτευσης από τις ευ-
θύνες. Μια σοβαρή, µια σύγχρονη πολιτεία δεν κυνηγάει τις φω-
τιές, τις προλαµβάνει. Δεν περιµένει µοιρολατρικά τις συνέπειες
της κλιµατικής κρίσης, τις αντιµετωπίζει. Δεν αναµένει την επό-
µενη µεγάλη καταστροφή για να θυµίσει την προηγούµενη, αλλά
διδάσκεται και ενεργεί για την αποτροπή της. 

Κι αυτό ακριβώς επιχειρήσαµε µετά τις καταστροφικές πυρ-
καγιές στο Μάτι, όταν προσωπικά εσείς, κύριε Μητσοτάκη, τότε
δεν διστάσατε να µετατρέψετε την οδύνη, τον θρήνο, το δράµα,
τον ανθρώπινο πόνο σε εργαλείο της µικροκοµµατικής, µικροπο-
λιτικής σας σκοπιµότητας. Τότε εµείς µε ευθύνη απέναντι στη
χώρα, απέναντι στο φυσικό περιβάλλον, µε ευθύνη για τους πο-
λίτες αναλάβαµε -πρώτος εγώ- την πολιτική ευθύνη και επιχειρή-
σαµε να δούµε τα λάθη µας -δεν ήρθαµε να πούµε ότι δεν κάναµε
κανένα λάθος- αλλά και τις χρόνιες αδυναµίες του κρατικού µη-
χανισµού και επιχειρήσαµε να προτείνουµε λύσεις για την επό-
µενη µέρα. 

Συστήσαµε τότε την Επιτροπή Γκολντάµερ. Αναφερθήκατε στο
πόρισµά του. Άλλωστε το γνωρίζετε πολύ καλά, διότι αποτε-
λούσε προϋπόθεση το να αναλάβει η δική σας συναίνεση, διότι
ο άνθρωπος δεν ήθελε να παραγάγει ένα έργο το οποίο θα πάει
στον κάλαθο των αχρήστων, αν αλλάξει η Κυβέρνηση. Το πόρι-
σµα Γκολντάµερ παρουσιάστηκε επισήµως στη Βουλή των Ελλή-
νων τον Απρίλη του ’19 σε κοινή συνεδρίαση, αν δεν κάνω λάθος,
της Επιτροπής Θεσµών και Περιβάλλοντος. Έτυχε διακοµµατι-
κής αποδοχής και µε βάση αυτό το πόρισµα ξεκινήσαµε µια
σειρά από παρεµβάσεις, τις οποίες εσείς βρήκατε εν εξελίξει
όταν αναλάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας και τις οποίες ανα-
µέναµε να συνεχίσετε και να ολοκληρώσετε και όχι να τις θάψετε
βαθιά στα συρτάρια σας, γιατί υποτίθεται ότι είχαν τη συναίνεσή
σας και γιατί υποτίθεται ότι το κράτος πρέπει να έχει συνέχεια. 

Τον Αύγουστο του ’19 παραλάβατε ολοκληρωµένα ισχυρά θε-
σµικά εργαλεία στους τοµείς της δασικής προστασίας, στους
οποίους υστερούσε η χώρα µας τα προηγούµενα χρόνια. Σχε-
διάστηκε και θεσµοθετήθηκε δηµόσια πολιτική πρόληψης δασι-
κών πυρκαγιών µε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση από εθνικά
και ευρωπαϊκά κονδύλια 140 εκατοµµυρίων ευρώ και περιείχε
έργα αντιπυρικών ζωνών, δασικών δρόµων, διαχείρισης και κα-
θαρισµού δασών, πιλοτικά έργα για τις µικτές περιοχές δάσους-
κατοικίας µε βάση το πόρισµα Γκολντάµερ. 

Προγραµµατίστηκε και εγκρίθηκε στελέχωση των Δασικών
Υπηρεσιών για την υλοποίηση της πολιτικής πρόληψης πυρκα-
γιών µε πεντακόσια στελέχη, διακόσιες θέσεις µόνιµων δασολό-
γων και δασοπόνων εγκεκριµένων από το Υπουργείο Διοικητικής
Ανασυγκρότησης και τριακόσιες θέσεις µε τριετείς συµβάσεις µε
χρηµατοδότηση από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Ξε-
κίνησε το έργο των δασικών χαρτών. Κυρώθηκαν στο 45% του
συνόλου της επικράτειας, όταν παραλάβαµε το 3% µόνο, και
ανατέθηκαν οι µελέτες –τις βρήκατε έτοιµες- για το υπόλοιπο
της ελληνικής επικράτειας στο 100%. Ολοκληρώθηκαν τέλη του
’19 οι µελέτες.

Το ’18 και το ’19 υλοποιήθηκε πρόγραµµα κοινωφελούς εργα-
σίας πέντε χιλιάδων εξήντα έξι εργαζόµενων για την αντιπυρική
προστασία των δασών που συνέβαλε σηµαντικά στην πρόληψη
των δασικών πυρκαγιών όπως αποδείχτηκε στην αντιπυρική πε-
ρίοδο του ’19. Θεσµοθετήθηκε µε ακρίβεια η συνεργασία κατά
την καταστολή-κατάσβεση των δασικών πυρκαγιών των πυρο-
σβεστικών και δασικών υπηρεσιών. Εφαρµόστηκε σε πολλές πε-
ριπτώσεις επίσης µε επιτυχία, σύµφωνα µε το πόρισµα Γκολντά-
µερ, και εκπονήθηκε πρόταση για προετοιµασία µιας µεγάλης δι-
οικητικής µεταρρύθµισης για την αναδιοργάνωση του συστήµα-
τος διαχείρισης εκτάκτων αναγκών και την αντικατάσταση της
περίφηµης πολιτικής προστασίας από µια σύγχρονη δοµή, την
Εθνική Αρχή Πολιτικής Προστασίας και Ανθεκτικότητας, έναν ενι-
αίο φορέα διαχείρισης των έκτακτων αναγκών µε λειτουργική,
επιχειρησιακή και επιστηµονική αναβάθµιση και µε µόνιµο και
διαρκές επιτελείο διοίκησης διακοµµατικής αποδοχής και συναί-
νεσης, όπως προέβλεπε η πρότασή µας. 
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Αυτά κάναµε εµείς µέσα σε έναν χρόνο, αναγνωρίζοντας τα
λάθη, τις παθογένειες, τις διαχρονικές αδυναµίες. Το ερώτηµα
είναι τι κάνατε εσείς, κύριε Μητσοτάκη, όλες αυτές τις παρεµβά-
σεις που τις βρήκατε εν εξελίξει όταν αναλάβατε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Να
µας τις καταθέσετε στα Πρακτικά να ενηµερωθούµε.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Βεβαίως. Θα σας τις καταθέσω όλες, κύριε Μη-
τσοτάκη, βεβαίως. 

Και να αφήσετε αυτό το αλαζονικό ύφος, κύριε Μητσοτάκη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Δεν έρχεστε εδώ ως κατήγορος, έρχεστε εδώ ως απολογού-
µενος για τη µεγαλύτερη φυσική καταστροφή της χώρας τα τε-
λευταία χρόνια. Φτάνει πια αυτό το αλαζονικό ύφος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Επειδή όµως µας ακούει ο ελληνικός λαός, είναι κρίσιµες οι

ώρες. Τι κάνατε εσείς αυτές τις εν εξελίξει παρεµβάσεις; Πρώ-
τον, παγώσατε και αναστείλατε τις προσλήψεις στις Δασικές
Υπηρεσίες. Σταµατήσατε το κοινωφελές πρόγραµµα δασοπρο-
στασίας των πέντε χιλιάδων εξήντα έξι εργαζόµενων το φθινό-
πωρο του ’19. Δεν υλοποιήσατε ποτέ την πολιτική πρόληψης δα-
σικών πυρκαγιών της υπουργικής απόφασης του ’19 µε αποτέ-
λεσµα να έχουµε σώρευση καύσιµης ύλης στα δάση, τα οποία
έχουν µετατραπεί σε πυριτιδαποθήκη, ενώ υπάρχει σοβαρό έλ-
λειµµα σε καθαρισµούς δασικών οδών και αντιπυρικών ζωνών.
Ακυρώσατε τους δασικούς χάρτες για χάρη του µικροκοµµατι-
κού οφέλους, για χάρη προφανώς πολιτικών σκοπιµοτήτων και
φέρατε τον περιβαλλοντοκτόνο νόµο Χατζηδάκη που προωθεί
ακόµα και εξαιρέσεις εκτάσεων από τη δασική νοµοθεσία. 

Δεν εφαρµόσατε ποτέ στην πράξη την κοινή υπουργική από-
φαση συνεργασίας των υπηρεσιών στην πυρόσβεση, µε αποτέ-
λεσµα να γίνουµε µάρτυρες µιας τραγικής αδυναµίας στην
αντιµετώπιση των πυρκαγιών, ακόµη και σε συνθήκες άπνοιας,
ναι. Όλοι γνωρίζουµε ότι δηµιουργείται µικροκλίµα, αλλά και ένα
παιδί της πρώτης δηµοτικού καταλαβαίνει ότι είναι άλλο να έχεις
ένα µποφόρ και δύο και άλλο να έχεις οκτώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τέλος, απαξιώσατε, δεν φέρατε καν προς συζήτηση την πρό-

ταση νόµου που καταθέσαµε για τον νέο φορέα Πολιτικής Προ-
στασίας, κατατεθειµένη πρόταση νόµου, παρά µονάχα διατη-
ρήσατε την παρωχηµένη και, όπως αποδείχτηκε, αναποτελεσµα-
τική δοµή της Πολιτικής Προστασίας και απλά αναβαθµίσατε τον
Υφυπουργό. Με την ευκαιρία, να του εκφράσω και διά ζώσης τα
περαστικά και τις ευχές για την καλή του υγεία. Αναβαθµίσατε
ένα πολιτικό σας στέλεχος πρώην δήµαρχο, όχι κάποιο στέλεχος
κοινής αποδοχής µε ιδιαίτερες γνώσεις για την Πολιτική Προστα-
σία, στη θέση του Υφυπουργού. Κάνατε θέση Υφυπουργού. Μά-
λιστα, αυτό κάνατε. 

Ταυτόχρονα όµως διατηρήσατε και αναβαθµίσατε µια σειρά
από στελέχη, τα ίδια στελέχη που είχαν ευθύνες για τη διαχεί-
ριση παλαιότερων πυρκαγιών που εσείς από αυτό το Βήµα της
Βουλής ως κατήγορος µάς καλούσατε επιτακτικά να τους απο-
πέµψουµε. Και όταν τους αποπέµψαµε, εσείς ήρθατε µε την πο-
λιτική αλλαγή να τους αναβαθµίσετε µε πρώτον και εξέχοντα τον
Αρχηγό της Αστυνοµίας τότε, που εσείς τον αναβαθµίσατε σε
πολιτικό προϊστάµενο, γενικό γραµµατέα του όλου Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη, αλλά και άλλα στελέχη της Πυροσβε-
στικής, που αργότερα µε το προχώρηµα των ερευνών η δικαιο-
σύνη ανέδειξε συγκεκριµένες ευθύνες. Εσείς τους διατηρήσετε
στις αναβαθµισµένες θέσεις τους. 

Θα αναρωτηθεί κάποιος, θα αναρωτηθεί κάποιος πολίτης: Ει-
λικρινά, γιατί τα κάνατε όλα αυτά; Πόσο δύσκολο ήταν να συνε-
χίσετε πέντε θετικά πράγµατα που βρήκατε από την προηγού-
µενη κυβέρνηση; Η απάντηση είναι απλή: Γιατί όλη σας η πολι-
τική είναι κοντόφθαλµη, ιδεοληπτική και µονίµως εξαρτώµενη
από µικρά ή µεγαλύτερα συµφέροντα που ορίζουν τις αποφάσεις
και τις πράξεις σας. 

Η άλλη όψη της ανικανότητάς σας είναι η ιδιοτέλεια. Στείλατε
στα σκουπίδια το πόρισµα Γκολντάµερ, που µε θράσος σήµερα
το κουνήσατε από αυτό εδώ το Βήµα και που το ανακαλύψατε
δύο χρόνια µετά, γιατί πολύ απλά δεν σας βόλευε. Δεν προσλά-

βατε πυροσβέστες, γιατί τους θεωρείτε βαρίδι στον κρατικό προ-
ϋπολογισµό. Δεν προχωρήσατε τους δασικούς χάρτες, γιατί θέ-
λετε να διατηρείτε ένα µόνιµο καθεστώς εξάρτησης και οµηρίας
των πολιτών από την κεντρική διοίκηση και τα «γαλάζια» παιδιά
της αυτοδιοίκησης, ώστε να µπορείτε να συντηρείτε την πελατεία
σας, όπως κάνατε για δεκαετίες. Ύστερα, έρχεστε και ανακαλύ-
πτετε ξαφνικά την κλιµατική κρίση, που βεβαίως δεν υπήρχε επί
ΣΥΡΙΖΑ και δηµιουργήθηκε τα δύο χρόνια που εσείς κυβερνάτε.

Όλα αυτά, όµως, οι εγκληµατικές επιλογές, τα λάθη, οι παρα-
λείψεις σας προηγούνται της κλιµατικής κρίσης, που για να αν-
τιµετωπιστεί χρειάζονται σκληρές και θαρραλέες αποφάσεις, µα,
πάνω απ’ όλα, χρειάζεται ειλικρίνεια. Χρειάζεται συλλογική κινη-
τοποίηση, για να γίνει εθνικός και κοινωνικός στόχος η ανάσχεσή
της, µε την κατάλληλη γνώση, την εµπιστοσύνη στην επιστήµη
και τους ειδικούς, την επένδυση εκεί που απαιτείται.

Αν σε κάθε φυσική καταστροφή, κύριε Μητσοτάκη, για να δι-
καιολογήσετε εσείς την ανεπάρκειά σας, επικαλείστε την κλιµα-
τική κρίση χωρίς πριν να έχετε κάνει τίποτα γι’ αυτή, απλά
ευτελίζετε τη σηµασία που πρέπει να δώσει ο κάθε πολίτης και
το κράτος στην αντιµετώπισή της. 

Σας φταίει η κλιµατική κρίση που κρύψατε στα συρτάρια σας
τις προτάσεις του Γκολντάµερ; Σας φταίει η κλιµατική κρίση που
θέλατε να στήσετε ένα δήθεν επιτελικό κράτος, διατηρώντας
όµως αυτή τη σκανδαλώδη συναρµοδιότητα δεκάδων Υπουρ-
γείων και φορέων για την πρόληψη και αντιµετώπιση των πυρκα-
γιών, όπως το ίδιο το πόρισµα αναφέρει; Υπάρχουν σαράντα
πέντε συναρµόδιοι φορείς για την πρόληψη µιας πυρκαγιάς και
δεκαεπτά φορείς και έξι Υπουργεία για την καταστολή. Η κλιµα-
τική κρίση φταίει γι’ αυτό; Σας φταίει η κλιµατική κρίση που
αγνοήσατε -δεν φέρατε καν σε συζήτηση- την πρόταση νόµου
που καταθέσαµε για την ίδρυση Εθνικής Αρχής Πολιτικής Προ-
στασίας και Ανθεκτικότητας; 

Προφανώς και δεν σας φταίει η κλιµατική κρίση για όλα αυτά.
Οι πολιτικές σας επιλογές είναι. Και η ευθύνη αυτών των επιλο-
γών σάς βαραίνει προσωπικά, κύριε Μητσοτάκη. Δεν είναι ευ-
θύνη ούτε του ενός Υπουργού σας, που κάθεται δίπλα σας, ο
οποίος µας έλεγε την ώρα της µεγάλης καταστροφής ότι ο κρα-
τικός µηχανισµός λειτούργησε υποδειγµατικά και ότι κρατούσε
µέρα-νύχτα τη µάνικα. Όχι, δεν είναι δική του ευθύνη. Είναι δική
σας. 

Και δεν είναι ευθύνη ούτε του άλλου Υπουργού, που µετρούσε
τριπλάσια αεροπλάνα απ’ όσα επιχειρούσαν, ούτε του Αρχηγού
της Πυροσβεστικής, που τον ρωτούσαν στα µέσα ενηµέρωσης
την ώρα της µεγάλης αγωνίας στην Εύβοια, που καίγονταν σπί-
τια, για το τι γίνεται στην Εύβοια και απαντούσε: «Δεν ξέρω. Βρί-
σκοµαι επί τρεις µέρες και επιχειρώ στο υπέροχο δάσος της
Πάρνηθας.». Βεβαίως, όµως, ταυτόχρονα ευχαριστούσε τους πο-
λιτικούς του ηγέτες. 

Ούτε αυτού είναι η ευθύνη. Δική σας αποκλειστικά είναι η ευ-
θύνη. Και όσο παρουσιάζεστε απολύτως αδύναµος στοιχειωδώς
να την κατανείµετε αυτή την ευθύνη και στους υφισταµένους
σας, όσο δεν είστε ικανός την ώρα της κρίσης να δείξετε ότι κα-
ταλαβαίνετε τι δεν πήγε καλά και αναζητείτε -µαθαίνω- διέξοδο
σε ανασχηµατισµούς και σε πρόσωπα από τον δηµοκρατικό
χώρο για να αποτελέσουν τις σωσίβιες λέµβους σας, τόσο κραυ-
γάζετε ότι δεν είστε ικανός την ευθύνη ούτε να την αναγνωρί-
σετε, αλλά ούτε και να την διαχειριστείτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ειλικρινά, αφού δεν το κάνατε στην πρωτοµιλία, περιµένω να

το κάνετε στη δευτερολογία σας, κύριε Μητσοτάκη. Δώστε µία
απάντηση.

Γιατί ζητήσατε «συγγνώµη»; Έχετε καταλάβει γιατί ζητήσατε
«συγγνώµη»; Ποιο ήταν το λάθος σας; Αφού µας είπατε σήµερα
ότι δεν κάνατε κανένα λάθος. Γιατί ζητήσατε «συγγνώµη»; Έχετε
καταλάβει τα λάθη σας; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θέλω και µια ξεκάθαρη απάντηση για τις συνταρακτικές κα-

ταγγελίες του Περιφερειάρχη Στερεάς Ελλάδας. Ξέρετε, εγώ
βρέθηκα την ώρα της µάχης στην Εύβοια, στη Λίµνη. Εσείς έχετε
δεκαπέντε µέρες και ούτε ένα κυβερνητικό στέλεχος δεν τόλ-
µησε να πατήσει στην Εύβοια! Όχι εσείς, αλλά ούτε ένα κυβερ-
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νητικό στέλεχος, για να χτυπήσει την πλάτη και να δώσει ένα µή-
νυµα παρηγοριάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Συνάντησα αυτόν τον άνθρωπο. Δεν έχει σηµασία που είµαστε

από αντίθετους πολιτικούς χώρους. Ήταν εκεί µαζί µε τον Δή-
µαρχο Λίµνης Μαντουδίου και τους Βουλευτές του νοµού και
ήταν στην πρώτη γραµµή, µε µια ειλικρινή αγωνία. Είναι ένας
νέος άνθρωπος. Εκείνη τη στιγµή, βέβαια, αυτό που προείχε ήταν
να σωθεί οτιδήποτε αν σώζεται. Η εικόνα που µεταδόθηκε ήταν
µια εικόνα οργής, όχι µόνο των πολιτών, αλλά και της τοπικής
αυτοδιοίκησης για τον τρόπο µε τον οποίο συντονίζονταν οι πυ-
ροσβεστικές δυνάµεις εκείνη την ώρα την κρίσιµη. 

Βεβαίως, µου έκανε αλγεινή εντύπωση το γεγονός ότι από το
γραφείο σας τηλεφωνούσαν στον δήµαρχο, για να µη βγαίνει στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης και να είναι επικριτικός απέναντι στην
Κυβέρνηση. Εκείνη την ώρα άλλες θα έπρεπε να είναι οι οδηγίες,
όχι απειλές. 

Βεβαίως, είδα τη χθεσινή συνέντευξη του περιφερειάρχη, στην
οποία δήλωσε ότι οι πυροσβεστικές δυνάµεις είχαν εντολή µη
κατάσβεσης. Αυτή είναι µία πολύ βαριά καταγγελία, αν ισχύει.
Και επιτρέψτε µου να απευθύνω…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν είπε τέτοιο πράγµα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία, κύριοι συνά-

δελφοι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Μάρτυρας στο περιφερειακό συµ-

βούλιο…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τώρα, ποιος µιλάει;

Μιλάει ο κ. Τσίπρας ή οι συνάδελφοι; 
Ησυχία, κύριοι συνάδελφοι. 
Συνεχίστε, παρακαλώ. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Είδα, λοιπόν, τον περιφερειάρχη να κάνει αυτή
τη δήλωση. 

Θα ήθελα, λοιπόν, από τα αρµόδια και επίσηµα χείλη του κ.
Μητσοτάκη να δοθεί µια εξήγηση γι’ αυτό.

Επιτρέψτε µου την προσωπική απεύθυνση. Απευθύνοµαι προ-
σωπικά σ’ εσάς, αλλά προσπαθώντας να µετρήσω τα λόγια µου.
Είναι καιρός να συνειδητοποιήσετε, κύριε Μητσοτάκη, ότι εσείς
και µόνο εσείς έχετε ακέραια και απόλυτη την πολιτική ευθύνη
για τις πυρκαγιές, όχι µόνο για τα τραγικά λάθη και τις παραλεί-
ψεις που διστάζετε ν’ αναγνωρίσετε καν -αφού δεκαπέντε µέρες
µετά είναι δίπλα σας, όλοι στη θέση τους, σαν να µη συνέβη τί-
ποτα- ούτε µόνο για τις εγκληµατικές πολιτικές επιλογές σας να
πετάξετε στον κάλαθο των αχρήστων έτοιµα σχέδια για την πρό-
ληψη και την αναδιοργάνωση της δασικής και της πολιτικής προ-
στασίας, αλλά κυρίως γιατί επιδείξατε όλο αυτό το διάστηµα µια
απίστευτη ελαφρότητα που σας χαρακτηρίζει, βέβαια, όλο αυτό
το διάστηµα. Δείξατε µια απίστευτη έλλειψη κατανόησης του τι
συµβαίνει, γιατί συµβαίνει και τι µπορεί να συµβεί. Δείξατε µια
πρωτοφανή απουσία ενσυναίσθησης για την πραγµατικότητα,
τους κινδύνους και το δράµα των ανθρώπων της κοινωνίας.

Εσείς δεν είστε αυτουργός του πανάκριβου επιτελικού κρά-
τους, που το διαφηµίζατε ως την επιτοµή της σύγχρονης διοίκη-
σης; Πού ήταν αυτό το κράτος τις ώρες της φωτιάς, όταν η
απελπισία και η οργή έφτασαν µέχρι το τελευταίο σπίτι; Πού
ήταν; Εσείς δεν συγκεντρώσατε όλες τις εξουσίες στο γραφείο
σας εν ονόµατι της αποτελεσµατικότητας και κάνατε και µε ανοί-
κειο τρόπο σήµερα συγκρίσεις σε πρόσωπα; Πού ήταν, λοιπόν,
αυτή η αποτελεσµατικότητα των φοβερών τεχνοκρατών που
έχετε δίπλα σας; Εσείς δεν δηλώνατε στις 11 Μαΐου ότι έχουµε
περισσότερο προσωπικό φέτος, καλύτερα µέσα, καλύτερη ορ-
γάνωση και καλύτερη συνολική οργάνωση του Σώµατος αλλά και
της Πολιτικής Προστασίας; Πού ήταν όλα αυτά, όταν οι πολίτες
εκλιπαρούσαν για βοήθεια, όταν γίνονταν στάχτη 1,3 εκατοµµύ-
ριο στρέµµατα; Πού ήταν και πού ήσασταν, όταν γινόταν στάχτη
πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες στρέµµατα στην Εύβοια και σα-
ράντα χιλιάδες άνθρωποι λάµβαναν εντολή εκκένωσης; 

Εσείς, επίσης, δεν δηλώνατε στις 24 Μαΐου ότι έχει εκπονηθεί
ένα ειδικό, µάλλον ένα ακόµη πιο εξειδικευµένο, σχέδιο για την
προστασία των περιαστικών δασών της Αττικής, τα οποία τόσο
µεγάλη σηµασία έχουν για το περιβαλλοντικό µικροκλίµα ολό-

κληρου του Λεκανοπεδίου; Πού ήταν αυτό το εξειδικευµένο σχέ-
διο, όταν καίγονταν ανεξέλεγκτα για δέκα µέρες οι Αδάµες, η Βα-
ρυµπόµπη, το Τατόι, οι Θρακοµακεδόνες, οι Αφίδνες, το Κρυονέ-
ρι, πριν έρθει το κακό και στην υπόλοιπη Αττική, στα Βίλια και
την Κερατέα;

Λυπάµαι που θα το πω, αλλά πίσω από όλα αυτά, κύριε Μη-
τσοτάκη, είστε εσείς ή πιο σωστά εσείς είστε όλα αυτά. Εσείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η πρωτόγνωρη αυτή καταστροφή έσκισε το καταπέτασµα του

ναού που είχε στηθεί γύρω σας. Και ξέρετε κάτι; Αυτό που είδαν
όλοι προκαλεί ανασφάλεια, ακόµα και φόβο, γιατί προκαλεί φόβο
ένας Πρωθυπουργός, ο οποίος δεν στερείται µόνο της ικανότη-
τας να διοικεί, αλλά στερείται και της στοιχειώδους ικανότητας
να αντιληφθεί το µέγεθος της ζηµιάς που έχει προκαλέσει, ένας
Πρωθυπουργός που την ώρα µιας τραγωδίας αποδεικνύει ότι δεν
µπορεί να νιώσει τον πόνο και την αγωνία των άλλων, ακόµα και
εκείνων που τον εµπιστεύτηκαν, και ανεβαίνει σε αυτό εδώ το
Βήµα χαµογελώντας. 

Δεν σταµατήσατε να έχετε το χαµόγελο ζωγραφισµένο στο
πρόσωπό σας όση ώρα µιλάγατε, κύριε Μητσοτάκη, και το ίδιο
κάνατε και στη συνέντευξη Τύπου που δώσατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι χαµόγελο επιτυχίας; Είναι χαµόγελο ειρωνείας προς

όλους εµάς τους αδαείς; Τι ακριβώς είναι; Αυτό το χαµόγελο, το
γέλιο, όµως, σε απευθείας µετάδοση, το οποίο είδαν οι πληγέν-
τες την ώρα της συνέντευξής σας, ξέρετε πολλαπλασίασε τον
πόνο, πολλαπλασίασε την απόγνωση, την οργή. 

Δεν ξέρω αν είστε αδιάφορος επειδή δεν καταλαβαίνετε ή δεν
καταλαβαίνετε επειδή είστε αδιάφορος. Σε κάθε περίπτωση,
όµως, η προσπάθεια να διαχειριστείτε µε όρους επικοινωνίας και
προσωπικής εικόνας µια εθνική τραγωδία δεν στοιχειοθετεί µόνο
ακραία ανικανότητα, είναι ασέβεια προς κάθε πολίτη αυτής της
χώρας που βλέπει την πατρίδα του να καίγεται και δεν γεννά αι-
σθήµατα θυµού, αλλά κάτι χειρότερο, αίσθηµα ντροπής. 

Ζήσατε τον µύθο σας για κάποιο διάστηµα. Πλήρωσε η χώρα
βαρύτατο κόστος για τον µύθο αυτό. Όµως, δυστυχώς, ούτε και
τώρα µε τις συµφορές παρούσες δεν δείχνετε ότι µπορείτε να
απεγκλωβιστείτε από τον µύθο και να προσγειωθείτε στη σκληρή
πραγµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έχω πει ξανά ότι για εµάς το
ζήτηµα της απόδοσης ευθυνών δεν λύνεται µε καρατοµήσεις,
ανασχηµατισµούς και µετακινήσεις των πολιτικών ζόµπι που έχει
δίπλα του ο κ. Μητσοτάκης και, µάλιστα, κατόπιν εορτής µετακι-
νήσεις, γιατί η ευθύνη -επαναλαµβάνω- είναι µία, έχει µοναδικό
ιδιοκτήτη τον ίδιο και αυτό αναγνωρίζουν οι πολίτες. 

Το κρίσιµο, όµως, για εµάς σήµερα είναι αυτοί οι πολίτες να
δουν ξανά προοπτική και ελπίδα. Για αυτό και από την πρώτη
στιγµή καταθέσαµε πρόταση επτά σηµείων, αντί για κραυγές για
παραιτήσεις. 

Προτείναµε να κηρυχθούν άµεσα αναδασωτέες όλες οι ανα-
γκαίες εκτάσεις. Να απαγορευθεί κάθε αλλαγή χρήσης, µέχρι να
ολοκληρωθεί ο χωρικός και πολεοδοµικός σχεδιασµός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Έγινε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Υπενθυµίζω τις προτάσεις. Θα πείτε τι έγινε και
τι δεν έγινε. Μην έχετε αγωνία. 

Δεύτερον, ζητήσαµε να εκπονηθεί σε συνεργασία µε όλα τα
κόµµατα και επιστηµονικούς φορείς εθνικό σχέδιο για την αντι-
µετώπιση της κλιµατικής κρίσης και των συνεπειών των φυσικών
καταστροφών. 

Τρίτον, να αξιοποιηθεί έστω και τώρα αυτό το πόρισµα του
Γκολντάµερ για την αντιµετώπιση των πυρκαγιών, µε έµφαση
στην πρόληψη και τη διαχείριση των δασικών οικοσυστηµάτων,
µε την ενεργό συµµετοχή των τοπικών κοινωνιών. 

Τέταρτον, να υλοποιηθεί η ολοκληρωµένη πρόταση νόµου που
καταθέσαµε το 2019 για την ίδρυση Εθνικής Αρχής Πολιτικής
Προστασίας και Ανθεκτικότητας, που να τη στελεχώσουν πρό-
σωπα κοινής αποδοχής, που δεν θα αλλάζουν κάθε φορά που
αλλάζει µια κυβέρνηση, και να καταρτιστεί Εθνικό Σύστηµα Δια-
χείρισης Εκτάκτων Αναγκών, προκειµένου να αποτελέσει τον
εθνικό οδηγό και το πρότυπο για τη διαχείριση εκτάκτων αναγ-
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κών στη χώρα. 
Πέµπτον, ζητήσαµε να εκπονηθούν τοπικά αναπτυξιακά σχέδια

για την ανασυγκρότηση και ανάπτυξη των περιοχών που έχουν
πληγεί, µε ιδιαίτερη έµφαση στο τοπικό παραγωγικό µοντέλο και
ειδική µέριµνα για τη συγκράτηση του πληθυσµού στις πληγεί-
σες περιοχές. 

Έκτον -και είναι κρίσιµο αυτό, κύριε Μητσοτάκη-, να ανασχε-
διαστεί η κατεύθυνση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και
του νέου ΕΣΠΑ, προκειµένου να χρηµατοδοτηθεί ένα εθνικό σχέ-
διο αντιµετώπισης της κλιµατικής αλλαγής και τα τοπικά σχέδια
ανασυγκρότησης για τη βόρεια Εύβοια και τις άλλες περιοχές
που έχουν πληγεί, παίρνοντας ως παράδειγµα την Πορτογαλία,
που κατέθεσε ένα ολοκληρωµένο και κοστολογηµένο σχέδιο
αξιοποίησης των ευρωπαϊκών πόρων για την προστασία των
δασών της, διότι και αυτή είχε πληγεί µε πυρκαγιές το 2017. 

Και, τέλος, ζητήσαµε να εκπονηθεί άµεσα ένα σχέδιο για απο-
ζηµιώσεις και αποκατάσταση της βιωσιµότητας των πληττόµενων
περιοχών. 

Σας ζητήσαµε ευθύνη, σας ζητήσαµε συνεννόηση και συνερ-
γασία µε τις τοπικές κοινωνίες και τις πολιτικές δυνάµεις και σας
ζητήσαµε σχέδιο για την άµεση και µεσοπρόθεσµη επούλωση
των πληγών. Αντί αυτών, εσείς συνεχίσατε την πεπατηµένη της
προπαγάνδας και της ωραιοποίησης. 

Βαφτίσατε την πάγια ενίσχυση που πάντοτε δινόταν ως τη µε-
γαλύτερη αποζηµίωση που δόθηκε ποτέ. Τι κάνατε; Πάντοτε δι-
νόταν αποζηµίωση 1.000 ευρώ το µέτρο για επιφάνειες ως εκα-
τόν πενήντα τετραγωνικά µέτρα και εσείς είπατε για πρώτη φορά
ότι θα δοθούν 150.000 ευρώ σε κάθε πληττόµενο. Κάντε τον πολ-
λαπλασιασµό. Πάντοτε αυτό δινόταν. 

Και κρύψατε στο τρικ µιας προκαταβολής αυτής της ενίσχυ-
σης ότι δεν δίνετε επιπλέον τα 6 και 8 χιλιάρικα για οικίες και επι-
χειρήσεις αντίστοιχα και ότι ένα µεγάλο µέρος αυτής της
αποζηµίωσης θα είναι δάνειο, άτοκο δάνειο, αλλά δάνειο. Θα
βρεθούν και χρεωµένοι αυτοί οι άνθρωποι. 

Και είπατε ότι θα παρακάµψετε κάθε γραφειοκρατία, όπως κά-
νατε και σε άλλες περιπτώσεις φυσικών καταστροφών. Μόνο που
θέλω να σας θυµίσω ότι οι σεισµόπληκτοι στη Θεσσαλία, τους
οποίους επισκέφτηκα, για έξι ολόκληρους µήνες είχαν πάρει µο-
νάχα 600 ευρώ και µόλις πριν από δέκα µέρες εγκρίθηκαν οι δα-
πάνες που αφορούν την αποζηµίωσή τους. Ελπίζω να µην είναι
τόσο ταχύτατο το επιτελικό σας κράτος, όπως αποδείχθηκε στη
Θεσσαλία και στις περιπτώσεις των πυρκαγιών. 

Ταχύτατα, όµως, οφείλω να οµολογήσω κινηθήκατε για να ορί-
σετε από µόνος σας, χωρίς καµµία διαβούλευση µε κανέναν -
φαντάζοµαι ούτε και µε τους Βουλευτές σας, γιατί δεν είδα και
τόσο θερµή ανταπόκριση στην επιλογή-, τον επικεφαλής της επι-
τροπής για την Εύβοια, χωρίς καµµία συνεννόηση µε τα κόµµατα
σε διακοµµατικό κοινοβουλευτικό επίπεδο, κυρίως, όµως, χωρίς
καµµία συνεννόηση µε την τοπική κοινωνία και αυτό αποτελεί µια
βασική ένδειξη ότι συνεχίζετε να βαδίζετε στον ίδιο δρόµο της
δηµιουργίας εντυπώσεων, της πολιτικής σκοπιµότητας και της
επικοινωνίας. 

Τώρα, όµως, δεν είναι η ώρα των εντυπώσεων, των πολιτικών
µετεγγραφών που θα δηµιουργήσουν κλίµα ενθουσιασµού στις
κερκίδες. Τώρα είναι η ώρα της ουσίας και της πράξης και όχι η
ώρα των µεγάλων λόγων. Οι άνθρωποι που είδαν τις περιουσίες
τους να γίνονται στάχτη, οι άνθρωποι που ζούσαν όλα αυτά τα
χρόνια, που είχαν εισόδηµα από τη γη τους που σήµερα είναι
κάρβουνο, αντιµετωπίζουν τώρα, σήµερα -όχι αύριο, σήµερα-
οξύτατο πρόβληµα επιβίωσης. Αγωνιούν πώς θα ζήσουν τα παι-
διά τους από Σεπτέµβρη, τώρα, τι εισόδηµα θα έχουν τις επόµε-
νες µέρες, τους επόµενους µήνες, µέχρι µε το καλό να εκπο-
νηθούν σχέδια ανασυγκρότησης για την περιοχή τους. 

Γι’ αυτό και σήµερα ερχόµαστε εδώ µε µια πρόταση -πρόταση
ουσίας, όχι επικοινωνίας- και σας ζητούµε, σας καταθέτουµε την
πρόταση να θεσµοθετήσετε άµεσα και για όσο χρόνο χρειαστεί
για τους πληγέντες αγρότες, κτηνοτρόφους, ρητινοπαραγω-
γούς, ελαιοπαραγωγούς στη βόρεια Εύβοια, στην Ηλεία, στη
Μάνη ή σε όποια άλλη περιοχή έχει πληγεί, το εισόδηµα έκτα-
κτης ανάγκης που είχαµε προτείνει, αλλά αρνηθήκατε, και για
τους πρώτους µήνες πανδηµίας,…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
…το εισόδηµα έκτακτης ανάγκης: για κάθε νοικοκυριό 400

ευρώ το πρώτο µέλος, συν 200 ευρώ το δεύτερο µέλος, συν 100
ευρώ το κάθε τέκνο σε µηνιαία βάση, µέχρι να σταθούν στα
πόδια τους, µέχρι να βρουν εφαρµογή αυτά τα σχέδια. Καλοδε-
χούµενα όταν έρθουν, µέχρι τότε όµως τι θα γίνουν αυτοί οι άν-
θρωποι;

Και σας ζητάµε να το υιοθετήσετε ως µια στοιχειώδη ένδειξη
κατανόησης του προβλήµατος που αντιµετωπίζουν στις πληγεί-
σες περιοχές. Αποτελεί εθνική ανάγκη να επουλωθούν οι πληγές
της καταστροφής στα µέρη της καταστροφής και ό,τι ισχύσει να
ισχύσει για κάθε περιοχή που επλήγη. 

Ας µην ξεχνάµε ότι το καταστροφικό αυτό καλοκαίρι ξεκίνησε
µε µια τεράστια καταστροφή στα Γεράνεια. Όλοι όσοι επλήγη-
σαν πρέπει να έχουν την ίδια αντιµετώπιση, οπουδήποτε, κανέ-
νας δεν πρέπει να ξεχαστεί. 

Πέραν όµως της στήριξης των πληγέντων, οφείλουµε να δού-
µε και πώς θα επουλώσουµε και τα συλλογικά µας τραύµατα ως
κοινωνία. Γιατί κάθε πολίτης σήµερα µοιράζεται ένα κοινό αί-
σθηµα: την ανασφάλεια. 

Και είναι ειρωνεία, τραγική ειρωνεία, κύριε Μητσοτάκη, που
κάνατε την ασφάλεια προεκλογική σας σηµαία. Την ταυτίσατε
όµως µε την αστυνοµική καταστολή, τις επελάσεις εναντίον των
νέων, την αστυνοµία στα πανεπιστήµια, την αστυνοµία παντού.
Προσλάβατε αστυνοµικούς, εξοπλίσατε αστυνοµικούς. Επενδύ-
σατε σε περιπολικά και χειροπέδες. 

Όµως, αφήσατε τα δάση χωρίς προστασία, την Πυροσβεστική
χωρίς µέσα και προσωπικό, την πυρόσβεση χωρίς σχέδιο, τους
πολίτες απροστάτευτους. Και όταν ήρθε η ώρα της κρίσης, οι
άνθρωποι στα µέτωπα της φωτιάς αντί για πυροσβεστικά έβλε-
παν περιπολικά και µηχανάκια της ΔΙΑΣ. 

Η τραγική ειρωνεία, λοιπόν, είναι ότι, ενώ κάνατε το ζήτηµα
της ασφάλειας προεκλογική σας σηµαία, σηµαία ευκαιρίας, η πο-
λιτική παρακαταθήκη των δύο χρόνων σας στην εξουσία είναι η
ανασφάλεια και ο φόβος που διακατέχει σήµερα τη συντριπτική
πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Στα τέλη Μαΐου, κύριε Μητσοτάκη, δηλώνατε στην «BILD» ότι

φέτος τα πράγµατα θα θυµίζουν ένα πολύ φυσιολογικό καλο-
καίρι. Και σήµερα, µια βδοµάδα πριν τελειώσει το καλοκαίρι, µε-
τράµε ρεκόρ καµένων εκτάσεων, ρεκόρ σε κρούσµατα και
νεκρούς ανά εκατό χιλιάδες πληθυσµού από την πανδηµία, που
φουντώνει ξανά, µε τον µισό πληθυσµό δυστυχώς ανεµβολίαστο,
µε τις µονάδες εντατικής θεραπείας να γεµίζουν ξανά. 

Και στην οικονοµία µετράµε αυξήσεις τροµακτικές στις τιµές
των προϊόντων. Ένα νέο κύµα ακρίβειας έρχεται να κάνει αβίωτη
τη ζωή χιλιάδων νοικοκυριών, µε ανεξέλεγκτες αυξήσεις των
τιµών των πρώτων υλών παντού, στον κατασκευαστικό κλάδο,
στον λογαριασµό του ηλεκτρικού ρεύµατος. Η Ελλάδα το καλο-
καίρι που µας πέρασε είχε το ακριβότερο ρεύµα στη χονδρική,
το οποίο περνάει τώρα στον καταναλωτή. Δύο στους τρεις κα-
ταναλωτές δυσκολεύονται ήδη να πληρώσουν τον λογαριασµό
του ηλεκτρικού ρεύµατος και η ίδια κατάσταση επικρατεί και στα
αγροτικά και κτηνοτροφικά προϊόντα για τους αγρότες µας. 

Τι σηµαίνουν όλα αυτά, κύριε Μητσοτάκη; Ότι δώσατε εξετά-
σεις και αποτύχατε παταγωδώς: στην πανδηµία, στις πυρκαγιές,
στην κοινωνική συνοχή, στην ασφάλεια, στην ασφαλή καθηµερι-
νότητα του πολίτη, στην προστασία της χώρας και των ανθρώ-
πων της, µε βαρύ κόστος για την κοινωνία. 

Ήσασταν απολύτως ανίκανοι να σβήσετε µια φωτιά, αλλά εξαι-
ρετικά ικανοί όλο αυτό το διάστηµα µε τις πολιτικές σας επιλογές
να διευρύνετε τις κοινωνικές ανισότητες. Με επιλογή σας αφή-
σατε τριάντα χιλιάδες νέους εκτός ΑΕΙ φέτος. Με επιλογή σας,
επίσης, αφήσατε ογδόντα τρεις χιλιάδες παιδιά εκτός παιδικών
σταθµών. Με επιλογή σας καταργήσατε το οκτάωρο και θεσπί-
σατε για πρώτη φορά απλήρωτες υπερωρίες. Ακόµη και στο ζή-
τηµα της µαζικής άθλησης, µε επιλογή σας, κόβετε φέτος τα
προγράµµατα µαζικού αθλητισµού που αφορούν εκατόν είκοσι
χιλιάδες συµπολίτες µας και χίλιοι τριακόσιοι γυµναστές µένουν
άνεργοι. Όλες σας οι επιλογές είναι επιλογές απέναντι στα λαϊκά
συµφέροντα και προς εξυπηρέτηση των συµφερόντων λίγων και
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εκλεκτών. 
Και στο ερώτηµα «τι µπορεί να περιµένει κανείς από εσάς και

την Κυβέρνησή σας;» απαντούν τα έργα σας και τα αποτελέ-
σµατά σας. Τίποτα καλό. Κανένας Πρωθυπουργός δεν έκανε
τόσο µεγάλη ζηµιά σε τόσο µικρό χρονικό διάστηµα. Εκπροσω-
πείτε την αποτυχία, την ειδωλολατρία της ιδιωτικοποίησης και
του κέρδους, την περιφρόνηση της κοινωνικής πλειοψηφίας.
Αποτύχατε στην πανδηµία και προαναγγείλατε ιδιωτικοποίηση
του ΕΣΥ. Αποτύχατε στις φωτιές και προαναγγείλατε ιδιωτικο-
ποίηση των δασών. Αποτύχατε στην προστασία και την ασφάλεια
του πολίτη και προαναγγέλλετε µέτρα αυταρχισµού και διχα-
σµού. 

Θαρρώ όµως, κύριε Μητσοτάκη, πως έρχεται η στιγµή που θα
υπάρξει ένα διαφορετικό µήνυµα εκκένωσης στο «112». Αυτή τη
φορά δεν θα είναι από εσάς προς τους πολίτες, αλλά από τους
πολίτες προς εσάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όµως, για εµάς, όπως και για όλη τη δηµοκρατική Αντιπολί-

τευση, υπάρχει τούτες τις ώρες µια πολύ σοβαρή πρόκληση,
επείγουσα πρόκληση. Η απόγνωση και η οργή να µετατραπούν
σε δύναµη αλλαγής, σε δύναµη και σε ενέργεια, για να αλλάξει
πορεία η χώρα µας. Και σε ό,τι µας αφορά, θα εργαστούµε µε
όλες µας τις δυνάµεις, ώστε αυτό σύντοµα να γίνει πράξη. 

(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σειρά έχει τώρα για

την οµιλία της η κ. Φωτεινή Γεννηµατά, Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδος του Κινήµατος Αλλαγής. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, τρεις µήνες πριν µας διαβεβαιώνατε ότι
η πανδηµία είναι υπό έλεγχο, ότι οι εµβολιασµοί προχωρούν µε
γρήγορους ρυθµούς, ότι η χώρα ανοίγει µε ασφάλεια για τον
τουρισµό και ότι το επιτελικό σας κράτος είναι πανέτοιµο να αν-
τιµετωπίσει τυχόν πυρκαγιές. 

Σήµερα είναι φανερό ότι έχετε αποτύχει σε όλα τα επίπεδα. Η
πανδηµία είναι εδώ, ξανά απειλητική. Χτες ανακοινώθηκαν κρού-
σµατα ρεκόρ. Οι εµβολιασµοί δεν προχωρούν ικανοποιητικά. Δεν
καταφέρατε να πιάσετε τους στόχους, που και εσείς οι ίδιοι εί-
χατε θέσει. 

Χτες µάλιστα ήρθατε και ανακοινώσατε ένα νέο πακέτο µέ-
τρων, το οποίο όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, θα κριθεί για την επι-
τυχία του από το αν επιτέλους θα υπάρξουν αποτελεσµατικοί
µηχανισµοί του κράτους που θα ελέγξουν την υλοποίηση αυτών
των µέτρων. 

Και το τονίζω αυτό, γιατί, ιδιαίτερα την περίοδο του καλοκαι-
ριού, δεν υπήρχε κανένας απολύτως έλεγχος. Έχετε απόλυτη
ευθύνη για τη χαλαρότητα και για την καλλιέργεια του εφησυχα-
σµού. Δεν έχετε στηρίξει όπως θα έπρεπε, ακόµα και σήµερα
που µιλάµε, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας για να αντέξει σε πιθανή
πίεση το επόµενο διάστηµα. Δεν καταφέρατε να πείσετε τους πο-
λίτες για το θέµα του εµβολιασµού. Έχετε ευθύνη για τον διχα-
σµό που υπάρχει αυτή την ώρα στη χώρα και δεν πρέπει σε
καµµία περίπτωση να ξαναζήσουµε τον εφιάλτη του φθινοπώρου
του 2020. 

Η δε καταστροφή από τις πυρκαγιές είναι πρωτοφανής. Απο-
δείχθηκε η ανικανότητα του δήθεν επιτελικού σας κράτους. Το
κυβερνητικό Σύστηµα Πολιτικής Προστασίας δοκιµάστηκε και
απέτυχε. Κανένα σύστηµα πρόληψης δεν υπήρχε και η έλλειψη
συντονισµού των αρµοδίων οδήγησε σε ένα τραγικό αλαλούµ,
µε αποτέλεσµα κάτοικοι, εθελοντές και άνθρωποι της αυτοδιοί-
κησης µε αγωνία να φωνάζουν επί µέρες ότι παλεύουν µόνοι
τους.

Οι πυρκαγιές, κύριε Μητσοτάκη, δεν σβήνονται µε επικοινω-
νιακά σόου. Οι δικαιολογίες και η προσχηµατική σας συγγνώµη
δεν πείθουν. Οι ευθύνες σας είναι µεγάλες και επιµένουµε ότι
πρέπει να αποδοθούν µε την αποµάκρυνση από τη θέση τους
των αρµοδίων Υπουργών σας. Πότε περιµένετε να το κάνετε
αυτό; Ήρθατε σήµερα εδώ να µας πείτε ότι πετύχατε τους στό-
χους σας, µε τα δάση να καπνίζουν, µε τα δάση να πεθαίνουν,
µε την οργή και την αγανάκτηση στην ελληνική κοινωνία.

Εγώ το µόνο που έχω να σας πω µετά τη θεωρία που µας ανα-

πτύξατε για τα όποια «ορφανά» λάθη υπάρχουν είναι ότι από τότε
που ανακαλύφθηκε η συγγνώµη χάθηκε το φιλότιµο, κύριε Πρω-
θυπουργέ!

Βεβαίως, για τη Νέα Δηµοκρατία φταίνε πάντα οι άλλοι. Το
2007 µάς είπατε ότι έφταιγε ο «στρατηγός άνεµος» και κάνατε
εκλογές πάνω στα αποκαΐδια και στους νεκρούς, µοιράζοντας χι-
λιάδες ευρώ, χωρίς διαδικασίες, χωρίς γραφειοκρατία. Ξέρατε
γιατί το κάνατε και πώς το κάνατε.

Και τώρα το 2021, που είχε άπνοια, θυµηθήκατε την κλιµατική
αλλαγή, την κλιµατική κρίση, αλλά δεν µπορείτε να µας εξηγή-
σετε γιατί η χώρα µας είναι πρώτη στην Ευρώπη -κατέχει αυτό
το θλιβερό προνόµιο!-, είναι πρώτη στην Ευρώπη στις καµένες
εκτάσεις ανά πυρκαγιά, σύµφωνα µε τα στοιχεία του Ευρωπαϊ-
κού Συστήµατος Πληροφόρησης για τις δασικές πυρκαγιές. Δη-
λαδή, οι άλλες χώρες της Μεσογείου δεν πλήττονται το ίδιο από
την κλιµατική κρίση;

Σχεδόν ενάµισι εκατοµµύριο στρέµµατα δασικής έκτασης
κάηκε, οκτώµισι φορές πιο πολλά από τις προηγούµενες χρονιές.
Χάθηκαν δάση, καλλιέργειες, σπίτια στην Εύβοια, στην Ηλεία,
στη Γορτυνία, στη βόρεια Αττική, στην Αχαΐα, στα Βίλια, στη Μεσ-
σηνία, στη Μάνη. Σε αρκετές από αυτές τις περιοχές οι κάτοικοι
βρίσκονται σε απόγνωση, αισθάνονται ότι το µέλλον τους «κάη-
κε» στα συντρίµµια. Καταστράφηκε η παραγωγική βάση αυτών
των περιοχών. Δεν θα έχουν δουλειά για χρόνια.

Επισκέφθηκα η ίδια τις περισσότερες από τις πληγείσες πε-
ριοχές. Η λέξη που κυριαρχεί στα χείλη όλων ξέρετε ποια είναι;
Εγκατάλειψη. Τα όσα µάς είπατε στην πρωτολογία σας δεν έχουν
καµµία απολύτως σχέση µε την πραγµατικότητα, µε τα αποτελέ-
σµατα της πολιτικής σας, µε τα αποτελέσµατα της δουλειάς των
Υπουργών σας, µε αυτό που νιώθουν σήµερα οι κάτοικοι σε όλες
αυτές τις περιοχές. Και δεν το νιώθουν απλά, το βλέπουν, το βιώ-
νουν και θα το βιώνουν για δεκαετίες. Εκλιπαρούσαν για βοήθεια,
για περισσότερα πυροσβεστικά οχήµατα και κυρίως περισσό-
τερα εναέρια µέσα. Καταγγέλλουν την έλλειψη οποιουδήποτε
σχεδίου για την κατάσβεση της πυρκαγιάς. Δεν ακούστηκε η
φωνή των ντόπιων, που γνώριζαν πού έπρεπε να τη σταµατή-
σουν, ποια ήταν τα κρίσιµα σηµεία, µε αποτέλεσµα τις περισσό-
τερες φορές οι φωτιές να σβήσουν στη θάλασσα.

Ειπώθηκε ήδη -αλλά δεν µπορώ να µην αναφερθώ ξανά, δεν
κάνουµε εµείς απλώς κριτική- ότι ο Περιφερειάρχης Στερεάς Ελ-
λάδας, δικό σας στέλεχος, είπε, κατήγγειλε στο περιφερειακό
συµβούλιο ότι υπήρχε εντολή µη κατάσβεσης.

Οφείλετε µία απάντηση, κύριε Πρωθυπουργέ, για αυτό. Θα
πρέπει να τον καλέσετε τουλάχιστον να τεκµηριώσει την καταγ-
γελία του. Και αναρωτιέµαι αν θα έπρεπε και η δικαιοσύνη να τον
καλέσει για να µιλήσει για όλα αυτά, εκτός αν εσείς ο ίδιος θεω-
ρείτε ότι δεν είναι ένα πρόσωπο σοβαρό, για να έχουν βάση τα
όσα λέει. Τοποθετηθείτε, όµως, στη δευτερολογία σας και πάρτε
θέση για τα όσα έχουν ειπωθεί!

Μας είπατε ότι φέτος είχαµε τα περισσότερα εναέρια µέσα
από κάθε άλλη χρονιά. Μπορείτε να µας πείτε πόσα επιχειρού-
σαν και πόσα επιχειρούσαν σε κάθε περιοχή και ποιος τελικά
αποφάσιζε στο Κέντρο Επιχειρήσεων για την κατανοµή των ενα-
έριων µέσων; Γιατί σε όσες συνεντεύξεις έχουν δοθεί µέχρι σή-
µερα απαντήσεις σαφείς δεν έχουµε λάβει.

Στις 15 Ιουνίου, κύριε Πρωθυπουργέ, στην κοινή συνέντευξη
Τύπου που έδωσαν οι Υπουργοί σας, ο κ. Χρυσοχοΐδης και ο κ.
Χαρδαλιάς, δήλωναν, κατ’ αρχάς ο Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη και τα λέω αυτολεξεί: «Θα ήθελα», λέει, «πρώτα από όλα
να υπογραµµίσω ότι έχει γίνει µια εξαιρετικά πρότυπη δουλειά
για την αντιπυρική προστασία της χώρας µας, µια πραγµατική
τοµή φέτος, όχι µόνο όσον αφορά τα µέσα και τους εξοπλι-
σµούς, αλλά και το προσωπικό. Ωστόσο, θέλω να επισηµάνω ότι
έχει γίνει µια πρότυπη δουλειά όσον αφορά την αντίληψη και την
κατανόηση του προβλήµατος για την πυροπροστασία στη χώρα
µας. Έχουµε πλέον µια νέα προσέγγιση», έλεγε, «µε επίκεντρο
την πρόληψη, την ετοιµότητα, την προσπάθεια παρέµβασης πριν
εκδηλωθεί το κακό. Σκοπός όλων µας είναι στο µέτρο του δυνα-
τού η αποτροπή του κινδύνου, όχι», λέει, «η εκ των υστέρων µεµ-
ψιµοιρία για το τι θα µπορούσε να είχε γίνει.».

Ο δε Υφυπουργός Πολιτικής Προστασίας µάς ενηµέρωνε ότι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 25 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2021 18103



διανύουµε την αντιπυρική περίοδο και ο σχεδιασµός τους -λέει-
έχει στην καρδιά τον γρήγορο εντοπισµό και την άµεση από-
κριση, καθώς όσο πιο άµεση είναι η επέµβαση, τόσο πιο γρήγορα
ολοκληρώνεται και η κατάσβεση, πριν προλάβει η φωτιά να εξα-
πλωθεί.

Δεν χρειάζεται κανένα σχόλιο από τη µεριά µου, τα αποτελέ-
σµατα µιλούν από µόνα τους. Μαζί µε τα καµένα χάθηκε και η
πολιτική ευθιξία. Είναι απολύτως προφανές και σήµερα πιο προ-
φανές από ποτέ.

Κύριε Μητσοτάκη, στη φονική πυρκαγιά στο Μάτι αναδείχθη-
καν τεράστιες ελλείψεις και προβλήµατα στο ισχύον τότε Σύ-
στηµα Πολιτικής Προστασίας. Ποιος έχει, όµως, την ευθύνη που
µετά από δύο χρόνια δικής σας διακυβέρνησης ισχύει ουσια-
στικά το ίδιο ακριβώς σύστηµα, αφού ο νόµος που ψηφίσατε
εσείς έµεινε στα χαρτιά και δεν εφαρµόστηκε ποτέ;

Με λίγα λόγια, όχι µόνο αναβαθµίσατε τους επιχειρησιακά
υπεύθυνους και υπόλογους, αλλά διατηρήσατε και ακριβώς το
ίδιο σύστηµα διαχείρισης της πυρκαγιάς στο Μάτι, ένα σύστηµα
υπερσυγκεντρωτικό, αναποτελεσµατικό, αποτυχηµένο.

Κύριε Μητσοτάκη, ήταν πράγµατι η προτεραιότητα να µη θρη-
νήσουµε θύµατα. Όµως, µόνο η εκκένωση των περιοχών µε ταυ-
τόχρονη εγκατάλειψη σπιτιών, καλλιεργειών, δασών δεν αποτελεί
σοβαρό σχέδιο για µια ευνοµούµενη κοινωνία. Δεν είναι υπεύ-
θυνη στάση η απόφαση «σώζουµε ζωές και µε τα υπόλοιπα δεν
ασχολούµαστε καν».

Επιλέγετε να βάλετε τον πήχη χαµηλά. Σας ενδιαφέρει µόνο η
σύγκριση µε τον ΣΥΡΙΖΑ και µάλιστα σε τραγικά γεγονότα και κα-
τανοώ και τη δυσκολία της θέσης της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, αν και θα περίµενα έστω και τώρα µια λέξη αυτοκριτικής για
όσα έχουν γίνει. Η λέξη «αυτοκριτική» δεν ακούστηκε ούτε από
την Κυβέρνηση ούτε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, παρά τα
όσα τραγικά έχουµε ζήσει σε αυτόν τον τόπο.

Η κοινωνία, όµως, δεν σας ψήφισε γι’ αυτό. Οι πολίτες περί-
µεναν από εσάς αυτό που υποσχεθήκατε ότι µε σας θα είναι
ασφαλείς και αποτύχατε, κύριε Μητσοτάκη. Το δήθεν επιτελικό
σας κράτος, που χτίζατε µόνο επικοινωνιακά, κατέρρευσε. Σή-
µερα όλοι γνωρίζουν ποια είναι η πραγµατικότητα.

Ότι στραβά αρµενίζατε, βέβαια, ήταν φανερό, πριν ακόµα από
το τελευταίο εφιαλτικό εικοσαήµερο των µεγάλων πυρκαγιών.
Κάηκαν τα Γεράνεια στις 19 Μαΐου και δεν είχατε φροντίσει να
υπάρχουν ούτε τα νοικιασµένα πτητικά µέσα. Ήταν -λέει- πολύ
νωρίς. Στις 15 Ιουλίου τα επίσηµα στοιχεία έδειχναν ότι µέχρι
τότε, τους δυόµισι πρώτους µήνες µόνο της αντιπυρικής περιό-
δου, οι καµένες εκτάσεις ήταν εκατόν δεκαοκτώ χιλιάδες περί-
που στρέµµατα, όταν ο µέσος όρος των δώδεκα προηγούµενων
χρόνων την αντίστοιχη περίοδο είναι περίπου είκοσι εννέα χιλιά-
δες στρέµµατα. Μιλάµε για ποσοστό αύξησης πάνω από 400%
στους πρώτους µήνες της αντιπυρικής περιόδου. Και τότε
ακόµα, εσείς µε τους Υπουργούς σας αυτοθαυµαζόσασταν δη-
µόσια, αντί να ανασκουµπωθείτε και να ασχοληθείτε σοβαρά µε
το πρόβληµα που υπήρχε. 

Η κλιµατική κρίση είναι πραγµατικό γεγονός. Δεν είναι, όµως,
άλλοθι για την κυβερνητική σας ανεπάρκεια. Απαιτεί αλλαγές
παντού. Η Πολιτική Προστασία έπρεπε να µετασχηµατιστεί σε
πολιτική δηµόσιας ασφάλειας. Σας το προτείναµε, δεν το πρά-
ξατε. Η εθνική πολιτική µείωσης κινδύνου καταστροφών έµεινε
στα χαρτιά. Ουδέποτε εκπονήθηκαν επιχειρησιακά σχέδια, ου-
δέποτε συστάθηκε ο αναγκαίος εθνικός µηχανισµός, ουδέποτε
λειτούργησαν τα Περιφερειακά Επιχειρησιακά Κέντρα Πολιτικής
Προστασίας. Όλα συγκεντρώνονται στην πολιτική ηγεσία της
Πολιτικής Προστασίας, ακόµα και µε παραγκωνισµό της φυσικής
ηγεσίας του Πυροσβεστικού Σώµατος, χωρίς καµµία ουσιαστική
συµµετοχή της αυτοδιοίκησης, είτε σε περιφερειακό είτε σε το-
πικό επίπεδο.

Στο τέλος, απόδειξη αποτυχίας ήταν όταν αναστείλατε τα βα-
σικά άρθρα του νόµου που δεν µπορέσατε να υλοποιήσετε,
εκτός από εκείνα που αφορούσαν το προσωπικό της Πυροσβε-
στικής, γιατί θέλατε να µπορέσετε να κάνετε τα ρουσφέτια σας,
διότι µόνο µε αυτή τη λογική κυβερνάτε, κύριε Πρωθυπουργέ.

Στο σύστηµα πρόληψης και δασοπροστασίας οι ελλείψεις
ήταν και είναι δραµατικές. Υπάρχει υποχρηµατοδότηση και τρα-

γική υποστελέχωση σε όλα τα δασαρχεία και στις δασονοµίες.
Δόθηκε δε µόνο το 10% των πόρων που ζητήθηκαν για την πρό-
ληψη. Αντιπυρικές ζώνες δεν υπήρχαν, το ίδιο και δασικοί δρό-
µοι. Υποδοµές, δεξαµενές, κρήνες ελάχιστες και χωρίς γεννήτ-
ριες, µε αποτέλεσµα να µη λειτουργούν χωρίς ρεύµα. 

Καµµία µέριµνα για τον καθαρισµό των δασών και των ρεµά-
των. Έλλειψη εξειδικευµένου σχεδίου στην Πυροσβεστική για τη
δασοπυρόσβεση και, βέβαια, µπλεγµένες αρµοδιότητες Πυρο-
σβεστικής, Δασαρχείων, Αποκεντρωµένων Διοικήσεων, που, αντί
αποτελεσµατικής παρέµβασης, οδήγησαν σε ένα απαράδεκτο
πινγκ-πονγκ επίρριψης ευθυνών. Δεν υπήρξε συντονισµός, δεν
υπήρξε σχέδιο τη στιγµή της κρίσης. Όταν εκδηλώνονταν πολλές
εστίες πυρκαγιάς, δεν υπήρχε κανένα εξειδικευµένο σχέδιο δρά-
σης και οι αρµόδιοι ακολουθούσαν ένα σύστηµα «γιουρούσι»,
αναποτελεσµατικό και εξοντωτικό για τους πυροσβέστες. Οι κα-
θυστερήσεις, για παράδειγµα, στην Εύβοια ήταν τραγικές. Οι επί-
γειες δυνάµεις ενισχύθηκαν πολύ αργά, όταν η φωτιά είχε πια
ξεφύγει. 

Στην πραγµατικότητα, εσείς ο ίδιος σήµερα παραδεχτήκατε
ότι η Εύβοια µπήκε σε δεύτερη µοίρα, όταν υπήρξε η αναζωπύ-
ρωση της Βαρυµπόµπης και τραβήξατε τα εναέρια µέσα για να
ενισχύσετε τη Βαρυµπόµπη. Υπάρχει, όµως, θέµα και µε αυτό και
θα επανέλθω στις αναζωπυρώσεις. 

Τα λάθη διαδέχονταν το ένα το άλλο, µε αποτέλεσµα να ξεφύ-
γουν και να πάρουν διαστάσεις οι αναζωπυρώσεις και στη Ζήρεια
και στη Βαρυµπόµπη και στην Ηλεία και προχθές πάλι στα Βίλια.
Δεν υπήρχε κανένα κριτήριο για τις αλλαγές της προτεραιότητας
δράσης των εναέριων ή των επίγειων µέσων.

Κι εγώ ρωτώ, αλήθεια, κύριε Πρωθυπουργέ, το εξής: Γιατί δεν
βγήκε από την αρχή, από την πρώτη µέρα, ο στρατός για να πε-
ριφρουρεί τις περιοχές για τυχόν αναζωπυρώσεις; Διότι οι µεγα-
λύτερες καταστροφές προήλθαν από αναζωπυρώσεις. Κι αφού
είδατε τι έγινε στη Ζήρεια, δεν φροντίσατε να προετοιµαστείτε
µετά και να αντιµετωπίσετε τη Βαρυµπόµπη και θρηνήσαµε και
την Εύβοια; Και δηλώνετε σήµερα ότι πετύχατε όλους σας τους
στόχους γιατί είχατε προετοιµαστεί πάρα πολύ καλά; Μα, δεν
χωρά ούτε στη λογική ό,τι ακούσαµε σήµερα από εσάς!

Ήταν ελλιπής ο εξοπλισµός και η εκπαίδευση του προσωπι-
κού. Μάλιστα, η στελέχωση της Πυροσβεστικής ήταν µε κοµµα-
τικά κριτήρια. Ακούστηκαν πάρα πολύ θετικά σχόλια για τους
Ρουµάνους και για την άρτια οργάνωσή τους, την ώρα που οι
δικοί µας παλεύουν φιλότιµα, αλλά τι να κάνουν που δεν έχουν
µέσα και παλεύουν ακόµα και µε ασυρµάτους του προηγούµενου
αιώνα! Όµως και η οργάνωση των πυροσβεστικών υπηρεσιών
αποδείχτηκε ανεπαρκής. Υπάρχουν κοµµατικά κριτήρια και στην
κατανοµή του προσωπικού και στην επιλογή των στελεχών. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, ευθέως για το εξής: Ποιος φταίει; Θα ανα-
λάβει κανείς την ευθύνη, κύριε Μητσοτάκη; Οι αρµόδιοι Υπουρ-
γοί είναι ακόµα στη θέση τους και δηλώνουν ότι τα έκαναν όλα
καλά. Μάλιστα, µετά την πρώτη φωτιά στη Βαρυµπόµπη, αλλη-
λοσυγχαίρονταν δηµοσίως, µιλώντας για καταπληκτική δουλειά
που απέδωσε καρπούς. Ήταν τόσο εκτός πραγµατικότητας;
Είναι όλα θέµα επικοινωνίας για την Κυβέρνησή σας, για το τι εν-
τυπώσεις θα δηµιουργήσετε τελικά; Δεν µετράει το αποτέλεσµα;

Είχατε πει το 2018 µετά το Μάτι, διαβάζω ακριβώς το tweet
που κάνατε: «Αδυνατώ να αντιληφθώ τι σηµαίνει πολιτική ευθύνη
δίχως καµµία παραίτηση. Η ευθύνη πρέπει να συνοδεύεται από
πράξεις, αλλιώς εξυπηρετεί µόνο επικοινωνιακές σκοπιµότητες.». 

Εγώ, κύριε Πρωθυπουργέ, συµφωνώ απολύτως µε τα λόγια
σας. Εσείς συµφωνείτε ακόµα µε αυτά που είχατε γράψει; Διότι
δεν το βλέπουµε στην πράξη. Φαίνεται ότι είναι διαφορετική η
στάση σας σήµερα που είστε Πρωθυπουργός. Θυµίζει ακριβώς
τη στάση που είχε ο προηγούµενος Πρωθυπουργός, ο οποίος
και σήµερα παρουσιάστηκε αµετανόητος. Σαν να παίζετε ένα πε-
ρίεργο παιχνίδι εσείς οι δύο, το «Who is who». Τελικά, όποιος βρί-
σκεται σε αυτή τη θέση από τη Νέα Δηµοκρατία και τον ΣΥΡΙΖΑ
συµπεριφέρεται µε τον ίδιο τρόπο; Ίσως αυτή να είναι και η τε-
ράστια διαφορά µε την προοδευτική παράταξη, ότι δηλαδή εµείς
νοιαζόµαστε, αγωνιζόµαστε και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχοµαι τώρα στην επόµενη
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ηµέρα, σ’ αυτά που κατά την άποψή µας πρέπει να γίνουν. Η επό-
µενη µέρα απαιτεί συνεννόηση, το οποίο δεν το έχετε κάνει µέχρι
σήµερα σε κανένα επίπεδο, για κανένα θέµα. Θέλω να ελπίζω ότι
µετά από αυτή την τεράστια καταστροφή κάτι µπορεί να αλλά-
ξει.

Το πρώτο, λοιπόν, που πρέπει να γίνει είναι η άµεση κατα-
γραφή των ζηµιών και οι αποζηµιώσεις για τη στήριξη των πλη-
γέντων. Είναι αναγκαία τα µέτρα ανακούφισης που εξαγγέλθη-
καν, αλλά δεν αρκούν. Θα πρέπει να καλυφθεί το απολεσθέν ει-
σόδηµα των αγροτών και των κτηνοτρόφων για τα επόµενα του-
λάχιστον τρία µε πέντε χρόνια και να δοθούν και ενισχύσεις για
να αναπληρωθεί το φυσικό και ζωικό κεφάλαιο. 

Ειδικό σχέδιο χρειάζεται για τους ρητινοσυλλέκτες της βό-
ρειας Εύβοιας. Ακούσαµε ότι προτίθεστε να το κάνετε και θα το
παρακολουθήσουµε, διότι ξέρετε, εδώ, κύριε Μητσοτάκη, το
επάγγελµά τους εξαφανίζεται. Δεν έχουν ανάγκη απλώς από
στήριξη για ένα ή δύο χρόνια. Για τα επόµενα τριάντα χρόνια οι
άνθρωποι αυτοί δεν θα µπορούν να κάνουν το ίδιο επάγγελµα.
Πρέπει να αλλάξουν κατεύθυνση. Κι όσοι είναι κοντά στη σύν-
ταξη θα πρέπει να βοηθηθούν να συνταξιοδοτηθούν και για τους
άλλους να υπάρξει ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα.

Πρέπει να δοθούν ενισχύσεις και για τις επιχειρήσεις που δεν
θα µπορούν να λειτουργήσουν για µεγάλο διάστηµα µετά από
αυτή την καταστροφή, γιατί δεν θα έχουν πρώτη ύλη. Είναι πάρα
πολλές οι επιχειρήσεις σε αυτές τις περιοχές που σχετίζονται µε
δραστηριότητες που αυτή τη στιγµή δεν µπορούν να υλοποι-
ηθούν.

Πρέπει να δοθεί στεγαστική συνδροµή στο 100% για να ξανα-
χτιστούν ή να επισκευαστούν όλα τα σπίτια που υπέστησαν ζη-
µιές. Δεν αρκούν τα άτοκα δάνεια. Δεν φέρουν ευθύνη οι πολίτες
για τις ζηµιές που υπέστησαν. Πρέπει να σας θυµίσω ότι οι πε-
ρισσότεροι οικισµοί και τα σπίτια που σώθηκαν σώθηκαν από
τους κατοίκους και τους εθελοντές. Οι ζηµιές θα ήταν πολύ µε-
γαλύτερες. 

Πρέπει να ανασταλούν οι φορολογικές, ασφαλιστικές, τραπε-
ζικές υποχρεώσεις στις πληγείσες περιοχές. Ειδική µέριµνα χρει-
άζεται για τις αποζηµιώσεις των δασεργατών και για την κατά
προτεραιότητα απασχόλησή τους στα έργα αποκατάστασης.
Ακούσαµε κάτι για «αναδόχους αναδάσωσης». Τα δάση δεν µπο-
ρούν να δοθούν σε ιδιώτες. Θα πρέπει να έχει συµµετοχή και συ-
νεισφορά η τοπική κοινωνία, η περιφερειακή και η τοπική
αυτοδιοίκηση. Κατά προτεραιότητα θα πρέπει να απασχοληθούν
στις δραστηριότητες για τα αντιπληµµυρικά και τα αντιδιαβρω-
τικά έργα, καθώς και για τη φροντίδα και την αναδάσωση των
δασών οι άνθρωποι που µέχρι σήµερα δούλευαν και γνωρίζουν
καλύτερα από τον καθένα το δάσος.

Σε κάθε περίπτωση θα πρέπει να θεσµοθετηθεί ένα εγγυηµένο
εισόδηµα για τους αγρότες, τους επαγγελµατίες, τους εργαζό-
µενους που αποδεδειγµένα έχουν πληγεί για όσο χρόνο χρει-
αστεί, µέχρι να αποδώσει το όποιο πρόγραµµα ανασυγκρότησης.

Δεύτερη προτεραιότητα, άµεσα αντιπληµµυρικά και αντιδια-
βρωτικά έργα και συγκρότηση εθνικού σχεδίου προστασίας από
δασικές πυρκαγιές και αναδασώσεις. Χαίροµαι που ήδη προχω-
ράει το θέµα της κήρυξης της αναδάσωσης όλων των περιοχών
που έχουν καεί. Θα πρέπει να ξεκινήσουν χωρίς καµµία καθυστέ-
ρηση οι εργασίες στα καµένα, για να αποφύγουµε νέες κατα-
στροφές από τις βροχές του φθινοπώρου. Είναι πάρα πολύ
κοντά το φθινόπωρο και χρειάζεται να τρέξουµε, να βρεθούν οι
µελέτες, τα σχέδια, οι πόροι, να προχωρήσουν οι διαδικασίες, να
µην εµπλακούµε σε γραφειοκρατία, γιατί θα ζήσουµε νέες κατα-
στροφές και βέβαια να χρηµατοδοτηθούν οι δήµοι για τα ανα-
γκαία έργα. Χρειάζεται εκτεταµένο πρόγραµµα έργων πρόλη-
ψης, µε δασικούς δρόµους, αντιπυρικές ζώνες, δηµιουργία επαρ-
κών δεξαµενών µε γεννήτριες και υπογειοποίηση του δικτύου της
ενέργειας όπου χρειάζεται και είναι εφικτό. Επίσης, ολοκληρω-
µένες πολιτικές διαχείρισης των δασών, µε στοχευµένη µείωση
της καύσιµης ύλης, για τη µείωση των κινδύνων, και εκπαίδευση
των φορέων και των κατοίκων µε τοπικά συστήµατα έγκαιρης
προειδοποίησης.

Τρίτη προτεραιότητα η δηµιουργία συστήµατος δηµόσιας
ασφάλειας για την αντιµετώπιση όλων των κινδύνων και το ξεκα-

θάρισµα βεβαίως των αρµοδιοτήτων. Σύστηµα δηµόσιας ασφά-
λειας σηµαίνει ύπαρξη µιας οριζόντιας δοµής, µια αναβαθµι-
σµένη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας που θα
σχεδιάζει, θα παρακολουθεί την εφαρµογή και θα αξιολογεί το
σύνολο των απειλών και κινδύνων. Η οριζόντια δοµή θα εκχωρεί
αρµοδιότητες για το σύνολο των φάσεων της πολιτικής προστα-
σίας, για την πρόληψη, για την ετοιµότητα, για την καταστολή
και την αποζηµίωση στην περιφερειακή και τοπική αυτοδιοίκηση.
Κεντρική υπηρεσία και αυτοδιοικητικές υπηρεσίες θα δικτυώνον-
ται µε σκοπό τη γρήγορη ανταλλαγή πληροφοριών και τον συν-
τονισµό των ενεργειών τους. Επιπλέον, κανείς δεν θα µπορεί να
υποκαταστήσει τις επιχειρησιακές µονάδες στο πεδίο της µάχης,
παραδείγµατος χάριν την Πυροσβεστική. Με λίγα λόγια, επιτελι-
κός, συντονιστικός ο ρόλος της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής
Προστασίας και δηµιουργία µονάδων Πολιτικής Προστασίας των
περιφερειών και των δήµων.

Είναι ώρα επίσης να προχωρήσουµε επιτέλους στον εθνικό κλι-
µατικό νόµο. Άκουσα ότι προτίθεστε να τον φέρετε. Χαίροµαι
γιατί είναι µια δική µας πρόταση. Η πρότασή µας είναι πάντα στο
τραπέζι.

(Χειροκροτήµατα)
Και τέταρτο και εξίσου σηµαντικό, συγκρότηση για καθεµία

από τις πληγείσες περιφέρειες -όχι µόνο για την Εύβοια, που
είναι απολύτως σωστό να γίνει- ενός ειδικού αναπτυξιακού προ-
γράµµατος, τη διαχείριση του οποίου θα αναλάβει µια ειδική
δοµή, αναπτυξιακή εταιρεία της περιφέρειας, µε συµµετοχή
όλων των φορέων. Αυτή είναι η πρότασή µας και είναι µια πρό-
ταση θεσµική.

Τα προγράµµατα ανασυγκρότησης πρέπει να δηµιουργούν
ένα νέο πρότυπο ανάπτυξης στην κάθε περιοχή, µε δεδοµένο ότι
πολλές από τις παραδοσιακές δραστηριότητες δεν θα µπορούν
να γίνουν για πολλά χρόνια. Χρειάζεται, λοιπόν, σχεδιασµός, µε-
λέτες, κίνητρα ασφαλιστικά και φορολογικά, ώστε να δηµιουρ-
γηθούν νέες επιχειρήσεις στην περιοχή και να ανασυγκροτηθούν
οι υφιστάµενες, βάρος στη δηµιουργία νέας τουριστικής ταυτό-
τητας, στην ανάπτυξη των ΑΠΕ, αλλά όχι για λίγους και µεγά-
λους, βάρος στην αγροδιατροφή, αλλά και στην ανάπτυξη
καινοτόµων και υψηλών τεχνολογικά επιχειρήσεων. Στήριξη της
µικρής και µεσαίας επιχειρηµατικότητας και της αυτοαπασχόλη-
σης σε όλες αυτές τις περιοχές, παροχή πληροφόρησης για τις
νέες δυνατότητες και συµβουλευτικές υπηρεσίες για τις νέες
επενδύσεις και ειδικά προγράµµατα του ΟΑΕΔ για την κάλυψη
εργαζόµενων που χάνουν τη δουλειά τους, αλλά σε βάθος χρό-
νου γενναία επιδότηση εργασίας µέσω φοροαπαλλαγών για την
πρόσληψη των ανέργων σε νέες δραστηριότητες, αλλά και σε
δράσεις αποκατάστασης, εκπαίδευση και επανακατάρτισή τους
στα νέα δεδοµένα που θα δηµιουργηθούν και στις νέες απαιτή-
σεις, για να µη µείνουν εκτός παραγωγής τα επόµενα χρόνια, και
παρέµβαση για την αποκατάσταση και βελτίωση των υποδοµών
και των δικτύων. Ειδικά στην Εύβοια, που είναι πάρα πολύ πίσω,
έχει µεγάλη σηµασία να δώσετε προτεραιότητα στις υποδοµές
και κυρίως στους οδικούς άξονες.

Είναι ευκαιρία τα προγράµµατα ανασυγκρότησης να δηµιουρ-
γούν έναν υπερτοπικό πόλο ανάπτυξης για την κάθε περιφέρεια,
µε συγκεκριµένη αναπτυξιακή ταυτότητα. Έχω αναφερθεί σε µια
τέτοια συγκεκριµένη πρόταση για την περιοχή της Αρχαίας
Ολυµπίας µε βάση το τρίπτυχο «brand - location - product», που
αναβαθµίζει και διευρύνει την οικονοµική δραστηριότητα σε ολό-
κληρη την περιοχή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι πόροι µπορούν να προέλθουν
από τον αναπροσανατολισµό, την αλλαγή στις προτεραιότητες
του Ταµείου Ανασυγκρότησης, αλλά και από το ΕΣΠΑ και το πρό-
γραµµα της νέας ΚΑΠ. Ούτε ένα ευρώ όµως δεν πρέπει να δια-
τεθεί χωρίς κριτήρια, χωρίς διαφάνεια, χωρίς συγκεκριµένες
στοχεύσεις και χωρίς λογοδοσία. Γι’ αυτό και ζητάµε κάθε πρό-
γραµµα να συζητείται στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής, η
οποία θα το εγκρίνει και θα ελέγχει την πορεία του. Διακοµµατικά
πρέπει να ελέγξουµε τους πόρους αυτούς. 

Είναι εξαιρετικά σηµαντικό, όπως είπα και πριν, να υπάρξει δια-
φάνεια και λογοδοσία. Η ανασυγκρότηση των περιοχών είναι
έργο που ούτως ή άλλως υπερβαίνει την κυβερνητική θητεία της
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Νέας Δηµοκρατίας. Η νέα ανάπτυξη, λοιπόν, σε αυτές τις πλη-
γείσες περιοχές πρέπει να είναι πράσινη, όχι πράσινη εκµετάλ-
λευση για µεγάλα συµφέροντα. Το Κίνηµα Αλλαγής δεν πρό-
κειται να δεχθεί λύσεις τύπου 2007, που απέτυχαν παταγωδώς
και άφησαν βαριά σκιά για την οικονοµική διαχείριση του ταµείου
από την τότε κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Μέτοχοι και δια-
χειριστές των προγραµµάτων πρέπει να είναι οι θεσµικοί φορείς
και οι κάτοικοι των περιοχών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα αφήσουµε ολόκληρες πε-

ριοχές να εγκαταλειφθούν, αλλά ούτε και να γίνουν όµηροι µε-
γάλων ιδιωτικών συµφερόντων. Ο δικός µας ο στόχος είναι να
φυτρώσει ξανά η ελπίδα στα καµένα και γι’ αυτό θα ελέγχουµε
την Κυβέρνηση και θα την πιέζουµε σε κάθε της βήµα από εδώ
και πέρα. Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Γεννηµατά.
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Κουτσούµπας, Πρόεδρος της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Θέλουµε και σήµερα και από αυτό το Βήµα να εκφράσουµε τη
συµπαράσταση και αλληλεγγύη µας σε όλους όσοι έζησαν τον
πύρινο εφιάλτη, σε όλους όσοι από τη µια στιγµή στην άλλη εί-
δαν να καταστρέφεται το σπίτι τους, ο τόπος τους, οι ζωές τους.
Είµαστε µαζί στον αγώνα να σταθούν ξανά στα πόδια τους, να
πάρουν πίσω τη ζωή τους. Και όσο κρίσιµο ζήτηµα είναι να στη-
ριχτούν όλοι οι πληγέντες και τελικά να αποκατασταθεί πλήρως
ό,τι κατέστρεψε η φωτιά, άλλο τόσο κρίσιµο είναι να µην ξεχα-
στούν οι εγκληµατικές ευθύνες, να αναδειχθούν οι αιτίες, πώς
και γιατί φτάσαµε ως εδώ, να βγουν όλα τα αναγκαία συµπερά-
σµατα.

Μπορείτε να ζητάτε όσες συγγνώµες θέλετε, να επικαλείστε
λάθη, παραλείψεις, να υπόσχεστε ότι οι ευθύνες θα αποδοθούν.
Όµως εδώ δεν µιλάµε για άλλο ένα καλοκαίρι µε µεγάλες, πο-
λυήµερες φωτιές. Μιλάµε για µια τεράστια οικολογική κατα-
στροφή, καταστροφή λαϊκών περιουσιών. Πάνω από ένα
εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες στρέµµατα έχουν γίνει στάχτη
µαζί µε σπίτια και καλλιέργειες.

Αυτή η τεράστια καταστροφή δεν οφείλεται σε κάποια επιµέ-
ρους λάθη, σε κάποιες επιµέρους παραλείψεις. Άλλωστε οι Υ-
πουργοί σας µε την έναρξη της αντιπυρικής περιόδου διαβεβαί-
ωναν σε όλους τους τόνους ότι δήθεν έχει γίνει µια εξαιρετικά
πρότυπη δουλειά, µια πραγµατική τοµή φέτος, όχι µόνο όσον
αφορά τα µέσα, τους εξοπλισµούς, αλλά και το προσωπικό. Αυτά
έλεγαν. Το πρόβληµα όµως βρίσκεται στην απουσία µιας ολο-
κληρωµένης διαχείρισης και προστασίας των δασών. Και σε αυτό
το πλαίσιο λείπει ένα σύγχρονο συνολικό σχέδιο αντιπυρικής
προστασίας, µε επίκεντρο την πρόληψη, εξειδικευµένο και για
κάθε δασικό σύµπλεγµα. 

Τέτοιο ολοκληρωµένο επιστηµονικό σχέδιο δεν είχε ούτε η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ούτε και καµµία προηγούµενη
κυβέρνηση. Εκτός και αν µας πει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι φεύγοντας άφησε
τουλάχιστον στα κυβερνητικά συρτάρια κανένα τέτοιο σχέδιο και
όχι κάποια αποσπασµατικά µέτρα, που κινούνται στην πεπατη-
µένη. 

Ακούσαµε ξανά τα περί κλιµατικής κρίσης, πρωτοφανούς επί-
θεσης της φύσης και άλλα παρόµοια. Λες και χρειάζεται πολύ
µυαλό για να καταλάβει κάποιος ότι αυτό λίγο ως πολύ πάντα
ισχύει και θα ισχύει πολύ περισσότερο στο µέλλον. Γι’ αυτό και
ένα κράτος, µια κυβέρνηση, για αυτά τα αρνητικά σενάρια, για
τέτοιες κρίσεις και προβλήµατα πρέπει να προετοιµάζεται. Δυ-
στυχώς όµως το αστικό κράτος σας και η Κυβέρνησή σας, ακρι-
βώς επειδή πορεύονται µε τα συµφέροντα των λίγων, µε τα
συµφέροντα των οµίλων και όχι των πολλών, του ελληνικού λαού,
δεν παίρνει µέτρα προστασίας της ζωής, της περιουσίας του ελ-
ληνικού λαού, γιατί τα θεωρεί κόστος. Τρανταχτή απόδειξη ότι
όχι µόνο δεν είστε προετοιµασµένοι, αλλά χρησιµοποιείτε κιόλας
την κλιµατική κρίση ως δικαιολογία για να καλύψετε τις ανεπάρ-
κειες, τα κενά, τις τεράστιες ελλείψεις σας. 

Για πείτε µας, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη και όλοι εσείς που
έχετε κάνει καραµέλα την κλιµατική κρίση και ορκίζεστε στο πε-
ριβάλλον. Η κλιµατική κρίση φταίει που φέτος στην Αττική δόθη-
καν µόλις 30.000 ευρώ για δασικούς δρόµους; Η κλιµατική κρίση
φταίει που ο µέσος όρος ηλικίας των πυροσβεστών είναι σα-
ράντα πέντε µε πενήντα χρόνων, εξουθενωµένοι από τις τερά-
στιες µετακινήσεις και τη συνεχή επιφυλακή; Στα Γεράνεια Όρη
µετακινήσατε πυροσβέστες ακόµα και από τον Έβρο. Και µετά
σας φταίει η κλιµατική κρίση; Σαν δεν ντρεπόµαστε! 

Εδώ που τα λέµε, τέτοιες µεγάλες καταστροφές σαν τη φετινή
είχαµε και πριν από τριάντα χρόνια. Για παράδειγµα το 1988,
τριάντα τρία χρόνια πριν, κάηκε στη χώρα µας ενάµισι εκατοµ-
µύριο στρέµµατα δασικής και γεωργικής γης. Το 1999, είκοσι
δύο χρόνια πριν, καταγράφηκαν οι περισσότερες πυρκαγιές των
τελευταίων είκοσι πέντε ετών. Το 2000, είκοσι ένα χρόνια πριν,
ήταν η µεγαλύτερη καταστροφή. Κάηκε 1,6 εκατοµµύριο στρέµ-
µατα. 

Το ίδιο και µε τις πληµµύρες. Τον Μάρτη του 1987, τριάντα
τέσσερα χρόνια πριν, στις µεγάλες πληµµύρες είχαµε δέκα νε-
κρούς. Τον Αύγουστο του 1990 µια άλλη µεγάλη πληµµύρα έπνι-
ξε πέντε ανθρώπους στην κεντρική Ελλάδα και τον Νοέµβρη του
1992 µια ισχυρή βροχή ισοπέδωσε την Καβάλα, καταστρέφοντας
το 70% του οδικού της δικτύου και σκοτώνοντας τέσσερις αν-
θρώπους. 

Τότε βέβαια κανείς δεν µιλούσε ακόµα για την κλιµατική αλ-
λαγή ως το τέλειο άλλοθι για όλες τις καταστροφές. Ακόµα και
αν δεχτούµε ότι αυτές οι καταστροφές ήταν τα πρώτα σηµάδια
της κλιµατικής αλλαγής, τι σας εµπόδισε όλους εσάς, που κυ-
βερνήσατε συνεχώς τριάντα χρόνια τώρα και πλέον, να πάρετε
µέτρα, να προσαρµόσετε σχέδια, να φτιάξετε υποδοµές, ώστε
να περιορίζονται οι ζηµιές, να προστατεύεται ο λαός; Η απάν-
τηση είναι µία: η πολιτική της στήριξης των καπιταλιστικών κερ-
δών σε βάρος των λαϊκών αναγκών και συµφερόντων. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει αναµφίβολα την
πρώτη ευθύνη σήµερα, αλλά όλοι όσοι κυβερνήσατε βρίσκεστε
στο κάδρο των ευθυνών και όχι έξω από αυτό. Όλοι σας έχετε
λερωµένη τη φωλιά σας. Διαχρονικά εγκληµατήσατε κατά του
λαού, κατά των δασών και του περιβάλλοντος. Ποια κυβέρνηση,
ενώ τα δάση αποτελούν το 65% του εδάφους της χώρας µας,
έδωσε πάνω από το 0,04% του κρατικού προϋπολογισµού για τα
δάση και την προστασία τους; Ποια κυβέρνηση ενίσχυσε τα δα-
σαρχεία, για να µπορούν να αντιµετωπίσουν τις τεράστιες ανάγ-
κες της δασοπροστασίας; 

Η Νέα Δηµοκρατία από τα 17,7 εκατοµµύρια ευρώ που ζητού-
σαν τα δασαρχεία όλης της χώρας για έργα αντιπυρικής θωρά-
κισης πίστωσε µόλις 1,7 εκατοµµύριο ευρώ, δηλαδή µόλις το
10% των αναγκών τους. Και εδώ, επίσης, ο ΣΥΡΙΖΑ πάλι δεν µπο-
ρεί να δικαιολογείται, γιατί επί των ηµερών του, την περίοδο 2016
- 2019, έδωσε ακόµα πιο λίγα. 

Για την προστασία του λαού από τις πυρκαγιές δεν έχετε, λέτε,
χρήµατα αλλά για να χρηµατοδοτείτε τόσα χρόνια την ελληνική
αποστολή που βρίσκεται στο Αφγανιστάν βρίσκετε 300 εκατοµ-
µύρια τον χρόνο. Μάλιστα, δεν σας αρκούσε καν η δεύτερη θέση
που βρισκόµασταν ως Ελλάδα στις νατοϊκές δαπάνες. Διαθέσατε
6,6 δισεκατοµµύρια ευρώ για να φτάσετε στην πρώτη θέση. Ποια
κυβέρνηση προχώρησε στην κατάργηση της αντιεπιστηµονικής
διάσπασης της δασοπροστασίας µε τον εγκληµατικό, τον δολο-
φονικό διαχωρισµό της πρόληψης από τη δασοπυρόσβεση; Καµ-
µιά. 

Όλοι σας διατηρήσατε αυτό το έγκληµα, που το πληρώνει ο
λαός για πάνω από είκοσι χρόνια µε µεγάλες καταστροφές δα-
σικού πλούτου και ανθρώπινων ζωών. Αυτός ο αντιεπιστηµονικός
διαχωρισµός, ο διαχωρισµός της πρόληψης από την καταστολή
των πυρκαγιών αποτελεί µια βασική αιτία για την αρνητική κατά-
σταση που υπάρχει. Και µάλιστα σε υπηρεσίες που έχουν διαφο-
ρετικό ρόλο και κατεύθυνση και δεν συντονίζονται ούτε σε
επίπεδο του ίδιου Υπουργείου. 

Όλη αυτή η κατάσταση φυσικά επιδεινώνεται τραγικά αν τη
δει κανένας σε συνδυασµό µε τη µηδενική χρηµατοδότηση και
τις τεράστιες ελλείψεις σε προσωπικό και µέσα. Το σχήµα αυτό
όχι µόνο δεν οδήγησε σε ενότητα µέσων και δράσεων, αλλά είχε
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και ως αποτέλεσµα τη µεγαλύτερη υποχρηµατοδότηση όλων των
εµπλεκόµενων υπηρεσιών. Την απαξίωση συνολικά προσωπικού
και µέσων. 

Βλέπουµε και εσάς, κυρία Γεννηµατά, να έχετε βγει στα κερα-
µίδια. Δικαίως θα πει κάποιος βέβαια. Όµως εσείς δεν ξέρετε τί-
ποτα για όλα αυτά; Εσείς και το κόµµα σας, που για τόσα χρόνια
κυβέρνησε, δεν έχετε καµµία ευθύνη; Κι όµως, αυτή η αντιεπι-
στηµονική διάσπαση της δασοπροστασίας µε τον διαχωρισµό
της πρόληψης από την καταστολή θεσµοθετήθηκε επί των ηµε-
ρών σας, το 1998, επί κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ µε Πρωθυπουργό τον
Σηµίτη. Σήµερα πολλοί από αυτούς που στήριξαν αυτόν τον δια-
χωρισµό κάνουν την αυτοκριτική τους, βλέποντας τα τραγικά
αποτελέσµατα αυτής της επιλογής. Εσείς, κύριοι του ΚΙΝΑΛ, του
πάλαι ποτέ ΠΑΣΟΚ, δεν έχετε τίποτα να πείτε γι’ αυτό; 

Ποια κυβέρνηση είχε ως πολιτικό στόχο την ολοκληρωµένη
διαχείριση και προστασία του δάσους; Καµµία. Όλοι σας αντιµε-
τωπίζετε το δάσος ως το πεδίο µιας αδηφάγας καπιταλιστικής
ανάπτυξης της κερδοφορίας. Όλοι σας, µηδενός εξαιρουµένου,
χτίζατε ο ένας πάνω στον άλλο µε τους νόµους για τη ραγδαία
εµπορευµατοποίηση της γης. Έτσι, η Νέα Δηµοκρατία θέσπισε
τη λεγόµενη «νέα πολιτική για τα δάση», αναγνωρίζοντας τη
δράση των µονοπωλιακών οµίλων στα δασικά οικοσυστήµατα. Ο
ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση µε σειρά νόµων για τις βοσκήσιµες γαίες,
για τις οικιστικές πυκνώσεις, αποχαρακτήριζε δασικές εκτάσεις.
Μάλιστα µε νόµο που ψήφισε το 2017 ο ΣΥΡΙΖΑ εξαίρεσε τους
µεγάλους οµίλους στον κλάδο του τουρισµού από όλες τις απα-
γορεύσεις που διέπουν ένα αυθαίρετο.

Όλοι σας βαδίσατε τον ίδιο επικίνδυνο δρόµο, παραβλέποντας
την ολοκληρωµένη διαχείριση, την προστασία των δασών. Αυτή
ακριβώς σηµαίνει µελέτη διαχείρισης του δάσους, µε παρεµβά-
σεις στη σύνθεση της βλάστησης, υλοτοµίες, δασοτεχνικά έργα,
συντήρηση, βελτίωση υποδοµών και δικτύων. Σηµαίνει σύγχρονη
µελέτη αντιπυρικής προστασίας, που θα περιλαµβάνει όλα τα
µέτρα, δασοκοµικά, διαχειριστικά, αντιπυρικά, σύµφωνα µε τους
κανόνες της επιστήµης, που αυξάνουν την ικανότητα του δάσους
να αντιµετωπίσει τη φωτιά πριν αυτή ξεσπάσει. Σηµαίνει εξασφά-
λιση των προϋποθέσεων υλοποίησης µε γενναία χρηµατοδό-
τηση, µε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, εξασφάλιση όλων
των αναγκαίων µέσων. 

Ποια κυβέρνηση στελέχωσε επαρκώς µε το αναγκαίο µόνιµο
προσωπικό, µε σύγχρονα µέσα, µε υποδοµές, το Πυροσβεστικό
Σώµα, το οποίο εξακολουθεί να λειτουργεί µε τη φιλοσοφία και
τη δοµή Σώµατος Ασφαλείας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την
ίδια τη λειτουργία του και τον ρόλο του; 

Δεν θέλω να πω πολλά. Τα λέτε κι εσείς οι ίδιοι αυτά, για το
εποχικό προσωπικό της δασοπυρόσβεσης που είναι γερασµένο,
για τα µέσα κατάσβεσης που είναι απαρχαιωµένα. Μια πλευρά
µόνο θέλω να τονίσω, που κανείς σκόπιµα δεν αναδεικνύει, η
οποία αφορά την αποδυνάµωση του επιχειρησιακού σχεδιασµού
του. Ποιος έχει την ευθύνη για το γεγονός ότι χίλιοι, περίπου, πυ-
ροσβέστες στελεχώνουν τις υπηρεσίες και τα κλιµάκια στα αε-
ροδρόµια της «FRAPORT», στους ιδιωτικούς οδικούς άξονες,
στο «Ελευθέριος Βενιζέλος» από την ηµέρα της ιδιωτικοποίησής
του; 

Γιατί κανείς σας δεν λέει κουβέντα γι’ αυτό; Προφανώς γιατί
δεν θέλετε να µπουν στο στόχαστρο οι λεγόµενοι «επενδυτές»
και οι οικονοµικές διευκολύνσεις που τους παρέχετε. Ό,τι και να
κάνετε, λοιπόν, το κάδρο των εγκληµατικών ευθυνών σάς έχει
όλους µέσα. 

Βέβαια, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προκαλεί κι από
πάνω, όταν λέει πως κυρίαρχος στόχος της ήταν η προστασία
της ανθρώπινης ζωής. Δεν υπάρχει δεύτερη σκέψη, βέβαια, ότι
είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι δεν θρηνήσαµε ανθρώπινες
ζωές. Είναι πρόκληση, όµως, να το επικαλείστε λέγοντας, µάλι-
στα, ότι «δεν χάθηκε κανένας ολόκληρος οικισµός». Για ποιον οι-
κισµό µιλάτε; Εδώ έχουν αφανιστεί ολόκληρες περιοχές. Μια
ολόκληρη περιοχή, η βόρεια Εύβοια, αφανίστηκε. Το έχετε πάρει
χαµπάρι; Το ότι δεν υπήρχαν θύµατα ή ακόµα και το ότι δεν
κάηκε ένας ολόκληρος οικισµός οφείλεται πρώτα απ’ όλα στην
αυταπάρνηση, την αυτοθυσία των κατοίκων, οι οποίοι µαζί µε
τους λίγους πυροσβέστες έδωσαν µάχη σώµα µε σώµα µε τις

φωτιές και κατάφεραν να σώσουν το σπίτι τους, τη ζωή τους, τα
χωριά τους. 

Η ιεράρχηση που κάνετε και που κάνατε κυρίως σ’ αυτή την
τραγωδία, να αφήνετε το δάσος να καίγεται στο όνοµα της προ-
στασίας της ζωής, απέτυχε παταγωδώς, γιατί κατακάηκαν πάνω
από ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες στρέµµατα δασών, καλ-
λιεργειών, τελικά και σπιτιών, αφού αν περιµένεις τη φωτιά δίπλα
στα σπίτια δεν τη σταµατάς. Η δασική πυρκαγιά µπορεί και πρέ-
πει να σταµατάει µέσα στο δάσος τα πρώτα δέκα, δεκαπέντε
λεπτά, αν δεν θες να πάρει ανεξέλεγκτες διαστάσεις. Το πρό-
βληµα δεν µπορούν να το λύσουν τα εναέρια µέσα. Το κύριο
βάρος έπρεπε και πρέπει να δοθεί στην πρόληψη, στον σύγ-
χρονο αντιπυρικό σχεδιασµό, στο πλαίσιο της ολοκληρωµένης
διαχείρισης και προστασίας των δασών και της οργάνωσης των
επίγειων δυνάµεων για την πρώτη προσβολή.

Εσείς, αντί να προσλάβετε και να οργανώσετε επίγειες δυνά-
µεις, αντί να τα υλοποιήσετε µέσω των δασικών υπηρεσιών -µε
προσλήψεις προσωπικού, επιστηµονικού, δασεργατικού, που θα
χρησιµοποιηθεί για έργα τον χειµώνα και το καλοκαίρι στη δα-
σοπυρόσβεση και λοιπά, µε εκτέλεση µελετών, έργων διαχείρι-
σης και αντιπυρικής προστασίας-, τι κάνετε; Προχωράτε µόνο σε
παραπέρα ενίσχυση των εναέριων µέσων, τα οποία χρειάζονται,
αλλά δεν αποτελούν το κύριο µέσο. Αυτά κυρίως επιβραδύνουν,
καθυστερούν την εξέλιξη. Οι επίγειες δυνάµεις, όµως, σβήνουν
τις δασικές πυρκαγιές. Οι διάσπαρτες επίγειες δυνάµεις κάνουν
την πρώτη προσβολή στο δάσος, µε βάση τον συγκεκριµένο αν-
τιπυρικό σχεδιασµό.

Κάνατε σηµαία σας τις εκκενώσεις, εκκενώσεις χωρίς σχέδιο,
χωρίς εκπαίδευση, χωρίς υποδοµές συγκέντρωσης, χωρίς εξα-
σφάλιση, δηλαδή, όλων των προϋποθέσεων. Όπου έγιναν, έγιναν
οριζόντια, χωρίς να έχετε εξασφαλίσει έναν οργανωµένο µηχα-
νισµό εκκενώσεων. Χώρια που σε κάποιες περιπτώσεις στέλνατε
τον κόσµο µέσα στις φλόγες από λάθος, που αποφεύχθηκε το
µοιραίο ακριβώς γιατί ο κόσµος ήξερε τον χώρο του, τα χωριά
του, έσβηνε τις φωτιές και δεν πειθάρχησε σε λάθος εντολές.
Ήµουνα και προσωπικός µάρτυρας ενός τέτοιου γεγονότος, σε
εξέλιξη πυρκαγιάς, που σας έκανα παρέµβαση γι’ αυτό, για το τι
έστειλε και τι µήνυµα έδινε. Και όµως, αν κάτι έπρεπε να είχατε
εξασφαλίσει µετά την τραγωδία στο Μάτι ήταν αυτό. Και όχι «εκ-
κενώστε», δηλαδή «τρέξτε να σωθείτε». 

Οι ευθύνες, λοιπόν, δεν παραγράφονται. Η επιµονή σας, µάλι-
στα, πριν καλά-καλά οι φωτιές σβήσουν, να περάσει η συζήτηση
στην επόµενη µέρα, µη νοµίζετε ότι θα σας απαλλάξει από αυτές
τις ευθύνες. Το αντίθετο. Όσο πιο πολύ µιλάτε για τη δήθεν πρά-
σινη µετάβαση, η οποία επιβάλλεται από την κλιµατική κρίση,
τόσο πιο πολύ καρφώνεστε. Σαν έτοιµοι από καιρό προβάλλετε
ως µοναδική διέξοδο τις δήθεν πράσινες business, µόνο που οι
δουλειές πάνω στα καµένα, µόνο πράσινες δεν είναι. Και αυτά
περί προστασίας του περιβάλλοντος είναι για τις εκθέσεις των
παιδιών του δηµοτικού. Και η λεγόµενη «πράσινη ανάπτυξη», µε
πρόσχηµα φυσικά το περιβάλλον, µπας και ξεγελάσετε τα νέα
παιδιά, τον λαό, στόχο έχει να διαµορφωθούν µεγαλύτεροι ρυθ-
µοί κερδοφορίας για νέες επενδύσεις κάποιων στον τοµέα της
πράσινης ενέργειας και σε διάφορους άλλους κλάδους της οι-
κονοµίας.

Όλοι γνωρίζουν ότι το δάσος είναι το µοναδικό κοινωνικό
αγαθό, ο µοναδικός φυσικός πόρος που µε τη λειτουργία του εγ-
κλωβίζει τον άνθρακα και παράγει οξυγόνο, µε µοναδική προϋπό-
θεση την ολοκληρωµένη διαχείριση, την προστασία του, για να
βελτιώσει ακόµα περισσότερο την προσφορά του αυτή. 

Πόσο υποκριτική είναι τελικά η πράσινη ευαισθησία σας; Πόσο
ψεύτικο αποδεικνύεται το ενδιαφέρον σας για τη δήθεν αντιµε-
τώπιση της όποιας κλιµατικής αλλαγής; Εκεί, στους µεγάλους
οµίλους της λεγόµενης «πράσινης ανάπτυξης» θα κατευθυνθούν
και οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Δεν είναι τυχαίο που τόσο εσείς της Κυβέρνησης όσο και εσείς
της Αντιπολίτευσης υπερθεµατίζετε τις παρεµβάσεις για το Τα-
µείο Ανάκαµψης για την περιβόητη πράσινη ανάπτυξη. Όταν µι-
λάµε, όµως, για Ταµείο Ανάκαµψης µιλάµε για αυτό το νέο
υπερµνηµόνιο, που θα πληρώνει συνεχώς ο λαός και µεταφορικά
και κυριολεκτικά. Φτάνει να σκεφτεί κανείς πως για κάθε εκταµί-
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ευση θα πρέπει να νοµοθετούνται αντεργατικά µέτρα, όπως το
πρόσφατο νοµοθετικό τερατούργηµά σας που καταπατά εργα-
σιακά δικαιώµατα. 

Και όπως µπορεί ο καθένας να καταλάβει, ο πακτωλός των δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ από το Ταµείο δεν θα πάει στη δηµόσια
υγεία, στην εκπαίδευση, σε µισθούς, σε συντάξεις, στη βελτίωση
των κοινωνικών υπηρεσιών, δεν θα πάει σε έργα ζωτικής σηµα-
σίας για την προστασία του λαού από φυσικές καταστροφές, δεν
θα πάει σε στήριξη των µικρών επιχειρηµατιών, αλλά για να χρη-
µατοδοτηθούν οι πράσινες business. 

Σας ακούσαµε να λέτε πως η Κυβέρνησή σας θέλει και ξέρει
και µπορεί να ξαναχτίσει ό,τι γκρέµισαν οι φωτιές, ότι η δέ-
σµευσή σας είναι να ξανακερδίσουµε ό,τι χάσαµε. Αυτό σηµαίνει
πως είναι ανάγκη να κηρυχθούν άµεσα αναδασωτέες όλες οι δα-
σικές εκτάσεις που κάηκαν, όµως, χωρίς αναδόχους, όπως βα-
φτίσατε τους µεγαλοεπιχειρηµατίες, που θα τρέξουν τα σχέδιά
τους στις καµένες περιοχές. Απαιτείται να εξασφαλιστεί η ολο-
κληρωµένη διαχείριση και προστασία των δασών. Η υπαγωγή,
µάλιστα, της Δασικής Υπηρεσίας στο Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας έρχεται για να συνδέσει ακόµα περισσότερο τα
δάση µε τις επιζήµιες πράσινες επενδύσεις στον χώρο της ενέρ-
γειας.  

Για τις λαϊκές οικογένειες που καταστράφηκαν, το «να ξανα-
κερδίσουµε ό,τι χάσαµε και να τα ξανααναστήσουµε», όπως είπε
ο κ. Μητσοτάκης, ξέρετε τι σηµαίνει; Να µείνουν στον τόπο τους,
να πάρουν πίσω ό,τι έχασαν, το σπίτι τους, τη δουλειά τους, το
εισόδηµά τους. Αυτό βροντοφώναξαν οι χιλιάδες κάτοικοι της
βόρειας Εύβοιας το Σάββατο στον κόµβο της Στροφυλιάς, που
αναφέρατε, σε µια µεγάλη συγκέντρωση, που θάφτηκε όµως από
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Φοβάστε, τρέµετε τη λαϊκή πρωτοβουλία, τη λαϊκή κινητοποί-
ηση και δράση, τον λαϊκό έλεγχο, γιατί ξέρετε πως θα ξεσπάσει
πάνω σας πολιτικά η λαϊκή οργή από αυτά τα ψεύτικα τα λόγια,
τα µεγάλα. Θέλουν πίσω τα σπίτια τους, τη δουλειά τους, το
δάσος τους, τις ασχολίες τους, τις καλλιέργειές τους, το βιος
τους, το εισόδηµά τους. Αυτό θέλουν οι κάτοικοι στην Εύβοια,
στην Ηλεία, στην Αρκαδία, στη Μεσσηνία, σε όλη την Αττική και
στις άλλες περιοχές. 

Τα µέτρα που µέχρι τώρα ανακοίνωσε η Κυβέρνησή σας δεν
εξασφαλίζουν τίποτα από όλα αυτά. Το µόνο που µπορεί κάπως
να ανακουφίσει τους πυρόπληκτους είναι η αποζηµίωση στο
100% των ζηµιών, η πλήρης αποκατάσταση του εισοδήµατος που
χάθηκε και για όσο χρονικό διάστηµα υφίστανται οι συνέπειες.

Για παράδειγµα στη βόρεια Εύβοια µένουν πολλοί κτηνοτρό-
φοι, αγρότες, ρετσινάδες. Όλοι αυτοί ζούσαν σε άµεση ή έµµεση
εξάρτηση από το δάσος. Μέχρι αυτό να επανέλθει στη θέση που
να συµβάλει στην παραγωγή και µε αντίστοιχες ποσότητες ρητί-
νης, µελιού δεν µπορεί να καλυφθεί η ζωή τους µε τα επιδόµατα,
τα οποία µάλιστα έχουν και συγκεκριµένο χρονικό ορίζοντα. Επί-
σης, πώς θα αποδώσει µέσα σε δύο ή και τέσσερα χρόνια η ελιά,
µε βάση αυτά που λέτε για το χρονικό διάστηµα που θα δίνονται
επιδόµατα, όταν οι ελαιοπαραγωγοί έχασαν ελαιώνες πολλών
ετών που δεν µπορούν να αντικατασταθούν σε άµεσο χρόνο; 

Το επίδοµα που θα τους δίνετε τι θα πρωτοκαλύψει; Τα πάγια
οικονοµικά έξοδα, τα νέα έξοδα που προστίθενται σε µια πυρό-
πληκτη οικογένεια για τη διαβίωσή της ή αυτά που προκύπτουν
για τη δηµιουργία, τη συντήρηση, την κατασκευή καλλιεργήσι-
µων εδαφών, βοσκοτοπιών και άλλα; Από πού θα καλυφθούν
αυτά; 

Η παύση πληρωµών του ΕΝΦΙΑ για τρία χρόνια είναι σταγόνα
στον ωκεανό. Δεν µπορεί να δώσει ούτε ανάσα ανακούφισης
στους πυρόπληκτους, που για τα επόµενα πολλά χρόνια πρέπει
να ξαναφτιάξουν τη ζωή τους από την αρχή. 

Τι θα γίνει µε αυτά τα ακίνητα που δεν έχουν αποδεδειγµένα
από τους ελέγχους σας καταστραφεί ολοσχερώς, όπως λέτε, ή
έχουν υποστεί λειτουργικές ζηµιές; Δηλαδή, ένας αγρότης που
έχει χάσει το εισόδηµά του, αλλά το σπίτι του δεν έπαθε λειτουρ-
γική ζηµιά, θα συνεχίζει να πληρώνει ΕΝΦΙΑ γι’ αυτό και µε ποιο
εισόδηµα;

Οι µικροί αυτοαπασχολούµενοι επαγγελµατίες είναι στον
αέρα. Στη βόρεια Εύβοια, όπως και στις άλλες περιοχές, υπάρ-

χουν πολυπληθή τµήµατα που δραστηριοποιούνται στον τουρι-
σµό, τον επισιτισµό, καθώς οι περιοχές -και ειδικά της βόρειας
Εύβοιας- προσέλκυαν πάρα πολλούς τουρίστες, λόγω του φυσι-
κού τους πλούτου. Πώς θα επιβιώσουν αυτές οι µικρές επιχειρή-
σεις; Με το να µην επιστρέψουν την επιστρεπτέα καταβολή; Ξε-
χάσατε ότι αυτά τα χρήµατα είχαν δοθεί για να στηριχθούν από
τις συνέπειες της πανδηµίας; 

Τώρα ακόµα και αν καταφέρουν να φτιάξουν τις επιχειρήσεις
τους, έχουν να αντιµετωπίσουν τη νέα συνολική κατάσταση στην
περιοχή, που πλέον είναι κρανίου τόπος, ενώ το τέλος επιτηδεύ-
µατος και οι ασφαλιστικές εισφορές αναστέλλονται για έξι µήνες,
λες και µετά από έξι µήνες οι επιχειρήσεις θα σταµατήσουν να
είναι πληττόµενες. 

Για να µη µιλήσουµε για τις αποζηµιώσεις που έχετε εξαγγεί-
λει. Δεν εξασφαλίζεται από πουθενά ακόµα το ποιοι και πώς θα
τις πάρουν. Δηλαδή ποιος θεωρείται πυρόπληκτος και ποια είναι
τα κριτήρια για το πόσο πυρόπληκτος είναι; Θα µπουν µέσα στις
ζηµιές αδήλωτα ή ανασφάλιστες υποδοµές, ζώα, άλλη περιου-
σία; Τι θα γίνει µε τις καταστροφές σε δεύτερη κατοικία; Το
µέτρο που αφορά τους εργαζόµενους, θέτοντάς τους σε ανα-
στολή για το επόµενο διάστηµα, πετάει εκτός µεγάλο τµήµα ερ-
γαζοµένων, αφού δεν υπολογίζει αυτούς που δουλεύουν ανασ-
φάλιστοι, αυτούς που λύθηκε η σύµβασή τους µόλις ξεκίνησαν
οι πυρκαγιές, αυτούς που φέτος δεν ξεκίνησαν δουλειά στον επι-
σιτισµό, τουρισµό λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού. 

Αλήθεια, έχετε υπ’ όψιν σας τις δυσκολίες που έχουν προκύψει
µε τη διαδικασία κατάθεσης και των δικαιολογητικών; Πολλοί
αναγκάζονται να καταφεύγουν σε ιδιώτες λογιστές που κοστί-
ζουν αρκετά. Δεν έχουν όλοι πρόσβαση σε ηλεκτρονικούς υπο-
λογιστές ούτε γνωρίζουν τα δικαιολογητικά και άλλα, ενώ δεν
έχει ανακοινωθεί τίποτα για την απαλλαγή από τον ειδικό φόρο
κατανάλωσης στα καύσιµα, για κατάργηση ναύλων στα φεριµπότ
κ.ά.. 

Η ανακοίνωση της ΔΕΗ που δίνει το δικαίωµα στους πληττό-
µενους να µην πληρώσουν τον τρέχοντα λογαριασµό είναι για
κοροϊδία. Οι κάτοικοι, οι επαγγελµατοβιοτέχνες, οι αγρότες της
περιοχής, χρειάζεται να έχουν εξασφαλισµένο δωρεάν ρεύµα για
όλο το διάστηµα που θα χρειαστεί η πλήρης ανοικοδόµηση των
κατοικιών τους, των επιχειρήσεών τους κ.ά.. Αρκετές από τις οι-
κογένειες, επίσης, που έχουν πληγεί, έχουν παιδιά που σπουδά-
ζουν. Απαιτείται µε ευθύνη του κράτους να δοθεί µηνιαίο φοιτη-
τικό επίδοµα για παράδειγµα, να εξασφαλιστεί δωρεάν στέγαση,
σίτιση, µετακίνηση, δωρεάν internet, αναλώσιµα, βιβλία. 

Με δυο λόγια τίποτε λιγότερο δεν µπορεί να γίνει ανεκτό από
τη γρήγορη, άµεση και καθολική -100%- αποζηµίωση για όλους
τους πυρόπληκτους. Και 100% αποζηµίωση σηµαίνει πως θα
αποζηµιωθούν για όλα και χωρίς κανένα εµπόδιο από το πρώτο
ζώο, τη ρίζα κ.λπ., είτε είναι ασφαλισµένο, σηµαδεµένο είτε όχι.
Με ευθύνη του κράτους να καλυφθεί το κόστος καταγραφής πα-
ράδοσης δικαιολογητικών µε πλήρη διαγραφή χρεών προς το
δηµόσιο, προς τις τράπεζες, προς τις ασφαλιστικές εταιρείες
όλων των κατοίκων. 

Ειδικά για τους ρετσινάδες της βόρειας Εύβοιας απαιτείται η
εξασφάλιση µόνιµης δουλειάς µε σύµβαση εργασίας, µισθό και
δικαιώµατα των ρετσινάδων για την αναδάσωση, συντήρηση του
δάσους. Απαιτούνται συνολικά µόνιµα και επαρκή µέτρα εισοδή-
µατος σε αγρότες, αυτοαπασχολούµενους επαγγελµατίες και
εργαζόµενους σε κάθε πληγείσα περιοχή. Σε όλες τις περιοχές
που έχουν πληγεί απαιτούνται άµεσα εκτεταµένα αντιδιαβρωτικά
µέτρα αντιπληµµυρικής προστασίας. 

Εκπέµπουµε σήµα κινδύνου µπροστά στο φθινόπωρο και τον
χειµώνα, ειδικά για την Εύβοια που είναι επιβαρυµένη από προ-
ηγούµενες φυσικές καταστροφές και φαινόµενα. Προχωρήστε
άµεσα σε όλα τα αναγκαία αντιπληµµυρικά µέτρα για να µη θρη-
νήσουµε ζωές. Δεν µας αρκούν οι γενικές υποσχέσεις και από το
Βήµα της Βουλής. Αυτό φωνάζει όλος ο εργατικός, ο λαϊκός κό-
σµος και στην Εύβοια και παντού, που κάθε χρόνο καίγεται και
πνίγεται, που κάθε φορά ακούει όλο υποσχέσεις χωρίς αντίκρι-
σµα. Ακόµα περιµένουν τις αποζηµιώσεις, τα έργα υποδοµής
από τις προηγούµενες καταστροφές.

Κι αν νοµίζετε ότι µε τις επιτροπές και τα "επιτροπάτα" που
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φτιάχνετε και που προτείνει και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και
τις διάφορες µεγαλοστοµίες, θα τους ξεγελάσετε πάλι, κάνετε
λάθος. Πείρα και γνώση πλέον υπάρχει και αυτή πρέπει να αξιο-
ποιήσουν όλοι για να µπορέσουν την επόµενη µέρα να σταθούν
στα πόδια τους. 

Μόνο την τελευταία διετία της Νέας Δηµοκρατίας να λάβει κα-
νείς υπ’ όψιν του, θα δει πόσο ενισχύθηκε το οπλοστάσιο της κα-
ταστολής και του αυταρχισµού απέναντι στον λαό αντί για ενίσ-
χυση της Πυροσβεστικής, των δασικών υπηρεσιών, των νοσοκο-
µείων της χώρας µε µόνιµο προσωπικό. 

Όµως εµείς δεν συµβιβαζόµαστε µε την ιδέα ότι όταν πιάνει
µια φωτιά, θα απειλούνται και τελικά θα γίνονται στάχτη σπίτια,
περιουσίες, δάση. Δεν συµβιβαζόµαστε ότι όταν θα βρέχει θα
πληµµυρίζουν ολόκληρες περιοχές, θα κινδυνεύουν συνάνθρω-
ποί µας. Δεν µπορούµε να συµβιβαστούµε ότι εν έτει 2021 η αν-
θρώπινη ζωή θα µένει απροστάτευτη. Τα τεράστια βήµατα της
επιστήµης µπορούν να συµβάλουν αποφασιστικά στην προστα-
σία του περιβάλλοντος, στην ενίσχυση της ολοκληρωµένης δια-
χείρισης και προστασίας των δασών από κάθε κίνδυνο, ιδιαίτερα
από τις δασικές πυρκαγιές και συνολικά του φυσικού πλούτου.

H αντιστοίχιση των δυνατοτήτων της επιστήµης µε την ικανο-
ποίηση των αναγκών των εργαζοµένων µπορεί να εξασφαλιστεί
µόνο µε τις ρεαλιστικές προτάσεις του ΚΚΕ. Οι προτάσεις αυτές
ταυτόχρονα µας οδηγούν και σε ένα δρόµο οικονοµικής και κοι-
νωνικής ανάπτυξης του τόπου µας, διαφορετικό απ’ ό,τι µέχρι
σήµερα που στο επίκεντρό του θα έχει πρωταρχικά την εξασφά-
λιση της λαϊκής ευηµερίας, την προστασία της ζωής των εργα-
ζοµένων και του ίδιου του περιβάλλοντος. Αυτόν τον δρόµο
ανοίγουν οι σηµερινές διεκδικήσεις, η δράση, οι θέσεις όσων βρί-
σκονται στους δρόµους του αγώνα µέσα από συλλογικούς φο-
ρείς του κινήµατος µε ενότητα, οργάνωση, διεκδίκηση,
αλληλεγγύη, ώστε κανένας να µην είναι µόνος του. Σε αυτόν τον
δρόµο µαζί βαδίζει το ΚΚΕ, γιατί µόνο ο ίδιος ο λαός µπορεί να
σώσει τελικά τον λαό. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Όσο προετοιµάζεται το Βήµα για την οµιλία του κ. Βελόπου-

λου, Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Ελληνική Λύση,
επιτρέψτε µου να επαναλάβω ότι έχουµε ένα όριο έως τις 16:00’
το απόγευµα, ο Πρωθυπουργός έχει µια πολύ σοβαρή συνάν-
τηση να κάνει εκείνη την ώρα. Θέλω να πω ότι η τήρηση του χρό-
νου δεν είναι ποινή, είναι µια συµφωνία που κάναµε προκειµένου
να διευκολύνουµε τους εαυτούς µας. 

Κύριε Βελόπουλε, έχετε τον λόγο ως Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας Ελληνική Λύση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να απευθυνθώ στον Πρωθυπουργό, αλλά και σε
όλους τους πολιτικούς Αρχηγούς. Ο Έλληνας Πρωθυπουργός
ζήτησε στις 12 Αυγούστου να µιλήσουµε για τις πυρκαγιές. Μι-
λάµε σήµερα 25 του µηνός, δεκατρείς µέρες µετά. Πόσο έκτακτο
ήταν; Πόσο σοβαρό και πόσο σηµαντικό, κύριε Πρωθυπουργέ,
ήταν το γεγονός για να περιµένουµε δεκατρείς, δεκατέσσερεις
µέρες µετά για να µιλήσουµε; Κατά την άποψή µου έπρεπε -12
µας είπατε;- στις 15, 16, 17, δεν έχει σηµασία, να µιλήσουµε. Και
τώρα, όµως, που ξεκινάει η κουβέντα θεωρώ ότι είναι εποικοδο-
µητική.

Κύριε Πρωθυπουργέ και οι υπόλοιποι πολιτικοί Αρχηγοί, κά-
νατε ένα λάθος όλοι και θα σας το υπογραµµίσω, γιατί είναι
χρέος τιµής στην Ελλάδα και στους Έλληνες που στέκονται αρω-
γοί στη χώρα, να επιδοκιµάζονται και να τους ευχαριστούµε.
Πρέπει, λοιπόν, όλη η Βουλή και όλοι οι πολιτικοί Αρχηγοί να ευ-
χαριστήσουν την Κύπρο, τη Γαλλία, την Κροατία, τη Σουηδία, τη
Ρουµανία, την Ισπανία, την Τσεχία, τη Γερµανία, την Πολωνία, τη
Σλοβακία, την Αυστρία, την Ουκρανία, το Ισραήλ, τη Ρωσία, όλες
τις χώρες που βοήθησαν στις δύσκολες στιγµές που πέρασε ο
τόπος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν είµαστε ούτε αγνώµονες ούτε αχάριστοι. Έπρεπε να το

κάνουµε όλοι και δη ο Πρωθυπουργός που το έκανε απ’ ό,τι γνω-

ρίζω τηλεφωνικά, αλλά έπρεπε να λεχθεί εδώ, έπρεπε να λεχθεί
από όλους. 

Κύριε Πρωθυπουργέ,…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Το είπε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Λέω να πουν ονοµαστικά τις χώρες όλοι οι πολιτικοί Αρχη-
γοί. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Τόσες φορές τις έχω ονοµατίσει.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν λέω για εσάς, κύριε Πρωθυπουργέ. Λέω όλοι οι πολι-
τικοί Αρχηγοί. Ξέρω τι λέω, όλοι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και η Πρόεδρος της
Δηµοκρατίας το έχει κάνει ήδη προς όλες τις χώρες.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Μη µου µιλάτε για την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, γιατί µε
τσιγκλάτε τώρα µε τις ανεµογεννήτριες και δεν θέλω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Προχωράµε. Το είπα,
γιατί εκφράζει το έθνος. 

Ορίστε, συνεχίστε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Να το εκφράζει εθνικά όµως, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε στην ουσία. 
Κύριε Πρωθυπουργέ, ήρθατε εδώ και µας είπατε ότι φταίει η

κλιµατική αλλαγή, φταίει ο καύσωνας. Μας είπατε ότι τα φτιάξατε
όλα καλά, κύριε Πρωθυπουργέ. Τότε γιατί κάηκε όλη η Ελλάδα;
Αφού τα φτιάξατε όλα καλά, γιατί κάηκε η πατρίδα µας; 

Δεν θα πω για τις απολύσεις στα ΕΚΑΜ. Δεν θα πω για το ότι
δεν ενισχύθηκε η Πυροσβεστική. Θα σας πω, όµως, ότι σας λένε
ψέµατα. Σας λένε ψέµατα οι σύµβουλοί σας, κύριε Πρωθυπουρ-
γέ, και αυτό µε ενοχλεί ως άνθρωπο. Ή δεν λέτε την αλήθεια
εσείς στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Είπατε ότι πετούσαν εβδοµήντα τέσσερα πτητικά µέσα. Θα
σας ενηµερώσω, λοιπόν, ότι από τα εννέα Καναντέρ πετούν τα
τέσσερα. Όπως τα ακούτε, κύριε Πρωθυπουργέ, ρωτήστε τους.
Η µέση πτητική διαθεσιµότητα -ρωτήστε ειδικούς- είναι 50%. Δεν
µπορεί να είναι παραπάνω. Δεν είναι 100% ποτέ, γιατί θέλουν
συντήρηση, θέλουν κυρίως να προσγειωθούν και να τα κοιτά-
ξουµε αν µπορούν να πετάξουν. Από τα είκοσι πέντε Σινούκ πε-
τούσαν τα τέσσερα. 

Ή σας κρύβουν την αλήθεια, κύριε Πρωθυπουργέ, οι σύµβου-
λοί σας και οι Υπουργοί σας, οι επιτελείς σας ή δεν λέτε την αλή-
θεια. Ας αποφασίσετε, λοιπόν, τι ακριβώς λέµε στον ελληνικό λαό
και στο Κοινοβούλιο, γιατί άλλο έχω δέκα αυτοκίνητα και άλλο
κινείται το ένα. Δεν είναι το ίδιο. Γιατί ακούγοντας εβδοµήντα
τέσσερα σηµαίνει ότι πετούν εβδοµήντα τέσσερα. Δεν πετούν
εβδοµήντα τέσσερα. Για να µην πω για τα Πετζετέλ, τα οποία τα
αγόρασε ο Ανδρέας Παπανδρέου τη δεκαετία του ’80 από τον
Γιαρουζέλσκι και µε αυτά ακόµα πετάµε. 

Για να εστιάσουµε και να λύσουµε το πρόβληµα, κύριε Πρω-
θυπουργέ, πρέπει να βρούµε το αίτιο. Σήµερα όλοι οι πολιτικοί
Αρχηγοί ασχολήθηκαν µε το αποτέλεσµα, απλά µε το αποτέλε-
σµα όχι µε το αίτιο. Αυτή είναι η διαφορά της Ελληνικής Λύσης,
ότι κοιτάµε να θεραπεύσουµε το αίτιο για να τελειώσουµε το
πρόβληµα και δεν σχολιάζουµε ως σχολιαστές, δηµοσιογράφοι
το αποτέλεσµα της κακής επιλογής.

Είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι τα πτητικά δεν είναι πανάκεια.
Έχετε απόλυτο δίκιο. Όταν φουντώσουν εκατό χιλιάδες στρέµ-
µατα, δεν είναι πανάκεια τα πτητικά, αλλά τα πτητικά, αγαπητέ
κύριε Πρωθυπουργέ, χρησιµοποιούνται τα πρώτα δέκα λεπτά
µαζί µε τα επίγεια για να σβήσει αµέσως η φωτιά. Αν αρπάξει η
φωτιά, ζήτω που καήκαµε, κύριε Πρωθυπουργέ, και καήκαµε δυ-
στυχώς.

Κύριε Πρωθυπουργέ, σήµερα κάνατε ένα βήµα προς τη σωστή
κατεύθυνση και το λέω δηµοσίως. Χρειάστηκε σαράντα χρόνια
η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας να σκεφτεί ότι τα σαράντα
επτά Υπουργεία και οι δεκαεπτά φορείς δεν µπορεί να είναι υπεύ-
θυνοι στην πυρόσβεση και την κατάσβεση. Και, επιτέλους,
άκουσε εδώ και δύο χρόνια αυτό που λέει η Ελληνική Λύση, ένας
ενιαίος φορέας να έχει τον έλεγχο, την επιστασία όλης της δια-
δικασίας. 
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Τώρα αποφασίσατε σωστά. Τώρα η Νέα Δηµοκρατία αποφά-
σισε, κύριε Πρωθυπουργέ, σωστά γιατί άκουσε εµάς. Γι’ αυτό και
είµαστε χρήσιµοι και απαραίτητοι στο ελληνικό Κοινοβούλιο για
την κάθε κυβέρνηση, να προτείνουµε και να ακούτε και πρέπει
να ακούτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όµως εδώ, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν ισχύει το «κάλλιο αργά,

παρά ποτέ». Κάηκε η Ελλάδα. Κάηκε για µένα το µέλλον περιο-
χών της χώρας και θα το εξηγήσω αργότερα. Είπατε, κύριε Πρω-
θυπουργέ -και σας άκουσαν φαίνεται κάποιοι εδώ µέσα για να
µην εκτεθείτε εσείς προσωπικά- ότι θα αποζηµιωθούν όλοι αυτοί,
όπως αποζηµιώθηκαν κατά το παρελθόν. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, πριν από λίγα λεπτά βγήκε το ΦΕΚ για
τη Σάµο. Το ξέρετε; Κύριε Πρωθυπουργέ, µε ακούτε; Το είπατε
εσείς εδώ, σας άκουσαν και έτρεξαν οι σύµβουλοί σας να βγά-
λουν το ΦΕΚ για να µην εκτεθεί ο Πρωθυπουργός της χώρας.
Γιατί το έχω πει και άλλη φορά, σαφώς και η κεφαλή φταίει για
όλα. Δυστυχώς αυτό το κράτος έχει δοµηθεί και οικοδοµηθεί
στον ωχαδερφισµό. Εγώ θα το κάνω µωρέ; 

Το είπε η Κυβέρνηση. Ακόµα περιµένουν στη Θεσσαλία τις
αποζηµιώσεις κάποιοι. Ακόµα περιµένουν στη Σάµο τις αποζη-
µιώσεις κάποιοι. Και τώρα βγήκε το ΦΕΚ, γιατί το είπε ο Πρωθυ-
πουργός. Δεν γίνεται να είναι κάθε µέρα ο Πρωθυπουργός εδώ
για να υλοποιούνται αυτά που λέει η Νέα Δηµοκρατία. Δεν γίνεται
έτσι η δουλειά όµως, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι
Υπουργοί στα Υπουργεία σας. 

Είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι σώσατε τον κόσµο. Δεν σώ-
σατε τον κόσµο, κύριε Πρωθυπουργέ. Είχαµε µια απώλεια ενός
ανθρώπου, ενός πιλότου µας ηρωικού που έπεσε. Όµως αφήστε
τα αυτά, θα σας πω κάτι πολύ σηµαντικότερο. Σαφώς και ότι σώ-
θηκαν ζωές είναι πολύ σηµαντικό γεγονός. Η ανθρώπινη ζωή
έστω και η µία είναι πολύ µεγάλη σε αξία για να τη ζυγίσεις και
να πεις ότι είναι λίγο ή πολύ.

Κύριε Πρωθυπουργέ, όµως, ξέρετε ότι ο άνθρωπος χρειάζεται
ανθρώπινο περιβάλλον; Πείτε µου ο κάτοικος της Εύβοιας πώς
µπορεί να ζήσει στην καµένη γη; Ζωή στα καµένα δεν υπάρχει
για τα επόµενα δέκα µε δεκαπέντε χρόνια. Και διήλθε της προ-
σοχής σας όλων ότι δεν κάηκαν ή δεν σώθηκαν µόνο οι άνθρω-
ποι, κάηκαν ζωάκια, κάηκε η άγρια φύση, κάηκαν πτηνά, κάηκαν
ελάφια, κάηκε το ζωικό βασίλειο, η πανίδα και η χλωρίδα όλων
των περιοχών αυτών. 

Άρα, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν είναι µόνο να σώσουµε τις
ζωές, αλλά να σώζουµε και τις περιουσίες και το περιβάλλον του
ανθρώπου, αφού είστε ευαίσθητος µε την κλιµατική αλλαγή. Ξέ-
ρετε πολύ καλύτερα από µένα ότι η πυρκαγιά δηµιουργεί τερά-
στιες εκλύσεις τόνων διοξειδίου του άνθρακος. Αντί, λοιπόν,
αφού αγωνίζεστε για την κλιµατική αλλαγή, να µας βάζετε ανε-
µογεννήτριες και φουρφουράκια, γιατί δεν προστατεύετε τα
δάση ώστε να µην εκλύεται το διοξείδιο του άνθρακα από τις
πυρκαγιές; Να τα προστατεύσουµε, αυτό λέω.

Επίσης, επειδή µας έχετε «ζαλίσει» και το λέω έτσι στη λαϊκή
έκφραση µε το επιτελικό κράτος, κύριε Πρωθυπουργέ, το επιτε-
λικό κράτος σηµαίνει επιτελείς, κύριε Πρωθυπουργέ. Εσείς εδώ
απαριθµείστε, κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε Μητσοτάκη, µια σειρά
από στελέχη σας και να τα συγκρίνετε µε τους αποτυχηµένους
του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί ήταν αποτυχηµένοι έτσι και αλλιώς, γι’ αυτό και
έχασαν τις εκλογές. Τις έχασαν. Εννοώ πολιτικά αποτυχηµένοι,
κύριε συνάδελφε. Χάσατε τις εκλογές και νίκησε η Νέα Δηµο-
κρατία. Αυτό λέω.

Άρα, λοιπόν, απαριθµείστε δέκα, δεκαπέντε στελέχη, σειρά
στελεχών που θεωρούνται επιτελείς και επιτελικούς. Οι περισσό-
τεροι είναι ΠΑΣΟΚ. Εδώ, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, ή η Νέα
Δηµοκρατία δεν έχει στελέχη και δεν έχετε στελέχη ή δεν θέλετε
να έχετε στελέχη από την παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας. Ένα
από τα δύο ισχύει. Ή δεν έχετε στελέχη και είναι αποτυχηµένοι
νεοδηµοκράτες και βάζετε ΠΑΣΟΚ ή δεν θέλετε εσείς νεοδηµο-
κράτες στην παράταξη και βάζετε ΠΑΣΟΚ Διαλέξτε.

Και δεν είναι προσωπική η µοµφή µου. Είναι ιδεολογική. Το
επαναλαµβάνω. Έχει να κάνει µε µία ολόκληρη παράταξη, όπου
εδώ αποδεικνύεται από τις επιλογές του Πρωθυπουργού ότι δεν
έχει στελέχη για να ικανοποιήσουν το «επιτελικό» κράτος που

οραµατίζεται ο ίδιος. Άρα ο ίδιος πρωθυπουργεύει σε ένα κόµµα,
σε µία παράταξη, που δεν τον ικανοποιούν τα στελέχη του. Υπάρ-
χει µία ασυµβίβαστη και ασύµβατη διαδικασία. Πρέπει να το
ψάξει καλά ο Πρωθυπουργός αυτό.

Είπατε ότι βάλατε τον κ. Μπένο, διότι είναι άξιος όπως είπατε.
Δεν λέω ότι δεν είναι άξιος. Προς θεού! Μπορεί να είναι ο καλύ-
τερος. Λέµε, άξιους δεν έχει η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας;
Θέλετε να πείτε ότι όλοι είναι ανάξιοι τελικά; Αυτό είναι το πρό-
βληµα. Άρα έχετε ιδεολογική -θα το πω ευθέως- συσκότιση.
Είστε σε άλλο κόµµα, εκφράζετε άλλες πολιτικές, στηρίζετε άλ-
λους ανθρώπους και δεν τιµάτε τους ανθρώπους που σας ψηφί-
ζουν. Και είναι πολιτικοί οι χαρακτηρισµοί µου και µέχρι εδώ και
είναι προσεκτικοί. 

Λέτε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι δίνετε 18 δισεκατοµµύρια ευρώ
για την «πράσινη» οικονοµία αφού µε τα λάθη του ΣΥΡΙΖΑ, της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΚΙΝΑΛ κάηκε η Ελλάδα. Έγινε κατά-
µαυρη η Ελλάδα για να τη κάνετε πράσινη εσείς σήµερα. Είναι
ντροπής πράγµατα αυτά και να τα συζητάµε. 

Καταργήσατε τους λιγνίτες, κύριε Πρωθυπουργέ, όταν η Γερ-
µανία, που τη γνωρίζετε καλά όπως και εγώ, µέχρι το 2040, το
2050 θα έχει λιγνίτες. Αυτό πρέπει να το δούµε προσεκτικά. Γιατί
η Γερµανία; Υπάρχει µέθοδος φθηνή όπου ο λιγνίτης δεν εκλύει
διοξείδιο του άνθρακος. Αν θέλει ο Πρωθυπουργός να του στεί-
λω τη µελέτη -είναι επιστηµόνων από τη Γερµανία- να τη διαβά-
σει. Γιατί να καταργήσω τους λιγνίτες αξίας 260 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ για να πάρω τα 72 δισεκατοµµύρια µε ΕΣΠΑ κ.λπ. και
τα 18 δισεκατοµµύρια που µου δίνει η Ευρώπη; Πείτε µου εσείς
πώς ζυγίζονται αριθµητικά αυτά, κύριε Πρωθυπουργέ, για να το
καταλάβω και εγώ. Και, επαναλαµβάνω, ναι στην κλιµατική αλ-
λαγή. Λέτε υπάρχει σηµαντική αλλαγή. Βέβαια, όσοι γνωρίζουν
το θέµα, πάντοτε ο πλανήτης είχε αλλαγές στο κλίµα, εδώ και χι-
λιάδες χρόνια. Κατακλυσµός του Δευκαλίωνος, του Ωγύγου.
Ξέρει ο κ. Τασούλας. Υπάρχουν αυτά. Τα ακούµε από το παρελ-
θόν. Αν, όµως, είναι να κάψω όλη την Ελλάδα, να εκλύεται διο-
ξείδιο του άνθρακα κατά τόνους και να λέω ότι θέλω να προ-
στατέψω την κλιµατική αλλαγή και την Ελλάδα µε την «πράσινη»
ανάπτυξη, τότε θα σας το πω αρχαιοελληνικά: «πράσσειν
άλογα!». Ξεκάθαρα πράγµατα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριε Πρωθυπουργέ, τι εννοείτε ότι οι ανεµογεννήτριες µπο-

ρούν να συνυπάρξουν µε τα δάση; Εδώ έρχεται η κ. Σακελλαρο-
πούλου που τιµήσατε µε την εκλογή της ως Προέδρου της
Δηµοκρατίας. Τι εννοείτε ακριβώς; Οι ανεµογεννήτριες µπορούν
να συνυπάρξουν µε τα δάση, ναι ή όχι; Πώς θα ανέβουν οι ανε-
µογεννήτριες εκεί πάνω; Χρειάζεται να έχεις δρόµους. Άρα δεν
µπορούν να πάνε στα δάση. Το συνταγµατικό δικαστήριο ή ο
νόµος, το Σύνταγµά µας λέει άλλα πράγµατα. Ήρθε η κ. Σακελ-
λαροπούλου, λοιπόν, σε µια περίεργη περίοδο, τότε που έβγαι-
ναν οι νόµοι για την «πράσινη» ανάπτυξη και γνωµοδότησε διά
του Σ.τ.Ε. -ήταν εισηγήτρια και µέλος της επιτροπής στο Σ.τ.Ε.-
ότι µπορούµε πάνω στα καµένα και µέσα στα δάση να βάλουµε
ανεµογεννήτριες. 

Ξέρετε, εγώ δεν είµαι συνωµοσιολόγος. Στη ζωή µου, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, έµαθα ένα πράγµα όµως: ότι οι επανα-
λαµβανόµενες κακές συµπτώσεις δεν είναι απλά συµπτώσεις,
είναι συµπτώµατα σήψης της δηµοκρατίας µας! Και όποιος κα-
ταλαβαίνει, καταλαβαίνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριε Πρωθυπουργέ, είπατε ότι θα κάνετε ένα ταµείο µε τους

χορηγούς. Επειδή από το παρελθόν της Νέας Δηµοκρατίας
έχουµε ιδιαίτερες επιφυλάξεις, θυµάµαι το «ταµείο Μολυβιάτη»
που ακόµα το ψάχνουµε. Προσέξτε τουλάχιστον εσείς µην την
πάθετε όπως οι προηγούµενοι και ψάχνουµε τα «ταµεία Μολυ-
βιάτη» πάλι. Εκατοµµύρια ευρώ χάθηκαν και δεν αποδόθηκαν σε
αυτούς που επλήγησαν. Το πού χάθηκαν, ψάξτε εσείς κάποια
στιγµή και ένας εισαγγελέας πού είναι. Κάποιοι λένε ότι τα λεφτά
µπήκαν µέσα στον προϋπολογισµό, κάποιοι λένε ότι χάθηκαν
τριάντα, σαράντα, πενήντα. Έγιναν δικαστήρια, αθωώθηκαν όλοι
µε βουλεύµατα, τελείωσε η ιστορία. Στην Ελλάδα, βέβαια, κανείς
δεν τιµωρείται. Στην Ελλάδα, όπως έλεγε ο αείµνηστος Φωτό-
πουλος, τιµωρείται αυτός που κλέβει πάρα πολλά λεφτά και λέ-
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γεται «επενδυτής». Αν κλέψεις λίγα, µπαίνεις φυλακή. Τη θυµά-
στε την ταινία φαντάζοµαι. 

Πάµε στην ουσία. Πρόληψη. Κάνω µία έκκληση στον Πρωθυ-
πουργό και στην ευαισθησία του όσον αφορά το θέµα των πληµ-
µυρών. Κύριε Πρωθυπουργέ, χθες θωρακίστε τις καµένες
περιοχές. Θα πληµµυρίσει η Βαρυµπόµπη, οι Αδάµες, οι Αφίδνες,
τα δύο ρεύµατα που καταλήγουν σε Ελευσίνα και Πέραµα. Θα
πληµµυρίσει κόσµος, θα βουλιάξει κόσµος, θα θρηνήσουµε αν-
θρώπους. Αν βρέξει, θα έχουµε πρόβληµα. Από χθες! Μη µέ-
νουµε στις αγκυλώσεις, το Υπουργείο, η Περιφέρεια. Δώστε
εντολή. Βάλτε δέκα καλούς ανθρώπους να σκέφτονται ελληνικά,
πρακτικά, χωρίς -να το πω διαφορετικά- να κοιτάνε τις µίζες και
τις "κοµπινούλες" και δώστε αρµοδιότητα, µε τη διακοµµατική
επιτροπή εδώ στη Βουλή, ο καθένας από έναν εκπρόσωπο, να
ελέγχει η Βουλή αυτούς τους ανθρώπους για να γίνουν τα έργα.
Θα πεθάνει κόσµος, θα πληµµυρίσει κόσµος, θα πνιγεί κόσµος,
όπως πνίγηκε στη Μάνδρα. Δεν πνίγηκαν οι άνθρωποι τυχαία.
Είχε καεί το δάσος από πάνω, δεν έγιναν αντιπληµµυρικά, έπεσε
όλο το νερό µέσα σε έναν χείµαρρο και πνίγηκαν άνθρωποι. 

Κάνω έκκληση στον Πρωθυπουργό της χώρας, στο πολιτικό
προσωπικό της χώρας για να µη θρηνήσουµε και άλλους νε-
κρούς από πληµµύρες. Δεν µπορεί µε την πρώτη πυρκαγιά να
καιγόµαστε και µε την πρώτη πληµµύρα να πνιγόµαστε. Δεν είναι
κράτος! Να πάµε να πνιγούµε όλοι τότε! Δεν γίνεται αυτό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάνω έκκληση, λοιπόν, στη σοβαρότητα και την ανθρωπιά

όλων να σκεφτούµε σοβαρά. Και ο Πρόεδρος της Βουλής θα
πρέπει να συγκαλέσει µια επιτροπή να τα ελέγχουµε αυτά. Θα
έχουµε πρόβληµα! 

Κύριε Πρωθυπουργέ, θα ήθελα να επισηµάνω µερικά από τα
λάθη που κάνατε και είναι αρκετά. Καλή, λοιπόν, η πρωτοβουλία
να µιλήσουµε σήµερα. Ο κ. Σπανός είπε κάποια πράγµατα, ότι
δόθηκε εντολή µη κατάσβεσης. Εγώ ξέρω, κύριε Πρωθυπουργέ,
ένα πράγµα. Θα µου πείτε ότι την αναίρεσε τη δήλωσή του. Ξέ-
ρουµε πως αναιρούνται οι δηλώσεις. Υπάρχει, όµως, το βίντεο -
θα το προσκοµίσω στα Πρακτικά της Βουλής στη δευτερολογία
µου- που τα λέει αυτολεξεί ο κ. Σπανός, όπως σας το είπα. Δό-
θηκε εντολή µη κατασβέσεως. Και ο Δήµαρχος Μαντουδίου επι-
βεβαίωσε τον Περιφερειάρχη σε συνέντευξη Τύπου. Αυτό λέχ-
θηκε. Εγώ θα προσπαθήσω να ερµηνεύσω, τι ήθελε να πει ο «ποι-
ητής» Σπανός, ο Περιφερειάρχης σας. 

Η πρεµούρα, η αγωνία κάθε Πρωθυπουργού και κάθε πολιτι-
κού είναι να µη χαθούν ανθρώπινες ζωές. Το πιστεύω αυτό. Αυτό
έγινε εκεί. Δόθηκε εντολή στην Πυροσβεστική για να αναγκα-
στούν οι κάτοικοι να αποχωρήσουν από τα χωριά τους και από
τις οικίες τους, να µην µπουν στην πρώτη γραµµή της φωτιάς -
δυστυχώς, αυτό αποδεικνύεται από καταγγελίες που έχω και εγώ
από τη βόρεια Εύβοια κυρίως- γιατί θέλατε να σώσετε ζωές. Τι
κάνατε λοιπόν; Θυσιάσατε την περιοχή, βορά της φωτιάς, για να
σωθούν ζωές. Δεν ξέρω αν µπαίνουν στη ζυγαριά. Πιστέψτε µε,
δεν ξέρω αν µπαίνουν στη ζυγαριά αυτά τα πράγµατα. Το κάνατε
ως επιλογή. Σας εξέθεσε ο περιφερειάρχης, ο οποίος το µαζεύει
τώρα, αλλά υπάρχει το βίντεό του. Και εδώ έχω να πω το εξής:
Ή ανόητος είναι ο περιφερειάρχης που τα είπα αυτά, τον οποίο
εσείς τον επιλέξατε, κύριε Πρωθυπουργέ, ή λέει ψέµατα, που
πάλι εσείς τον επιλέξατε. Είτε το ένα ισχύει είτε το άλλο, κακώς
τον επιλέξατε! Απλά πράγµατα! Δεν χρειάζεται άλλη ερµηνεία
των όρων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ή λέει ψέµατα ή είναι ανόητος. Διαλέξτε τι είναι.
Πυρκαγιές: Κύριε Πρωθυπουργέ, τα είπαν και οι υπόλοιποι.

Δεν θέλω να τα πάρω και εγώ ξανά από την αρχή, αλλά δεν πας
χωρίς όπλα. Είναι πόλεµος, µου λέγατε. Έβλεπα Υπουργούς,
φώναζαν «πόλεµος εδώ», «πόλεµος εκεί». Ωραία, πόλεµος. Στον
πόλεµο δεν πας γυµνός. Πας µε τα όπλα σου. Δεν κάνεις απολύ-
σεις πέντε χιλιάδων δασοπυροσβεστών. Παίρνεις πυροσβεστικά
αεροσκάφη. Δεν έχεις αεροσκάφη τριάντα ετών, κύριε Πρωθυ-
πουργέ.

Κύριε Πρωθυπουργέ, να σας κάνω µία ερώτηση; Εσείς θα πε-
τούσατε µε αεροπλάνο τριάντα πέντε, σαράντα ετών ή θα οδη-
γούσατε αυτοκίνητο τριάντα πέντε ετών µε εκατόν είκοσι, εκατόν

σαράντα χιλιόµετρα; Όχι. Λογικός άνθρωπος είστε, αποκλείεται.
Και εγώ το ίδιο. Πώς δίνετε στον πιλότο Καναντέρ τριάντα ετών;
Και ξέρουµε ότι τα µισά είναι στα συνεργεία. Πώς; Τι κράτος, τι
κυβερνήσεις ήταν αυτές -ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία- που
δεν πήραν; Γιατί ξέρω ότι ο κ. Χαρδαλιάς εισηγήθηκε αγορά πυ-
ροσβεστικών πριν µερικούς µήνες και το αποδέχθηκε η Κυβέρ-
νηση. Αν το έκαναν οι προηγούµενοι, όµως, θα είχαµε αξιόπλοα
αεροσκάφη. Θα τα είχαµε. Και τρέχει ο πιλότος τώρα, τα µισά
δεν λειτουργούν, τα µισά δεν έχουν έλικες, σκυλεύουν από εδώ,
δαγκώνουν από κει για να κάνουν αεροσκάφη. 

Και όταν αναφέροµαι στον Πρωθυπουργό σήµερα για το θέµα
αυτό, δεν είναι υπαιτιότητα του συγκεκριµένου Πρωθυπουργού.
Είναι και του κ. Τσίπρα, είναι και του προηγούµενου, είναι των τε-
λευταίων τριάντα ετών. Είναι τριάντα ετών εγκλήµατα και σκάνε
στα χέρια κάποιου. Αυτή είναι η αλήθεια! Και έσκασαν στα χέρια
της συγκεκριµένης Κυβερνήσεως.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης, κύριε Πρωθυπουργέ µου, δεν δαπανάς 200.000.000

περίπου ή 100.000.000 στα κανάλια. Ένα αεροσκάφος τέτοιο
κάνει 30.000.000. Πόσο κάνει, κύριε Μυλωνάκη. Τριάντα εκατοµ-
µύρια δεν κάνει περίπου;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Υπολογίστε πόσα καινούργια αεροσκάφη θα µπορούσαµε
να έχουµε µε 200.000.000. 

Από την άλλη, κύριε Πρωθυπουργέ, κάνατε κι άλλα λάθη εσείς.
Δεύτερο λάθος: Δεν αξιοποιήθηκαν ευρωπαϊκά κονδύλια. Μίλησα
µε Ρουµάνο συνάδελφο Βουλευτή, ο οποίος µας είπε ότι η Ρου-
µανία έχει οχήµατα πυρόσβεσης που αγοράστηκαν µε ευρω-
παϊκά προγράµµατα. Εµείς έχουµε οχήµατα πυρόσβεσης χωρίς
ελαστικά, µε µάνικες οι οποίες έχουν σαπίσει, κανονικά ερείπια!
Η Ελλάδα δεν είχε υποβάλει καν πρόταση. Καν! Αυτό είναι λάθος
πολιτικό και οργανωτικό.

Τρίτο λάθος: Πυρόσβεση, υποβοηθητική τεχνολογία. Οι Ισραη-
λινοί ήρθαν εδώ -εγώ τους είδα και έπαθα σοκ- µε τα drone τους,
κύριε Πρωθυπουργέ, κ.λπ.. Ωραία πράγµατα! Βλέπω τους δικούς
µας, πήγαιναν µε τα µπουκάλια και έριχναν νερό στη φωτιά. Και
γίναµε ρεζίλι διεθνώς στην Αυστραλία. Ένα κανάλι µάς έδειχνε
και µας διαπόµπευε. Πώς είναι δυνατόν να λειτουργήσει ο πυρο-
σβέστης όταν δεν έχει τα δικά του εργαλεία, τη δική του στολή,
την κατάλληλη εκπαίδευση, όλα αυτά τα πράγµατα που δεν τα
έχει εδώ και δεκαετίες. Δεν είναι δική σας ευθύνη, επαναλαµ-
βάνω. 

Τώρα κάνουµε απολογισµό δυστυχώς των εγκληµατικών
λαθών τριάντα ετών, για να µην αποδώσω ευθύνη σε εσάς µόνο.

Τέταρτον, τα αεροσκάφη µας -δεν ξέρω εάν το ξέρετε- δεν πε-
τούν γιατί δεν έχουν ειδικό σύστηµα πλοήγησης. Τα υποκαθιστά
ο πιλότος, ο ήρωας. Όπου βλέπει τον καπνό, δεν µπορεί να πάει
και αν πάει, πηγαίνει µε κίνδυνο της ζωής του. Υπάρχουν ειδικά
µηχανήµατα φθηνά, κύριε Πρωθυπουργέ, που θα µπορούσαν να
µπουν σε αυτά τα αεροπλάνα. Σας λέω πράγµατα. Και εδώ ευ-
χαριστούµε όλους τους πυροσβέστες, όλους τους πιλότους,
όλους τους αστυνοµικούς, όλους τους κατοίκους που αγωνίστη-
καν για να µείνει όρθια η Ελλάδα τις τελευταίες µέρες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πέµπτο λάθος. Δεν πετάνε τα πυροσβεστικά ελικόπτερα, κύριε

Πρωθυπουργέ, το βράδυ. Όχι, κύριε Χαρδαλιά, ξέρετε πολύ
καλά ότι υπάρχουν ειδικά ελικόπτερα που µπορεί να νοικιάσεις
από την Ουκρανία που πετάνε και το βράδυ. Υπάρχουν ελικό-
πτερα, παιδιά. Πρόληψη. 

Κοιτάξτε. Ποιο είναι το πρόβληµα για µας; Καλύτερα το προ-
λαµβάνειν, παρά το θεραπεύειν. Τώρα φτάσαµε στο θεραπεύειν,
αυτό είναι το πρόβληµα και ασχολούµαστε πώς θα µπορούσαµε
να προλάβουµε την ιστορία. Υπάρχουν ελικόπτερα και ουκρανικά
τα οποία πετούν και το βράδυ. Πετούν! Και αν δεν το πιστεύει ο
κ. Χαρδαλιάς, να του δώσω και τον τύπο του αεροσκάφους. Είναι
αυτό εδώ, κύριε Χαρδαλιά. Θα το στείλω και στο γραφείο σας,
αν θέλετε. Ξέρω ότι το έχετε κάνει, το έχετε προτείνει, αλλά σε
κάποιον πρέπει να τα πω.

Δεν γίνεται, κύριε Πρωθυπουργέ. Κάπου πρέπει να τα πούµε.
Μήπως δεν το είπατε, µήπως δεν τα ακούσατε, µήπως το αντι-
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γράψετε και µήπως δώσετε λύση που είναι η Ελληνική Λύση γιατί
σας κάνουµε συνεχώς προτάσεις;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έκτον. Δεν κινητοποιήθηκαν οι εθελοντές πυροσβέστες. Είναι

η καταγγελία του προέδρου των εθελοντών πυροσβεστών. Η Πυ-
ροσβεστική δεν κινητοποίησε δυόµισι χιλιάδες πυροσβέστες.

Έβδοµον. Δεν έγινε η ανανέωση. Είχε λήξει η σύµβαση στις
14 Αυγούστου. Δεν ξέρω εάν ισχύει. Το καταθέσαµε χθες και µου
το είπαν. Ρωτώ, ισχύει; Δεν ισχύει. Πάλι καλά!

Και να πω το εξής για τον κ. Σπανό και να µην πω για τον Δήµο
Μαντουδίου. Τα είπαµε. Περιµένω τον Πρωθυπουργό να µου
απαντήσει. 

Ένατον. Ανοργανωσιά. Γίναµε ρεζίλι παγκοσµίως και στην Αυ-
στραλία. Εγώ, κύριε Πρωθυπουργέ, είδα αυτή την εικόνα, το βίν-
τεο, σε κανάλι της Αυστραλίας µε πλάνα ενός πυροσβέστη να
προσπαθεί να σβήσει τη φωτιά µε ένα µπουκάλι νερό και το σχό-
λιο του παρουσιαστή «δεν είµαι σίγουρος εάν οι Έλληνες πυρο-
σβέστες είναι πλήρως εξοπλισµένοι». Και το δυστύχηµα, κύριε
Πρωθυπουργέ, είναι ότι είχαν και εσάς δίπλα. Είναι δυνατόν να
αφήνουµε να διαποµπεύεται η Ελλάς έτσι; Πώς είναι δυνατόν να
µιλάµε για επιτελικό κράτος, για πείτε µου εσείς;

Δέκατον. Ασυντόνιστοι φορείς. Πρόεδρος Δασοφυλάκων:
«Ηλίθιοι και ανίκανοι να σταµατήσουν, άσχετοι να συντονίζουν».
Ο κ. Καλοκύρης, -Καλοκύρης, πώς τον λένε;- ο οποίος ήταν κά-
που εδώ, έλεγε «εγώ είµαι εδώ, δεν ξέρω, να είναι καλά οι Υπουρ-
γοί µου». Είµαστε µε τα καλά µας; Και ποιος είναι ο κ. Καλοκύ-
ρης, κύριε Πρωθυπουργέ; Αυτός που εσείς ως παράταξη της
Νέας Δηµοκρατίας στο Μάτι καταγγέλλατε µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ
ως ηθικούς αυτουργούς της απώλειας εκατό ανθρώπινων ζωών.
Τον κρατήσατε και το αναβαθµίσατε! Πείτε µου πόσο λογικό είναι
αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ξέρετε από τον κ. Τσίπρα έχω ένα πρόβληµα. Απέφυγε να

πει το όνοµα. Δεν ξέρω, κάτι έχουν συµφωνήσει µεταξύ τους τα
δύο κόµµατα, οι Αρχηγοί συνοµιλούν παρασκηνιακά; Μήπως έρ-
χεται και µια συγκυβέρνηση που το λέω εδώ και πάρα πολύ
καιρό; Γιατί τους βλέπω πολύ χαλαρούς, πολύ χαλαρούς! Να
λέει, δηλαδή, ο κ. Τσίπρας γι’ αυτούς που κρατήσατε, τους κα-
κούς από εκείνους, αλλά να µη λέει τα ονόµατά τους. Ο κ. Καλο-
κύρης είναι συγκεκριµένος, ο κ. Τσουβάλας είναι συγκεκριµένος.
Δεν λέω ότι είναι κακοί άνθρωποι, κύριε Υπουργέ. Μπορεί να
είναι και οι καλύτεροι άνθρωποι του κόσµου, αλλά τους καταγ-
γέλλατε προεκλογικά για ηθικούς αυτουργούς αµέλειας, εγκλη-
µατικών πράξεων, ανθρωποκτονιών και τους κρατήσατε κι εσείς.
Άρα ο ΣΥΡΙΖΑ είχε δίκιο τότε. Όλα τα πήγε καλά! 

Και γιατί δεν κάνατε εξεταστική για το Μάτι; Σας πρότεινε η
Ελληνική Λύση επιτέλους να αποδοθεί δικαιοσύνη σε αυτούς που
έφυγαν άδικα, να γίνει µία εξεταστική για το Μάτι και ο Πρωθυ-
πουργός και η Νέα Δηµοκρατία την αρνήθηκε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έτσι δικαιολογείται, λοιπόν, η ασυλία στον Καλοκύρη -στον

Κολοκύρη, πώς λέγεται;- αλλιώς δεν µπορώ να τη δικαιολογήσω.
Έναν αποτυχηµένο εγώ στις εταιρείες µου, κύριοι συνάδελφοι,
δεν θα τον έπαιρνα ποτέ. Αφού τον λέγατε αποτυχηµένο, πώς
τον πήρατε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; Τον πήρατε και τον
κάνατε και Αρχηγό της Πυροσβεστικής. Αποτυχηµένος ήταν. Κά-
ποιοι από εδώ µέσα έχουν επιχειρήσεις. Θα θέλατε έναν που τον
λέγατε αποτυχηµένο στην επιχείρησή σας, στο γραφείο σας; Μα,
είµαστε µε τα καλά µας; Κι όµως τον κρατάτε. Κάτι δεν πάει
καλά. 

Ενδέκατον. Ο κ. Μητσοτάκης έκανε το εξής λάθος. Μιλούσε
για τους πυροσβέστες και για τους γιατρούς. Τους χειροκροτού-
σαν. Όλοι τους χειροκροτούσαν. Ξέρετε το χειροκρότηµα δεν
ταΐζει τον άνθρωπο. Ξέρετε πόσα παίρνουν οι πυροσβέστες
εκτός έδρας ή, αν θέλετε, την ώρα που σβήνουν την πυρκαγιά
και πηγαίνουν εκτός έδρας; Παίρνουν 9 ευρώ την ηµέρα! Το ευ-
χαριστώ της ελληνικής πολιτείας, κύριε Πρωθυπουργέ, προς
αυτόν που προτάσσει τα στήθη του µπροστά στη φωτιά είναι 9
ευρώ τη µέρα. Ντροπή σε όλους µας! Ντροπή! Δεν µπορώ να πω
κάτι άλλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Το ευχαριστώ της πολιτείας είναι µόνο το χειροκρότηµα; Όχι,
το ευχαριστώ της πολιτείας είναι να του δίνει και το κίνητρο να
του πεις «σου λέω ευχαριστώ αλλά σου δίνω και την υλικοτεχνική
υποδοµή». 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εννέα ευρώ είναι, κύριε ναύαρχε. Θα σας τορπιλίσω! Μου το

κατήγγειλε επώνυµα ο πρόεδρος των πυροσβεστών. Άσ’ το, το
έχασες, τορπιλίστηκες!

Πάµε στο δέκατο τρίτο λάθος. Να µην τρέφουν αυταπάτες οι
επιτελείς του Πρωθυπουργού. Θα το πω ευθέως. Με τη σιωπή,
κύριε Πρωθυπουργέ, δεν µπορεί να θαφτεί το θέµα. Πρέπει να
σκαλίσουµε πολύ βαθιά να βρούµε τα λάθη και να µην τα επανα-
λάβουµε. 

Και θα σας πω το εξής. Είναι το δέκατο τέταρτο θέµα, για µας
πολύ σηµαντικό λάθος, κύριε Πρωθυπουργέ. Δίνετε την αναδά-
σωση σε ιδιώτες. Εδώ έχω να πω πολλά. Τεράστια είναι η "µπίζ-
να", κύριε Πρωθυπουργέ, το ξέρω. Ασχολούµαι µε τα φυτά. Ξέ-
ρετε το πόσο για να γίνει η αναδάσωση; Είναι πάνω από 1 δισ..
Για να γίνει η αναδάσωση στα καµένα όλα, τόσο είναι. Κοστίζει
από 8 έως 10 ευρώ ένα φυτό, όπως, παραδείγµατος χάριν, πεύκο
ή κάποια άλλα φυτά.

Εδώ όµως θέλει προσοχή. Μην αρχίζουµε και φυτεύουµε πεύ-
κα παντού. Οι Ρωµαίοι το θεωρούσαν καταραµένο δέντρο γιατί
έπαιρνε φωτιά. Οι Ρωµαίοι το ήξεραν το 2000 προ Χριστού πριν
από µας. Και εµείς δεν το ξέρουµε και βάζουµε πεύκα! Θέλει ει-
δική µελέτη δασολόγων, ειδική εκπαίδευση ανθρώπων για να
δούµε τι δέντρα θα µπουν. Γιατί η φυσική αναδάσωση είναι προ-
τιµότερη της τεχνητής, γιατί πολλές φορές έτσι όπως γίνεται η
τεχνητή δεν ευδοκιµεί. 

Σας το λέω, κύριε Πρωθυπουργέ, για να µη σας χρεώσουν και
πάλι λεφτά που θα πληρώσουµε µε δανεικά, µε τόκο και θα τα
πληρώσει ο ελληνικός λαός για να τα κονοµήσουν κάποιοι οι
οποίοι βγάζουν συγκεκριµένα υβρίδια δένδρων, όπως, παραδείγ-
µατος χάριν, η «BAYER». Κρατήστε το. Να βγάλουν λεφτά όλοι,
αλλά να γίνει σοβαρή αναδάσωση.

Δέκατο πέµπτο, πυρκαγιές. Πρέπει, κύριε Πρωθυπουργέ, η
Βουλή να νοµοθετήσει τώρα: στα καµένα κανένας επενδυτής,
καµµία ανεµογεννήτρια! Τώρα να το κάνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Δεν είναι έτσι, κύριε νοµικέ.
Η απόφαση του Σ.τ.Ε. λέει ότι µπορούµε να βάλουµε σε δάσος

ανεµογεννήτριες. Αν αυτό το λες επένδυση εσύ, να πας να κά-
ψεις το σπίτι σου εσύ και να βάλεις δέντρα. Αυτό δεν είναι επέν-
δυση. Και εάν θέλεις, έλα στο γραφείο µου να σου αποδείξω
αυτό που σου λέω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι προσωπικές συ-
ζητήσεις.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είπα, «κύριε νοµικέ». Είµαστε και φίλοι από παλιά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Γνωρίζονται από παλιά!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Και µε εσάς γνωρίζοµαι, κύριε Μπάρκα, είναι κακό; Με όλο
τον κόσµο γνωρίζοµαι. Το κακό ξέρετε ποιο είναι, κύριε Μπάρκα;
Να έχεις συναλλαγές γνωριµιών. Τέτοια η Ελληνική Λύση, κύριε
Πρωθυπουργέ, δεν θα κάνει ποτέ γιατί θα πάµε µέχρι τέλους.
Μια τετραετία θέλουµε για να µπορέσουµε να κυβερνήσουµε την
Ελλάδα. Τίποτε παραπάνω! Θα την κυβερνήσουµε ελληνικά και
πατριωτικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κυρία Μενδώνη, πώς δίνονται οι ευκαιρίες σε κάποιους; Εγώ

δεν λέω ότι έγινε. Σας λέω όµως τι είδα. Το σχέδιο είναι εδώ. Και
σύµπτωση είναι, δεν πειράζει. Όλα συµπτώσεις είναι. Εδώ είναι.
Θα το καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής. Σχέδιο -λέει- µελέτη
για το Τατόι. Περιελάµβανε µουσείο, ξενοδοχείο, Spa, ειδικές
διαδροµές. Ακούστε. Είχε µέσα όµως δύο δηµοσιεύµατα του
in.gr και από «ΤΑ ΝΕΑ». Και τα δύο δηµοσιεύµατα του κ. Μαρι-
νάκη έλεγαν ότι το πρόβληµα είναι οι δασικές εκτάσεις. Αυτό ση-
µαίνει κίνητρο. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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Ακούστε, κύριοι, θα µιλάµε σοβαρά. Αυτό σηµαίνει κίνητρο.
Δεν λέω ότι έγινε, αλλά είναι κίνητρο. Για να σταµατήσεις ένα
πρόβληµα, κύριε συνάδελφε, αγαπητέ µου φίλε, κόβεις το κίνη-
τρο. Αν δεν έχει κίνητρο κάποιος, δεν θα σου κάνει τη ζηµιά είτε
εκούσια είτε ακούσια. Αυτό σας λέω. Γιατί η πρόληψη για µένα
είναι σηµαντική, όχι η καταστολή. 

Δέκατο έκτο. Και εδώ µένω στον Πρωθυπουργό και του δια-
βάζω αυτό που είχε πει ο ίδιος στις 31 Ιουλίου του 2018. «Αδυ-
νατώ να αντιληφθώ τι σηµαίνει πολιτική ευθύνη δίχως καµµία
παραίτηση. Η ευθύνη πρέπει να συνοδεύεται από πράξεις, αλ-
λιώς εξυπηρετεί επικοινωνιακές σκοπιµότητες, όπως το σόου του
Πρωθυπουργού το βράδυ της µαύρης Δευτέρας» και αναφερό-
ταν στο Μάτι και στον κ. Τσίπρα. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, αυτά δεν ισχύουν για την Κυβέρνησή
σας; Ένας δεν πρέπει να παραιτηθεί; Τα είπατε εσείς αυτά. Ένας
δεν έπρεπε να παραιτηθεί, να πούµε ότι φταίει αυτός; Δεν µπορεί
να µη φταίει κανένας. Στο τέλος θα φταίει ο Χατζηπετρής! 

Σε αυτή τη χώρα δεν φταίει κανένας. Εσείς τα είπατε, έχετε
δίκιο, εγώ συµφωνώ απόλυτα µε αυτή τη δήλωσή σας και όταν
την κάνατε τότε, σας επιδοκίµασα για τη δήλωσή σας και είπα:
Πολύ σωστή και ορθή η δήλωση του Προέδρου της Νέας Δηµο-
κρατίας. Ναι, αλλά άλλα λέµε και άλλα κάνουµε. Δεν γίνεται, πρέ-
πει να µπήξουµε το µαχαίρι στο κόκκαλο και ας είναι και διπλανός
µας, ο φίλος µας, ας είναι ο συναγωνιστής µας στο κόµµα. Του
παίρνουµε το κεφάλι, όταν δεν κάνει καλά τη δουλειά του, γιατί
είναι λειτουργός µιας δηµοκρατίας, µιας πολιτείας που απολο-
γείται στους πολίτες. Δεν γίνεται αλλιώς, όσο φίλος σου και αν
είναι κάποιος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αποτελέσµατα των πυρκαγιών; Έχετε πρωτιές. Η πραγµατικό-

τητα σε αυτή τη χώρα είναι ότι η Ελλάδα έχει πρωτιές. Ακούστε
την πρωτιά. Τρίτη στη Μεσόγειο σε καµένες εκτάσεις η Ελλάδα.
Εννιακόσιες τριάντα τρεις χιλιάδες στρέµµατα αποτεφρωµένα
έως τις 18 Αυγούστου 2021. Ζηµιές; Πάνω από 20 δισεκατοµµύ-
ρια.

Έχετε καταλάβει τι ζηµιά έχει γίνει; Πάνω από 20 δισεκατοµ-
µύρια είναι η ζηµιά. Γιατί, µην τη βλέπετε τώρα τη ζηµιά, θέλει
µια δεκαπενταετία για να επανέλθει η κανονικότητα της οικονο-
µίας στην περιοχή είτε της Εύβοιας είτε του Πύργου. Κτηνοτρο-
φικές µονάδες, πτηνοτροφικές µονάδες, µελισσοκοµία, ρητινο-
παραγωγή, το πεύκο. Είναι µία αλυσίδα η οποία έχει υπεραξία
πραγµατική πάνω από 20 δισεκατοµµύρια. Αυτή η ζηµιά που
έγινε από το λάθος, το όποιο λάθος των τελευταίων κυβερνή-
σεων, δεν αναπληρούται. 

Και πώς να το αναπληρώσουµε; Να σας πω εγώ. Θα πάρετε
δανεικά, θα δώσετε επιδόµατα και ξανά δανεικά και ξανά επιδό-
µατα, γιατί δεν έχετε πρόγραµµα, σχέδιο παραγωγής πλούτου.
Δύο χρόνια σας το λέω, δεν έχετε πρόγραµµα, πάρτε το δικό µας
επιτέλους, να παράγουµε πρωτογενή τοµέα για να έχουµε
πλούτο. Πάρτε το πρόγραµµά µας, σας το δίνουµε, είναι ελεύ-
θερο! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεύτερον, δεν θα πω ότι καταργήσατε δασικούς χάρτες. Εκεί

έγιναν και λάθη, εν πάση περιπτώσει. Δασολόγοι απολυµένοι.
Τρίτον, Εύβοια πεντακόσιες πενήντα χιλιάδες στρέµµατα κα-

µένα, ο τουρισµός τελείωσε. Όλα αυτά τα είπαµε και δεν θέλω
να επαναλάβω όλα αυτά που είπαν οι προηγούµενοι. 

Πάµε τώρα στο αγαπηµένο θέµα της Νέας Δηµοκρατίας, τις
ανεµογεννήτριες.

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, επειδή έχω πέντε εµπειρογνώµο-
νες που ασχολούνται µε την ενέργεια, δύο από τη Γερµανία και
τρεις Έλληνες, Όποιος θέλει έρχεται στο γραφείο µου και του
δίνω όλες τις µελέτες, ότι είναι µεγάλο παραµύθι η παραγωγή
ενέργειας από ανεµογεννήτριες. Τεράστιο, δεν µπορώ να το ανα-
λύσω τώρα. Είναι µια πολύ καλή "µπίζνα" για κάποιους, θα το
συµφωνήσουµε. Είναι πολλά λεφτά για τη Γερµανία, να το συµ-
φωνήσουµε, γιατί παράγει ανεµογεννήτριες η Γερµανία. Αν το
παρήγαγε η χώρα µου, να πω ότι παράγουν τα ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά, να το συζητήσουµε. Το προσπερνώ, όµως, αυτό. Δεν
µε ενδιαφέρει το ενεργειακό τώρα. Γιατί, αν µε ενδιέφερε το
ενεργειακό, θα επέµενα σε αυτό που έλεγα από το 2007, αγα-

πητέ συνάδελφε: Φυσικό αέριο έχει η Ελλάς, εξόρυξη, να το βγά-
λουµε, είναι οικολογικό και δεν είναι ρυπογόνο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Από το 2007-2008 το έλεγα εδώ µέσα, αλλά ο κ. Δένδιας πήγε

στη Σαουδική Αραβία, κύριε Πρωθυπουργέ, και είπε ότι η Ελλάδα
δεν θα κάνει εξόρυξη φυσικού αερίου. Ρωτήθηκε ο Πρωθυπουρ-
γός της χώρας; Ο κ. Δένδιας στη συνέντευξή του στη Σαουδική
Αραβία είπε ότι εµείς δεν θέλουµε να κάνουµε εξόρυξη φυσικού
αερίου, δεν υπάρχει λόγος. Σας ρώτησε ο κ. Δένδιας; Είναι στη
δική σας γραµµή ο κ. Δένδιας ή απλώς ο κ. Δένδιας κάνει το δικό
του τσιφλίκι στο Υπουργείο Εξωτερικών, χωρίς να ρωτάει κανέ-
ναν Βουλευτή και µάλλον τον Πρωθυπουργό τον ίδιο; Γιατί είναι
µείζονος σηµασίας ζήτηµα η εξόρυξη φυσικού αερίου ή η µη εξό-
ρυξη. Είναι µείζον θέµα. Εάν ρωτηθήκατε και συµφωνείτε, να µας
το πείτε. Εάν δεν ρωτηθήκατε και το έκανε µόνος του, υπάρχει
θέµα ηθικής τάξεως και πολιτικής τάξεως. Δεν µπορεί να κάνει
υπερβάσεις ο κ. Δένδιας στη θέση του Πρωθυπουργού. Τι πράγ-
µατα είναι αυτά; Δεν µπορεί να υπερβαίνει τον Πρόεδρο του κόµ-
µατος, τον Πρωθυπουργό, δεν γίνονται αυτά και να προκαταλαµ-
βάνει την άποψή του! Θα πρέπει να το µάθει ο κύριος Πρωθυ-
πουργός. Ας το δει, είναι από τη Σαουδική Αραβία, µπορώ να του
δώσω και το βίντεο, εάν θέλει.

Δεν θα πω, λοιπόν, γι’ αυτό, αλλά θα σας πω τι έχουν µέσα οι
ανεµογεννήτριες. Θα σας πω κάτι σοβαρότερο. Οι ανεµογεννή-
τριες έχουν έλικες πενήντα µέτρων. Τόσο είναι. Βρείτε µου έναν
τρόπο ανακυκλώσεως αυτών των ελίκων και ελάτε να µε πείσετε
ότι δεν είναι τοξικές.

Πρώτον, δεν ανακυκλώνονται οι έλικες των ανεµογεννητριών. 
Δεύτερον, γίνονται από σπάνιες γαίες που είναι τοξικές. Στην

περιοχή απέναντι από τον Βαρνάβα έχει περίπου σαράντα ανε-
µογεννήτριες. Οι είκοσι δεν δουλεύουν. Ξέρετε γιατί; Πέρας λει-
τουργίας είκοσι έτη. Δεν τις κατεβάζουν, γιατί δεν ξέρουν πού
θα τις βάλουν τις ανεµογεννήτριες. Δεν γνωρίζουν και οι ίδιοι,
γιατί δεν είναι ανακυκλώσιµες. Τί πάτε να κάνετε; Αφήστε τα υπό-
λοιπα, σας λέω. Αφήστε και το φυσικό αέριο. Όµως, τί πάτε να
κάνετε; 

Εγώ, κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε ότι ταξιδεύω. Ξέρετε ότι στη
Γερµανία υπάρχουν δρόµοι τεράστιοι µε ανεµογεννήτριες, µι-
κρές και µεγάλες, που δεν λειτουργούν και αυτές και δεν µπο-
ρούν να τις κάνουν ανακύκλωση, γιατί στη Γερµανία γίνεται χα-
µός, και θα γίνουµε εµείς σκουπιδαποθήκη της Γερµανίας µε ανε-
µογεννήτριες; Και το λέω µε πόνο ψυχής. 

Ας το πω και διαφορετικά. Γιατί να κλείσω λιγνίτες, όταν όλη η
Ελλάδα, όταν λειτουργούν, είναι όσο µια κωµόπολη της Κίνας η
ρύπανση. Η Ελλάς, όταν λειτουργούν, συµβάλλει στο διοξείδιο
του άνθρακα όσο µία κωµόπολη της Κίνας. Εγώ θα σώσω τον
πλανήτη µε τις ανεµογεννήτριες; Εγώ θα σώσω τον πλανήτη φι-
λοξενώντας όλους τους παράνοµους µετανάστες και πρόσφυ-
γες. Εγώ θα σώσω τον πλανήτη µε το να γίνω η σκουπιδαποθήκη
των Γερµανών. Ε, όχι, κύριοι, δεν θα σώσει η Ελλάδα κανέναν
ξένο, η Ελλάδα θα σώζει µόνο τους Έλληνες και κανέναν άλλον!
Τελεία και παύλα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή πιέζει ο χρόνος πάρα πολύ, θέλω να πω ότι στο Δί-

στοµο την ώρα που καιγόταν η Εύβοια τοποθετούσαν κάποιοι
ανεµογεννήτριες. Στο Δίστοµο! Την ώρα που καιγόταν η Εύβοια,
σας λέω ότι πήγαν και έβαζαν ανεµογεννήτριες. 

Σαράντα πέντε χιλιάδες ανεµογεννήτριες σαπίζουν στις Ηνω-
µένες Πολιτείες. Το ξέρετε; Ξέρετε τι έπαθε το Τέξας πέρυσι; Το
Τέξας είναι πετρελαιοπαραγωγός περιοχή. Είχε πετρέλαιο, αλλά
βγήκε ο Κλίντον πρώτα και µετά ο Οµπάµα -άλλο παιδί κι αυτό-
και έλεγαν κλιµατική αλλαγή κ.λπ.. Ωραία, τι έκαναν, κύριοι συ-
νάδελφοι; Να σας πω εγώ. Έκλεισαν πετρελαιοπηγές, έβαλαν
ανεµογεννήτριες και φωτοβολταϊκά και ξαφνικά πάει µείον 10 µε
χιόνι, δεν δουλεύουν οι ανεµογεννήτριες, τα φωτοβολταϊκά δεν
βγάζουν ρεύµα και έµειναν επτά ηµέρες χωρίς ρεύµα. Και το
ξέρω, είναι γεγονός και ρωτήστε φίλους Ελληνοαµερικανούς. Ο
Χριστός και η Παναγία! Τα αυτονόητα σας λέω. 

Επίσης, τοξικά υγρά για την ψύξη των µοτέρ. Για να ψυχθεί το
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µοτέρ της ανεµογεννήτριας, θέλει τοξικό υγρό. Πού θα το πάτε;
Είναι µέταλλο που αχρηστεύεται µετά από σύντοµο χρόνο. Η
φθορά του δεν συµφέρει να πάει για ανακύκλωση. Για µια ανε-
µογεννήτρια 3MW, χρησιµοποιούµε χίλιους διακόσιους τόνους
τσιµέντο. Ακούστε µε λίγο, ακούστε τι έγκληµα κάνετε στη φύση.
Μια ανεµογεννήτρια χρειάζεται χίλιους διακόσιους τόνους τσι-
µέντου, τριάντα πέντε τόνους χάλυβα, πολλά µέταλλα, ψευδάρ-
γυρο κ.λπ.. Τί άλλο θέλετε; Για ποια οικολογία µου λέτε, για ποια
πράσινη ανάπτυξη; Για επεξεργασία ενός τόνου σπάνιων γαιών,
δηµιουργούνται τετρακόσιες είκοσι χιλιάδες κυβικά πόδια τοξι-
κών αερίων. Απ’ αυτά γίνονται οι ανεµογεννήτριες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

Τα είπα όλα αυτά και δεν θέλω να σας κουράσω περισσότερο,
γιατί; Γιατί έρχεται ο Πρωθυπουργός και ακυρώνει τους λιγνίτες.
Εγώ αναρωτιέµαι: Η Γερµανία επενδύει στο λιγνίτη, εγκαινιά-
στηκε νέος σταθµός προχθές παραγωγής ηλεκτρικού ρεύµατος
1GW µε λιγνίτη στο Ντάτελν, στη Γερµανία. Γιατί; Χρησιµοποιούν
τεχνολογία ειδικών βιολογικών φίλτρων και ξήρανσης του λιγνίτη
για αποµείωση έως 85% των εκποµπών διοξειδίου του άνθρακος.
Δηλαδή, οι Γερµανοί µπορούν, εµείς τόσο χαζοί είµαστε και δεν
µπορούµε να το κάνουµε αυτό το πράγµα; Γιατί; Είναι 270 δισε-
κατοµµύρια τα αποθέµατα του λιγνίτη στη χώρα µας. Δεν το λέω
εγώ, το ΙΓΜΕ το έχει πει. Και τί κάνετε εσείς; Τα πετάτε στα σκου-
πίδια, για να κάνετε τι; Πείτε µας τι κερδίζετε. Πετάτε 270 δισε-
κατοµµύρια. Δεν είναι ο Πρωθυπουργός εδώ, έφυγε, πάει να
µάθει για τη Σαουδική Αραβία µάλλον. Είναι 270 δισεκατοµµύρια.
Πείτε µου εσείς τι κερδίζω; Δεν κερδίζω. 

Πρώτος ο λιγνίτης στην ηλεκτροπαραγωγή στη Γερµανία τον
Ιούλιο, µετά από έναν χρόνο σχεδόν. Εδώ τους κλείνουµε. Απο-
τέλεσµα; Θα σας το πω τώρα. Επειδή επιδοτείτε ανεµογεννή-
τριες και φωτοβολταϊκά, η µέση τιµή της µεγαβατώρας στην
Ελλάδα είναι 164 ευρώ, η υψηλότερη στην Ευρώπη. Είµαστε οι
πιο ακριβοί στο ρεύµα και ερωτώ τους φιλελεύθερους της Νέας
Δηµοκρατίας: Πώς εγώ θα έχω βιοµηχανία, όταν πληρώνω πιο
ακριβά από όλη την Ευρώπη το ρεύµα; Πώς θα ανταγωνιστώ εγώ
και θα βγάλω προϊόν; Πώς εγώ θα πάω να πω στον πολίτη που
παίρνει 500 ευρώ «πλήρωσε πιο ακριβό ρεύµα, γιατί εγώ θέλω
να κάνω πράσινη ανάπτυξη και πράσινα άλογα»; Πείτε µου εσείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

Η Ελλάδα σήµερα εισάγει το 63% της ενέργειας που κατανα-
λώνει. Τι να πω περισσότερο; Το λέω αυτό, αν και θα µπορούσα
να πω πολλά. Όµως, επειδή πιέζει ο χρόνος, θα κλείσω εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πιέζει, όντως.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ναι, το ξέρω, κύριε Τασούλα, πάντα πιέζει µε εµένα. Έχει
ένα θέµα πίεσης ο χρόνος.

«Η χώρα διαθέτει έναν δασοπυροσβεστικό µηχανισµό» -και
κλείνω εδώ- «που ελάχιστες χώρες διαθέτουν». Ιούνιος 2021, δή-
λωση Υπουργού της Νέας Δηµοκρατίας. «Έχει γίνει εξαιρετικά
πρότυπη δουλειά για την αντιπυρική προστασία της χώρας, µια
πραγµατική τοµή φέτος, όχι µόνο σε ό,τι αφορά τα µέσα, τους
εξοπλισµούς και το προσωπικό φυσικά». Τα είπε Υπουργός της
Νέας Δηµοκρατίας. Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ: «Έχει γίνει µια κατα-
πληκτική πρότυπη δουλειά όσον αφορά την αντίληψη και την κα-
τανόηση των προβληµάτων της δασοπυροσβέσεως». Μάτι. Είστε
τόσο ίδιοι, τόσο προβλέψιµοι και οι δύο, που λέτε ακριβώς τα
ίδια πράγµατα γιατί εννοείτε το ίδιο πράγµα, ότι αποτύχαµε,
αλλά δεν λέµε συγγνώµη. Αυτό είναι το πρόβληµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ είστε υπεύθυνοι για την κατάντια

της χώρας δυστυχώς. Σταµατήστε επιτέλους να συγκρίνεστε για
το ποιος είναι λιγότερο κακός. Συγκριθείτε για το ποιος κάνει
καλό στον τόπο και την πατρίδα. Και αν δεν µπορείτε να κάνετε
καλό στον τόπο, στην πατρίδα, στην παράταξη και σε όλη την
Ελλάδα, σηκωθείτε, κάντε εκλογές για να τελειώνει το παραµύθι.
Τα έχετε βρει µε τον ΣΥΡΙΖΑ, φαίνεται, δεν σας κάνει αντιπολί-
τευση, αλλά θα είµαστε εδώ να σας κρίνουµε, επικρίνουµε, κα-
τακρίνουµε αυστηρά µε προτάσεις, σχέδιο, πρόγραµµα, γιατί
είµαστε η φωνή της λογικής, η πατριωτική φωνή, η ελληνική

φωνή, η λύση των προβληµάτων: η Ελληνική Λύση. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα ολοκληρωθούν
οι πρωτολογίες µε την οµιλία του κ. Γιάνη Βαρουφάκη, Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΜέΡΑ25. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποια στιγµή, όταν ήταν σε
εξέλιξη -που ήταν για µέρες και νύχτες- η φωτιά στα Βίλια, κα-
θόµασταν και κοιτάγαµε κατηφείς, όπως όλοι µας φαντάζοµαι,
τον ουρανό να σκοτεινιάζει, τον ήλιο να γίνεται εκείνο το βαθύ
κόκκινο, σχεδόν µωβ, και άκουσα κάποιον να λέει «σαν ηλίθιοι
αστροναύτες που δηλητηριάζουµε το σκάφανδρό µας». Αυτή η
αίσθηση που έχουν οι περισσότεροι και οι περισσότερες εκεί
έξω, ότι είµαστε αβοήθητοι σε µια καταστροφή, αυτό το γενικό
συναίσθηµα, το οποίο -ξέρετε- το έχουν και οι πυροσβέστες µας,
το έχουν και οι νοσηλευτές του εθνικού συστήµατος υγείας εν
µέσω πανδηµίας, το να καθόµαστε εµείς όλοι, από όλες τις πα-
ρατάξεις, και να τους χειροκροτάµε, δεν κάνει διαφορά. Παρα-
µένουν αβοήθητοι. Έτσι νιώθουν. Νιώθουν παρατηµένοι, ιδίως η
νεολαία εκεί έξω που ξέρει τι έχει να αντιµετωπίσει, αυτό το όνει-
δος της κλιµατικής αλλαγής. 

Κύριε Πρόεδρε, πολύ φοβάµαι ότι αυτή η σειρά µονολόγων
που έχουµε στις συζητήσεις σαν τη σηµερινή καθιστά τη Βουλή
µη αντάξια των περιστάσεων. Δεν βοηθάει ιδιαίτερα, ιδίως τους
ανθρώπους που εκεί έξω νιώθουν αβοήθητοι και παρατηµένοι.
Είναι η δοµή. Δεν κάνω κριτική σε εσάς, κύριε Πρόεδρε, ούτε γε-
νικότερα σ’ εµάς όλους εδώ στη Βουλή, αλλά είναι η δοµή της
οργάνωσης της συζήτησης αυτή η σειρά µονολόγων που, θέλον-
τας και µη, ο καθένας µας προσπαθεί να παρουσιάσει τις θέσεις
του κόµµατός µας µε έναν τρόπο που στους αβοήθητους ανθρώ-
πους εκεί έξω ακούγεται σαν να θέλουµε εµείς να ωφεληθούµε
κοµµατικά από αυτό που γίνεται και αυτό δεν είναι καλό για τη
Βουλή, δεν είναι καλό για τη δηµοκρατία. 

Σήµερα, ευτυχώς, η κοκοροµαχία µεταξύ του Πρωθυπουργού
και του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ήταν ήπια, πιο
ήπια από άλλες φορές. Ακούστηκε περισσότερο σαν µια εσω-
κοµµατική διαφωνία µεταξύ τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Συγκρατηθήκατε και είναι καλό αυτό. Εκείνο το πράγµα που

ζήσαµε µετά το Μάτι, η αντιπολίτευση να ουρλιάζει, αυτό που ζή-
σαµε και τις προηγούµενες µέρες, κάτι αντίστοιχο δεν έγινε,
αυτό το µατς Μάτι εναντίον Εύβοιας, στρέµµατα εναντίον νε-
κρών. Αυτό είναι πολύ καλό. 

Εγώ διαφωνώ µε τον κ. Τσίπρα σε ένα που είπε. Διαφωνώ ότι
είναι προσωπική ευθύνη του Πρωθυπουργού. Κάποια στιγµή γύ-
ρισε στον κ. Μητσοτάκη και του είπε «είναι προσωπική σας ευ-
θύνη». Εγώ και το ΜέΡΑ25 συνολικά θεωρούµε ότι σε τελική
ανάλυση στο Μάτι κατέρρευσε το συγκεντρωτικό κράτος. Τώρα
αυτές τις µέρες κατέρρευσε το επιτελικό κράτος. Ένα κράτος
είναι τόσο ισχυρό ή τόσο ετοιµόρροπο όσο και το αναπτυξιακό
µοντέλο στο οποίο στηρίζεται. Τόσο για το Μάτι πριν τρία χρόνια
όσο και για τα Γεράνεια, την Εύβοια, την Ηλεία, την Αρκαδία, τα
Βίλια, ευθύνεται αυτό το υπαναπτυξιακό µοντέλο, ένα αρπακτικό
µεταπρατικό καπιταλιστικό µοντέλο από τη δεκαετία του ’50 και
µετά, το οποίο χρεοκόπησε παταγωδώς το 2010 και το οποίο
προχωράει χρεοκοπηµένο µε χρεοκοπηµένους τους ανθρώπους
και τώρα και τη φύση πλέον. 

Είναι ένα µοντέλο για το οποίο ο κ. Μητσοτάκης δεν θα ζητήσει
ποτέ συγγνώµη. Δεν φταίει ο ίδιος βεβαίως προσωπικά, αλλά µην
ξεχνάµε ότι η παράταξή του ήταν στο DNA αυτού του συγκεκρι-
µένου µοντέλου από τη δεκαετία του ’50 και µετά. Αυτό για το
οποίο ευθύνεται ο κ. Μητσοτάκης, ως Πρωθυπουργός αυτής της
χώρας, είναι για το νέο αρπακτικό µοντέλο που η Κυβέρνησή του
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στηρίζει στα πρότυπα, θα µου επιτρέψετε να το αποκαλέσω, µιας
τριτοκοσµικής βερσιόν έκφανσης του Μαϊάµι. Θα αναφερθώ σε
αυτό συγκεκριµένα. Είναι ένα µοντέλο το οποίο, αν ριζώσει, θα
εξαφανίσει µια για πάντα αυτά που µας δένουν προαιώνια µε
αυτόν τον χώρο, µε αυτή τη γωνιά της Μεσογείου, µε αυτή την
πατρίδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το 1950 µέχρι το 1980 το
µοντέλο βασιζόταν -θα το πω πολύ πρωτόλεια, αλλά νοµίζω βοη-
θάει τη συζήτηση- στην εγκατάλειψη της κατακερµατισµένης γης
µε την εσωτερική µετανάστευση και στην οικοδοµή, στη βάση
της αντιπαροχής. Αυτό ήταν το µοντέλο ’50-’80. Από το 1980
µέχρι το 2008 έχουµε µια µετεξέλιξη, µια µετάλλαξη αυτού του
αρχικού µοντέλου, το οποίο βασίζεται σε πολύ µεγάλο βαθµό στο
χρέος, το οποίο αρχίζει να χτίζεται -ιδιωτικό ή δηµόσιο, δεν έχει
σηµασία- στη σπέκουλα και σε µια νέου είδους οικοδοµή -να σας
θυµίσω- τύπου Βωβού. Εµένα µου αρέσει να λέω και ονόµατα για
να συνεννοούµαστε. 

Από το 2010, τη µεγάλη χρεοκοπία και µετά, έχουµε συνδυα-
σµό χρεοκοπίας και συρρίκνωσης. Τότε ήταν που ήρθε η τρόικα
και µέσα σε όλα τα άλλα που έκανε µείωσε τον προϋπολογισµό
της δασοπυρόσβεσης από 500 εκατοµµύρια σε 380 εκατοµµύ-
ρια. Από το τέταρτο µνηµόνιο, όπως εµείς το ονοµάζουµε, αυτό
που υπέγραψε ο κ. Τσίπρας τον Αύγουστο του 2018 -που εκείνος
το ονόµασε µεταµνηµόνιο, εµείς το ονοµάζουµε τέταρτο µνηµό-
νιο, γιατί βαρύ µνηµόνιο ήταν µέχρι το 2060- ξεκινάει µια ακόµα
µετάλλαξη αυτού του υπαναπτυξιακού µοντέλου. Με εργαλείο
τη χρεοκοπία, ιδίως των ιδιωτών, έχουµε τη διαδικασία της υπερ-
συγκέντρωση της γης σε πολύ λίγα χέρια µέσα από τα «κόκκινα»
δάνεια, από τον «ΗΡΑΚΛΗ», από τον νέο πτωχευτικό που ήρθε
τώρα, αλλά αυτά ξεκινάνε από τον Αύγουστο του 2018 -υπάρχει
µια συνέχεια- και παράλληλα µε µία ακόµα µετάλλαξη του τύπου
οικοδόµησης, της οικοδοµής, που είναι µια επιδροµή τύπου κα-
ζίνο, Ελληνικού, συγκροτηµάτων. Αυτό που έγινε στον Ερηµίτη,
που πηγαίνει για αξιοποίηση ιδιωτικής ανοικοδόµησης. 

Σήµερα άκουσα τον Πρωθυπουργό να µιλάει για τις αποζηµιώ-
σεις στους πυρόπληκτους. Είναι κάτι για το οποίο δεν θα διαφω-
νήσουµε βεβαίως, αλλά επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, να σας πω ότι µου θύµισε ένα
«λεφτά υπάρχουν». «Θα τους φροντίσουµε». Αλλά ποιους θα
φροντίσουµε; Αυτούς των οποίων το κύριο συναίσθηµα, ιδίως
στην Εύβοια, αλλά και όχι µόνο, είναι ότι νιώθουν αβοήθητοι. Και
όχι µόνο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νιώθουν αβοήθητοι, νιώ-
θουν και κάτι άλλο οι άνθρωποι αυτοί. Πηγαίντε µιλήστε τους.
Νιώθουν ανεπιθύµητοι. Δεν κολλάνε στο µοντέλο της «Μητσοτά-
κης Α.Ε.». 

Θυµάστε το 2010 που βγαίνανε κάποια άρθρα, τα οποία είχαν
και ενδιαφέρον κιόλας επιστηµονικό, που χαρακτήριζαν ένα εκα-
τοµµύριο µικροµεσαίους ως ανεπιθύµητους; Όχι προσωπικά σαν
άτοµα, σαν άνδρες και γυναίκες, αλλά θυµάστε το επιχείρηµα ότι
ένα εκατοµµύριο άνθρωποι πρέπει να αλλάξουν δουλειά, γιατί
δεν ήταν παραγωγικό το µοντέλο; Ακριβώς µε αυτόν τον τρόπο
οι άνθρωποί µας στη βόρεια Εύβοια αυτή τη στιγµή, αλλά και
αλλού, νιώθουν ανεπιθύµητοι στο πλαίσιο αυτού του νέου µον-
τέλου. Νιώθουν τη µετάβαση από το παλαιότερο υπαναπτυξιακό
µοντέλο στο νεότερο υπαναπτυξιακό µοντέλο από κάποιες απο-
φάσεις που πήρατε τώρα, στη µέση της τραγωδίας που δεν έχω
καµµία αντίρρηση ότι µέσα από το δικό σας σκεπτικό ήταν προς
τη σωστή κατεύθυνση. Για παράδειγµα, κάποιες άµεσες ενέρ-
γειες µέσα στο δάσος το καµένο συντήρησης εναντίον της διά-
βρωσης. 

Σε ποιον πήγατε όµως, κύριε Μητσοτάκη, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας; Πήγατε στον «ΑΚΤΩΡΑ», πήγατε στην «ΤΕΡ-
ΝΑ». Δεν ενισχύσατε τα δασαρχεία για να κάνουν αυτή τη δου-
λειά. 

Μιλήσατε, κύριε Μητσοτάκη, προηγουµένως, στην πρωτολο-
γία σας, λέγοντας ότι πρέπει να δοθούν ευκαιρίες εργασίας
στους ανθρώπους στα δάση. Συµφωνούµε. Εσείς, όµως, αυτό
που εννοείτε είναι να τους κάνετε ενοικιαζόµενους εργαζόµενους
της «ΤΕΡΝΑ» και του «ΑΚΤΩΡΑ». Και οι άνθρωποί µας το κατα-
λαβαίνουν αυτό. 

Έχω ξαναχρησιµοποιήσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη

Χαβάη για να σας περιγράψω, να σας δώσω να καταλάβετε την
αγωνία που έχουµε εµείς στο ΜέΡΑ25 για το µέλλον αυτού του
τόπου, στο πλαίσιο του τροϊκανικού µοντέλου ανάπτυξης το
οποίο ευαγγελίζεστε και εσείς. Θα το πω άλλη µια φορά.

Όποιος πάει στο µεγάλο νησί της Χαβάης, θα δει έναν πανέ-
µορφο τόπο, σε όλα τα παράλια πεντάστερα ξενοδοχεία, που
ανήκουν σε ξένους, οι ντόπιοι ζουν στο κέντρο του νησιού µέσα
σε τρώγλες και µε µικρά λεωφορεία κάθε πρωί πηγαίνουν στα
ξενοδοχεία που δουλεύουν, είτε ως καθαρίστριες ή σερβιτόροι
ή παίζουν χαβανέζικες κιθάρες, για να διασκεδάζουν τους ξένους
τουρίστες και το βράδυ µε τα ίδια βανάκια πηγαίνουν στις τρώ-
γλες στο εσωτερικό της χώρας. Αυτό είναι το µοντέλο ανάπτυξης
το οποίο χτίζετε στη χρεοκοπηµένη Ελλάδα, αυτό που εµείς ονο-
µάζουµε «χρεοδουλοπαροικία». Αυτή είναι η αγωνία µου. Μα-
κάρι, να αποδειχθεί ότι το ΜέΡΑ25 δεν ήξερε τι έλεγε. Πολύ
φοβάµαι, όµως, ότι κάθε µέρα πηγαίνουµε προς αυτό το µον-
τέλο.

Και τώρα, διαβάζοντας τα δικά σας κείµενα, τις δικές σας οµι-
λίες, στις φίλα προσκείµενες προς εσάς εφηµερίδες προσθέτετε
στο µοντέλο της Χαβάης και κάτι άλλο: φυτείες τύπου Αυστρα-
λίας. Εάν πάτε στα αρχαία δάση, τα οποία γκρέµισαν οι διάφορες
εταιρείες υλοτοµίας, που τα κάνανε ξυλεία, και δείτε µε τι τα αν-
τικατέστησαν, θα δείτε έλατα γενετικά µεταλλαγµένα, τα οποία
είναι φυτεµένα σαν τις φυτείες -γιατί είναι φυτείες- και είναι κρα-
νίου τόπος. Ούτε η χλωρίδα ούτε η πανίδα ζει εκεί.

Όταν ακούω, λοιπόν, εσάς, κύριε Μητσοτάκη, εκ µέρους της
«Μητσοτάκης Α.Ε.» να µιλάτε για αναδόχους ιδιώτες φυτειών,
ακούω να µιλάτε για δενδρύλλια τα οποία φυτρώνουν πολύ γρή-
γορα. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι είναι γενετικά µεταλλαγµένα,
ότι τίποτα δεν θα ζήσει σε αυτά τα δέντρα, ακόµα και να γίνουν
τεράστια πάρα πολύ γρήγορα. 

Ξαφνικά µας έρχεται στο µυαλό µας αυτό το µοντέλο µε τους
τρεις πυλώνες τους, το σχέδιο της «Μητσοτάκης Α.Ε.», τα καζι-
νοποιηµένα, ιδιωτικοποιηµένα παράλια, που µπορεί να είναι δη-
µόσια τύποις, αλλά είναι υπό την αιγίδα κάποιου χορηγού «Λάτση
και Σία». Γιατί είπαµε, µιλάµε µε ονόµατα. Αυτός είναι ο ένας πυ-
λώνας.

Ο δεύτερος πυλώνας είναι αντί για δασικές υπηρεσίες ενισχυ-
µένες και τοπικές κοινότητες οι οποίες να συµµετέχουν στο πλαί-
σιο συνεταιρισµών πραγµατικών, νέας µορφής συνεταιρισµών,
να έχουµε «ΤΕΡΝΑ» και «ΑΚΤΩΡ». Και στην «MONSANTO - BAY-
ER» και στα drone µε τα οποία θα φυτεύουν πάρα πολύ γρήγορα
τα τυποποιηµένα γενετικά µεταλλαγµένα δενδρύλλια θα δοθεί η
αναδάσωση. 

Οδηγείτε την Ελλάδα, για εµάς στο ΜέΡΑ25, σε µια χώρα ανα-
δόχων που θα νέµονται το µόνιµα χρεοκοπηµένο κράτος, σε πε-
ριβάλλον που θυµίζει περισσότερο τριτοκοσµικό Μαϊάµι και
λιγότερο Ελλάδα, µε τους πολίτες χρεοκοπηµένους σερβιτό-
ρους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένας λαός χρεοκοπη-
µένος, όπου όλοι χρωστούν σε όλους και κανείς δεν µπορεί να
αποπληρώσει, όπου εξακόσιες χιλιάδες φοβούνται και περιµέ-
νουν σύντοµα, µε το που θα τελειώσει η πανδηµία -ας τελειώσει
µια ώρα αρχύτερα- πλειστηριασµούς και εξώσεις. Ένας τέτοιος
λαός είναι πολύ εύκολη λεία στις σειρήνες εκείνων που χρησιµο-
ποιούν την κλιµατική αλλαγή για να την ενισχύσουν. 

Να το πω απλά. Όταν κάποιος ή κάποια εκεί έξω δεν ξέρει πώς
θα τα βγάλει πέρα την εβδοµάδα, δεν τον ενδιαφέρει, δεν την
ενδιαφέρει, τι θα γίνει το 2050, όσον αφορά την κλιµατική αλ-
λαγή. Δεν τους ενδιαφέρει αυτό που άκουσα και σας το µετέ-
φερα στην αρχή της οµιλίας µου, ότι θυµίζουν ως ανθρωπότητα
ηλίθιους, ανόητους αστροναύτες που δηλητηριάζουν το σκάφαν-
δρό τους. Δεν τους ενδιαφέρει, όταν το πρόβληµά τους είναι πώς
θα τα βγάλουν πέρα µέχρι την επόµενη εβδοµάδα.

Η κλιµατική αλλαγή και η χρεοδουλοπαροικία, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, είναι συνεταιράκια. Η φτώχεια και ο φόβος του
πλειστηριασµού και της έξωσης διαιρεί τους πολίτες µεταξύ των
προνοµιούχων, που µπορούν να έχουν τη δυνατότητα, όπως
εµείς, όπως εγώ προσωπικά να νοιαζόµαστε για το περιβάλλον
και των µη προνοµιούχων, που δεν έχουν αυτή τη δυνατότητα,
γιατί πασχίζουν να τα βγάλουν πέρα τη βδοµάδα αυτή. 
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Σε αυτό το πλαίσιο ήρθαν και οι φωτιές, που είναι µια µεγάλη
ευκαιρία επέκτασης της χρεοδουλοπαροικίας στα δάση. Αυτή
είναι η τραγωδία µας. Ναι, η κρίση είναι ευκαιρία. Δυστυχώς,
όµως, όσο είµαστε χρεοκοπηµένοι, κυρίες και κύριοι, η κρίση
γεννάει ευκαιρίες, αλλά αυτές οι ευκαιρίες είναι ευκαιρίες για εν-
δυνάµωση της κρίσης. 

Κύριε Μητσοτάκη, χαίροµαι πάρα πολύ που µετά από δεκαε-
τίες άρνησης η παράταξή σας δέχεται ότι έχουµε κλιµατική αλ-
λαγή. Κάλλιο αργά παρά ποτέ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Αγκαλιάζετε την πράσινη µετάβαση. Με τι τρόπο όµως; Καθώς

σας άκουσα να µιλάτε, µου θυµίσατε κάτι που είχε πει ο µεγάλος
Φον Νόιµαν για τον Οπενχάιµερ. Όταν ο Οπενχάιµερ είχε πει το
mea culpa και είχε ζητήσει συγγνώµη στην ανθρωπότητα για την
ανακάλυψη της ατοµικής βόµβας στην οποία συµµετείχε, ο Φον
Νόιµαν, ο οποίος ήταν συνάδελφός του, ο οποίος δεν ζήτησε
συγγνώµη ποτέ για την ατοµική βόµβα, είπε για τον Οπενχάιµερ
ότι δηλώνει ένοχος γιατί θέλει να οικειοποιηθεί τη δόξα της εφεύ-
ρεσης.

Έτσι, κάπως κι εσείς δηλώνετε ότι αποδέχεστε την κλιµατική
αλλαγή για να οικειοποιηθείτε τις πολιτικές ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ
πριν από εσάς που την ενδυναµώνουν. Και θα είµαι πολύ συγκε-
κριµένος. 

Εξορύξεις: Είναι δυνατόν να µιλάτε ακόµη για εξορύξεις τη σή-
µερον ηµέρα; Ο κ. Δένδιας, πολύ σωστά ο άνθρωπος, είπε ότι
εξορύξεις δεν θα κάνουµε. Εσείς το είπατε. Θα ήθελα, κύριε Μη-
τσοτάκη, να σας παρακαλέσω αυτή τη στιγµή να κάνετε µια µικρή
υπέρβαση και να σηκωθείτε στη δευτερολογία σας και να το κά-
νετε, όπως το έκανε η Μέρκελ µετά τη Φουκουσίµα. Θυµάστε,
σηκώθηκε µετά τη Φουκουσίµα και είπε: «Αυτή η καταστροφή ση-
µαίνει ότι πρέπει να αλλάξουµε πλεύση». Και αλλάζει όλη της την
πολιτική, και του κόµµατός της και της κυβέρνησής της και λέει:
«Τέλος τα πυρηνικά».

Σηκωθείτε, λοιπόν, στη δευτερολογία σας και εσείς και πείτε:
«Τέλος οι εξορύξεις. Ναι, φέραµε αυτά που είχε φέρει ο ΣΥΡΙΖΑ
πριν, τα υπογράψαµε κ.λπ., αλλά δεν θα το κάνουµε, γιατί τα
ορυκτά καύσιµα πρέπει να µείνουν στα έγκατα της Γης». Πείτε
το. Πείτε ότι αυτή η καταστροφή στην Εύβοια, στο Κρυονέρι, στα
Βίλια, στην Ηλεία, στην Αρκαδία µε ευαισθητοποίησε και θα πω
«Τέλος οι εξορύξεις», όπως το είπε ο κ. Δένδιας. Πείτε το. 

Ακόµη όµως και για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, που
είναι το µέλλον,  ακούµε κι εκεί ότι τις µαγαρίζετε. Είναι δυνατόν
να µιλάµε ακόµα, αυτή τη στιγµή, για µεγάλες, εκατό και εκατόν
πενήντα µέτρα, ανεµογεννήτριες στην ξηρά; Γνωρίζετε, κύριε
Μητσοτάκη –είµαι σίγουρος ότι το γνωρίζετε αυτό- ότι το µέλλον
πλέον είναι οι θαλάσσιες ανεµογεννήτριες, ιδίως για χώρες που
έχουν θάλασσα και έχουν και επτά, οχτώ µποφόρ µόνιµα σε ένα
σηµείο του Αιγαίου. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι στη Δανία το 75%
της ηλεκτρικής ενέργειας παράγεται από θαλάσσιες ανεµογεν-
νήτριες. Στη Βρετανία έχουν περάσει το 52% αυτή τη στιγµή που
µιλάµε -το ξέρετε- και πηγαίνουν για 80%, µε θαλάσσιες ανεµο-
γεννήτριες.

Θα είµαι συγκεκριµένος, γιατί, κύριε Πρόεδρε, δεν θα ξεπε-
ράσω τα είκοσι λεπτά. Εµείς από το ΜέΡΑ25, στο πλαίσιο αυτής
της συζήτησης, καταθέτουµε τρεις προτάσεις ή -αν θέλετε- µία
πρόταση τριών σηµείων. Η πρώτη: φυσική αναδάσωση, αυτοΐαση
των δασών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Θέλουµε έργα φυσικά, κατά της διάβρωσης, µε κορµοσειρές

από τα καµένα στα οποία θα δουλεύουν δασαρχεία, θα δου-
λεύουν δηµοτικές, γειτονικές, κινηµατικές οργανώσεις, όχι «ΑΚ-
ΤΩΡ» και «ΤΕΡΝΑ», όχι φαραωνικά πρότζεκτ. Ζητάµε τουλάχι-
στον διετή ανάσα στα δάση. Καµµία αναδάσωση για τουλάχιστον
δύο χρόνια, γιατί γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά τι έγινε στη Θάσο.
Από τα πενήντα χιλιάδες στρέµµατα τα σαράντα πέντε χιλιάδες
αναδασώθηκαν µόνα τους. Το µόνο που χρειάστηκαν ήταν να τα
αφήσουµε ήσυχα. Κανένα µεταλλαγµένο υβριδικό δενδρύλλιο,
κύριε Μητσοτάκη, ούτε σε ζώνη γύρω από τις κατοικηµένες πε-
ριοχές. Επιστροφή της δασοπυρόσβεσης στα δασαρχεία, ένα
σφάλµα του 1998 και ενεργοποίηση των τοπικών κοινοτήτων, για
παράδειγµα των ρητινοκαλλιεργητών της βόρειας Εύβοιας. Αυτό

είναι το πρώτο σηµείο. 
Το δεύτερο, είναι πώς θα εξασφαλίσουµε ότι δεν θα υπάρξουν

ανεµογεννήτριες στα καµένα. Είναι πολύ απλό. Καµµία ανεµο-
γεννήτρια στη στεριά. Προσανατολιστείτε για θαλάσσιες ανεµο-
γεννήτριες, µακριά από τους αρχαιολογικούς χώρους, τις
βουνοκορφές, ώστε να µην κόβονται δέντρα, να µη δηµιουργούν-
ται δρόµοι πάνω στην πάρα πολύ ευαίσθητη φύση µας, τη χερ-
σαία φύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Τρίτον, εµείς έχουµε καταθέσει τρεις φορές, αν δεν κάνω

λάθος, µέχρι τώρα -µπορεί και τέσσερις, δεν είµαι απόλυτα σί-
γουρος- µια τροπολογία που δεσµεύει την ελληνική πολιτεία ότι
δεν θα γίνει καµµία αλλαγή χρήσης γης για τριάντα χρόνια µετά
από µια πυρκαγιά. 

Σας άκουσα εσάς να λέτε: «Τι είναι αυτά που λέτε; Κηρύσσον-
ται αναδασωτέες αυτοµάτως». Ωραία. Τότε γιατί διαφωνείτε µε
την τροπολογία µας, έστω και αν είναι έτσι; Η τροπολογία µας
το πολύ-πολύ να µην προσθέσει κάτι. Όµως, εµείς σας λέµε ότι
αυτή η τροπολογία θα αποτελέσει ένα πάρα πολύ καλό αντικίνη-
τρο για όσους σκέφτονται µε τον τρόπο που σκέφτονται όσοι
πάρα πολύ συχνά κόντρα στο Σύνταγµα, ανεξάρτητα από τους
νόµους του κράτους, εποφθαλµιούν τις καµένες εκτάσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν εµείς διαδηλώναµε για την
κλιµατική αλλαγή πριν από είκοσι χρόνια, εσείς µας κοροϊδεύατε,
όπως όταν διαδηλώναµε για τις εισβολές των Αµερικανών και του
ΝΑΤΟ στο Ιράκ και στο Αφγανιστάν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Και διαδηλώναµε -γιατί διαδηλώναµε, το λέγαµε ευθαρσώς-

γιατί αυτές οι εισβολές -λέγαµε- θα ενδυναµώσουν τους ισλαµι-
στές, τους ισλαµοφασίστες, θα αποτύχουν και το αποτέλεσµα
θα είναι µεγαλύτερη καταστροφή για τους ντόπιους πληθυ-
σµούς, για το µεταναστευτικό, για το κύρος της Δύσης και την
έννοια της δηµοκρατίας. 

Και τώρα πίσω από τα κροκοδείλια δάκρυά σας για την κλιµα-
τική αλλαγή κρύβεται η «EXXON MOBIL». Εκτός αν µε διαψεύ-
σετε και κάνετε αυτό που έκανε η Μέρκελ µετά τη Φουκοσίµα.
Περιµένω. Εδώ είµαστε.

Πίσω από τα κροκοδείλια δάκρυα ιδίως για τις γυναίκες στο
Αφγανιστάν, τι κάνετε; Πηγαίνετε στον Έβρο και υψώνετε και
άλλο τον φράχτη, µπας και µπούνε µέσα κάποιες από αυτές τις
γυναίκες, οι οποίες το σκάνε από τους Ταλιµπάν.

Πίσω από τα κροκοδείλια δάκρυά σας για τα δάση κρύβεται η
«BAYER - MONSANTO». Πείτε µας, διαψεύστε µε και εγώ θα ζη-
τήσω συγγνώµη ευθαρσώς ότι δε θα υπάρξει ούτε ένα υβριδιακό
δενδρύλλιο παραγωγής κάποιου εργαστηρίου. 

Κύριε Μητσοτάκη, έχετε κάνει την υποκρισία τέχνη και τον ρα-
γιαδισµό επιστήµη. Περιµένω τη δευτερολογία σας. Περιµένω να
πείτε ότι ο κρανίου τόπος που αντιµετωπίζουµε σε διάφορες γω-
νιές της Ελλάδας τον τελευταίο καιρό σας κινητοποίησε να πείτε
όχι στις εξορύξεις. Περιµένουµε. Θα είµαστε εδώ για τη δευτε-
ρολογία µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ολοκληρώθηκε ο κύ-

κλος των πρωτολογιών και παρά την τήρηση του χρόνου -και τον
ευχαριστώ για αυτό- από τον κ. Βαρουφάκη δεν προβλέπεται,
ακόµη και αν δεν υπάρξει υπέρβαση χρόνου, να τελειώσουµε,
όπως έχουµε συµφωνήσει, λόγω της σοβαρής υποχρέωσης του
Πρωθυπουργού πριν τις τέσσερις. Οπότε ο Πρωθυπουργός δι-
καιούται, κατά την γνώµη µου, να µιλήσει και τη δευτερολογία
του και την τριτολογία του µέσα στην επόµενη ώρα, επειδή ακρι-
βώς είναι αναγκασµένος µετά τις τέσσερις να απουσιάζει. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, καλείστε να εκφωνήσετε τη δευτερολο-
γία σας. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σε
µια απόπειρα, κύριε Βαρουφάκη, να κάνω τη συζήτηση πιο δια-
δραστική, θα ξεκινήσω απαντώντας σας στα τρία ζητήµατα τα
οποία θέσατε στο τέλος της οµιλίας σας, διότι παρά τις µεγάλες
µας διαφωνίες σε πολλά άλλα θέµατα και αντιπαρερχόµενος τις
συνηθισµένες ρητορικές σας υπερβολές περί δουλοπαροικίας,
κρίνω ότι κάποια από τα πράγµατα τα οποία είπατε είναι ουσια-
στικά. 
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Αναδάσωση. Όλοι οι δασολόγοι µας συστήνουν ότι στην περί-
πτωση που έχει καεί πεύκο να αφήσουµε το δάσος µόνο του και
να προτιµήσουµε τη φυσική αναγέννηση και αυτό προτιθέµεθα
να κάνουµε και σε αυτή την περίπτωση. Το µόνο το οποίο χρει-
άζεται είναι να δροµολογήσουµε γρήγορα, πράγµα το οποίο ήδη
έχουµε κάνει, τα απαραίτητα αντιδιαβρωτικά έργα, ώστε να συγ-
κρατήσουµε το χώµα µε κορµοδέµατα και µε κορµοπλέγµατα,
να βάλουµε τους ανθρώπους οι οποίοι ζούσαν από το δάσος να
δουλέψουν στο δάσος, να κάνουµε γρήγορα αντιπληµµυρικά
έργα στο πάνω µέρος του βουνού όπου µπορούµε σχετικά
φθηνά και χωρίς βαριές µελέτες να τα υλοποιήσουµε και στη συ-
νέχεια να αφήσουµε τη φύση να κάνει τη δουλειά της. 

Έχετε δίκιο όταν επισηµαίνετε ότι όπου και αν κοιτάξει κανείς
στην Ελλάδα, ειδικά στις περιοχές όπου κυριαρχεί η χαλέπιος
πεύκη, θα διακρίνει είτε παλιό δάσος είτε ξαναγεννηµένο δάσος
υπό την προϋπόθεση, όµως, ότι το ξαναγεννηµένο δάσος, τα
µικρά πευκάκια, τα οποία από µόνα τους θα βγουν, δεν θα καούν
ξανά και δεν θα υπάρχει υπερβόσκηση. Υπό αυτές τις δύο προ-
ϋποθέσεις, ναι, η φυσική αναγέννηση είναι ο ενδεδειγµένος δρό-
µος και αυτή θα ακολουθήσουµε, διότι αυτή µας υποδεικνύεται
από όλους τους ειδικούς. 

Υπάρχουν περιπτώσεις όπου χρειάζεται να παρέµβουµε µε τε-
χνητή αναδάσωση. Αυτές είναι οι περιπτώσεις δασών τα οποία
δεν προσφέρονται για φυσική αναγέννηση. Και, πράγµατι, από
την πρώτη ανάλυση που έχουµε κάνει υπάρχουν κάποια τέτοια
δάση, ειδικά στην περιοχή της Εύβοιας. Και, επίσης, ναι χρειάζε-
ται να παρέµβουµε µε φυσική αναδάσωση στις περιπτώσεις
κοντά στους οικισµούς ή σε άλλες περιοχές, όπως ενδεχοµένως
πέριξ του ανακτόρου του Τατοΐου όπου υπήρχε παλιός κήπος µε
πολύ ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, τα οποία και αναζητούµε σήµερα
από τα ιστορικά µας αρχεία, προκειµένου να µπορέσουµε να φυ-
τέψουµε αυτά τα οποία φυτεύτηκαν τον 19ο αιώνα, διότι αυτό
είναι ένα δάσος το οποίο ήταν τελείως τεχνητό. 

Αυτή, λοιπόν, την πολιτική θα ακολουθήσουµε και τώρα ως
προς τις αναδασώσεις. Κατά συνέπεια, µην περιµένει κανείς ότι
θα υπάρξει αναδάσωση πεντακοσίων ή εφτακοσίων ή οχτακο-
σίων χιλιάδων στρεµµάτων. Αναφέροµαι στις εκτάσεις εκείνες
που κάηκαν που είναι δασικές, διότι από το ένα εκατοµµύριο
εκατό χιλιάδες στρέµµατα που εκτιµούµε ότι έχουν καεί προφα-
νώς δεν είναι όλα δάση. Αυτή την πολιτική θα ακολουθήσουµε
και τώρα. 

Δεύτερη παρατήρησή σας σχετικά µε τις ανεµογεννήτριες.
Κατ’ αρχάς, ας συµφωνήσουµε, επιτέλους, σε αυτήν την Αίθουσα
ότι είναι αδύνατον –αδύνατον!- να πετύχουµε τους στόχους για
µια οικονοµία χαµηλών και τελικά µηδενικών εκποµπών άνθρακα
χωρίς σηµαντικότατη συµµετοχή του αέρα και του ηλίου στο
ενεργειακό µας µείγµα. 

Σήµερα έχουµε 2500ΜW ανεµογεννήτριες και θα πρέπει να
φτάσουµε γύρω στα 7000MW µε βάση το σχέδιο το οποίο
έχουµε εκπονήσει και αυτές οι ανεµογεννήτριες πρέπει να µπού-
νε κάπου. Το ερώτηµα το οποίο τίθεται είναι πού θα µπουν και
µε ποιους κανόνες θα µπουν. 

Και θέλω να θυµίσω ότι στο παρελθόν επενδυτικά σχέδια ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας είχαν καταρρεύσει στο Συµβούλιο
της Επικρατείας, ακριβώς επειδή το Συµβούλιο έκρινε ότι δεν
είχε προηγηθεί ο σωστός σχεδιασµός ως προς τη χωροταξία για
το πού θα τοποθετήσουµε ανεµογεννήτριες. 

Οι ανεµογεννήτριες δεν µπορούν να τοποθετηθούν παντού.
Υπάρχουν περιοχές ιδιαίτερου φυσικού κάλλους, περιοχές όπου
µια µεγάλη ανεµογεννήτρια θα διαταράξει την ισορροπία της κλί-
µακας του τοπίου. Σε αυτές τις περιοχές δεν µπορούν να µπουν
ανεµογεννήτριες. Υπάρχουν άλλες περιοχές στη στεριά που µπο-
ρούν να µπουν ανεµογεννήτριες και η επικαιροποίηση του χωρο-
ταξικού σχεδίου γύρω από τις ΑΠΕ θα µας επιτρέψει αυτό να το
ξεκαθαρίσουµε. 

Όµως, είναι αδύνατον να συζητάµε σήµερα ότι µπορούµε να
πετύχουµε τους στόχους µας µε ανεµογεννήτριες µόνο στη θά-
λασσα. Βεβαίως και θα δροµολογήσουµε και ανεµογεννήτριες
στη θάλασσα. Είναι πιο ακριβές. Έχουν, όµως, και σηµαντικά
πλεονεκτήµατα, κυρίως το γεγονός ότι µπορούν να τοποθετη-
θούν χωρίς να διαταράξουν µε τόσο µεγάλη ένταση άλλες δρα-

στηριότητες και ήδη το Υπουργείο Ενέργειας προχωράει στον
απαραίτητο σχεδιασµό, ώστε να εντοπίσουµε τα πρώτα εκείνα
σηµεία µε υψηλό σταθερό αιολικό δυναµικό, στα οποία µπο-
ρούµε να τοποθετήσουµε πλωτές, γιατί, δυστυχώς, έχουµε µε-
γάλα βάθη. Η Δανία, στην οποία αναφερθήκατε, έχει το πλεο-
νέκτηµα ότι η Βόρεια Θάλασσα είναι πολύ ρηχή, το οποίο σηµαί-
νει ότι µπορείς εύκολα να τοποθετήσεις την ανεµογεννήτρια
στον πυθµένα, πράγµα το οποίο εµείς εδώ πέρα σαν Ελλάδα δεν
µπορούµε να κάνουµε. 

Άρα, ναι, στο µέλλον θα χρειαστούµε και offshore ανεµογεν-
νήτριες –ανεµογεννήτριες στη θάλασσα-, θα χρειαστούµε όµως
και προφανώς πολύ περισσότερες ανεµογεννήτριες στην ξηρά,
σε συνδυασµό µε µια µεγάλη έµφαση που θα δώσουµε προφα-
νώς στην ηλιακή ενέργεια, αλλά και σε συστήµατα αποθήκευσης
ενέργειας, διότι τα συστήµατα αυτά είναι απολύτως απαραίτητα,
καθώς –λέω το αυτονόητο- δεν φυσάει και δεν έχει ήλιο κάθε
στιγµή του εικοσιτετραώρου. 

Σχετικά τώρα µε το ζήτηµα των αλλαγών χρήσεων, επιτρέψτε
µου, κύριε Βαρουφάκη, να αντιστρέψω το επιχείρηµά σας. Εάν,
πράγµατι, ήταν τόσο ρητός ο νοµοθέτης, τότε όποιος ήθελε να
µην τοποθετηθεί κάπου µια ανεµογεννήτρια, θα έκαιγε το δάσος.
Το έχετε σκεφτεί αυτό; Διότι αυτός είναι ο κίνδυνος αυτή τη
στιγµή, τα δάση όχι να καίγονται επειδή κάποιοι θέλουν να τοπο-
θετηθούν ανεµογεννήτριες, τα δάση να καίγονται από αυτούς οι
οποίοι δεν θέλουν να τοποθετηθούν ανεµογεννήτριες!

Και ακριβώς αυτή την ισορροπία –το τονίζω, ακριβώς αυτή την
ισορροπία- προσπάθησε να πετύχει το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας. Επειδή βλέπω αγανάκτηση από τους συναδέλφους, µάλ-
λον δεν γνωρίζουν τις λεπτοµέρειες. Ενηµερωθείτε πριν σπεύ-
σετε να αγανακτήσετε. Ακριβώς αυτή την ισορροπία προσπά-
θησε να πετύχει το Συµβούλιο της Επικρατείας µε τη γνωµά-
τευσή του, σχετικά µε τη δυνατότητα υλοποίησης τέτοιων έργων
σε εκτάσεις που έχουν κριθεί αναδασωτέες. Αυτή είναι, λοιπόν,
η ισορροπία, την οποία πρέπει να πετύχουµε. 

Έρχοµαι τώρα στα υπόλοιπα σηµεία της δευτερολογίας µου
ξεκινώντας µε αυτά τα ωραία, τα οποία άκουσα από τον κ. Τσί-
πρα.

Κύριε Τσίπρα, θα σας το πω ακόµα µία φορά. Είναι πολύ κακή
συνήθεια να µοιράζετε την οµιλία σας πριν έχω εκφωνήσει τη
δικιά µου και αφού την έχετε µοιράσει, να εκφωνείτε ακριβώς την
ίδια οµιλία ωσάν να µην έχετε ακούσει καθόλου αυτά τα οποία
έχω πει. Ποιος ο λόγος τότε; Ποιος ο λόγος; Υπάρχει κανείς
λόγος; Αφού την έχετε έτοιµη την οµιλία! Και όταν λέτε ότι επέ-
λεξα για ακόµα µια φορά «την πεπατηµένη της επικοινωνίας, της
συγκάλυψης, της υποκρισίας, της απόσεισης, της µετάθεσης
των βαρύτατων ευθυνών µου», αυτά τα είχατε γράψει πριν ακού-
σετε την οµιλία µου. 

Αναγνώρισα µε πολύ µεγάλο θάρρος τα λάθη τα οποία κά-
ναµε. Ζήτησα για ακόµα µία φορά συγγνώµη για τις παραλείψεις
του κρατικού µηχανισµού και πρότεινα µια σειρά από µέτρα για
το πώς θα γίνουµε καλύτεροι και να τα διορθώσουµε. Δεν τα
ακούσατε όλα αυτά; Δεν τα ακούσατε; Δηλαδή, προσπαθώ να
καταλάβω, πραγµατικά, εάν έχει νόηµα αυτός ο διάλογος, από
τη στιγµή που είστε απολύτως αποφασισµένος να έρθετε εδώ
πέρα και να πείτε αυτά που θέλετε. 

Ξέρετε, η οµορφιά του κοινοβουλευτικού συστήµατος είναι ότι
µπορούµε –όπως τώρα µε τον κ. Βαρουφάκη, µε τον οποίο έχω
πολύ µεγάλες διαφορές- να συνοµιλούµε και να επιδιώκουµε
κοινό τόπο. Μα, δεν µπορούµε να κάνουµε συζήτηση µε αυτούς
τους όρους. Αν ο σκοπός σας είναι να έρθετε εδώ πέρα και επί
σαράντα πέντε λεπτά να πυροβολείτε µε συγκεκριµένους χαρα-
κτηρισµούς αµφισβητώντας την ικανότητά µου και το χαρακτήρα
µου, έχετε κάθε δικαίωµα να το κάνετε. Όµως, µην περιµένετε
µετά να συζητάµε για αναβάθµιση του πολιτικού διαλόγου και
µην εκπλήσσεσθε µετά που όλα αυτά τα οποία λέτε, ουσιαστικά,
δεν τα ακούει κανείς. 

Με τι µεγάλη ευκολία µάλιστα επιλέγετε να διαστρεβλώνετε
πράγµατα τα οποία λέω. Και θα απαντήσω σε ένα σηµείο µόνο,
για να καταδείξω αυτό το οποίο λέω. Αναφέρθηκα σε ένα πολύ
συγκεκριµένο παράδειγµα της φωτιάς στα Βίλια και είπα: Πείτε
µας αν πιστεύετε, πραγµατικά, ότι κάναµε κάτι λάθος σε αυτή τη
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φωτιά, να µας υποδείξετε σε αυτή τη συγκεκριµένη φωτιά τι κά-
ναµε λάθος. Μπορεί όντως να κάναµε λάθη. Δεν είπα ότι δεν κά-
ναµε! 

Και πιάνεστε από αυτό να πείτε ότι ακυρώνω τη συγγνώµη την
οποία είπα και έρχοµαι εδώ πέρα να πάρω πίσω αυτό που είπα!
Μα καλά, είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; Μπορούµε να κάνουµε
συζήτηση, κύριε Τσίπρα, µε αυτούς τους όρους; 

Το έχω πει και το ξαναλέω. Για µένα η συγγνώµη είναι και προ-
σωπική ανάγκη, είναι και πολιτική ενέργεια. Δηλώνει και συναί-
σθηµα, τη βαθύτατη θλίψη µου γι’ αυτό το οποίο έγινε, αλλά και
την ευθύνη ότι τελικά όντως ο Πρωθυπουργός έχει τον τελικό
ρόλο για ό,τι συµβαίνει, ό,τι πηγαίνει καλά και ό,τι πηγαίνει
στραβά στη χώρα, αλλά και τη βούλησή µου να τα κάνουµε κα-
λύτερα την επόµενη φορά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και να σας πω κάτι, κύριε Τσίπρα; Ειλικρινά σας το λέω, δεν

µετριέµαι µε εσάς. Δεν είστε το µέτρο σύγκρισής µου εσείς. Θα
είχα βάλει τον πήχη πάρα πολύ χαµηλά, εάν απλά ήθελα να είµαι
καλύτερος από εσάς! Έβαλα τον πήχη ψηλά, βάλαµε τον πήχη
ψηλά και µε θάρρος λέµε ότι παρά την προσπάθεια την οποία
κάναµε φέτος το καλοκαίρι, στο ζήτηµα της προστασίας του πε-
ριβάλλοντος περάσαµε κάτω από τον πήχη που βάλαµε εµείς.
Έχουµε το θάρρος να το πούµε µε ειλικρίνεια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, αυτό το οποίο δυσκολεύοµαι πάρα πολύ να καταλάβω

είναι αυτό το µαύρο χιούµορ, το οποίο επιστρατεύσατε στην κα-
τακλείδα της οµιλίας σας, ότι θα στείλει ο ελληνικός λαός το
«112» στη Νέα Δηµοκρατία να µας εκκενώσει από την εξουσία. 

Δεν είχα πρόθεση, κύριε Τσίπρα –και νοµίζω το καταλάβατε
από την πρωτολογία µου- να αναφερθώ στο παρελθόν. Με αναγ-
κάσατε µε αυτά που είπατε να το κάνω. Και θέλω να σας διαβάσω
κάτι για να µου πείτε πώς αισθάνεστε, πώς αισθάνεστε εσείς που
κατηγορείτε εµένα για έλλειψη ενσυναίσθησης. Είπατε: «που την
ώρα µιας τραγωδίας αποδεικνύει ότι δεν µπορεί να νιώσει τον
πόνο και την αγωνία των άλλων». 

Εσείς, τρία χρόνια µετά το Μάτι, πώς απαντάτε σε αυτή την
κυρία; «Αν έψαχνες τη µητέρα σου µέρες και έκλαιγες από πάνω
της χωρίς να το καταλάβεις γιατί είχε τη µορφή κούτσουρου, αν
έβλεπες το δέρµα των γειτόνων σου να λιώνει από το θερµικό
φορτίο, αν είχες δει αγκαλιασµένα απανθρακωµένα παιδιά, αν
έδινες DNA για να δεις αν είναι ο άνθρωπός σου µέσα στη σα-
κούλα, αν σκούπιζες πτώµατα από το δρόµο, θα καταλάβαινες
τη σηµασία της εκκένωσης.». 

Ούτε σήµερα καταλάβατε τι έγινε επί ηµερών σας πριν από
τρία χρόνια!

(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και µιλάτε σε εµένα για ενσυναίσθηση! Εσείς που στήνατε τα

σόου εκείνο το βράδυ µε τους Υπουργούς, όταν γνωρίζατε ότι
υπήρχαν νεκροί! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ντροπή σου!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ  (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Εσείς που βγήκατε και είπατε στον πυρόπληκτο «τι να τα κάνεις
τα δύο χιλιάρικα, θα τα ξοδέψεις»! Για να µην πω τι κάνατε τρεις
εβδοµάδες εσείς, εσείς που τόσο ενσυναίσθηση είχατε για το ζή-
τηµα του Ματιού! 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι εύκολο να γίνεσαι τυµβωρύ-
χος!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ! Παρα-

καλώ ησυχία! Μη διακόπτετε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ  (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Όχι, κύριοι! Μη µιλάτε καθόλου! Μη µιλάτε! Γιατί εµείς σε αυτή
την τραγωδία για τέσσερις µέρες δεν είπαµε κουβέντα και όταν
σας ασκήσαµε κριτική, σας ασκήσαµε κριτική για δύο πολύ συγ-
κεκριµένα θέµατα. 

Το πρώτο, ήταν η παντελής σας αδυναµία να εκκενώσετε τον
κόσµο από το Μάτι. Παντελής αδυναµία. Αυτή ήταν η αιτία. Αυτή
ήταν η αιτία της τραγωδίας!

Ο δεύτερος λόγος που σας ασκήσαµε κριτική, ήταν για το

άθλιο σόου το οποίο στήσατε εκείνο το βράδυ όταν γνωρίζατε
ότι υπήρχαν νεκροί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας ασκήσαµε κριτική για τους Υπουργούς σας και τις φωτο-

γραφίες µε τους δορυφόρους, ότι εδώ µπήκαν οι φωτιές. Τα ξε-
χάσαµε όλα αυτά; 

Δεν είχατε το θάρρος, ποτέ δεν ζητήσατε συγγνώµη! Ποτέ δεν
ζητήσατε συγγνώµη! Μακάρι, για να κλείσει αυτή η πληγή, µα-
κάρι να έχετε το θάρρος να το κάνετε σήµερα. 

Προσέξτε, λοιπόν, πάρα πολύ, όταν απευθύνεστε σε άλλους
και κρίνετε το χαρακτήρα τους. Ο χαρακτήρας των πολιτικών κρί-
νεται από τις πράξεις τους και από τα λόγια τους. Δεν είµαι εγώ
αυτός που θα κρίνει τον δικό σας χαρακτήρα ούτε είστε εσείς
αυτός θα κρίνει τον δικό µου. Ο ελληνικός λαός θα µας κρίνει και
τους δύο και θα δει και θα συγκρίνει και θα θυµάται ότι, ναι, στη
µία τραγωδία, δυστυχώς, µετρούσαµε στρέµµατα και στην άλλη
µετρούσαµε φέρετρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι τώρα στα υπόλοιπα τα οποία είπατε, ξεκινώντας µε

µία απάντηση που οφείλω και σε εσάς και στην κ. Γεννηµατά για
το ζήτηµα των δηλώσεων του Περιφερειάρχη, του κ. Σπανού. 

Ο κ. Σπανός, έκανε µια δήλωση την οποία έχω µπροστά µου,
στην οποία λέει: «Ουδέποτε ισχυρίστηκα ότι δεν ήθελαν να σβή-
σουν τη φωτιά ή ότι συνειδητά την άφηναν να επεκταθεί. Κάτι τέ-
τοιο θα ήταν εξωφρενικό για οποιαδήποτε κυβέρνηση και για
οποιαδήποτε διοίκηση της Πυροσβεστικής. 

Άκουσα και επικαλέστηκα µαρτυρίες κατοίκων για πυροσβε-
στικά που είχαν υπηρεσιακή εντολή να µην επεµβαίνουν σε συγ-
κεκριµένα µέτωπα για λόγους ασφαλείας των πυροσβεστών.
Άλλο πράγµα οι ελλείψεις και τα λάθη που επισηµάναµε και άλλο
πράγµα οι θεωρίες συνωµοσίας που φυτρώνουν µε το παραµι-
κρό και µας κάνουν µόνο κακό». Αυτά, λοιπόν, είπε…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ήµουν αυτήκοος µάρτυρας στο
περιφερειακό συµβούλιο και τα πράγµατα ήταν τελείως διαφο-
ρετικά!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Αποστόλου,

παρακαλώ, µη διακόπτετε! Τι είναι αυτά; Δεν µας έχετε συνηθίσει
έτσι!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αυτά, λοιπόν, είπε ο κ. Σπανός.

Εγώ σας ρωτώ το εξής: Πιστεύετε, πραγµατικά, ότι υπάρχει
πολιτική ηγεσία ή διοίκηση της Πυροσβεστικής ή τοπικός υπεύ-
θυνος ο οποίος µπορεί να δώσει εντολή µη κατάσβεσης; Τι ση-
µαίνει αυτό; Το υπονοούµενο το οποίο αφήνετε, όταν διαστρεβ-
λώνετε µια τέτοια δήλωση, είναι ότι κάποιοι ήθελαν να καεί η Εύ-
βοια. Ήταν τα πυροσβεστικά εκεί, ήταν τα αεροπλάνα εκεί, προ-
σπαθούσαν να πετάξουν, αλλά κάποιος ήθελε να καεί η Εύβοια!
Με αυτά τα υπονοούµενα ρίχνετε λάσπη, νερό στον µύλο όλων
όσων αµφισβητούν την ειλικρινή προσπάθεια παρά τα λάθη που
έγιναν.

Σας το είπα από την πρώτη στιγµή, ακούστε το καλά: Βεβαίως
και έγιναν λάθη και στην Εύβοια έγιναν λάθη, µε το σηµαντικό-
τερο το γεγονός ότι, δυστυχώς, αναγκαστήκαµε να πάρουµε
πίσω πολύτιµα εναέρια µέσα για να παλέψουµε την αναζωπύ-
ρωση της Αττικής! Πόσο πιο καθαρά να σας το πω; Όµως, αυτό
είναι τελείως διαφορετικό από το να αφήνετε υπονοούµενα ότι
κάποιοι ήθελαν να κάψουν την Εύβοια για άλλους λόγους. Ποι-
ους, άραγε; Για να γίνουν ανεµογεννήτριες; Για να µπορέσουµε
να εκδικηθούµε τη βόρεια Εύβοια για κάποιον λόγο τον οποίον
δεν αντιλαµβάνοµαι;

Και εν πάση περιπτώσει, επειδή άκουσα πολλά για το γεγονός
ότι µετά το Μάτι πήρατε τα µαθήµατά σας, κάνατε ένα πόρισµα,
το οποίο, όπως σας είπα, πόρισµα έχει πολλά καλά στοιχεία, θα
πρέπει να καταλάβετε ότι πάρα πολλά από αυτά τα οποία κά-
νουµε είναι προτάσεις του πορίσµατος Γκόλνταµερ. Μπορεί να
διαφωνήσει κανείς.

Μας λέτε να κάνουµε την Πολιτική Προστασία ανεξάρτητη
αρχή, διαφωνώ. Η Πολιτική Προστασία είναι σκληρός πυρήνας
του κράτους. Αν είναι έτσι, τότε να κάνουµε και την Αστυνοµία
ανεξάρτητη αρχή. Όχι, δεν θα γίνει ανεξάρτητη αρχή αλλά θα
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είναι µία επαγγελµατική δοµή µε σοβαρή στελέχωση, µε οργα-
νόγραµµα το οποίο θα απευθύνεται στο φάσµα των προκλήσεων
που έχουµε να αντιµετωπίσουµε και µε πόρους χρηµατοδότη-
σης, για να µπορέσουµε να αποκτήσουµε επιτέλους τον εξοπλι-
σµό τον οποίο χρειαζόµαστε.

Μίλησε ο κ. Βελόπουλος, έκανε µία πολύ ωραία ανάλυση για
όλα τα αεροπλάνα τα οποία πρέπει να πάρουµε.

Χαίροµαι που είστε τόσο ειδικός επί του αντικειµένου, αλλά
θέλω να σας πω ότι για να πάρουµε Καναντέρ, κύριε Βελόπουλε,
πρέπει να βάλουµε µπροστά τη γραµµή των Καναντέρ, διότι τα
«515» -που είναι η µετεξέλιξη του «415»- δεν παράγονται αυτή τη
στιγµή και είµαστε σε συνεννόηση µε άλλους Ευρωπαίους εταί-
ρους, ώστε να κάνουµε µια συνολικά µεγάλη ευρωπαϊκή παραγ-
γελία και να πετύχουµε καλύτερες τιµές και να µπορέσει η
γραµµή των Καναντέρ να πάρει µπροστά.

Και κάνατε και µία αναφορά στους πιλότους των σηµερινών
Καναντέρ. Ήρωες είναι! Τα παιδιά που πετάνε τα «215», που είναι
αεροπλάνα πενήντα ετών, είναι ήρωες! Ήρωες, όπως ήρωες
είναι και οι τεχνικοί που τα κρατάνε στον αέρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και έρχεστε τώρα, κυρία Γεννηµατά, να µου πείτε «α, είχαµε

εβδοµήντα τέσσερα αεροπλάνα, αλλά δεν πέταξαν όλα!». Τι µου
λέτε; Τι µου λέτε; Έχετε πάει καµιά βόλτα το βράδυ στη µονάδα
συντήρησης, να δείτε τι τεράστια προσπάθεια κάνουν αυτά τα
παιδιά να κρατήσουν το αεροπλάνο στον αέρα; Και ναι, κάποια
δεν µπορούν να πετάξουν για τεχνικούς λόγους!

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Σας ρώτησα πόσα πέταξαν και δεν µου απαντήσατε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τι
θέλετε, να πετάξουν πέρα και πάνω από τις ώρες τους, πέρα και
πάνω από τα όριά τους; Ήσασταν και Αναπληρώτρια Υπουργός
Άµυνας, θα έπρεπε να τα ξέρετε αυτά!

Από εκεί και πέρα, τα µέσα τα οποία είχαµε στη διάθεσή µας
ήταν πολύ συγκεκριµένα, ήταν πολλά περισσότερα από ό,τι
άλλες χρονιές. Προφανώς κάποια δεν πετάνε για τεχνικούς λό-
γους και προφανώς -θα σας το ξαναπώ, να το καταλάβετε- δεν
πετάνε όλα τα µέσα µαζί. Πετάνε τα µισά, ώστε όταν θα φύγουν
αυτά τα µισά να πάνε τα υπόλοιπα µισά για να συνεχίσουν το
έργο. Τόσο δύσκολο είναι να το καταλάβετε;

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Αυτό το ξέρουµε. Ρωτήσαµε πόσα πετούσαν σε κάθε
φωτιά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και
χρησιµοποιήσαµε όλων των ειδών τα εναέρια µέσα, µέχρι και
µέσα τα οποία ξέραµε ότι δεν είναι πλήρως κατάλληλα για τις
ανάγκες µας και Ιλιούσιν φέραµε, έστω σε κάποιες περιπτώσεις
υπό κάποιες προϋποθέσεις να µπορούν να µας είναι χρήσιµα και
ελικόπτερα από την Αυστραλία φέραµε. Μέσω µίας γενναιόδω-
ρης ιδιωτικής χορηγίας φέραµε τώρα που µιλάµε ελικόπτερα
από την Αυστραλία, τα φορτώσαµε σε ένα τεράστιο Αντόνοφ και
τα φέραµε.

Κάναµε, λοιπόν, ό,τι ήταν ανθρωπίνως δυνατό στο κοµµάτι
αυτό, για να µπορέσουµε αυτή τη στιγµή να ανταποκριθούµε.

Και εν πάση περιπτώσει, τι ακριβώς µας παραδόθηκε;
Μας είπατε ότι µας παραδώσατε και ευγενικά σας είπα, κύριε

Τσίπρα -µε κατηγορήσατε ότι είµαι αλαζών και επηρµένος και
δεν ξέρω εγώ και τι άλλο µου είπατε- αν µπορείτε να µας κατα-
θέσετε παρακαλώ πολύ στα Πρακτικά της Βουλής όλα τα σχέδια
αυτά τα οποία είχατε, τα περιβόητα, για το πώς τα είχατε όλα
έτοιµα, αλλά πάλι δεν προφτάσατε λόγω των εκλογών.

Σας ζητώ, λοιπόν, να τα καταθέσετε, να καταθέσετε στα Πρα-
κτικά τι ακριβώς είχατε κάνει εσείς, εκτός από το πόρισµα Γκόλν-
ταµερ -το έχω εδώ πέρα µαζί µου-και ποια ήταν ακριβώς αυτή η
µεγάλη ετοιµασία, πώς τα είχατε όλα έτοιµα και πώς και για
αυτόν τον λόγο, επειδή µεσολάβησαν οι εκλογές -τι να κάνουµε;-
και εδώ πέρα δεν προφτάσατε.

Εµείς ψηφίσαµε έναν νόµο, τον έχω εδώ πέρα και µεγάλο,
αλλά ήταν µε πολλά άρθρα. Όντως, είναι ακριβές ότι κάποια από
τα άρθρα αυτού του νόµου ακόµα δεν έχουν πλήρως εφαρµο-
στεί. Είναι ο ν.4662, Εθνικός Μηχανισµός Διαχείρισης Κρίσεων,
άρθρο 27: Υποχρεωτικές εκκενώσεις.

Τι κάνατε, κύριε Τσίπρα; Το ψηφίσατε; Το ψηφίσατε;
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Ήταν σε αναστολή!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το

καταψηφίσατε!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Το καταψηφίσατε, όπως καταψηφίσατε και πάρα πολλά άρθ-
ρα.

Ο κ. Χαρδαλιάς και τα στελέχη της Πολιτικής Προστασίας και
ο γενικός γραµµατέας είναι στη διάθεσή σας ανά πάσα στιγµή
να σας κάνουν µια ξενάγηση του καινούργιου κτηρίου και να θυ-
µάστε πού ήταν η Πολιτική Προστασία πριν. Ήταν σε ένα κτήριο
το οποίο δεν πληρούσε καν βασικές αντισεισµικές προβλέψεις.
Εκεί την είχατε την Πολιτική Προστασία!

Είναι η Πολιτική Προστασία εκεί που θα θέλαµε να είναι; Όχι,
δεν είναι ακόµα. Έχουµε, όµως, σχέδιο και πρόγραµµα και χρη-
µατοδότηση, για να έρθει η Πολιτική Προστασία στο επίπεδο που
χρειαζόµαστε, για να µπορούµε, πραγµατικά, να ανταποκρινόµα-
στε σε όλα αυτά τα δύσκολα τα οποία θα µας τύχουν; Βεβαίως
και έχουµε και το σχέδιο!

Και αν έχετε προτάσεις συγκεκριµένες, θα το ξαναπώ, ελάτε
να τις καταθέσετε! Αν πιστεύετε ότι η λύση είναι να γίνει ανεξάρ-
τητη αρχή, σας το λέµε ξεκάθαρα, διαφωνούµε. Αν έχετε, όµως,
προτάσεις, παραδείγµατος χάριν, γιατί άκουσα πολλές φορές να
γίνεται αυτή η κουβέντα, για το πώς θα εµπλέξουµε τους εθε-
λοντές καλύτερα στην Πολιτική Προστασία, υπάρχει αυτή τη
στιγµή τεράστιο εθελοντικό δυναµικό.

Μίλησα ο ίδιος προσωπικά -ασχολούµαι πολλά χρόνια µε αυτά
τα ζητήµατα- µε πολλούς εθελοντές. Είδα τι κάνουµε καλά, είδα
τι δεν κάνουµε καλά, πώς θα λύσουµε τα ζητήµατα των επικοι-
νωνιών µας -έχουµε ζητήµατα και στις επικοινωνίες- και το ση-
µαντικότερο, όµως, πώς θα µπαίνουµε µέσα στα δάση την ώρα
της πυρκαγιάς και πώς θα αξιοποιήσουµε το φθινόπωρο, τον χει-
µώνα και την άνοιξη µε ενισχυµένες δασικές υπηρεσίες, για να
µπορούµε να παρεµβαίνουµε περισσότερο στα δάση.

Όµως, να σας πω κάτι; Είναι ωραίο να διαβάζει κανείς -και
απευθύνοµαι και στην κ. Γεννηµατά- έναν κατάλογο µε ωραίες
θεωρητικές ιδέες. Μερικές φορές µου δίνουν την εντύπωση
αυτοί που σας τα γράφουν ότι δεν έχουν µπει ποτέ σε δάσος.
Είναι δυνατόν αυτή τη στιγµή να συζητάµε ότι θα καθαρίσουµε
όλα τα δάση της Ελλάδος, εξήντα δύο εκατοµµύρια στρέµµατα
δάση; Δεν µπορούν να καθαριστούν όλα τα δάση της Ελλάδος!
Βεβαίως, τα δάση µπορούν να γίνουν πιο παραγωγικά, βεβαίως
-και το είπα και αυτό και αυτό λοιδορήθηκε- υπάρχουν δάση ιδι-
αίτερης οικολογικής σηµασίας για τα οποία χρειαζόµαστε ειδικά
διαχειριστικά σχέδια. Δεν µπορούµε να έχουµε τα ίδια σχέδια και
την ίδια προσοχή σε όλα τα δάση µας. Δεν µπορεί να γίνει αυτό,
είναι ανθρωπίνως αδύνατο και όποιος σας πει το αντίθετο δεν
ξέρει πολύ απλά για το τι µιλάει.

Παραδείγµατος χάριν, στην Εύβοια, ελάτε εδώ πέρα να βά-
λουµε από κοινού µαζί µε τον κ. Μπένο ένα σχέδιο προστασίας
του δρυµού της Δίρφυος, που είναι το βασικό µεγάλο δάσος της
Εύβοιας το οποίο ευτυχώς σώθηκε από αυτή την καταστροφή.
Έχουµε υποχρέωση του χρόνου να το προστατέψουµε µε όλα
µας τα µέσα µετά από αυτό που έγινε.

Το ίδιο δοκιµάσαµε να κάνουµε και µε τα περιαστικά δάση της
Αττικής και ναι, το είπα ξεκάθαρα, δεν το πετύχαµε και ζήτησα
συγγνώµη γι’ αυτό. Δεν είναι ότι δεν το βάλαµε στόχο, δεν είναι
ότι δεν το προσπαθήσαµε, δεν τα καταφέραµε και η ευθύνη βα-
ραίνει εµάς γι’ αυτό.

Όµως, ελάτε επιτέλους, αντί να αναλώνεστε µόνο σε προσω-
πικούς χαρακτηρισµούς και καταθέστε συγκεκριµένες προτάσεις
επί του πεδίου. Η Πολιτική Προστασία έχει µια διακοµµατική επι-
τροπή. Δεν έχετε συµµετάσχει ακόµα καν! Να πάει ο κ. Σπίρτζης
-τον ευχαριστούµε πολύ που επισκέφθηκε τον Υπουργό στο νο-
σοκοµείο- να συµµετέχει στην επιτροπή, να µας πει συγκεκρι-
µένα πράγµατα, «αυτό δεν πρέπει να το κάνεις έτσι, πρέπει να
το κάνεις αλλιώς, δεν πρέπει να αγοράσεις τους τράκτορες, πρέ-
πει να αγοράσεις κάτι άλλο». Έχετε το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ», κάντε
µας τις παρατηρήσεις σας, συγκεκριµένα τι πιστεύετε ότι είναι
σωστό και τι πιστεύετε ότι είναι λάθος.

Τουλάχιστον από την κ. Γεννηµατά -για να λέµε του λόγου το
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αληθές- άκουσα µια σειρά από προτάσεις και µε κάποιες από
αυτές πιστεύω ότι συµφωνούµε και κινούµαστε στην ίδια κατεύ-
θυνση.

Και ναι, οι τοπικές κοινωνίες πρέπει να έχουν λόγο, κυρία Γεν-
νηµατά. Προφανώς και τα σχέδια ανασυγκρότησης δεν πρέπει
να αφορούν µόνο την Εύβοια. Ειδικά, η Ολυµπία έχετε δίκιο να
επισηµαίνετε ότι είναι ένας προορισµός µε τόσο µεγάλη σηµασία
και έχει δύο φορές πληγεί από πυρκαγιά, που χρειάζεται ένα αν-
τίστοιχο σχέδιο. Είναι σωστό αυτό το οποίο λέτε ειδικά γι’ αυτήν
την περιοχή η οποία έχει µία τόσο µεγάλη και τόσο ξεχωριστή
σηµασία.

Αναφερθήκατε µάλιστα, στην ταχύτητα µε την οποία κάνουµε
τις αποζηµιώσεις. Δεν θέλω να κάνω συγκρίσεις µε το τι έγινε
στις φυσικές καταστροφές επί δικών σας ηµερών και πότε πλη-
ρώθηκαν. Ο κ. Τριαντόπουλος, έχει όλα τα στοιχεία. Πηγαίντε και
ρωτήστε τους πολίτες στην Καρδίτσα ή τους πολίτες της Σάµου,
αν θεωρούν ότι ανταποκριθήκαµε πιο γρήγορα. Για πρώτη φορά
µπήκαν λεφτά τόσο γρήγορα και για πρώτη φορά µπήκαν τόσα
λεφτά, όχι γιατί τα λεφτά είναι περισσότερα –προσέξτε- αλλά
γιατί ενοποιήσαµε τις πλατφόρµες σε µία. Δεν είπαµε ότι δώσαµε
περισσότερα λεφτά. Είπαµε, όµως, ότι ενοποιήσαµε την οικο-
σκευή µαζί µε την επιδότηση που δίνουµε για την ανακατασκευή
του σπιτιού. Είµαστε πολύ ειλικρινείς σε ό,τι είπαµε. Τα δώσαµε,
όµως, σε µία εβδοµάδα. Πότε είχαν ξαναγίνει αυτά;

Και µιας και µιλήσατε και για τον σεισµό ο οποίος χτύπησε τη
βόρεια Λάρισα, όπως θυµάστε, βασικά ένα δηµόσιο κτήριο γκρε-
µίστηκε και είναι το σχολείο στο Δαµάσι. Αυτό είναι το καινούργιο
σχολείο µέσα σε τέσσερις µήνες! Ελπίζω να µπορέσω να βρεθώ
εκεί στον αγιασµό!

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κλείνω, γιατί µακρηγόρησα, κύριε Πρόεδρε –και ζητώ συγ-

γνώµη προκαταβολικά γιατί δεν θα µπορέσω να παρακολουθήσω
όλους τους οµιλητές, διότι στις 16:15’ θα πρέπει να φύγω για να
συναντηθώ µε τον Ευρωπαίο Επίτροπο Διαχείρισης Κρίσεων- µε
µία συνολική παρατήρηση σχετικά µε το πολιτικό κλίµα που δια-
µορφώνεται στη χώρα µας και µε αυτή την προσπάθεια, δυστυ-
χώς, κάποιοι να περιγράψουν αυτή την Κυβέρνηση ως µία
διχαστική Κυβέρνηση.

Με αφορµή το ζήτηµα των εµβολιασµών και των µέτρων που
εξήγγειλε η Κυβέρνηση, δεν διχάζουµε κανέναν, κυρίες και κύ-
ριοι. Αντιµετωπίζουµε µία πραγµατικότητα, η οποία λέει ότι παρά
τους πολύ φιλότιµους κόπους µας και τις προσπάθειές µας εί-
µαστε σήµερα λίγο κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο ως προς
το ποσοστό εµβολιασµού και του συνολικού πληθυσµού και των
ενηλίκων. Μπορεί να κατηγορήσει κανείς την Κυβέρνηση ότι δεν
οργάνωσε µία άψογη διαδικασία εµβολιασµού; Θα ήταν άδικο,
πιστεύω. Μπορεί να κατηγορήσει κανείς την Κυβέρνηση ότι δεν
έχει θέσει στη διάθεση των πολιτών όποιο εµβόλιο θέλουν αύριο;
Και αυτό θα ήταν άδικο. Όποιος θέλει µπορεί αύριο να πάει να
εµβολιαστεί. Μπορεί να κατηγορήσει κανείς την Κυβέρνηση ότι
δεν επένδυσε επικοινωνιακά σε µία προσπάθεια πειθούς της ελ-
ληνικής κοινωνίας; Για το ανάποδο µας κατηγορούσατε, ότι δη-
λαδή µοιράζουµε λεφτά µέσα από τη «λίστα Πέτσα». 

Κάναµε πολλές προσπάθειες να ενηµερώσουµε το κοινό και
µέσα από διαφήµιση πληρωµένη από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό, επιστρατεύοντας όλους τους ειδικούς και θέτοντας στη διά-
θεση των πολιτών όλα τα στοιχεία τα οποία έχουν πια, για να
εξηγήσουµε µία απλή πραγµατικότητα, ότι δηλαδή δυστυχώς σή-
µερα παραπάνω από το 90% των συµπολιτών µας που είναι δια-
σωληνωµένοι είναι ανεµβολίαστοι και ότι είναι δεκατρείς φορές
πιο πιθανό να διασωληνωθεί κάποιος ο οποίος είναι ανεµβολία-
στος από ό,τι κάποιος που είναι εµβολιασµένος.

Δεν είδα την Αντιπολίτευση να βάζει πολύ µεγάλη πλάτη σε
όλη αυτή την επιχειρηµατολογία. Δεν θα µπω τώρα στο τι λένε
κάποια στελέχη σας. Αυτό είναι συζήτηση άλλης ώρας. Επι-
τρέψτε µου να έχω βάσιµες αµφιβολίες για το πόσο συµµετέχετε
ενεργά σ’ αυτή την προσπάθεια πειθούς. 

Όµως, ποιους ακριβώς κατηγορείτε την Κυβέρνηση ότι διχά-
ζει; Από τη µια υπάρχει µία µεγάλη πλειοψηφία –µιλάµε για την
πλειοψηφία των ενηλίκων, δεν βάζω τα παιδιά στην εξίσωση προ-
φανώς- υπεύθυνων πολιτών, ορθολογικών πολιτών µε κοινωνική
ευθύνη και από την άλλη υπάρχει µία µειοψηφία πολιτών µας οι
οποίοι ακόµα αρνούνται. Όµως, θέλουµε να χρησιµοποιήσουµε
όλα τα εργαλεία, την πειθώ και κάποια περιοριστικά µέτρα για
να τους πείσουµε –γιατί αυτό ακριβώς συνιστά διχασµό- όταν
βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε αυτή την πραγµατικότητα που δεν
είναι µόνο ελληνική πραγµατικότητα. Με εξαίρεση κάποιες χώ-
ρες που τα έχουν πάει εξαιρετικά, όπως για παράδειγµα η Πορ-
τογαλία, οι πιο πολλές ευρωπαϊκές χώρες είναι λίγο πάνω από
κει που βρίσκεται η χώρα µας ή λίγο κάτω από κει που βρίσκεται
η χώρα µας. Όλοι αντιµετωπίζουµε το ίδιο πρόβληµα. Και θα µου
το θυµηθείτε, όλες οι χώρες θα πάνε σε αντίστοιχους περιορι-
σµούς σχετικά µε τους ανεµβολίαστους.

Κατά συνέπεια, θα πρότεινα να αφήσουµε στην άκρη όλες
αυτές τις συζητήσεις περί διχασµών. Αυτοί που τις τροφοδοτούν
είναι αυτοί που φαίνεται να επιδιώκουν τον διχασµό. Όµως,
επειδή αυτή η Κυβέρνηση δεν επιδιώκει κανέναν διχασµό, καθι-
στά απολύτως σαφές ποια είναι τα δικαιώµατα και ποιες είναι οι
υποχρεώσεις όλων των Ελλήνων πολιτών. Και όσοι φέρθηκαν
υπεύθυνα δεν θα πληρώσουν τη νύφη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σειρά τώρα στις δευ-

τερολογίες έχει ο κ. Αλέξης Τσίπρας, Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Προοδευτική Συµµα-
χία».

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ο κ. Μητσοτάκης, δεν άντεξε και στη δευτεροµιλία του µας
έδειξε το πραγµατικό του πρόσωπο, το πραγµατικό πρόσωπο
του κυνικού τυµβωρύχου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Με τυµβωρυχία αναδείχτηκε στη θέση του Πρωθυπουργού, µε

τυµβωρυχίες και µε ψέµατα αυτό συνεχίζει και τώρα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Είναι ένδειξη ότι ρίχνει «λευκή πετσέτα» στα κρίσιµα ερωτή-
µατα που τίθενται όχι από µένα αλλά από τους πολίτες που ζη-
τούν απάντηση. 

Αντί άλλης δικής µου κριτικής, θα του διαβάσω ένα ενδιαφέ-
ρον µήνυµα, ένα «tweet» όπως λέµε, ένα «τουιτάρισµα» ενός που
θα σας πω ποιος είναι. Την ώρα της καταστροφής, λοιπόν, είδα
αυτό το ενδιαφέρον στο διαδίκτυο: «Η διαρκής χρήση µιας προ-
ηγούµενης τραγωδίας, όπως το Μάτι, µε σκοπό τη δικαίωση των
ενεργειών της εξουσίας στο παρόν, είναι πολιτικά ανήθικη, αντι-
παιδαγωγική και αντιπολιτική. Κάθε κυβέρνηση οφείλει σε µία κα-
ταστροφή να κάνει το καλύτερο προσηλωµένη στην εφικτή λύ-
ση».

Αυτά είπε ο κ. Λευτέρης Κουσούλης. Ποιος είναι αυτός; Προ-
φανώς και δεν είναι υποστηρικτής του ΣΥΡΙΖΑ, προφανώς και
δεν είναι υποστηρικτής της κυβέρνησης και των ηµερών µας,
αλλά είναι ένας από τους βασικούς επικοινωνιολόγους ο άνθρω-
πος, βασικούς υποστηρικτές στο διαδίκτυο του αντι ΣΥΡΙΖΑ µε-
τώπου του κ. Μητσοτάκη και της Κυβέρνησής του.

(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Προσυπογράφω µέχρι τελευταίας γραµµής αυτό που έγραψε.
Είναι αντιπολιτική και ανήθικη η στάση σας. Έχετε να δώσετε
απαντήσεις για το σήµερα; Εµείς κριθήκαµε και αναλάβαµε τις
πολιτικές ευθύνες…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πότε τις αναλάβατε;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Στις εκλογές κριθήκαµε, κύριοι συνάδελφοι, και
αναλάβαµε την πολιτική ευθύνη.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, ελάτε. Μη
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διακόπτετε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Όταν σας συνάντησα κατ’ ιδίαν κάποια στιγµή,
κύριε Μητσοτάκη, θα θυµάστε ότι ήταν εκείνες οι ηµέρες που ο
κ. Χρυσοχοΐδης που κάθεται δίπλα σας –αλλά έχει η ζωή γυρί-
σµατα ορισµένες φορές, δεν ξέρω για πόσο ακόµα θα κάθεται
δίπλα σας, σήµερα όµως κάθεται δύο καρέκλες δίπλα σας- είχε
τολµήσει να βγει στα µέσα ενηµέρωσης και να πει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
έκαψε εκατό ανθρώπους στο Μάτι. Αυτή ήταν η πολιτική σας
ηθική, η πολιτική σας στάση, η πολιτική σας παιδεία, το πολιτικό
σας ήθος.

Σας είχα πει, λοιπόν, τότε –αλλά έχει ο καιρός γυρίσµατα, κύ-
ριε Χρυσοχοΐδη- ότι σας εύχοµαι όσο θα είστε ο Πρωθυπουργός
να µη σας τύχει µία τέτοια ανθρώπινη τραγωδία. 

Βεβαίως, τη δεύτερη µέρα µε κατηγορήσατε ως κυνικό και κα-
ταστροφικό και όλα σας τα στελέχη κατέκριναν τότε εµένα προ-
σωπικά και τους Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ. Ζητούσατε όλες τις
παραιτήσεις και αυτό ήταν προεκλογική σηµαία σας. 

Λίγους, όµως, µήνες αφότου εκλεγήκατε, πήγατε στη Γενική
Συνέλευση του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και είπατε ότι πρό-
κειται για ένα πρωτοφανές φαινόµενο της κλιµατικής κρίσης. Δεν
τα λέγατε αυτά προεκλογικά. Τα είπατε µετά.

Και, βεβαίως, -το είπα και στην πρωτοµιλία µου και το επανα-
λαµβάνω- την επόµενη δραµατική ηµέρα ζήτησα από τον Υπουρ-
γό Προστασίας του Πολίτη τότε, αµέσως µετά την ολοκλήρωση
της προσπάθειας κατάσβεσης των πυρκαγιών -δεν ήταν µόνο
µία- ως όφειλε να δροµολογήσει τη διαδικασία παραίτησής του.
Ο ίδιος άνοιξε τη συζήτηση µαζί µου και του είπα «έτσι πρέπει
να γίνει, Νίκο». Έχετε, αλήθεια, κάνει εσείς µια τέτοια κουβέντα
µε τον κ. Χρυσοχοΐδη που είναι δίπλα σας ή κρατούσε τη µάνικα
και θα τον ανταµείψετε γι’ αυτό;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχουν περάσει δεκαπέντε ηµέρες. Δεκαπέντε ηµέρες µετά το

Μάτι δεν ήταν στη θέση του προφανώς ο Υπουργός, που είχε την
πολιτική ευθιξία να παραιτηθεί, δεν ήταν στη θέση του ο Αρχηγός
της Αστυνοµίας, δεν ήταν στη θέση του ο Αρχηγός της Πυρο-
σβεστικής. Ο Αρχηγός της Αστυνοµίας, που τότε είχε µία από τις
βασικές ευθύνες αποπέµφθηκε, διότι θα θυµάστε ότι ένα µεγάλο
µέρος των συνανθρώπων µας που χάθηκαν, που έφυγαν αδικο-
χαµένοι, ήταν διότι εφήρµοσαν ένα σχέδιο -ο Θεός να το κάνει
σχέδιο!- εκτροπής της κυκλοφορίας µέσα στον οικισµό εκείνον
που ήταν γεµάτος αδιέξοδους δρόµους. 

Γι’ αυτόν τον άνθρωπο, λοιπόν, που έχει τη βασική ευθύνη και
είναι Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Προστασίας του Πο-
λίτη θα πείτε µια κουβέντα; Το ερώτηµά µου είναι: Τι του χρω-
στάτε, κύριε Μητσοτάκη; Γιατί τον κάνατε γενικό γραµµατέα, ενώ
αποπέµφθηκε; Γιατί τον κρατάτε; Δεν είχατε άλλα στελέχη από
την παράταξή σας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ο άνθρωπος που σήµερα υποτίθεται ότι συντονίζει το έργο της

κατάσβεσης των πυρκαγιών, ο κ. Κολοκούρης, ο οποίος υµνεί
τους πολιτικούς του ηγέτες και ο οποίος την ώρα της καταστρο-
φής στην Εύβοια δήλωνε ότι αγνοεί τι ακριβώς πετάει από εναέ-
ρια µέσα πάνω από το νησί διότι ήταν στην Πάρνηθα -αυτή είναι
η επιτελική ευθύνη!- ήταν εκείνες τις ηµέρες τις κρίσιµες Υπαρ-
χηγός. Μετά την αποποµπή του Αρχηγού έγινε Αρχηγός. Και τον
κρατήσατε. Κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησής σας βγήκε η
ίδια η δικαιοσύνη και του επιρρίπτει ευθύνες, διότι άργησε έξι
ώρες να πάει στον τόπο της καταστροφής. Γιατί τον κρατάτε;
Γιατί τον κρατάτε; Τι του χρωστάτε, κύριε Μητσοτάκη, που έχετε
το θράσος ξανά τρία χρόνια µετά να έρθετε εδώ µε την ίδια λαϊ-
κίστικη ορµή της τυµβωρυχίας να ξύσετε πληγές;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ανέλαβα την πολιτική ευθύνη και αναλάβαµε όλη τη µεγάλη

οδύνη αυτής της καταστροφής, αυτής της µεγάλης και ανείπω-
της καταστροφής. Θα έρθω όµως στο σήµερα.

Τελικά, κύριε Μητσοτάκη, θα µας πείτε γιατί ζητήσατε συγ-
γνώµη από τον ελληνικό λαό; Ποιο ήταν το λάθος; Αφού και στην
πρωτοµιλία σας -πόσω δε µάλλον στη δευτεροµιλία σας- µε ιδι-
αίτερα επιθετικό τόνο προς εµένα δεν παραδεχθήκατε τίποτα.
Μου είπατε µάλιστα ότι δεν σας άκουσα. Ξαναµιλήσατε γι’ αυτή

την περιβόητη συγγνώµη. Αυτή τη συγγνώµη την πηγαινοφέρ-
νετε και τη διατυµπανίζετε ως κοµφετί, χωρίς όµως να εξηγείτε
για ποιον λόγο. Συγγνώµη, ενώ όλα τα κάνατε τέλεια; Συγγνώµη,
ενώ δεν έγινε κανένα λάθος; Ποιο ήταν το λάθος; Πού κάνατε
λάθος; Ποιος το έκανε το λάθος; Υποκριτική, λοιπόν, η συγγνώ-
µη, υποκριτική και η δήλωσή σας ότι κατανοείτε τον θυµό και
την αγανάκτηση.

Είπατε στην πρωτοµιλία σας και το είπατε µάλιστα µε έναν ιδι-
αίτερα περιπαικτικό τόνο αναφερόµενος στους αγωνιούντες αν-
θρώπους στις πληγείσες περιοχές την ώρα της κρίσης που
ζητούσαν εναγωνίως προφανώς µέσα πυρόσβεσης: Οι πολίτες
θέλουν ένα ελικόπτερο πάνω από τον οικισµό τους. Αυτό είπατε
αλαζονικά. Και ποιος το είπε αυτό; Ο άνθρωπος που σήκωσε δύο
στρατιωτικά ελικόπτερα για να πάει να δει παράσταση του Λι-
γνάδη στην Επίδαυρο και να µη χαλάσει τις διακοπές του στην
Αντίπαρο! Κατηγόρησε τους κατοίκους στις πληγείσες περιοχές
ότι θέλει ο καθένας να έχει ένα ελικόπτερο πάνω από το χωριό
του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Υποκριτική, λοιπόν, και η δήλωση της κατανόησης του θυµού.

Υποκριτική και η δήλωσή σας ότι οι ευθύνες θα αποδοθούν στην
ώρα τους και όπου πρέπει.

Και σας ερωτώ -έχετε τη δυνατότητα να απαντήσετε στην τρι-
τοµιλία σας- πού πρέπει να αποδοθούν ευθύνες; Σε ποιους; Προ-
φανώς γνωρίζετε πολύ καλά ότι έχω απόλυτο δίκιο λέγοντας ότι
οι ευθύνες έχουν έναν και µοναδικό αποκλειστικό ιδιοκτήτη.
Είστε εσείς, κύριε Μητσοτάκη. Το γνωρίζετε αυτό και προφανώς
δεν θα αποδώσετε αυτή την ευθύνη στον εαυτό σας. Σας την έχει
αποδώσει, όµως, ήδη η πλειοψηφία του ελληνικού λαού και αυτοί
που σας ψήφισαν και σας στήριξαν, διότι είχαν δεχθεί το βασικό
σας επιχείρηµα, ότι θέλετε δήθεν να δηµιουργήσετε ένα επιτε-
λικό κράτος, αλλά στην πραγµατικότητα πετάξατε µια σηµαία ευ-
καιρίας, δηµιουργήσατε µια ποµφόλυγα για να διατηρήσετε τις
ίδιες παθογένειες και να τις κάνετε ακόµα χειρότερες. 

Αναφερθήκατε στις διευκρινιστικές δηλώσεις του Περιφερει-
άρχη Στερεάς Ελλάδος του κ. Σπανού. Είναι αυτονόητο ότι θα
έκανε διευκρινιστικές δηλώσεις µετά από αυτή τη «βόµβα» που
έριξε κατά τη συνεδρίαση του περιφερειακού συµβουλίου. Προ-
φανώς ο άνθρωπος θα δέχτηκε και τις δικές σας πιέσεις, αλλά
σίγουρα θα κατανόησε και αυτό που είπε η κ. Γεννηµατά στην
οµιλία της ότι µια τέτοια δήλωση προφανώς και θα κινήσει την
αυτονόητη, κατά την άποψή µου, έρευνα των δικαστικών αρχών.
Ωστόσο, κύριε Μητσοτάκη, οι καταγγελίες του κ. Σπανού για µη
εντολή κατάσβεσης ήταν ασταµάτητες καθ’ όλη τη διάρκεια της
πυρκαγιάς στην Εύβοια. Η φωτιά προχωράει ασταµάτητη, καίει
δάσος. Θέλουµε επιτέλους σοβαρό αριθµό εναέριων µέσων που
ζητάµε από την πρώτη µέρα. Η φωτιά δεν σβήνει µόνο µε τις
µπουλντόζες και αν την αφήσουµε κι άλλο, µπορεί να φτάσει παν-
τού. Τα καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

«Γαλάζιοι» Βουλευτές, εκλεγµένοι δήµαρχοι, αυτοδιοικητικοί
µε τη στήριξη της Νέας Δηµοκρατίας. Οργή από τον «γαλάζιο»
Δήµαρχο Ιστιαίας για το επιτελικό κράτος: Ανεπάρκεια, αναξιο-
σύνη, έλλειψη συντονισµού. Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά.

Για τα Βίλια µας είπατε ότι το πού έγινε το λάθος δεν αφο-
ρούσε άλλες πυρκαγιές. Αυτό µας είπατε; Πείτε µας, λοιπόν, ότι
στις άλλες έγιναν λάθη και ποια ήταν αυτά. Ποια ήταν αυτά;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: …Βαρυµπόµπη…
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Πού ήταν τα λάθη; Στη Βαρυµπόµπη έγινε
λάθος; Ποιο ήταν; Στη βόρεια Εύβοια έγινε λάθος; Ποιο ήταν; Αν
η δήλωσή σας αφορούσε αποκλειστικά τα Βίλια. Και στα Βίλια,
όµως, ο πρόεδρος της κοινότητας -κι αυτός προφανώς άνθρω-
πος που δεν εξελέγη υποστηριζόµενος από τον ΣΥΡΙΖΑ- είπε: Οι
επιτελείς απέτυχαν. Κανένας συντονισµός. Δεν ξέρουν κανέναν
δρόµο. Δηλώνουν αναρµόδιοι. Ο Πρόεδρος της Κοινότητας Βι-
λίων. Δεν είναι στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ. Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
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(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Εσείς, λοιπόν, ήρθατε σήµερα εδώ να πείτε... 
Πού είναι το λάθος; Υποδείξτε το µας. 
Και φυσικά αυτό που εξοργίζει ακόµα περισσότερο είναι η

προσπάθεια που έγινε και γίνεται ακόµα και τώρα, ώστε µε απει-
λές απέναντι στους ανθρώπους που έδιναν τη µάχη της φωτιάς
όπως οι πυροσβέστες στη βόρεια Εύβοια να µη µιλήσουν για τις
τροµακτικές ελλείψεις που υπήρχαν στα µέσα επίγειας πυρόσβε-
σης, όπως οι απειλές για ΕΔΕ και διώξεις των πυροσβεστών που
έχουν καταγραφεί από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Καταθέτω
στα Πρακτικά τα σχετικά δηµοσιεύµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Και, βεβαίως, θέλω να σας ρωτήσω και σήµερα αν επικροτείτε,
κύριε Μητσοτάκη, αυτή την ΕΔΕ που διέταξε ο Υπαρχηγός Κλε-
φτοσπύρος. Εκτός αν µας λέτε ότι δεν υπάρχει καµµία ΕΔΕ. Να
το γνωρίζουµε ότι δεν υπάρχει καµµία ΕΔΕ.

Μας είπατε ότι φταίει η κλιµατική αλλαγή και ότι δεν ήταν δυ-
νατόν να κάνουµε κάτι καλύτερο. Πράγµατι φέτος είχαµε ένα
εξαιρετικά θερµό καλοκαίρι στη Μεσόγειο. Αλλά µιας και σας
αρέσουν οι συγκρίσεις θα σας δώσω τρεις πίνακες να τους µε-
λετήσετε καλά. Διότι δεν είχαµε άλλο κλίµα εδώ, άλλο κλίµα στην
Τουρκία κι άλλο κλίµα στην Ιταλία.

Ο πρώτος πίνακας, δείχνει ότι στη χώρα µας είχαµε εξήντα έξι
χαρτογραφηµένες δασικές πυρκαγιές. Είµαστε ένατοι στην Ευ-
ρώπη σε αριθµό πυρκαγιών. Αύξηση από πέρυσι 44% περίπου.
Ο δεύτερος πίνακας, δείχνει τη συνολική καµένη έκταση σε
στρέµµατα και δείχνει ότι η Ελλάδα είχε αύξηση 500% σχεδόν
σε καµένη έκταση από το µέσο όρο της περιόδου 2008 - 2020,
της δωδεκαετίας. Αύξηση 500%. Μόνο 44% αύξηση σε πυρκα-
γιές, 500% αύξηση σε καµένες εκτάσεις. Ο τρίτος πίνακας, κα-
ταγράφει την καµένη έκταση ανά δασική πυρκαγιά και δείχνει
την Ελλάδα πρωταθλήτρια σε όλη την Ευρώπη µε δεκαεννέα χι-
λιάδες στρέµµατα καµένα ανά πυρκαγιά σχεδόν διπλάσια από
τη δεύτερη Τουρκία και υπερδιπλάσια από όλες τις υπόλοιπες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης της Μεσογείου που είχαν και
αυτοί τις ίδιες κλιµατικές συνθήκες. 

Τι σηµαίνουν αυτοί οι πίνακες, κύριε Μητσοτάκη; Αυτοί οι πί-
νακες, κύριε Μητσοτάκη, σηµαίνουν ότι οι φωτιές έσβηναν όταν
έφθαναν στη θάλασσα. Και το ερώτηµα είναι γιατί αυτό συνέβη
µονάχα εδώ; Γιατί η χώρα µας τελικά µε το δικό σας επιτελικό
κράτος είχε χειρότερα αποτελέσµατα από ό,τι η γειτονική Τουρ-
κία; Γιατί; Διότι η µόνη σας προτεραιότητα, κύριε Μητσοτάκη,
ήταν οι εκκενώσεις και όχι η κατάσβεση και γιατί όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα διαφηµίσατε ένα υπερσύγχρονο επιτελικό
κράτος ενώ ήταν ξεχαρβαλωµένο και διότι δεν δώσατε δεκάρα
για τις αναγκαίες ενέργειες και παρεµβάσεις που έπρεπε να γί-
νουν στην πρόληψη. 

Είναι λάθος να δίνουµε προτεραιότητα στην ανθρώπινη ζωή;
Βεβαίως και όχι. Το υιοθετούµε; Το υιοθετούµε. Ασπαζόµαστε
ότι είναι προτεραιότητα η ανθρώπινη ζωή; Ναι, είναι προτεραι-
ότητα η ανθρώπινη ζωή, αλλά όχι η µόνη προτεραιότητα. Δεν
µπορεί να είναι η µόνη προτεραιότητα και όλα τα άλλα «γαία πυρί
µιχθήτω».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
Μου ζητήσατε κιόλας µε το ίδιο γνωστό αλαζονικό και επιθε-

τικό ύφος λες και είµαστε εµείς απολογούµενοι, να σας πούµε τι
κάναµε εµείς κι όχι τι κάνατε εσείς. Θα σας πω ότι το µόνο που
εξελίξατε από όλα όσα σας είχαµε αφήσει ήταν το «112». Το
έργο της αναβάθµισης του «112» συγχρηµατοδοτήθηκε. Ρωτή-
στε τον κ. Κικίλια ποιοι δεν πρόλαβαν. Ποιος απένταξε ως Υπουρ-
γός Προστασίας του Πολίτη το έργο αυτό από τη χρηµατοδότη-
ση της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2014; Για τη δροµολόγηση του
έργου, λοιπόν, αυτού έχω τις δηλώσεις της κ. Γεροβασίλη,

Υπουργού Προστασίας του Πολίτη στη Βουλή το Μάιο του 2019
που το ανακοινώνει, λέγοντας ότι ξεκινά η φάση της πιλοτικής
λειτουργίας και ότι η τελική παράδοση του έργου σε πλήρη επι-
χειρησιακή λειτουργία αναµένεται στο τέλος του φθινοπώρου
του 2019. Σωστά, λοιπόν. Γιατί πρέπει να έχει συνέχεια το κρά-
τος. Ένα πολύ χρήσιµο εργαλείο. Το βρήκατε και το εξελίξατε.
Όλα τα άλλα γιατί όχι; Αυτό είναι το ερώτηµα. 

Είπατε ψευδώς ότι εσείς φροντίσατε για τα περισσότερα ενα-
έρια µέσα από ποτέ. Κύριε Μητσοτάκη, τα µέσα που επιχειρού-
σαν -εκτός αν κάνατε κάποιον άλλο διαγωνισµό που εµείς δεν
είδαµε, δεν πήραµε χαµπάρι- ήταν τα µέσα τα οποία είχαν προ-
βλεφθεί από τον διαγωνισµό τον οποίον οργάνωσε και υλοποίησε
η προηγούµενη κυβέρνηση τον Μάιο του 2019. Ορίστε ο διαγω-
νισµός. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς, κ. Αλέξης Τσίπρας, καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-
κών της Βουλής)

Δεν υπήρξε κανένας άλλος διαγωνισµός για εναέρια µέσα.
Όλα τα µέσα τα οποία κοκορευόταν ο κ. Σκέρτσος και τα οποία
ανήκουν στις δυνάµεις της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, είναι
αυτά που αφορούν στα παλαιότερα και στον διαγωνισµό του
2019 συν τα ενοικιαζόµενα ρωσικά Μπεριέφ και φυσικά η υπο-
στήριξη που είχαµε κατόπιν εορτής όµως, δυστυχώς, από την
Ευρωπαϊκή Ένωση και από άλλες χώρες. Η λαθροχειρία, λοιπόν,
που έκανε ο κ. Σκέρτσος, την οποία συνεχίσατε σήµερα κι εσείς,
να συγκρίνετε όχι αυτό που παραλάβατε το 2019, µετά τον δια-
γωνισµό, αλλά το 2018 µε το 2021, είναι άλλη µια απόδειξη ότι
προσπαθείτε να φύγετε, να διαφύγετε, να ξεφύγετε από τις βα-
ρύτατες ευθύνες σας ακόµα και µε ψέµατα. 

Πάµε τώρα σε αυτά τα οποία µε κατηγορήσατε ότι τα ανα-
φέρω χωρίς στοιχεία. Επειδή µε διαψεύσατε, λοιπόν, σας κατα-
θέτω στα Πρακτικά αυτά τα οποία εµείς προχωρήσαµε εφαρµό-
ζοντας κατά γράµµα το πόρισµα Γκόλνταµερ και τα οποία εσείς
παγώσατε ή αναστείλατε ή κρύψατε στο συρτάρι. Υπουργική
απόφαση του Σωκράτη Φάµελλου, Αναπληρωτή Υπουργού Πε-
ριβάλλοντος για πρόληψη των πυρκαγιών και προσλήψεις πεν-
τακοσίων δασολόγων, δασοπόνων µε προγράµµατα χρηµατο-
δότησης και εγκεκριµένη χρηµατοδότηση 140 εκατοµµυρίων
ευρώ. Τι κάνατε εσείς; Δεν προχωρήσατε στην πρόσληψη των
πεντακοσίων και προφανώς θεωρούσατε ότι επαρκεί το ανθρώ-
πινο δυναµικό για την πρόληψη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς, κ. Αλέξης Τσίπρας, καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-
κών της Βουλής)

Κοινή υπουργική απόφαση Φάµελου - Γεροβασίλη για συνερ-
γασία Πυροσβεστικής Υπηρεσίας και Δασικής Υπηρεσίας, ακρι-
βώς στην πιστή εφαρµογή του πορίσµατος Γκόλνταµερ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς, κ. Αλέξης Τσίπρας, καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-
κών της Βουλής)

Κοινή υπουργική απόφαση τον Μάιο του 2018 για το πρό-
γραµµα δασοπυρόσβεσης πέντε χιλιάδων εξήντα έξι δασοπυρο-
σβεστών. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς, κ. Αλέξης Τσίπρας, καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-
κών της Βουλής)

Παράταση του προγράµµατος στις 21 Μαρτίου 2019. Τι κά-
νατε εσείς; Τα παγώσατε. Παγώσατε τα προγράµµατα. Διώξατε
τους πέντε χιλιάδες ανθρώπους. Ήταν υπεραρκετοί. Δεν χρει-
αζόντουσαν για να προστατεύουν τα δάση µας. Μονάχα αστυ-
νοµικούς σπεύσατε να προσλάβετε, για να φυλάνε τα ανώτατα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

Όταν οµιλώ από αυτό το Βήµα, κύριε Μητσοτάκη, οµιλώ τεκ-
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µηριωµένα. Να τα Πρακτικά. Αν έχετε κάποια απάντηση να δώ-
σετε να τη δώσετε στο γιατί δεν εφαρµόσατε τίποτα από όλα
αυτά από τη στιγµή που αναλάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας. 

Επανέρχοµαι, κλείνοντας κύριε Πρόεδρε. Κατέθεσα δύο προ-
τάσεις, πιστεύω, εξαιρετικά χρήσιµες και κρίσιµες για την επό-
µενη µέρα. Να µην ξεχάσω, βεβαίως, και τους δασικούς χάρτες,
κύριε Μητσοτάκη. Κι αυτό το αµφισβητήσατε. Φτάσαµε στο 44%.
Ή δεν το αµφισβητείτε αυτό; Διότι έχω εδώ την έκθεση της πα-
ρακολούθησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπου αποδέχεται και
χαιρετίζει το γεγονός ότι η Ελλάδα έφτασε από 0,8% που ήταν
οι δασικοί χάρτες –έκανα λάθος όταν µιλούσα για 3% -στο 44%.
Ορίστε κι αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς, κ. Αλέξης Τσίπρας, καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Κι εσείς, βεβαίως, για να υπηρετήσετε τις µικροκοµµατικές
σκοπιµότητες, για να είστε αρεστός σε κάποιους λίγους πολίτες
που ενδεχοµένως να µην αισθάνονται άνετα µε αυτή την τακτο-
ποίηση η οποία οφείλει να γίνει εδώ και χρόνια στη χώρα, ανα-
στείλατε τους δασικούς χάρτες.

Κλείνω λέγοντας το εξής. Καταθέσαµε µε αίσθηµα ευθύνης
µία πρόταση νόµου για την αναδιοργάνωση της Πολιτικής Προ-
στασίας για µια Εθνική Αρχή Πολιτικής Προστασίας και Ανθεκτι-
κότητας. Η πρόταση αυτή προβλέπει ένα µόνιµο και διαρκές
επιστηµονικό συµβούλιο από όλα τα ερευνητικά επιστηµονικά
ιδρύµατα και δοµές της χώρας που εµπλέκονται στην πρόβλεψη,
τη µελέτη, την έρευνα και το πείραµα στον τοµέα των φυσικών
καταστροφών: τον «Δηµόκριτο», την Εθνική Μετεωρολογική Υπη-
ρεσία, το Εθνικό Αστεροσκοπείο, το ΕΛΚΕΘΕ, την Ελληνική Επι-
τροπή Ατοµικής Ενέργειας, τα Ινστιτούτα Πανεπιστηµίων και
Πολυτεχνείων και ένα µόνιµο και διαρκές επιτελείο διοίκησης, µε
τη συµµετοχή όλων των επιχειρησιακών βραχιόνων της Πυρο-
σβεστικής, του ΕΚΑΒ, της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Λιµενικού,
εθελοντικά σώµατα, Δασική Υπηρεσία, τεχνικές υπηρεσίες και δι-
ευθύνσεις του Υπουργείου Υποδοµών και µε την εξουσιοδότηση
να αξιοποιεί τις δυνατότητες, τα µέσα, το προσωπικό και την εµ-
πειρία που διαθέτουν οι Ένοπλες Δυνάµεις µας στη διαχείριση
εκτάκτων αναγκών και καταστάσεων. 

Η λογική είναι να µπορέσουµε να σταµατήσουµε αυτή την πο-
λυδιαχείριση και τις συναρµοδιότητες δεκάδων φορέων και
υπουργείων. 

Δεν σας αρέσει η ιδέα µιας ανεξάρτητης αρχής; Ελάτε να
φτιάξουµε τη δοµή αλλιώς αν θέλετε. Μην το πετάτε, όµως, στα
σκουπίδια, κύριε Μητσοτάκη. Βασική αιτία του ότι σήµερα βρε-
θήκαµε για άλλη µια φορά, δυστυχώς, ξεβράκωτοι απέναντι σε
µια απίστευτη καταστροφή -είναι ότι πετάξατε αυτή την πρόταση,
το Πόρισµα Γκόλνταµερ και όλες τις ενέργειες που είχαµε κάνει
εκτός από το «112» -στα σκουπίδια. 

Ελάτε να ξεκινήσετε, εσείς, µε ευθύνη ως Κυβέρνηση τον διά-
λογο για να οχυρώσουµε τη χώρα και τους πολίτες, για να
έχουµε µια Πολιτική Προστασία αντάξια και εφάµιλλη άλλων υπη-
ρεσιών σε άλλες ευρωπαϊκές και µη χώρες. Όχι η κάθε κυβέρ-
νηση που ανεβαίνει να βάζει το δικό της στέλεχος, όπως κάνατε
εσείς. Δεν έχω τίποτα µε τον Υφυπουργό. Έχω µε το µοντέλο λει-
τουργίας. Εσείς δεν ξέρω αν έχετε -θα του καταλογίσετε, ενδε-
χοµένως, ευθύνες στον επόµενο ανασχηµατισµό- αλλά για αυτόν
τον λόγο  είπα -και το επαναλαµβάνω- ότι για εµάς δεν έχει αξία
να αλλάξετε έναν Υπουργό αν αφήσετε ίδιες τις παθογένειες,
ίδιες τις δοµές που είναι προσανατολισµένες στο λάθος.

Και κλείνω λέγοντάς σας ότι το εισόδηµα έκτακτης ανάγκης,
το οποίο σας ζήτησα να υιοθετήσετε ως πρόταση για τους πλη-
γέντες είναι, όπως το βλέπουµε εµείς, το ελάχιστο που µπορούµε
να δούµε άµεσα, αν πραγµατικά µας ενδιαφέρει, όχι µόνο το µε-
θαύριο, το τι θα γίνει µετά από έξι µήνες, αλλά τι θα γίνει αυτούς
τους µήνες σε αυτές τις περιοχές όπου αυτοί οι άνθρωποι δεν
θα έχουν πια εισόδηµα. 

Δεν είναι παρόµοια η κατάσταση µε άλλες φυσικές καταστρο-
φές, διότι δεν έχουν καταστραφεί µονάχα οι οικίες τους ή τα πε-
ριουσιακά τους στοιχεία σε πολλές από τις περιοχές -εγώ, του-

λάχιστον, ξέρω µε βεβαιότητα τη βόρεια Εύβοια και την Ηλεία,
αλλά µπορεί να είναι και σε άλλες περιοχές- διότι η πλειονότητα
των ανθρώπων εκεί δεν θα έχουν τη δυνατότητα να παραγάγουν
εισόδηµα. Έχει καεί το µέσο παραγωγής τους, έχουν καεί οι ελαι-
ώνες όπου έβγαζαν τις ελιές, έχουν καεί τα δέντρα που έβγαζαν
τη ρητίνη. Πώς θα ζήσουν αυτοί οι άνθρωποι; 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, αυτή την πρόταση και σας καλώ να τη
δείτε όχι µε ένα µένος αντιπολιτευτικής διάθεσης αλλά να τη
δείτε ως µία πρόταση ουσιαστικής συµβολής για να αντιµετωπί-
σουµε την επόµενη µέρα.

Κύριε Μητσοτάκη, το επιτελικό κράτος ως έµπνευση µπορεί
να ήταν ενδιαφέρουσα, ως εφαρµογή απέτυχε παταγωδώς.
Ήταν ένα επικοινωνιακό πυροτέχνηµα. Σήµερα είναι το µεγαλύ-
τερο ανέκδοτο, το καλύτερο ανέκδοτο που κυκλοφορεί µέσα
στην ελληνική κοινωνία. Ως ένδειξη κατανόησης φροντίστε, του-
λάχιστον, στον επόµενο ανασχηµατισµό να µην ξαναφτιάξετε µια
κυβέρνηση πενήντα οκτώ Υπουργών. Έχετε ένα επιτελικό σχήµα
πενήντα οκτώ Υπουργών. Ίσως το πιο πολυπληθές από τη Μετα-
πολίτευση και µετά. Διότι, αυτό είναι µια πραγµατική ειρωνεία,
να µιλάτε για δήθεν επιτελικό κράτος και να µην είστε σε θέση
ως Πρωθυπουργός να κάνετε έναν ανασχηµατισµό διότι πιέζεστε
από εσωτερικές αντιθέσεις και συγκρούσεις, ώστε να µπορέσετε
να έχετε ένα σχήµα κυβερνητικό που να αντιστοιχίζεται τουλάχι-
στον επιτελικά µε αυτό το οποίο ονοµάζετε επιτελικό κράτος. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, σας καλώ από εδώ και στο εξής να
αναλάβετε την ευθύνη που σας αναλογεί και να µιλάτε λιγότερο,
να πράττετε περισσότερο.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς, κ. Αλέξης Τσίπρας, καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-
κών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Επειδή πλησιάζει η

ώρα που πρέπει, όπως έχουµε πει από την αρχή, να αναχωρήσει
ο κύριος Πρωθυπουργός, θα του ζητήσω να εκφωνήσει τώρα την
τριτολογία του, προκειµένου τουλάχιστον να ασκήσει όλα τα δι-
καιώµατα που είχε σήµερα, πριν αναχωρήσει για αυτό το σηµαν-
τικό ραντεβού που έχει σε λίγη ώρα.

Ελάτε, κύριε Πρόεδρε. 
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Δέκα λεπτά είναι η δευτερολογία µου. Δεν µπορείτε
να περιµένετε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κυρία Γεννηµατά, από την πρώτη στιγµή είχα ενηµερώσει ότι
έχουµε πέντε ώρες στη διάθεσή µας. Νοµίζω ότι πέντε ώρες είναι
επαρκείς για να τοποθετηθούµε, αν κάναµε όλοι µια προσπάθεια
να τηρήσουµε τους χρόνους. Γνωρίζατε τα περιθώρια από την
πρώτη στιγµή. 

Και επιτρέψτε µου, κύριε Τσίπρα, ότι δεν θα ζητώ την άδειά
σας για το πότε και πόσο θέλω να µιλάω. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Νοµίζω ότι το αντιλαµβάνεστε αυτό, ότι διατηρώ ακέραιο το

δικαίωµα να εκφράζοµαι χωρίς να ζητώ τη σύµφωνη γνώµη της
Αντιπολίτευσης. Αλλά έχετε δίκιο να λέτε ότι τελικά δεν κρινόµα-
στε για αυτά τα οποία λέµε, κρινόµαστε γι’ αυτά τα οποία κά-
νουµε. Και το επιτελικό κράτος ως µία µορφή λογοδοσίας συντο-
νισµού και δυνατότητας διεκπεραίωσης σύνθετων έργων που εµ-
πλέκουν πολλά υπουργεία και αυτό θα κριθεί τελικά, εκ του απο-
τελέσµατος. Μην ανησυχείτε, το ταµείο γίνεται πάντα την ώρα
των εκλογών. Καταλαβαίνω ότι δεν έχετε καµµία ιδιαίτερη πρε-
µούρα να ζητήσετε εκλογές. Τους λόγους, νοµίζω, τους γνωρί-
ζετε όσο καλά τους γνωρίζω κι εγώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι τώρα, πολύ σύντοµα, να απαντήσω σε µια σειρά από

ζητήµατα τα οποία έθιξε ο κ. Τσίπρας. 
Πρώτον, για άλλη µια φορά, κύριε Τσίπρα, λέτε ψέµατα για τα

εναέρια µέσα. Λοιπόν, το 2021 σε σχέση µε το 2019 προσθέσαµε
τέσσερα ελικόπτερα βαρέως τύπου, το Μπεριέφ» και έξι τράκτο-
ρες.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
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κής Αριστεράς): …Δεν ακούστηκε
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Προστέθηκαν αυτά τα ελικόπτερα σε σχέση µε το 2019. Kαι το
τελικό αποτέλεσµα είναι ότι φέτος είχαµε τα περισσότερα εναέ-
ρια µέσα από ποτέ. Αυτή είναι η αλήθεια. Τώρα µην προσπαθείτε
να διαστρεβλώνετε τα δεδοµένα µόνο και µόνο για να µας πεί-
σετε ότι και αυτά τα είχατε προγραµµατίσει όλα µία χαρά. 

Αµφισβητείτε ότι αυτά είναι τα νούµερα; Τα αµφισβητείτε; Δεν
τα αµφισβητείτε διότι ξέρετε ότι αυτή είναι η αλήθεια. Μήπως
αµφισβητείτε ότι υπάρχει και Μπεριέφ; Θυµάµαι τον κ. Σπίρτζη
να κάνει ερωτήσεις «Πού είναι το Μπεριέφ»; Γιατί δεν πετάει το
Μπεριέφ, κύριε Σπίρτζη; Γιατί δεν πετάει άραγε το Μπεριέφ;
Μήπως γιατί συµπλήρωσε τις εκατό ώρες και µήπως γιατί πριν
από τρεις µέρες έπεσε ένα Μπεριέφ στην Τουρκία και έκρινε η
εταιρεία ότι ήθελε αυξηµένη συντήρηση; Θέλατε να το απογει-
ώσουµε, δηλαδή, την ώρα που η εταιρεία µάς έλεγε ότι χρειάζε-
ται αυξηµένο σέρβις; Και το Μπεριέφ, δηλαδή, εσείς το είχατε
µεριµνήσει, αλλά πάλι επί των ηµερών σας πολύ απλά δεν ήρθε.

Τώρα, δύο πολύ γρήγορα ζητήµατα σχετικά µε τα πρόσωπα.
Φαντάζοµαι ότι ξέρετε ότι ο κ. Τσουβάλας απαλλάχθηκε από την
δικαιοσύνη επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ και µάλιστα στο στάδιο της προ-
ανάκρισης ως µη έχων καµµία ευθύνη για το ζήτηµα του Ματιού.
Το γνωρίζετε αυτό φαντάζοµαι. Δεν σας λέω κάτι καινούργιο.
Όπως φαντάζοµαι ότι γνωρίζετε ή το µάθατε µετά την άστοχη
ανακοίνωση του τοµεάρχη σας…

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Εσείς δεν ζητούσατε να παραιτηθεί ο κ. Τσου-
βάλας όταν ήσασταν Αντιπολίτευση;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μισό λεπτό, µισό λεπτό, µην εκνευρίζεστε. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Σας ρωτώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μην εκνευρίζεστε. Κατανοώ ότι είστε λίγο εκνευρισµένος, αλλά
συγκρατηθείτε λίγο.

Λοιπόν, ο αρχηγός της Πυροσβεστικής, ο κ. Κολοκούρης,
θέλω να σας θυµίσω ότι προήχθη δύο φορές. Με το ΦΕΚ στις 9
Αυγούστου 2018 προάγεται ο αντιπύραρχος, ο οποίος ήταν τότε
-εάν δεν κάνω λάθος- διοικητής της ΕΜΑΚ. Εννιά µέρες µετά,
λοιπόν, τον κάνατε υποστράτηγο –πρώτο ΦΕΚ , το καταθέτω για
να το δώσω στον κ. Τσίπρα να τα θυµηθεί όλα αυτά- και δεύτερο
ΦΕΚ την 1η Φεβρουαρίου του 2019, όταν τον κ. Κολοκούρη τον
κάνατε πρώτο υπαρχηγό, αντιστράτηγο.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μην διακόπτετε, πα-
ρακαλώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Για
να µη θυµίσω στο Σώµα ποιον είχατε αρχηγό της Πυροσβεστι-
κής. Τον κύριο αυτόν, ο οποίος πηγαινοερχόταν στις προεκλογι-
κές σας συγκεντρώσεις και για τον οποίο υπάρχουν πολύ εν-
διαφέροντα ηχητικά για το πώς παρενέβη στην ανάκριση για το
Μάτι.

Για τους δασικούς χάρτες: Μάλλον κάποιος δεν σας είπε ότι
µας κληροδοτήσατε µία κατάσταση µε εκατόν εβδοµήντα πέντε
χιλιάδες ενστάσεις -τόσο σοβαρή δουλειά είχατε κάνει στο ζή-
τηµα των δασικών χαρτών- η οποία µας υποχρέωσε να επαναξιο-
λογήσουµε τη διαδικασία και να προχωρήσουµε, πράγµατι, σε
µια δουλειά η οποία είναι πολύ σοβαρή και πολύ σηµαντική. 

Κύριε Τσίπρα, δεν λέω ότι δεν κάνατε πρόοδο. Κάνατε µισή
δουλειά µε πολλά προβλήµατα, την οποία εµείς καλούµαστε να
ολοκληρώσουµε. Συµφωνούµε, όµως, σε αυτήν την Αίθουσα ότι
οι δασικοί χάρτες είναι απολύτως απαραίτητοι παρά το γεγονός
ότι στην πορεία διαπιστώσαµε και εµείς σηµαντικότατες αδυνα-
µίες στην κατάρτισή τους, οι οποίες είχαν να κάνουν και µε το
γεγονός ότι δυστυχώς διαφορετικά δασαρχεία έκριναν µε εντε-
λώς διαφορετικά κριτήρια τη φύση µιας έκτασης. 

Αυτά µας τα κληροδοτήσατε. Δεν λέω ότι δεν κάνατε πρόοδο
στο θέµα αυτό, αλλά αφήσατε µία σειρά από προβλήµατα, τα
οποία χρειάστηκε να τα επιλύσουµε. Συµφωνούµε όµως, σε
αυτήν την Αίθουσα ότι πράγµατι οι δασικοί χάρτες είναι µία κα-
τάκτηση για τη χώρα και θα πρέπει εµείς να ολοκληρώσουµε
πλήρως τη διαδικασία και να λύσουµε µία σειρά από εκκρεµότη-
τες. Και το πρώτο, που πρέπει να κάνουµε είναι να διορθώσουµε
αστοχίες στους δασικούς χάρτες, που προήλθαν από το γεγονός
ότι εκτάσεις, ειδικά στα νησιά µας που δεν θα έπρεπε επιστηµο-
νικά να είναι δασικές, έχουν καταρτιστεί ως δασικές. Δεν θα υπο-
βάλουµε τους πολίτες εµείς στην ταλαιπωρία να πάνε να κάνουν
ενστάσεις. Θα διορθώσουµε εµείς τους δασικούς χάρτες πριν
αναγκάσουµε τους πολίτες να πληρώσουν για να διορθωθεί µία
αδικία για την οποία τελικά ευθύνεται η διοίκηση. Αυτό λοιπόν,
κάνουµε για τους δασικούς χάρτες.

Και θα κλείσω µε µία πιο θετική νότα. Κοιτάξτε, έχουµε µία δια-
φωνία για το αν η Πολιτική Προστασία πρέπει να είναι ανεξάρ-
τητη αρχή. Σας είπα εξ αρχής ότι δεν νοείται κατ’ εµέ ανεξάρτητη
αρχή όταν µιλάµε για τον σκληρό πυρήνα του κράτους. Είναι σαν
να µου λέτε ότι πρέπει να είναι ανεξάρτητη αρχή η Αστυνοµία ή
η Πυροσβεστική. Όµως, εµείς έχουµε έναν νόµο πολύ συγκεκρι-
µένο για την Πολιτική Προστασία. Όπως σας είπα έχουµε ένα
χρηµατοδοτικό σχέδιο για την Πολιτική Προστασία. Έχουµε µία
υποχρέωση -και είναι κάτι για το οποίο αναλαµβάνω εγώ την ευ-
θύνη να το κάνω- να ξαναδούµε το ίδιο το οργανόγραµµα της
Πολιτικής Προστασίας και την καλύτερη διασύνδεση µε τη γενική
Διεύθυνση Δασών η οποία έχει πια την αποκλειστική αρµοδιό-
τητα στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, για να δούµε πώς η Πολι-
τική Προστασία µπορεί να κάνει καλύτερα τη δουλειά της. 

Θα σας παρακαλούσα λοιπόν, αυτό το οποίο δεν έχετε κάνει
µέχρι σήµερα, να το κάνετε άµεσα και να µας υποδείξετε έναν
άνθρωπο –µπορεί να είναι ο κ. Σπίρτζης ή όποιος θέλετε και το
ίδιο θα ζητήσω από όλα τα κόµµατα- να καταθέσουν τις προτά-
σεις τους για το πώς πιστεύουν ότι ο νόµος αυτός τον οποίο
έχουµε -υπάρχει συγκεκριµένος νόµος, ο ν.4662- µπορεί να γίνει
καλύτερος λειτουργικά. Μην αρχίσετε πάλι να λέτε τα περί ανε-
ξάρτητης αρχής, γιατί σας είπα εξαρχής ότι αυτό είναι κάτι µε
το οποίο διαφωνώ. Εάν υπάρχουν όµως παρεµβάσεις, που πρέ-
πει να γίνουν στο οργανόγραµµα, στη στελέχωση, να τις ακού-
σουµε. Αναφερθήκατε στο Επιστηµονικό Συµβούλιο, λες και ένα
επιστηµονικό συµβούλιο θα έλυνε το πρόβληµα. Μπορώ να σας
πω µετά βεβαιότητας ότι ναι, ανεξάρτητοι φορείς, όπως η ΕΜΥ,
όπως το Αστεροσκοπείο θα πρέπει να συµπτυχθούν µέσα στην
Πολιτική Προστασία, θα πρέπει να αποτελούν µέρος της Πολιτι-
κής Προστασίας και να µην είναι ανεξάρτητοι φορείς. Αυτή είναι
η πρότασή µας. Με χαρά να τη συζητήσουµε µαζί σας, να ακού-
σουµε τις απόψεις σας. Δεν γίνεται αυτήν τη στιγµή να έχουµε
διαφορετικές απόψεις και να τσακώνονται οι µετεωρολόγοι για
το αν ο άνεµος ήταν 6 µποφόρ ή 4 µποφόρ ή 8 µποφόρ. Δεν είναι
σοβαρά πράγµατα αυτά, συνολικά για την εικόνα της χώρας.
Πρέπει να υπάρχει µία δοµή εντός της Πολιτικής Προστασίας
που να ενσωµατώνει την καλύτερη δυνατή τεχνογνωσία, που το
κράτος έχει ως προς προβλεπτικά µοντέλα. 

Αν είχατε µπει στον κόπο να διαβάσετε το σχέδιο µας θα βλέ-
πατε ότι ένας από τους άξονες του προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ» είναι
ακριβώς η ενίσχυση των προβλεπτικών µας µοντέλων µε πάρα
πολλούς σταθµούς ανίχνευσης δεδοµένων, που θα µας επιτρέ-
ψουν να µπορούµε να είµαστε πιο ακριβείς στην πρόβλεψη των
φαινοµένων. Έχουµε πολύ σύνθετα φαινόµενα να αντιµετωπί-
σουµε. Κάποια όµως είναι προβλέψιµα. Η πορεία µιας πυρκαγιάς
υπό προϋποθέσεις µπορεί να είναι πρόβλεψη. Υπάρχουν µον-
τέλα, τα οποία θέλουµε να τα αξιολογήσουµε. Κάποια δουλεύουν
καλύτερα, κάποια δουλεύουν χειρότερα. Η εµπειρία, προφανώς,
του ανθρώπου στο πεδίο έχει τεράστια σηµασία, αλλά σίγουρα
η τεχνολογία στο κοµµάτι αυτό µπορεί να µας βοηθήσει πάρα
πολύ. 

Το ίδιο ισχύει και για τις πληµµύρες. Γνωρίζουµε ποιες είναι οι
λεκάνες απορροής. Γνωρίζουµε την ένταση των καιρικών φαινο-
µένων και έχουµε, τουλάχιστον, τη δυνατότητα στα ζητήµατα των
πληµµυρών, όπου δεν µπορούµε να κάνουµε πολλά πράγµατα
τη στιγµή του φαινοµένου, να προχωρήσουµε για εκκενώσεις και
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για την ασφαλή µεταφορά των πολιτών που θα βρεθούν στον
δρόµο ορµητικών νερών.

Λοιπόν, περιµένω από όλα τα κόµµατα να µας υποδείξετε
ποιος θα είναι ο συνοµιλητής µας για τα ζητήµατα της Πολιτικής
Προστασίας. Προβλέπεται το σχετικό όργανο ήδη στον νόµο,
είναι διακοµµατικό το όργανο και θα αναµένουµε µε πάρα πολύ
ενδιαφέρον τις προτάσεις σας. Σας διαβεβαιώνω ότι δεν έχω
καµµία δυσκολία οποιαδήποτε θετική πρόταση να την ενσωµα-
τώσω στις πρωτοβουλίες µας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η διαδικασία συνεχί-
ζεται κανονικά, µε τη δευτερολογία της κ. Φωτεινής Γεννηµατά,
Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, Κίνηµα Αλλαγής.

Ελάτε, κυρία Πρόεδρε.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξέρετε, πρέπει να οµολογήσω ότι χάρηκα ιδιαιτέρως όταν ανα-

κοινώθηκε αυτή η συζήτηση, διότι σε µεγάλο βαθµό το Κίνηµα
Αλλαγής την προκάλεσε, δεδοµένου ότι ζητήσαµε να ανοίξει η
Βουλή νωρίτερα και να συζητηθεί σε προ ηµερησίας διάταξης
συζήτηση η υπόθεση των πυρκαγιών. Όµως, όπως εξελίσσεται
αυτή η συζήτηση εδώ µέσα, πρέπει να οµολογήσω ότι νιώθω βα-
θύτατα απογοητευµένη, διότι ακούγοντας και τον Πρωθυπουργό
αλλά και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση αισθάνοµαι ότι όλη αυτή
η συζήτηση είναι πολύ µακριά από τις πραγµατικές ανάγκες των
ανθρώπων στις περιοχές που έχουν πληγεί, αλλά και από τα αι-
σθήµατα τα οποία νιώθουν, τα οποία κατά κύριο λόγο είναι οργή,
αγανάκτηση, απογοήτευση. 

Θέλω να επισηµάνω ότι µέσα σε αυτό το ζοφερό κλίµα υπάρ-
χουν άνθρωποι, που πάλεψαν µε αυτοθυσία και αξίζει να τους το
αναγνωρίσουµε και αξίζει να τους πούµε πάρα πολλά συγχαρη-
τήρια. Από τους πυροσβέστες, που δούλευαν χωρίς καθοδήγηση
και χωρίς σχέδιο σε αντίξοες συνθήκες, µέχρι το Λιµενικό, που
ειδικά στην Εύβοια έσωσε χιλιάδες ανθρώπινες ζωές και δεν
ακούστηκε ούτε µία κουβέντα από τα χείλη του Πρωθυπουργού
για το θέµα αυτό, την Αστυνοµία που βοήθησε στις εκκενώσεις
των οικισµών και βεβαίως, τους ανθρώπους της αυτοδιοίκησης,
που έδωσαν πραγµατικά µάχη όλες αυτές τις ηµέρες και τους
εθελοντές, χάρη στους οποίους σε µεγάλο βαθµό σώθηκαν οι
περισσότεροι οικισµοί.

Έρχοµαι τώρα στην ουσία της συζήτησης. Δεν υπάρχει καµµία
αµφιβολία ότι εδώ έχουµε συγκεκριµένα αποτελέσµατα, που δεί-
χνουν ότι το επιτελικό κράτος, το δήθεν επιτελικό κράτος, του κ.
Μητσοτάκη απέτυχε. Κατέρρευσε παταγωδώς δυστυχώς, µε
τραγικά αποτελέσµατα και για τα δάση και για τους πληγέντες
και για τις περιουσίες τους και για την προοπτική όλων αυτών
των περιοχών. Είναι ξεκάθαρο ότι απέτυχε το δήθεν επιτελικό
κράτος και στο κοµµάτι της πανδηµίας και στο κοµµάτι των πυρ-
καγιών. Οι πολίτες απλά δεν αισθάνονται ασφαλείς πλέον µε
αυτή την Κυβέρνηση.

Φαίνεται ότι ο κ. Μητσοτάκης ενοχλείται, πάρα πολύ, από την
τεκµηριωµένη κριτική και την αποδόµηση µε στοιχεία συγκεκρι-
µένα, γι’ αυτό και επέλεξε να αποχωρήσει και να µην ακούσει τις
τοποθετήσεις µου και τη δευτερολογία µου. Και µάλιστα, υπέ-
πεσε σε ένα πραγµατικό ατόπηµα στη δευτερολογία του εναν-
τίον µου, προσπαθώντας να υποτιµήσει τα όσα έλεγα, προσπα-
θώντας να πει ότι δεν καταλαβαίνω και ότι ως άνδρας οφείλει να
εξηγήσει στη γυναίκα αυτά, που δεν καταλαβαίνει. Οφείλει να
σέβεται λοιπόν. Είναι προφανές ότι κάθε φορά που αισθάνεται
ότι στριµώχνεται χάνει και την αστική του ευγένεια. Αυτό, που
έκανε λέγεται mansplaining και θα πρέπει να το κατανοήσει και
µε την πρώτη ευκαιρία να ζητήσει συγγνώµη. Διότι γνωρίζω,
πάρα πολύ καλά, και πώς λειτουργούν τα αεροπλάνα και πώς γί-
νεται ο καθαρισµός των δασών. Έχω προσωπική εµπειρία από
την αυτοδιοίκηση επί σειρά ετών στην πολιτική προστασία και µε
πολύ σηµαντικά και θετικά αποτελέσµατα για την πορεία των
πραγµάτων στην Αττική, τουλάχιστον, στο κοµµάτι της υπερνο-
µαρχίας, που µε αφορούσε. 

Είναι προφανές ότι αυτό, που ρώτησα για τα αεροπλάνα ήταν
πόσα επιχειρούσαν, πόσα σε κάθε πυρκαγιά και ποιος έπαιρνε

την απόφαση για το πώς θα κατανεµηθούν τα αεροπλάνα. Ποιος
πήρε τα αεροπλάνα από την Εύβοια και ποιος έπαιρνε τις τελικές
αποφάσεις στο κέντρο επιχειρήσεων. Και είναι προφανές ότι δεν
έχει να µου δώσει απαντήσεις ή µάλλον είναι δύσκολες οι απαν-
τήσεις, που πρέπει να µου δώσει, γι’ αυτό και κατέφυγε στο συγ-
κεκριµένο ατόπηµα. Διότι δεν ήθελε να δώσει την απάντηση, που
δείχνει ποιος έχει την ευθύνη, ποιος πρέπει να αναλάβει τη συγ-
κεκριµένη ευθύνη. 

Γιατί ευθύνη έχει συνολικά η Κυβέρνηση και αν πράγµατι έκα-
ναν ό,τι περνούσε από το χέρι τους, όπως µας είπε ο Πρωθυ-
πουργός, τότε λυπάµαι αλλά εκ του αποτελέσµατος είναι πολύ
κατώτεροι των περιστάσεων και των αναγκών αυτής της κοινω-
νίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Όσο για την αναφορά ότι ζητούν οι πολίτες την ώρα της φω-

τιάς ένα ελικόπτερο πάνω από το σπίτι τους και µάλιστα µε τον
αλαζονικό τρόπο, που ειπώθηκε δείχνει πόσο µακριά είναι από
το πώς ένιωθαν οι άνθρωποι αυτοί, που προσπαθούσαν να σώ-
σουν τα σπίτια τους, εκλιπαρούσαν για βοήθεια και δεν την έβρι-
σκαν από πουθενά και τα λιγοστά πυροσβεστικά οχήµατα έφευ-
γαν, λέγοντάς τους: «Πρέπει να εκκενώσετε το χώρο. Αυτή είναι
η εντολή. Φύγετε. Δεν µπορούµε να σας βοηθήσουµε». Αυτό είπε
και ο περιφερειάρχης, αλλά τον έβαλαν στη συνέχεια να ανα-
σκευάσει. 

Υπάρχουν πάρα πολλές καταγγελίες σε όλες τις περιοχές.
Πρέπει δε να σας πω ότι οι ίδιοι οι πυροσβέστες έλεγαν ότι στην
Εύβοια χρειαζόντουσαν διακόσια πυροσβεστικά µε το µέγεθος
της φωτιάς και δεν διέθεταν ούτε είκοσι δύο. Από την ώρα δε
που έφυγαν τα αεροπλάνα από την Εύβοια και µέχρι να επιστρέ-
ψουν κάηκαν επτά οικισµοί, καταστράφηκαν επτά οικισµοί. Κα-
νένας δεν θα αναλάβει αυτή την ευθύνη; Και µιλάτε ειρωνικά για
τα ελικόπτερα, που θέλει ο καθένας πάνω από τo σπίτι του όταν
υπάρχει τέτοιου µεγέθους καταστροφή;

Περίµενα περισσότερη αυτοκριτική. Περίµενα ειλικρινή συγ-
γνώµη, αλλά είναι φανερό ότι και η συγγνώµη ήταν απολύτως
προσχηµατική. Δεν υπάρχει κανένα επιτελικό κράτος της Νέας
Δηµοκρατίας. Στο Μαξίµου υπάρχει µια ανώνυµη εταιρεία, που
ασχολείται µόνο µε επιχειρηµατικά συµφέροντα και µάλιστα
λίγων και ισχυρών. Και φάνηκε αυτό και µε το πώς χειρίστηκαν
το θέµα της Τράπεζας Πειραιώς και µε τα «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕ-
ΛΑΙΑ» και το πώς χειρίστηκαν τα κολέγια σε βάρος των δηµοσίων
πανεπιστηµίων και πώς χειρίζονται τα θέµατα των ΑΠΕ µόνο για
τους µεγάλους και ισχυρούς και πώς χειρίζονται το θέµα του ερ-
γασιακού και του ασφαλιστικού.

Βεβαίως, η πολιτική προστασία είναι στον πυρήνα του κρά-
τους. Οι µηχανισµοί ελέγχου στους χώρους εργασίας δεν είναι
στον πυρήνα του κράτους; Αυτό µας λέτε σήµερα λοιπόν. Είναι
ξεκάθαρη η τοποθέτηση σας, κύριοι της Κυβέρνησης, για το πώς
αντιµετωπίζετε τα θέµατα των εργαζοµένων και των ελέγχων στο
χώρο αυτό. Με όλες αυτές τις επιλογές σας τις πολιτικές και την
αδυναµία σας να αντιµετωπίσετε τις κρίσεις διευρύνονται οι ανι-
σότητες σε δύσκολες συνθήκες για τον τόπο. Το ’22 θα είναι µία
πολύ δύσκολη οικονοµικά χρονιά για τους Έλληνες πολίτες και
έχετε µεγάλη ευθύνη για αυτήν την εξέλιξη. 

Μην µας κουνάτε συνέχεια το δάχτυλο να σας δώσουµε ποιος
θα συνεργαστεί µαζί σας και ποιος θα σας πει τις προτάσεις µας.
Εσείς δεν έχετε θεσµική λειτουργία και δεν την επιδιώκετε. Σας
έχουµε υποδείξει τους εκπροσώπους µας εδώ και µήνες. Σας
έχουµε καταθέσει τις προτάσεις µας εδώ και µήνες. Ούτε καν τις
έχετε διαβάζει ούτε ασχολείστε. Και έρχεστε για άλλη µία φορά
να αντιµετωπίσετε µία τεράστια κρίση µε επικοινωνιακούς όρους.
Αυτό ξέρετε µόνο να κάνετε και βρίσκετε άλλοθι στην κλιµατική
αλλαγή. Η κλιµατική κρίση είναι εδώ. 

Και αν θέλετε το ΠΑΣΟΚ, η δηµοκρατική παράταξη µε τον
Γιώργο Παπανδρέου τα προηγούµενα χρόνια ήµασταν οι µόνοι,
που εγκαίρως µιλήσαµε γι’ αυτήν. Και δεν µιλήσαµε απλώς, προ-
χωρήσαµε σε συγκεκριµένα µέτρα. Πότε δηµιουργήθηκε το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής; Επί ηµερών
µας. Πότε έγινε το Πράσινο Ταµείο; Πότε έγινε το πρόγραµµα
«HELIOS» για τις ΑΠΕ; Πότε έγιναν οι συνεργασίες στη Μεσό-
γειο; 
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Και τώρα η Μεσόγειος φλέγεται, αλλά έχουµε το θλιβερό πρω-
τείο µπροστά και από την Τουρκία να έχουµε τις περισσότερες
καµένες εκτάσεις αναλογικά και δεν παραιτείται κανείς και όλοι
µένουν στη θέση τους και όλοι έκαναν πάρα πολύ καλά τη δου-
λειά τους. Φταίµε εµείς που δεν καταλαβαίνουµε, αλλά καταλα-
βαίνει πολύ καλά ότι ελληνικός λαός. 

Ξέρετε τι λέει η «GREEN PEACE»; Η κλιµατική αλλαγή είναι η
καλύτερη δικαιολογία γι’ αυτούς, που βρίσκονται στην εξουσία
και ξέρουν ότι δεν έκαναν τίποτα όταν µπορούσαν. Αυτό ακριβώς
συνέβη. Δεν κάνατε τίποτα όταν µπορούσατε από αυτά που µπο-
ρούσατε. 

Και, βεβαίως, υπάρχουν καθυστερήσεις στις αποζηµιώσεις
από όλες τις προηγούµενες καταστροφές. Ακόµα τα µπάζα είναι
στο Δαµάσι, δεν µαζεύτηκαν. Η γραφειοκρατία καλά κρατεί. Και
το χειρότερο απ’ όλα έχει να κάνει µε την Κρήτη. Μήνες ολόκλη-
ρους για να βγουν οι αποφάσεις, εννέα και δέκα µήνες για να
αποζηµιωθούν επιχειρήσεις, τεράστια καθυστέρηση, η οποία
είναι ανεπίτρεπτο να επαναληφθεί στη συγκεκριµένη κατάσταση
που βρίσκονται αυτήν τη στιγµή οι πληγείσες περιοχές.

Και το σηµαντικότερο από όλα είναι ότι δεν πρέπει να υπάρξει
κερδοσκοπία στα καµένα. Ούτε ένα ευρώ δεν πρέπει να δοθεί
χωρίς διαφάνεια και λογοδοσία και έλεγχο. Φαίνεται ότι φοβά-
στε, όµως, τον έλεγχο και τη θεσµική λειτουργία. Γιατί φοβάστε,
λοιπόν, να υπάρχει διακοµµατική επιτροπή της Βουλής, που θα
παρακολουθεί την υλοποίηση των προγραµµάτων και των πό-
ρων; Υπάρχει πιο σαφής και ξεκάθαρη και διαυγής πρόταση από
αυτήν; Δείξτε επιτέλους λίγη υπευθυνότητα. Επιτέλους γίνετε
λίγο ειλικρινείς. 

Κοιτάξτε. Πράγµατι, όλοι κρινόµαστε τελικά από τον ελληνικό
λαό. Και είναι προφανές ότι µετά την αποτυχία της κυβέρνησης
Τσίπρα, αλλά και τα τραγικά αποτελέσµατα της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη το αίτηµα για νέα αλλαγή αποκτά µία νέα δυναµική σ’
αυτόν τον τόπο. Και εµείς είµαστε εδώ, το Κίνηµα Αλλαγής, η
προοδευτική παράταξη µε την πρότασή µας για το Πράσινο Κοι-
νωνικό Συµβόλαιο για να δώσουµε απαντήσεις, να δώσουµε
απαντήσεις και λύσεις σ’ αυτούς τους ανθρώπους που αγωνιούν,
που θέλουν να µείνουν στον τόπο τους και να δουλέψουν στον
τόπο τους. Δεν θα αφήσουµε να εγκαταλειφθούν αυτές οι περιο-
χές, θα ασκήσουµε σκληρό έλεγχο και πίεση, αλλά το κυριότερο
από όλα είναι ότι πλέον διαµορφώνονται οι συνθήκες για να διεκ-
δικήσουµε εµείς ξανά πρωταγωνιστικό ρόλο και να κάνουµε
πράξη αυτήν τη µεγάλη, προοδευτική, νέα αλλαγή που χρειάζε-
ται ο τόπος µετά από τόσα χρόνια λιτότητα, µνηµόνια, καταστρο-
φές και αποτυχίες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε την κ.
Γεννηµατά.

Τώρα τον λόγο ο κ. Δηµήτρης Κουτσούµπας, Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας για τη δική του δευτερολογία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Και
στην πρωτολογία του και στη δευτερολογία του ο κ. Μητσοτάκης
µαζί µε την τριτολογία του δεν µας φώτισε και πολύ. 

Και εσείς, όµως, κύριε Τσίπρα, «τα ίδια Παντελάκη µου, τα ίδια
Παντελή µου». Λίγο κοκοροµαχία ξανά, ένταση του λόγου, λίγο
λαϊκισµός, λίγο παρελθόν, λίγο υποκρισία, µάλλον περισσή υπο-
κρισία και από τους δυο σας, να πετάει ο ένας το µπαλάκι των
ευθυνών στον άλλον, να δείχνετε το δέντρο, για να κρύψετε
όµως το δάσος και να καίγεται έτσι το δάσος. 

Ακόµα όµως και έτσι ήταν χρήσιµη η συζήτηση, ακριβώς γιατί
ο ελληνικός λαός, πλέον, µπορεί να βγάλει συµπεράσµατα και
για την επιφανειακή και πλήρως υποκριτική δικαιολόγηση της
ασκούµενης πολιτικής από τον κ. Μητσοτάκη και την Κυβέρνησή
του και τους αρµόδιους Υπουργούς συνολικά, το επιτελικό κρά-
τος που υπηρετεί, αλλά και για την επιφανειακή κριτική και αυ-
τοκριτική ταυτόχρονα, που άσκησαν ή είπαν ο κ. Τσίπρας, η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση δηλαδή, αλλά και τα άλλα αστικά κόµ-
µατα. 

Γι’ αυτό και στη δευτερολογία το ΚΚΕ θα συνεχίσει να βάζει

τα ζητήµατα όσο µπορεί στην ουσία τους εδώ µέσα και όχι έτσι
ρηχά, επιφανειακά, λαϊκίζοντας, όπως κάνουν τα άλλα αστικά
κόµµατα. 

Όπως µε τις φωτιές, έτσι και µε την πανδηµία, που βρίσκεται
σε εξέλιξη και σε έξαρση, αποδεικνύεται µε τον πιο τραγικό
τρόπο η εγκληµατική πολιτική, που βάζει στη ζυγαριά του κό-
στους-οφέλους τα δικαιώµατα και τις ανάγκες του λαού. Και
στην περίπτωση της πανδηµίας -αναφορά στην οποία έκανε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός στη δευτερολογία του- αποδείχθηκε η εγ-
κληµατική απουσία οποιασδήποτε ουσιαστικής πρόληψης και το
υποβαθµισµένο µε τους νόµους όλων σας δηµόσιο σύστηµα
υγείας. Για τις πυρκαγιές φταίνε τα ακραία, πρωτοφανή φαινό-
µενα, για την έξαρση της πανδηµίας ο άγνωστος εχθρός, που ξε-
περνά οποιονδήποτε κρατικό µηχανισµό, οποιοδήποτε «επιτελι-
κό» κράτος. Οι ευθύνες δεν κουκουλώνονται. 

Απέναντι στα δίκαια αιτήµατα των συνδικάτων, των συλλογι-
κών φορέων για ουσιαστική στήριξη του δηµόσιου συστήµατος
υγείας, για µέτρα προστασίας σε χώρους δουλειάς, σε σχολεία,
σε µέσα µαζικής µεταφοράς η απάντησή σας είναι ότι αυτά κο-
στίζουν, ότι η οικονοµία πιέζεται, ότι τίποτα δεν είναι τζάµπα και
ότι χρήµα δεν περισσεύει. Τα ίδια λέτε και στις φυσικές κατα-
στροφές, όπως τώρα, όπου αναγκαία µέτρα και υποδοµές αντι-
πυρικής, αντιπληµµυρικής προστασίας, αντισεισµικής θωράκισης
είναι εκτός σχεδιασµού επειδή δεν είναι ανταποδοτικά για το κε-
φάλαιο. Αντί γι’ αυτά αποθεώνετε πάλι την ατοµική ευθύνη. Το
ζούµε µε την πανδηµία, το ζούµε και σε κάθε καταστροφή, όπου
το «τρεχάτε να σωθείτε» είναι το βασικό µέτρο στη διαχείριση
µιας πυρκαγιάς ή µιας πληµµύρας.

Πάνω στους χιλιάδες νεκρούς της πανδηµίας και στους ακόµα
περισσότερους αποκλεισµένους από το σύστηµα υγείας της
«µιας νόσου» εσείς βρήκατε την ευκαιρία να «τρέξετε» τα σχέδιά
σας για το νέο ΕΣΥ, να κλείσετε νοσοκοµεία και κλινικές κλιµα-
κώνοντας την πολιτική ιδιωτικοποίησης, εµπορευµατοποίησης
που µας έφερε ως εδώ. 

Έχετε πάρει χαµπάρι ότι δεν βρισκόµαστε στο πρώτο κύµα,
αλλά βαθιά µέσα στο τέταρτο; Μόνο να δει κανείς τα νούµερα,
καταλαβαίνει. Και για αυτό έχετε εσείς την ευθύνη, γιατί για µια
ακόµη φορά ο τουρισµός άνοιξε µε τα πρωτόκολλα των τουρι-
στικών οµίλων. Χαρακτηριστικό παράδειγµα η Κρήτη, ένας από
τους πιο δηµοφιλείς τουριστικούς προορισµούς, που «βράζει».
Ούτε ένα µέτρο θωράκισης του δηµόσιου συστήµατος δεν ανα-
κοινώσατε, ούτε ένα µέτρο προστασίας στους χώρους δουλειάς,
στα µέσα µεταφοράς, στα σχολεία! Ούτε ένα για δείγµα! Αντί-
θετα, επιµένετε να ρίχνετε τις ευθύνες στο λαό, παίζοντας ένα
βρώµικο παιχνίδι σε βάρος του. 

Το εµβόλιο είναι ανάγκη, δικαίωµα και όπλο της επιστήµης και
εσείς το µετατρέπετε σε µέσο διαίρεσης των εργαζοµένων, εκ-
βιασµών, επίθεσης στα εργασιακά δικαιώµατα αλλά και ευκαιρία
για τους οµίλους να αυξήσουν την πελατεία τους και ας λέτε ό,τι
θέλετε εδώ µέσα. Μάλιστα, έχετε το θράσος να επικαλείστε τον
ανορθολογισµό, τον οποίο εσείς οι ίδιοι τροφοδοτείτε µε τις πα-
λινωδίες σας, τη λειψή εµβολιαστική εκστρατεία, την απουσία
ολοκληρωµένης πληροφόρησης, ενηµέρωσης, τη µετατροπή του
εµβολίου σε µέσο συναλλαγής, σε µέσο εξαγοράς, την ανύπαρ-
κτη φαρµακοεπαγρύπνηση. Η ευθύνη όλη είναι δική σας. 

Κυρίες και κύριοι, στην Εύβοια, στην Αττική, στην Ηλεία, στη
Μεσσηνία, στην Αρκαδία και αλλού δεν έγιναν στάχτη µόνο δά-
ση, σπίτια, περιουσίες, αλλά και το ίδιο το παραµύθι σας ότι η
καπιταλιστική ανάπτυξη µπορεί να συµβαδίσει µε πραγµατικές
λαϊκές ανάγκες, ότι το αστικό κράτος µπορεί να υπηρετήσει ταυ-
τόχρονα τα συµφέροντα του κεφαλαίου και αυτά του λαού. Οι
έκτακτες καταστάσεις και οι διαδοχικές καταστροφές για τον
λαό δυστυχώς γίνονται κανονικότητα στο σύστηµά σας, που έχει
για θεό του το κέρδος και όχι την προστασία της ζωής και της
περιουσίας του ελληνικού λαού. Έτσι εξηγείται, παραδείγµατος
χάριν, γιατί ενώ υπάρχουν όλες οι δυνατότητες για αντιπληµµυ-
ρικά, αντιπυρικά, αντισεισµικά έργα, για µέτρα πρόληψης, τα
έργα αυτά δεν θεωρούνται επιλέξιµα. 

Είναι χαρακτηριστικά τα όσα προβλέπει ο Ευρωπαϊκός Μηχα-
νισµός Πολιτικής Προστασίας, όπου για την πρόληψη από φυσι-
κές καταστροφές προβλέπει ότι το µόνο κριτήριο είναι η οικο-
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νοµική αποδοτικότητα και οποιαδήποτε ανάλυση κόστους-οφέ-
λους -συνεχίζει- επιδιώκει να εκτιµήσει την πιθανή µελλοντική κα-
τεύθυνση των ζηµιών και να χρησιµοποιηθεί αυτό ως βάση για
να προβλέπει το κατά πόσο αξίζει να µειωθούν ή να αποτραπούν
εκείνες οι ζηµιές ή αυτές. 

Με άλλα λόγια, απέναντι στις καταστροφές που απειλούν το
λαό, το κράτος υπολογίζει κάθε φορά αν είναι οικονοµικά πιο
αποδοτικό να προλάβει το κακό ή να αναλάβει εκ των υστέρων
το κόστος των ζηµιών. 

Με την πολιτική σας θεωρείτε κόστος την προστασία της αν-
θρώπινης ζωής, γι’ αυτό ούτε θέλετε, ούτε µπορείτε να την προ-
στατέψετε. Έτσι εξηγείται όλο αυτό το αλαλούµ, όλη αυτή η
καταστροφή, όλη αυτή η ανικανότητα. Γι’ αυτό και το κράτος σας
δείχνει γυµνό όταν πρόκειται να υπερασπίσει την ανθρώπινη ζωή,
τις λαϊκές περιουσίες, τα δάση, το περιβάλλον, αποδεικνύεται
φτωχό όταν πρέπει να αποζηµιώσει για τις καταστροφές. Αντί-
θετα, είναι πλήρως εξοπλισµένο όταν πρόκειται να αντιµετωπίσει
το λαό και τις διεκδικήσεις του. Τότε βρίσκεται πλήρως εξοπλι-
σµένο µε σχέδιο, µέσα και υποδοµές, κύριε Χρυσοχοΐδη. Γεµίζει
τις αύρες µε νερό για να πέφτει άσκοπα πάνω σε παιδιά και γυ-
ναικόπαιδα, που αγωνίζονται και αφήνει άδεια τα βυτία και τα
οχήµατα της Πυροσβεστικής για να τα έχει έτοιµα και σε επάρ-
κεια για την ώρα της φωτιάς που χρειάζονται. 

Το κράτος που έχετε δηµιουργήσει, αποδεικνύεται ικανό, βέ-
βαια, και σύγχρονο στην αφαίρεση εργατικών λαϊκών δικαιωµά-
των, αποδεικνύεται ικανό και σύγχρονο στη φοροληστεία, στη
βία, στην καταστολή. 

Σας καλούµε να υιοθετήσετε τις προτάσεις του ΚΚΕ, τις προ-
τάσεις των ίδιων των εργαζοµένων, των κατοίκων που ξέρουν
πολύ καλύτερα από όλους τι χρειάζεται και τι πρέπει να γίνει
στον τόπο τους. Καλούµε ευρύτερα τον ελληνικό λαό, την ελλη-
νική νεολαία να σκεφτεί θαρραλέα, να σκεφτεί αποφασιστικά και
να πάρει τις αποφάσεις της για να µην παραγραφούν τα διαχρο-
νικά εγκλήµατα κατά του δάσους, του φυσικού πλούτου, της
ζωής των συνανθρώπων µας, της περιουσίας τους, των κόπων
µιας ζωής. Θα είµαστε εδώ παρόντες για να ελέγχουµε, να διεκ-
δικούµε, να απαιτούµε µαζί µε τη συλλογική αγωνιστική δράση
του ελληνικού λαού και της ελληνικής νεολαίας σε όλη τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ και σας χαρίζω και τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Κουτσούµπα και για το χάρισµα, που µας έκανε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Θα
µπορούσαµε να αρχίσουµε, όµως, κύριε Πρόεδρε στις 10.00’,
όπως είχατε ανακοινώσει κατ’ αρχάς, γιατί ήµασταν εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σύµφωνοι, αλλά
αυτό δεν έγινε από παραξενιά. Υπήρξε κάποιο κώλυµα. Πρέπει
να έχουµε κατανόηση µεταξύ µας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Να
προβλέπονται και τα κωλύµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όλα αυτά είναι µέσα
στη ζωή.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Δεν
έχει µόνο ο Πρωθυπουργός έκτακτες υποθέσεις. Τέλος πάντων,
θα τα πούµε άλλη φορά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Επειδή µίλησε για
έξαρση της πανδηµίας σωστά ο κ. Κουτσούµπας, θέλω να σας
πω ότι σήµερα κάναµε διακόσια τριάντα τεστ εδώ, ένα βρέθηκε
θετικό και ελήφθησαν όλα τα µέτρα.

Τον λόγο τώρα έχει για τη δική του δευτερολογία ο κ. Βελό-
πουλος, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Ελληνική
Λύση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Έχει δίκιο ο κ. Κουτσούµπας. Αν έχουµε κώλυµα στο να
µπορέσουµε να µιλήσουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο, πώς να
σβήσουµε τις πυρκαγιές; Διότι αυτή η συζήτηση, τουλάχιστον,
προκηρύχθηκε στις 15 του µηνός. Δεν έπρεπε να βάλει το ραν-
τεβού ο Πρωθυπουργός στις 16.00’. Θα µπορούσε να το βάλει
στις 18.00’, στις 19.00’. 

Ο Πρωθυπουργός, λοιπόν, θεωρεί ότι η συζήτηση στη Βουλή
πρέπει να τελειώσει σε πέντε ώρες γιατί έχει κώλυµα, για το θέµα
των πυρκαγιών οι οποίες κατέκαιγαν τη χώρα για δεκαπέντε ολό-
κληρες µέρες. Δεν θέλω να σχολιάσω περισσότερο, δεν θέλω να
µπω στην ουσία, αλλά θεωρώ ότι σήµερα απαξιώθηκε ο θεσµός
του ελληνικού Κοινοβουλίου µε συναίνεση όλων µας, κύριε Πρό-
εδρε. Είναι αδιανόητο αυτό, που συνέβη σε ένα έκτακτο γεγονός,
σε µια πυρκαγιά που κατέκαψε τη χώρα, όπου είχαµε δύο νε-
κρούς, για να µην ξεχνιόµαστε, για να µη λέµε ότι δεν είχαµε νε-
κρούς. Είχαµε δύο νεκρούς, έναν µε τα χωµατουργικά κι έναν
άλλο ακόµα.

Άρα θα έπρεπε, τουλάχιστον, σήµερα να µεταφέρει το ραντε-
βού του ο Πρωθυπουργός για δύο ώρες αργότερα. Δεν µπορεί
να µιλάνε οι Αρχηγοί των κοµµάτων και να λείπει ο Πρωθυπουρ-
γός αφού αυτός προκάλεσε την κουβέντα. Θα µπορούσε καλύ-
τερα να πει να κλείσουµε στις 16.00’ όπως κλείνει µε τα lockdown
τα µαγαζιά. Έτσι όπως αποφασίζει για αυτό, να αποφασίζει και
γι’ αυτό. Δεν ξέρω πώς το δεχτήκατε, κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν το αποφάσισε ο
Πρωθυπουργός. Όλοι το αποφασίσαµε. Το ανακοίνωσα, τετρα-
πλασιάσαµε τον χρόνο...

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ρωτήθηκε κανείς από εµάς; Δεν ρωτήθηκε κανένας από
εµάς εάν συµφωνούµε. Μην µου λέτε ότι συµφωνήσαµε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το είπα στην αρχή
στην ολοµέλεια.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Α, επειδή το είπατε εσείς, συµφωνήσαµε. Είναι η λογική
της πλειοψηφίας. Είναι η δηµοκρατική λογική, αποφασίζουµε και
διατάζουµε. Εντάξει, το προσπερνώ.

Αλλά δεν ξέρω πώς τα καταφέρνει κάθε φορά ο Πρωθυπουρ-
γός όταν µιλάω και τον ρωτάω εγώ να απαντά σε άλλο πρόσωπο.
Είπε ο κύριος τάδε, ο κύριος τάδε, ενώ τον ρωτούσα εγώ συγκε-
κριµένα πράγµατα. Το καταφέρνει κάθε φορά να ρωτάει ο Βελό-
πουλος και να απαντάει σε άλλους. Δεν το καταλαβαίνω. 

Σήµερα λοιπόν έκανε εξαιρετικές αποκαλύψεις ο Έλληνας
Πρωθυπουργός και δεν το κατάλαβε κανένας στο ελληνικό κοι-
νοβούλιο. Δεσµεύτηκε -είπε ο ίδιος- ο Πρωθυπουργός της χώρας
να τοποθετήσει έναν τεράστιο αριθµό ανεµογεννητριών. Δεν
ξέρει όµως πού. Είναι απίστευτο αυτό που είπε ο Πρωθυπουρ-
γός. Διαβάστε τη δήλωσή του στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας κάνατε σήµερα το αγρο-
τικό σας. Ήρθατε και φύγατε επειδή ήρθε ο Πρωθυπουργός και
µένει µόνο ο κ. Ρουσόπουλος -είστε και εσείς εδώ κύριε Υπουρ-
γέ, και δύο ακόµα- και ήρθατε να χειροκροτήσετε τον Πρωθυ-
πουργό και να φύγετε. Θέλω να πω ότι είναι ασεβής η στάση
τους όχι απέναντι στους Προέδρους των κοµµάτων, αλλά απέ-
ναντι στις φωτιές, στις πυρκαγιές και στο κάψιµο της χώρας.
Είναι ασέβεια αυτό, που κάνουν οι νεοδηµοκράτες και οι υπόλοι-
ποι Βουλευτές των υπολοίπων κοµµάτων. Δεν το καταλαβαίνω
ειλικρινά. Εγώ δεν έχω άλλο επάγγελµα πέραν των επιχειρήσεών
µου. Για µένα η Βουλή είναι υποχρέωση και λειτούργηµα. Για κά-
ποιους ενώ είναι η κανονική τους δουλειά, δεν έρχονται καν εδώ
µέσα ή όταν έρχονται, έρχονται µόνο και µόνο για να χειροκρο-
τούν τον Πρόεδρό τους. Είναι αδιανόητα πράγµατα. 

Έχετε καταλάβει τι είπε ο Πρωθυπουργός σήµερα; Αναρωτη-
θήκατε τι είπε ο Πρωθυπουργός; Έχει δεσµευτεί να βάλει 200%
παραπάνω ανεµογεννήτριες στη χώρα. Το είπε ο ίδιος. Θέλει πα-
ραπάνω ενέργεια 200%. Άρα 200% παραπάνω ανεµογεννήτριες.
Και δεν ενηµέρωσε κανέναν. Δεν µας είπε πού δεσµεύτηκε, σε
ποιους δεσµεύτηκε, γιατί δεσµεύτηκε πού θα µπούνε, ούτε ο
ίδιος ξέρει και  σηκώθηκε και έφυγε.

Εντάξει, δεν µας απάντησε παρά την πίεση του κ. Βαρουφάκη
που έχει άλλη άποψη. Γιατί ο κ. Βαρουφάκης µπερδεύει την ενέρ-
γεια. Το φυσικό αέριο είναι οικολογικό. Τέλος. Όποιος το κατα-
λαβαίνει, το καταλαβαίνει. Δεν µιλάµε για µαζούτ και πετρέλαιο.
Η εξόρυξη φυσικού αερίου είναι η οικολογική εξόρυξη. Και είναι
αδιανόητο να προτιµούν κάποιοι να βάλουµε ανεµογεννήτριες
που έχουν µέσα τοξικά απόβλητα, που έχουν τόνους τσιµέντο –
για να µπει µια ανεµογεννήτρια χρειάζεται χίλιους τόνους τσι-
µέντο- και να µην επιλέγουν φυσικό αέριο. Δεν το καταλαβαίνω.
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Και επειδή µιλώ µε ειδικούς εµπειρογνώµονες µπορώ να προσκο-
µίσω όλες τις έρευνες για αυτά που λέω. Γιατί η Ελληνική Λύση
έχει έναν κανόνα. Όταν µιλάει στο ελληνικό Κοινοβούλιο, δεν
µπορεί κανείς να το αµφισβητήσει γιατί είναι τεκµηριωµένο, δο-
µηµένο, οργανωµένο, σχεδιασµένο για να µην είναι ψεύτικο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είδα να µαλώνουν ο κ. Τσίπρας µε τον κύριο Πρωθυπουργό.

Και ήθελα να ρωτήσω τι εννοούσε ο κ. Τσίπρας ότι τον κρατάει
τον Πρωθυπουργό ο Τσουβάλας και ο Κολοκούρης. Κολοκούρης
δεν λέγεται αυτός ο κύριος; Από πού τον κρατάει; Και αντί να πει
ο Έλληνας Πρωθυπουργός ότι επειδή δεν µε κρατάει κανείς συµ-
φωνώ µε την Ελληνική Λύση και κάνω εξεταστική επιτροπή, έκανε
γαργάρα για ακόµη µία φορά. Και πάλι δεν έκανε εξεταστική επι-
τροπή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άρα, λοιπόν, φτάνει ο ΣΥΡΙΖΑ να λοιδορεί το κόµµα της Νέας

Δηµοκρατίας την παράταξη αυτή του Κωνσταντίνου Καραµανλή
του δηµιουργού, του γενάρχη τους. Είναι απίστευτο αυτό που
συµβαίνει. Πώς ανέχονται Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να
τους λοιδορεί ο ΣΥΡΙΖΑ και να τους κουνάει το δάχτυλο για επι-
λογές του ΣΥΡΙΖΑ αποτυχηµένες όπως έλεγαν προεκλογικά οι
της Νέας Δηµοκρατίας και πετυχηµένες µετεκλογικά και όλοι
αυτοί να µην έχουν καµµία σχέση µε το σώµα της Νέας Δηµο-
κρατίας; Δεν το καταλαβαίνω. Δεν µπορώ να καταλάβω.

Και να το πω ωµά. Σας διασύρουν, σας λοιδωρούν, καλά να
πάθετε, αφού το επιτελικό κράτος είναι χτισµένο σε µη νεοδη-
µοκράτες και στελέχη. Δεν γίνεται αλλιώς. Καλά να πάθετε. 

Να καταλάβετε τώρα τα ψέµατα, που λένε µέσα στην Βουλή.
Δεν ντρέπονται που λένε ψέµατα; Ζητώ συγγνώµη, αλλά το λέω
έτσι ωµά: Δεν ντρέπεται να λέει ψέµατα ο Πρωθυπουργός; Εδώ
έχω το dvd του κ. Δένδια ο οποίος είπε σε ξένο τηλεοπτικό
σταθµό ότι δεν κάνουµε εξόρυξη φυσικού αερίου. Ο Πρωθυ-
πουργός δεν µου απάντησε αν ρωτήθηκε ο ίδιος από τον κ. Δέν-
δια για να το πει. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά και είναι και οι
δηλώσεις του κ. Σπανού για να µην λέει πάλι ψέµατα ο Έλληνας
Πρωθυπουργός.

Και δεν τον αποκαλώ ψεύτη. Γιατί είµαι, τουλάχιστον, εγκρα-
τής στους χαρακτηρισµούς µου και στις προσωπικές επιθέσεις.
Το βίντεο είναι εδώ και διαβάζω τη δήλωση Σπανού: «Κληθήκαµε
να σβήσουµε µία φωτιά µόνοι µας χωρίς αεροπλάνα, χωρίς ελι-
κόπτερα, χωρίς επίγεια πυροσβεστικά µέσα µε πάρα πολλές πε-
ριπτώσεις, που µαρτυρούν αµέτρητοι συµπολίτες µας ότι τα
λιγότερα επίγεια µέσα είχαν εντολή µη κατάσβεσης»! Το κατα-
λαβαίνετε; Σταµατώ εδώ να µην την διαβάσω όλη.

Εδώ λοιπόν ή ο κ. Σπανός είναι ανόητος και κακώς τον επιλέ-
ξατε για Περιφερρειάρχη κοινώς βλαξ -δεν το πιστεύω- ή λέει
ψέµατα και πάλι κακώς τον επιλέξατε. Όπως και να έχει, κακώς
τον επιλέξατε. Και σας έχει αδειάσει και ένας εισαγγελέας δεν
παρεµβαίνει. Το ότι το διόρθωσε µετά ήταν βέβαιο ότι θα το διορ-
θώσει. Δεν περίµενα κάτι από έναν ο οποίος λιποψυχεί στη µάχη
. Καιγόταν η Στερεά Ελλάδα και η Εύβοια και ο κ. Σπανός ήταν
αλλού για αλλού. 

Τα λέω για να καταλάβετε ότι έτσι δεν γινόµαστε πιστευτοί. Το
55% των πολιτών δεν ψηφίζουν. Και θα σας το πω ωµά, δικαιο-
λογηµένα είναι αγανακτισµένοι και δεν ψηφίζουν. Εµείς λοιπόν
εκλιπαρούµε, ζητούµε από αυτό το 55% των Ελλήνων να ρίξει
ένα ράπισµα στις επόµενες εκλογές στα συστηµικά κόµµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το 55% των Ελλήνων, που απογοητεύτηκαν ζητούµε να στηρί-

ξουν άλλες εναλλακτικές, άλλες προτάσεις. Και δεν εννοώ να ψη-
φίσουν µόνο Ελληνική Λύση εν πάση περιπτώσει. Δεν έχω τέτοια
έπαρση και αλαζονεία. Ας ψηφίσουν µικρότερα κόµµατα, για να
στείλουµε ένα µήνυµα ότι τέρµα το ψέµα, τέρµα η υποκρισία,
τέρµα η µισή αλήθεια εδώ µέσα. 

Και ο Πρωθυπουργός µου απήντησε για τα αεροσκάφη. Αλλά
κύριοι Υπουργοί, το πρόβληµα δεν είναι ότι εµείς γνωρίζουµε
καλά το αντικείµενο. Έτσι είπε ο Πρωθυπουργός. Είπε ο Πρωθυ-
πουργός ότι γνωρίζει καλά ο κ. Βελόπουλος το αντικείµενο των
πτητικών µέσων. Αυτό δεν είναι πρόβληµα. Όποιος µπορεί και
διαβάζει, µαθαίνει. Όποιος ψάχνει και ερευνά, ξέρει. Όποιος έχει
σχέδιο, προγραµµατίζει. Αυτό είναι η Ελληνική Λύση. Το πρό-

βληµα είναι ότι σύµβουλοι του Πρωθυπουργού, οι επιτελικοί του
από τα άλλα κόµµατα δεν γνωρίζουν και νοµίζουν ότι γνωρίζουν.

Στις 31 Ιουλίου του 2018  -δεν είναι εδώ ο ΣΥΡΙΖΑ, ήθελα τον
κ. Τσίπρα να ρωτήσω- η ιαπωνική εφηµερίδα «NIKKEI» µιλούσε
για προµήθεια αεροσκαφών όχι Καναντέρ, αµφίβια πυροσβε-
στικά από την Ιαπωνία -«SHINMAYWA», έτσι λέγεται ιαπωνικά-
τα US-2. Είναι πυροσβεστικά πολύ καλύτερα από τα Καναντέρ,
αλλά περιέργως µε το που ανέλαβε η Νέα Δηµοκρατία σταµά-
τησε την ιστορία µετά από ένα οκτάµηνο. Άρα µπορούµε να πά-
ρουµε πυροσβεστικά.

Γιατί ξέρετε ποια είναι δικαιολογία; Ότι τα Καναντέρ δεν έχουν
γραµµή παραγωγής και ότι πρέπει να κάνουµε µεγάλη προµή-
θεια Καναντέρ και πρέπει να σκεφτούµε µε άλλους µαζί. Μα, οι
Ιάπωνες µας δίνουν και πέντε και έξι και επτά. Τι µας κρατάει λοι-
πόν και δεν αγοράζουµε από κει και πρέπει να πάρουµε µόνο από
τον Καναδά; Άρα, λοιπόν, όχι µόνο γνωρίζουµε καλά, αλλά ξέ-
ρουµε πολύ καλύτερα από πολλούς µέσα στο κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας τα βρώµικα παιχνίδια, που παίζονται µε τις προµή-
θειες. Και σταµατώ εδώ και εάν θέλει ο κ. Χαρδαλιάς να του δώ-
σω και τα στοιχεία, γιατί συνοµίλησαν στελέχη του Υπουργείου
και είπαν ότι ξεκινάει η διαδικασία και πάγωσε ξαφνικά. Μίλησα
µε τον Ιάπωνα –δεν θα πω ποιον- ο οποίος έχει σχέση µε την εται-
ρεία.

Το πρόβληµα µε την Ελλάδα ξέρετε ποιο είναι ότι είµαστε στο
ΝΑΤΟ και δεν µπορούµε να πάρουµε άλλα αεροσκάφη εκτός
ΝΑΤΟ. Θα ήταν η πρώτη φορά που θα πουλούσε η Ιαπωνία αε-
ροσκάφη. Το ξέρω το θέµα, κύριε Χαρδαλιά. Το θέµα είναι άλλο.
Θα µπορούσατε, κύριε Χαρδαλιά να νοικιάσετε περισσότερα αε-
ροσκάφη πυροσβεστικά. Νοικιάσατε λίγα. Αυτό ήταν το πρό-
βληµα. Γιατί ξέρετε και εσείς καλύτερα από εµένα ότι σαράντα
ετών αεροσκάφος δεν µπορεί να πετάει όπως ένα καινούργιο.
Δεν γίνεται ό,τι και να κάνει ο Χαρδαλιάς και ο Χρυσοχοϊδης. Και
µανιβέλα να βάλουν από πίσω δεν πρόκειται να πετάξει το αερο-
πλάνο ρε παιδιά. 

Του λέω του Πρωθυπουργού και έχω δίκιο. Θα οδηγούσε αυ-
τοκίνητο τριάντα ετών µε εκατόν σαράντα χιλιόµετρα; Και µου
είπε πως όχι. Ε, λοιπόν, πώς θα πετάξει ο ήρωας πιλότος µε
τριάντα πέντε ή σαράντα; ετών αεροσκάφη; Τα Πετζετέλ είναι
σαράντα δύο χρονών αεροσκάφη. 

Και επειδή κουνάµε το δάχτυλο στους κυρίους και όλοι τους
κουνάµε το δάχτυλο, είπα στον Πρωθυπουργό µία απλή πρό-
ταση. Να κάτσουν όλα µαζί τα κόµµατα από έναν εκπρόσωπο να
προτείνουν πράγµατα. Και εµείς δεν ήρθαµε να µαλώσουµε κα-
νέναν. Γιατί εδώ ήρθαν σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία,
τα δύο µεγάλα κόµµατα και έκαναν ένα παιχνίδι επικοινωνιακό
για να παίξουν το βράδυ στα κανάλια. 

Μάλωσαν, αντιπαρατέθηκαν, συγκρούστηκαν, θα πουν το βρά-
δυ στα δελτία των ειδήσεων. Ξέρετε γιατί συγκρούστηκαν σή-
µερα ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία; Για το ποιος έκανε το λι-
γότερο κακό στη χώρα και αυτό είναι που µε ενοχλεί. Εµείς θα
αγωνιζόµαστε για το καλύτερο στη χώρα, εµείς θα αγωνιστούµε
για το καλύτερο στην Ελλάδα και για τους Έλληνες. Αυτή είναι
η διαφορά µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άκουσα ειρωνικά σχόλια για το «112». Μάλωσαν για το ποιος

έκανε το «112». Ο Χριστός και η Παναγία! Λέει ο ένας, το σχεδιά-
σαµε εµείς, το υλοποιήσατε εσείς. Όχι, λέει ο άλλος, εσείς το ξε-
χάσατε, εµείς το κάναµε καλύτερα. Στο τέλος θα χρειαστούµε
όλοι εδώ µέσα, για να το πω κοµψά, το «166» για να µας πάρει
σε ηµιλιπόθυµη κατάσταση. Δηλαδή, είναι απίστευτα αυτά που
συµβαίνουν εδώ, δεν τα καταλαβαίνω εγώ. 

Προκάλεσα τον Πρωθυπουργό και δεν µου απάντησε πάλι. Το
ΦΕΚ για τους σεισµόπληκτους στη Σάµο ξέρετε πότε το δηµοσί-
ευσαν; Ακούστε εδώ, γιατί απάτες γίνονται έτσι και αλλιώς, οι πο-
λιτικές απάτες όµως αποκαλύπτονται. Στις 20 Αυγούστου 2021.
Θα το καταθέσω στα Πρακτικά. Πότε ζήτησε ο Πρωθυπουργός
να κάνουµε τη σηµερινή κουβέντα; Στις 15 του µηνός. Το πήραν
χαµπάρι ότι οι Σάµιοι δεν αποζηµιώθηκαν και έβγαλαν το ΦΕΚ.
Ορίστε, το αφήνω εδώ στα Πρακτικά. Αυτό είναι το επιτελικό
κράτος της Νέας Δηµοκρατίας!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνω εδώ, γιατί δεν προλαβαίνω, αν και ήθελα να κάνω σε-

µινάρια για τις ανεµογεννήτριες. Καταθέτουµε ως κόµµα τις προ-
τάσεις µας, τη µελέτη σκοπιµότητος. Είναι όλες οι προτάσεις
συγκεκριµένες, συγκροτηµένες και τις καταθέτουµε εδώ στα
Πρακτικά της Βουλής. Είναι προτάσεις για εθνικό σχέδιο αντιπυ-
ρικής προστασίας. Είναι περίπου εξήντα πέντε σελίδες και θα τις
καταθέσω στα Πρακτικά. Είναι βήµα-βήµα τι πρέπει να κάνουµε.
Αυτό σηµαίνει σοβαρό κόµµα. Κόµµα σηµαίνει αφήνω τις προτά-
σεις µου γραµµένες για να τις πάρει η Κυβέρνηση, να τις δει, να
τις ελέγξει, να τη βοηθήσω, να την κάνω µε τη βουκέντρα µου να
αντιληφθεί τι σηµαίνει σοβαρότητα.

Εδώ, λοιπόν, η Ελληνική Λύση για ακόµη µία φορά καταθέτει
προτάσεις. Δεν ήλθαµε εδώ για να κάνουµε αντιπολίτευση, ούτε
να συσπειρώσουµε τους κοµµατικούς µας ψηφοφόρους µόνο και
µόνο για να κάνουµε παιχνίδι επικοινωνιακό. Ήλθαµε για να βοη-
θήσουµε την πατρίδα, ήλθαµε για να βοηθήσουµε την Ελλάδα,
ήλθαµε και θα µείνουµε για να βοηθήσουµε την πατρίδα, την Ελ-
λάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ έχουµε τη µελέτη σκοπιµότητος για ανάκληση επενδύ-

σεων για τα αιολικά πάρκα, γιατί είναι ρυπογόνα. Θα την κατα-
θέσω και αυτήν στα Πρακτικά, γιατί µόνο µε στοιχεία µιλάµε.

Κλείνω µε κάτι που άκουσα από τον Πρωθυπουργό. Δεν µπο-
ρεί να λέει τόσες µισές αλήθειες. Πρώτη φορά βλέπω πολιτικό
Αρχηγό, Πρωθυπουργό της χώρας, να λέει τόσες µισές αλή-
θειες! Τί µας είπε, όπως και πολλά στελέχη της Νέας Δηµοκρα-
τίας; Μας είπε ότι οι ανεµβολίαστοι στις ΜΕΘ είναι περισσότεροι
από τους εµβολιασµένους. Αυτό µας είπε. Έχω εδώ τη δήλωση
του κ. Σκέρτσου από το Facebook και τη διαβάζω: «Κάποιος, κρί-
νοντας µόνο τους απόλυτους αριθµούς, θα έλεγε ότι το εµβόλιο
δεν είναι αποτελεσµατικό, διότι οι εµβολιασµένοι, που διασωλη-
νώθηκαν είναι περισσότεροι από τους ανεµβολίαστους». Είναι
εδώ. Ποιον να πιστέψω; Όχι, µη µου κάνετε έτσι εµένα, γιατί θα
µπορούσα να πω και άλλα περισσότερα. Δεν θα µείνω εδώ, θα
πω ένα πράγµα όµως. Είναι αντιδηµοκρατικό να λες στον άλλον
«πλήρωνε το self test σου» και επειδή δεν έχει να το πληρώσει,
να βγαίνει Υπουργός σας, κύριε συνάδελφε, και να τον αποκαλεί
τσαµπατζή. Ποιον; Αυτόν που πλήρωνε ασφαλιστικές εισφορές
τριάντα χρόνια, που πτώχευσε η χώρα, που πτώχευσε ο ίδιος,
που του κόψατε µισθούς και συντάξεις, τώρα που δεν µπορεί να
το πληρώσει να τον αποκαλείτε τσαµπατζή! Τσαµπατζήδες είστε
εσείς, που µε τα λεφτά του ελληνικού λαού κάνετε πολιτική και
µε δανεικά κυρίως. Άντε, γιατί µέχρι εδώ φτάνει η ύβρις εναντίον
των Ελλήνων! Κάποια στιγµή να σοβαρευτούµε. Φθάνει η ύβρις
εναντίον της Ελλάδας και των Ελλήνων! Σταµατήστε τον διχα-
σµό!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πάµε τώρα στον κ.
Γιάνη Βαρουφάκη, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΜέΡΑ25, ο οποίος εκφωνώντας τη δική του δευτερολογία θα
ολοκληρώσει και τη σηµερινή συζήτηση.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Στην πρωτολογία µου είχα πει ότι αυτή η συζήτηση έτσι όπως

είναι δοµηµένη δεν τιµά το πρόβληµα, που αντιµετωπίζουν οι άν-
θρωποι εκεί έξω, είτε είναι πυροσβέστες είτε είναι κάτοικοι. Δυ-
στυχώς, η εξέλιξη αυτής της συζήτησης έκανε ακόµη χειρότερη
την όλη κατάσταση. Όχι µόνο έχουµε µία σειρά από µονολόγους,
αλλά βλέπετε ότι ο Πρωθυπουργός έκανε την τριτολογία του,
πριν όλοι οι υπόλοιποι, πλην του κ. Τσίπρα, κάνουµε τη δευτερο-
λογία µας.

Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω ότι είχαµε συµφωνήσει κάποιες
ώρες, ότι θα τηρηθούν κάποια χρονοδιαγράµµατα. Στον κύριο

Πρωθυπουργό είχατε δώσει σαράντα λεπτά, µίλησε πενήντα
πέντε λεπτά και µετά εγκαλεί τους υπόλοιπους ότι δεν κρατούν
τους χρόνους. Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερον, νοµίζω ότι ήλθε η ώρα εσείς, ως Πρόεδρος της
Βουλής -σας το λέω ως Βουλευτής που σας ψήφισε κιόλας-, να
επιβάλλετε την απόλυτη τήρηση των χρονικών ορίων και µε
εµένα. Να κλείνετε και τα µικρόφωνα, όπως γίνεται στο Ευρω-
κοινοβούλιο. Δεν γίνεται να συµφωνούµε κάτι και µετά να µην το
κάνουµε. Νοµίζω ότι δεν θα διαφωνήσετε σε αυτό. Δεν είναι κα-
θόλου αυταρχικό. Αυταρχικό είναι το να τραβάµε τους χρόνους
έτσι, ώστε να µην ολοκληρώνονται οι διαδικασίες σωστά.

Τρίτον, σωστά είπε ο κ. Μητσοτάκης στον κ. Τσίπρα ότι δεν εί-
ναι δυνατόν την απάντηση, που θα του έδινε να την έχει κυκλο-
φορήσει πριν ακούσει τι είπε ο κ. Μητσοτάκης. Το ίδιο όµως
ισχύει και για τον κ. Μητσοτάκη. Βλέπετε ότι κάνει τριτολογία
πριν τις δευτερολογίες. 

Τέλος πάντων, νοµίζω ότι πρέπει να το ξανασκεφθούµε και το
Προεδρείο να κάνει µία ειδική σύσκεψη για τον τρόπο µε τον
οποίο πρέπει να αναδιαµορφωθεί η δόµηση αυτών των συζητή-
σεων. Αυτό το λέω χωρίς καµµία απολύτως αντιπολιτευτική τάση.

Έρχοµαι τώρα σ’ αυτά που είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, αν
και δεν ξέρω εάν θα ακούσει ποτέ τις απαντήσεις µου. Έχει πολύ
ενδιαφέρον, παρά το γεγονός ότι µε τίµησε απαντώντας σε κά-
ποια πράγµατα, τι δεν απάντησε στη δευτερολογία του. Το τι δεν
απάντησε έχει ίσως περισσότερο ενδιαφέρον απ’ αυτό που απάν-
τησε.

Πρώτον, εάν θυµάστε, έκανα µια συγκεκριµένη καταγγελία.
Είπα ότι τα δενδρύλλια, τα οποία υποτίθεται ότι θα αναπτύσσον-
ται πάρα πολύ γρήγορα, είναι γενετικής τεχνολογίας «BAYER -
MONSANTO». Δεν απάντησε σ’ αυτό, δεν το διέψευσε. Ελπίζω
να έχω άδικο, αλλά όταν ο Πρωθυπουργός µετά από µία συγκε-
κριµένη καταγγελία δεν τολµά να µου πει ότι έχω άδικο, ουσια-
στικά το επιβεβαιώνει. Εάν διαβάσετε το δελτίο Τύπου του κ.
Χατζηδάκη της 30ής Νοεµβρίου 2020, µιλά για 310 εκατοµµύρια
τα οποία θα πάνε για την αναδάσωση πεντακοσίων χιλιάδων
στρεµµάτων. Ο κύριος Πρωθυπουργός µίλησε για πολύ περιορι-
σµένη αναδάσωση. Πεντακόσιες χιλιάδες στρέµµατα, λέει, µε
τριάντα εκατοµµύρια πιστοποιηµένα δενδρύλλια. Αυτή είναι η
ανακοίνωση του κ. Χατζηδάκη. Ρωτήστε, παρακαλώ, εσείς της
Κυβέρνησης, τον συνάδελφό σας τι σηµαίνει πιστοποιηµένα δεν-
δρύλλια. Εγώ θα σας πω τι σηµαίνει. «BAYER - MONSANTO»,
αυτό σηµαίνει. Σηµαίνει η αρχή του τέλους των δασών και η αν-
τικατάστασή τους από φυτείες. Μακάρι, να έχω άδικο! Πείτε µου
όµως ότι έχω άδικο.

Κάτι άλλο στο οποίο δεν απάντησε ο κ. Μητσοτάκης. Εάν θυ-
µάστε, τον προκάλεσα να το κάνει όπως η Μέρκελ. Όπως η κ.
Μέρκελ µετά τη µεγάλη καταστροφή στην Ιαπωνία, στη Φουκο-
σίµα, είχε αλλάξει πλήρως ρότα και έκανε την ανακοίνωσή της
στην Μπούτεσταγκ, στην οµοσπονδιακή βουλή, λέγοντας ότι
µετά από αυτό το οποίο συνέβη στην Ιαπωνία τέλος στα πυρη-
νικά στη χώρα αυτή και ήταν ένα προσωπικό της στοίχηµα αυτό,
προσκάλεσα και προκάλεσα τον κ. Μητσοτάκη να πει το ίδιο
πράγµα, αλλά για τις εξορύξεις. Δεν είναι δυνατόν να επικαλείται
την κλιµατική αλλαγή, δεν είναι δυνατόν να έχει γίνει αυτή η κα-
ταστροφή, που έγινε φέτος και ταυτόχρονα να µην απαντά στην
πρόκλησή µου να βγει και να πει ότι ήταν λάθος η κύρωση των
συµβάσεων για τις εξορύξεις, δεν θα εξορύξουµε τίποτα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Δεν το έκανε. Δεν το απάντησε, να µου πει ότι έχω άδικο. Τί-

ποτα, στο ντούκου και αυτό! 
Από τα δύο που απάντησε, το ένα θα µου επιτρέψετε, κύριε

Πρόεδρε, να πω ότι ήταν αστείο. Όταν αναφέρθηκα στην τροπο-
λογία, που καταθέτει και ξανακαταθέτει και ξανά ξανακαταθέτει
το ΜέΡΑ25, ότι όταν καίγεται ένα δάσος, για τριάντα χρόνια να
απαγορεύεται η αλλαγή χρήσης, ακούσατε τι είπε ο Πρωθυπουρ-
γός σας; Το ακούσατε; Είναι εξωφρενικό! Συνειδητοποιείτε ότι
έχετε έναν συνωµοσιολόγο ως Πρωθυπουργό; Είπε, δεν θα το
περάσουµε αυτό, γιατί εάν το περάσουµε, µετά οι οικολόγοι θα
καίνε τα δάση για να µην τοποθετούνται ανεµογεννήτριες. Εάν
αυτό δεν είναι το άκρον άωτον της συνωµοσιολογίας, εγώ δεν
ξέρω τι είναι! 
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Ζούµε ή δεν ζούµε σε µία χώρα, που ξέρουµε πολύ καλά ότι
στα καµένα έχουν κτισθεί και το γεγονός ότι µπορούν να κτι-
στούν και έχουν κτισθεί επί δεκαετίες κτίσµατα στα καµένα ήταν
κίνητρο για κάποιους να καίνε δάση; Κίνητρο όµως σε οικολό-
γους να κάψουν δάση η τροπολογία του ΜέΡΑ25, που απαγο-
ρεύει την αλλαγή χρήσης γης των καµένων µόνο η φαντασία του
κ. Μητσοτάκη µπορούσε να το σκαρφιστεί, εκτός εάν είναι κά-
ποιος από τους λογογράφους του που το έγραψε. Οπότε, κύριε
Μητσοτάκη, απολύστε τον ή απολύστε την.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα των ανεµογεννητριών. Εδώ έχουµε
µία πάρα πολύ σηµαντική συζήτηση να κάνουµε. Το ΜέΡΑ25 εί-
µαστε απολύτως υπέρ των ανεµογεννητριών, εφ’ όσον δεν είναι
στη στεριά. Ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι δεν αρκούν οι θαλάσσιες
ανεµογεννήτριες. Κάνει πάρα πολύ µεγάλο λάθος. Εδώ θα έ-
χουµε την ευκαιρία, θα φέρετε, λέει, νόµο για το κλίµα. Θα τα
βάλουµε κάτω. Αλλά εµείς είµαστε ξεκάθαροι. Η δύναµη του ανέ-
µου στο κέντρο του Αιγαίου, όχι µόνο είναι αρκετή στη βάση των
πακτωµένων και των πλωτών θαλάσσιων ανεµογεννητριών για να
καλύψει όλες τις ανάγκες της Ελλάδας, αλλά είναι υπεραρκετή,
θα µπορούσε να καλύψει τις ανάγκες της δηµιουργίας «πράσι-
νου» υδρογόνου, όπως έχουµε καταθέσει από πέρυσι στη ΔΕΘ
στο πλαίσιο της πρότασής του ΜέΡΑ25 για την «πράσινη» βιοµη-
χανική επανάσταση. 

Είναι αστείο να λέµε ότι χρειαζόµαστε χερσαίες ανεµογεννή-
τριες. Όταν βλέπουµε την Αθήνα από ψηλά, βλέπουµε ταράτσες
οι οποίες θα µπορούσαν άνετα να είναι φωτοβολταϊκά σε συν-
δυασµό µε τις θαλάσσιες πλωτές και πακτωµένες ανεµογεννή-
τριες. Δεν θα υπήρχε κανένας λόγος για νέες τεράστιες
ανεµογεννήτριες στις βουνοκορφές και στα νησιά. Ο µόνος
λόγος που γίνονται αυτές είναι γιατί συµφέρει συγκεκριµένες
εταιρείες συµφερόντων φίλα προσκείµενες προς την «Μητσοτά-
κης Α.Ε.». 

Είπε ο κ. Μητσοτάκης ότι «βρίσκουµε κοινό τόπο µε το
ΜέΡΑ25». Θα ήθελα πάρα πολύ να έχουµε βρει κοινό τόπο, αλλά
δυστυχώς δεν υπάρχει πιθανότητα για τέτοιο κοινό τόπο. Εσείς
παραδίδετε τα δάση στους αναδόχους, στην κάθε «ΤΕΡΝΑ» και
στην κάθε «ΑΚΤΩΡ», στην κάθε «MONSANTO», όπως είπα προ-
ηγουµένως. Εµείς απαιτούµε βιοποικιλότητα εποπτευόµενη από
κοινότητες πολιτών που αρνούνται να γίνουν δουλοπάροικοι της
«ΤΕΡΝΑ» και της «ΑΚΤΩΡ», των ανάδοχων αρπακτικών ολιγαρ-
χών. 

Κύριε Πρόεδρε, έκανε και µία αναφορά ο Πρωθυπουργός στα
θέµατα, που σχετίζονται µε τον εµβολιασµό και την πανδηµία και
είπε ότι η Αντιπολίτευση δεν έχει βάλει ακριβώς πλάτες στο θέµα
του εµβολιασµού. Ελπίζω να µην µιλάει για το ΜέΡΑ25. Εµείς
από την πρώτη στιγµή δηλώσαµε αναφανδόν υπέρ του εµβολια-
σµού. Κάναµε το εµβόλιο παντιέρα. Είχαµε και εσωτερικές εσω-
κοµµατικές συγκρούσεις γι’ αυτό το θέµα. Είναι ξεκάθαρη γραµ-
µή του κόµµατός µας ότι το εµβόλιο αποτελεί δηµόσιο αγαθό
ύψιστης αξίας. Είµαστε το κόµµα, που έχουµε κάνει ό,τι µπο-
ρούµε να στηρίξουµε τον εµβολιασµό. Και αν σας κάνουµε κρι-
τική, σας κάνουµε κριτική γιατί δεν τον έχετε στηρίξει εσείς
αρκετά.

Μιλούσατε εσείς για πάνω από χίλια εµβολιαστικά κέντρα. Δεν
τα είδαµε. Θέλαµε περισσότερα από αυτά που είδαµε. Μάλιστα,
µίλησε ο κ. Μητσοτάκης για την καµπάνια µέσα από τη λίστα
Πέτσα -την αµαρτωλή λίστα Πέτσα- για την ενηµέρωση του κοι-
νού. Ποια ενηµέρωση του κοινού; Καµπάνια για το εµβόλιο δεν
κάνατε. Η καµπάνια ήταν πριν το εµβόλιο. Δεν είµαστε εναντίον
και της καµπάνιας. Έπρεπε να γίνει η καµπάνια και πριν το εµβό-
λιο για την τήρηση των µέτρων. Είµαστε εναντίον του να δοθεί
έστω και ένα ευρώ στα κανάλια της διαφθοράς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Έχουν υποχρέωση συνταγµατική να πληροφορούν τον κόσµο,

αλλά µην µπλέξουµε στο θέµα το χρηµατικό για τα κανάλια
αυτήν τη στιγµή. 

Πού είναι η καµπάνια υπέρ του εµβολίου µε συγκεκριµένα στα-
τιστικά στοιχεία; Πού είναι η προσπάθεια να βοηθήσετε τον εµ-
βολιασµό µέσα από την πειθώ και την επιστήµη της στατιστικής;
Θα σας δώσω ένα παράδειγµα. Το ακούσαµε από τον κ. Βελό-
πουλο πριν. Εµφανίζονται, λέει, πάρα πολλοί εµβολιασµένοι στις

ΜΕΘ. Εγώ θα σας το πω πιο χοντρά. Όταν θα έχουµε πετύχει να
έχουµε πολύ µεγάλο ποσοστό εµβολιασµένων, η συντριπτική
πλειοψηφία αυτών που θα είναι στις ΜΕΘ θα είναι εµβολιασµένοι
και έτσι πρέπει να είναι. 

Είναι το ίδιο µε τις ζώνες ασφαλείας. Τι λέγαµε πάντα; Θυµά-
στε πόσα χρόνια µας πήρε να πείσουµε τους Έλληνες και τις Ελ-
ληνίδες να χρησιµοποιούν ζώνες ασφαλείας και τους µοτοσικλε-
τιστές κράνος. Ναι, όταν όµως όλοι πειστούν και χρησιµοποιούν
τις ζώνες ασφαλείας και το κράνος, τελικά αυτοί, που σκοτώνον-
ται και είναι στα νοσοκοµεία και στο ΚΑΤ θα είναι αυτοί που φό-
ραγαν ζώνη ασφαλείας. Δεν σηµαίνει ότι δεν δουλεύει η ζώνη
ασφαλείας. Αλλά αυτό το είπατε πουθενά; Κάνατε µία καµπάνια
για να προετοιµάσετε τον κόσµο υπέρ του εµβολίου µε αυτόν τον
τρόπο; Όχι, τίποτα, γιατί εσείς πάτε στην καταστολή, κύριε Χρυ-
σοχοΐδη. Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, πάτε κατευ-
θείαν στις απειλές. 

Το θέµα ποιο είναι; Έχουµε ένα κόσµο εκεί έξω, που είναι δι-
στακτικός απέναντι στο εµβόλιο. Εµείς, εγώ προσωπικά, το
κόµµα µας, λέµε «Κάν’ το. Δεν έχει σηµασία ποιο είναι, κάν’ το.
Σώσε τον εαυτό σου, σώσε τον διπλανό σου.». Από την άλλη
µεριά, πρέπει να τον αντιµετωπίζουµε ως πολίτη µε δικαιώµατα.
Δεν µπορούµε να αρχίσουµε να τον απειλούµε, να του συµπερι-
φερόµαστε σαν να είναι τρίτης κατηγορίας άνθρωπος, σαν να
είναι ηλίθιος, σαν να µην ξέρει τι του γίνεται. Χρειάζεται σεβα-
σµός και στοιχεία. Αυτό χρειάζεται, όχι υποχρεωτικότητες, πέραν
κάποιων συγκεκριµένων επαγγελµάτων, όπως στα νοσοκοµεία,
όπως στα γηροκοµεία. 

Εµείς από την αρχή, έτσι κι αλλιώς, λέγαµε ότι είναι πολύπλοκη
η µάχη εναντίον του κορωνοϊού. Θα χρειάζεται να φοράµε και
µάσκες, θα χρειάζεται να κάνουµε τεστ και εµείς οι εµβολιασµέ-
νοι. Δεν µπορείτε να λέτε στον εµβολιασµένο «εσύ δεν θα χρει-
αστεί να ξανακάνεις ποτέ τεστ και άµα κάνεις, θα πρέπει να
πληρώνεις από την τσέπη σου». Γι’ αυτό µιλάγαµε για δηµόσιο
δίκτυο µαζικών τεστ από την πρώτη στιγµή της πανδηµίας. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι έχουµε µία Κυβέρνηση
σήµερα η οποία εξελέγη στη βάση ενός αφηγήµατος: επιτελικό
κράτος, αριστεία, αποτελεσµατικότητα, ασφάλεια. Αυτά δεν ήταν
τα βασικά, που προτείνατε και τα οποία υποσχόσασταν στον ελ-
ληνικό λαό; Αυτά είναι όλα ερείπια. Πιο επιτελικό κράτους; Ποια
αριστεία; Ποια αποτελεσµατικότητα; Ποια ασφάλεια; 

Κύριε Χρυσοχοΐδη, µια και είστε εδώ, δεν είναι ο κύριος Πρω-
θυπουργός, οπότε µιλάω σ’ εσάς. Δεν είχαµε πυροσβέστες. Δεν
είχαµε γιατρούς. Δεν είχαµε αστυνοµικούς. Προσλάβατε αστυ-
νοµικούς, δεν προσλάβατε πυροσβέστες, δεν προσλάβατε νοση-
λευτές και γιατρούς. Είµαστε σε µια κατάσταση αυτήν τη στιγµή,
είναι λες και το σπίτι το οποίο καίγεται έχει ανάγκη από συνα-
γερµό. Κάποιος, που δεν καταλαβαίνει τι γίνεται αυτό θα νόµιζε
βλέποντας αυτό που κάνετε. Και αφού ξεµείνατε από την αρι-
στεία, την αποτελεσµατικότητα και κάνατε τον κόσµο να νιώθει
ανασφαλής, φοβισµένος, επενδύετε στον φόβο. 

Εµείς στον φόβο σας αντιπαραθέτουµε τη µετριοπαθή ανά-
λυση του τρόπου µε τον οποίο η «Μητσοτάκης Α.Ε.» λειτουργεί
εκ µέρους των εθνικών και υπερεθνικών νταβατζήδων, το ριζο-
σπαστικό σχέδιό µας για την «πράσινη» βιοµηχανική επανάσταση
και τη στήριξή µας στα κινήµατα, στο «πράσινο» κίνηµα, που γεν-
νιέται σήµερα µέσα από τις στάχτες των δασών, στο νέο συνδι-
καλιστικό κίνηµα, στο νέο φεµινιστικό κίνηµα. 

Σηµασία όµως έχει πάνω απ’ όλα, κύριε Πρόεδρε, για εµάς
εδώ µέσα να ξανασκεφτούµε τον τρόπο µε τον οποίο διεξάγουµε
τις συζητήσεις µας και τον διάλογο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Βαρουφάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση
σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη. 

Πριν λύσουµε την συνεδρίαση, θα ήθελα να προβώ σε κάποιες
ανακοινώσεις. 

Πρώτον, οι Υπουργοί Εξωτερικών, Οικονοµικών, Παιδείας και
Θρησκευµάτων και Περιβάλλοντος και Ενέργειας κατέθεσαν στις
19-8-2021 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου Τροποποί-
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ησης της Συµφωνίας για το Πρόγραµµα Συνεργασίας Διµερούς
Αναπτυξιακής Βοήθειας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Αλβα-
νίας, που υπογράφηκε στην Αθήνα στις 20 Δεκεµβρίου του
2001».

Δεύτερον, ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών, οι Υπουρ-
γοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών και Δι-
καιοσύνης, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών
και Ανάπτυξης και Επενδύσεων κατέθεσαν στις 19-8-2021 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας για τη λήξη ισχύος των Διµερών
Επενδυτικών Συµφωνιών µεταξύ των Κρατών Μελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης».

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επιπλέον, οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Οικονο-

µικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του
Πολίτη, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Υγείας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης,
Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού
και Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών και
Εσωτερικών, καθώς και ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη
κατέθεσαν στις 23.8.2021 σχέδιο νόµου: «Κύρωση: α) της από
5.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Έκτακτα µέτρα
για την αντιµετώπιση του κινδύνου πυρκαγιών” (Α’ 138) και β) της
από 13.8.2021 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Έκτακτα
µέτρα για την αποτελεσµατική προστασία και την ταχεία αποκα-
τάσταση του φυσικού περιβάλλοντος, την άµεση στήριξη των
πληγέντων από τις πυρκαγιές Ιουλίου/Αυγούστου 2021 και συ-
ναφείς διατάξεις” (Α’ 143) και άλλες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στις συναρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Αυτές οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου παραπέµπονται

σε συναρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές. Αύριο, εδώ στην Αίθουσα
της Ολοµέλειας θα γίνει η συζήτηση. Δίνουµε την Αίθουσα της
Ολοµέλειας, γιατί είναι πολλές οι Επιτροπές, ώστε να µπορούν
ασφαλώς να συνεδριάσουν εδώ. Την επόµενη Τρίτη θα έρθουν

για ψήφιση  στην Ολοµέλεια αυτές οι δύο κυρώσεις. 
Τέλος, οι Υπουργοί Μετανάστευσης και Ασύλου, Οικονοµικών,

Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής
Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Υγείας, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Επικρα-
τείας, καθώς και Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών και Εσωτερικών κατέθεσαν σή-
µερα, 28 Αυγούστου 2021, σχέδιο νόµου: «Αναµόρφωση διαδι-
κασιών απελάσεων και επιστροφών πολιτών τρίτων χωρών,
προσέλκυση επενδυτών και ψηφιακών νοµάδων, ζητήµατα α-
δειών διαµονής και διαδικασιών χορήγησης διεθνούς προστα-
σίας και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Μετανάστευ-
σης και Ασύλου και Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη». 

Και αυτό το νοµοσχέδιο παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή
Επιτροπή. 

Θα συζητηθεί την Παρασκευή στην αρµόδια επιτροπή και από
βδοµάδα θα έρθει και αυτό στην Ολοµέλεια. 

Κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Χρήστος Μπουκώρος ζητεί
άδεια ολιγοήµερης απουσίας από την Παρασκευή 20 Αυγούστου
2021 έως την Παρασκευή 27 Αυγούστου 2021, για προσωπικούς
λόγους στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.06’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Τρίτη 31 Αυγούστου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που θα
διανεµηθεί.
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